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بیابان زدایی در شرق اصفهان
پروژه مالچ پاشی و نهال کاری 900 هکتاری در پایگاه هوایی شهید بابایی روز گذشته آغاز شد

امروز   در   »زندگی زیبا «  بخوانید؛   

پیادهرویرویخطحادثه
3

نماینده اصفهان در مجلس:  هر جا حقابه باشد، کسی نمی تواند دستور دیگری دهد

10

اصفهان و تاج اصفهانی، در یک قرن اخیر در شهر تاریخ و هنر و 
اسطوره، همواره به گونه ای، چون تار و پود یک بافت در هم 
تنیده اند؛ گویی تاج، همان اصفهان است و اصفهان، تاج. شهری  که در 
میان گنبدها ، گلدسته ها ، مناره ها ، کاشی ها و تمام نقوش ظریفش، یک 

چیز را به شکل پر رنگی طلب می کند: »آواز«... .
آواز ایرانی همواره از ارکان اصلی موسیقی ایرانی بوده و موسیقی کلاسیک 
گر  شهری تحت تاثیر موسیقی آوازی شکل گرفته است و در این میان ا
اصفهان همچون شهریاری بر اریکه و تخت آواز نشسته باشد، تاجی بر سر 

خود، چون تاج اصفهانی دارد.
»تاج اصفهانی« را باید ارزشمندترین چهره موسیقی اسطوره- شهری به نام 
»اصفهان« و به عنوان سرمایه  نمادین و فرهنگی تلقی کرد. برای درک بهتر 

این موضوع و اینکه سرمایه ای چون تاج اصفهانی ...

تاجی بر سر  آواز
نصف جهان

 به مناسبت سیزدهم آذرماه
سالروز درگذشت استاد جلال تاج اصفهانی

در دیــدار شــهردار اصفهــان از اتــاق 
بازرگانی اصفهان و جلســه مشــترک با 
هیئــت نماینــدگان ایــن اتــاق بــر تعامــل و همــکاری 
کید  نزدیک بین بخش خصوصی و مدیریت شهری تا
کید کــرد که  شــد. شــهردار اصفهــان در این دیــدار تا

اصفهان همانند استانبول ترکیه می تواند ...

رونقدرشهر
بامشاركت

بخشخصوصی

ماجرایروسری،
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روزنـــــامه سراسری مـــــردم نصـــــف جهـــــان

 سه شنبه 14 شهریور 1396 
14 ذیحجه 1438

زدهم |  شماره 3017  
سال س�ی

32 صفحه، قیمت: 1000تومان
اژترین روزنامه استان اصفهان پرت�ی

توزیع همزمان در تهران

از، اهواز، کرج مشهد، ش�ی

 کرمان، همدان و رشت

IS
O

 10
00

4  
-  I

S
O

 10
00

2

ISFAHAN-E-ZIBA
 Vol.13 | No.3017 

TUESDAY.05  SEP  2017
ISSN 2423754-X

32 صفحه

دومین شماره ماهنامه »گردشگر مثبت«
منتشر شد

خریدحضوری :
اصفهان، میدان امام حسین علیه السلام،  خیابان طالقانی، مقابل ارگ جهان نما، 

طبقه دوم پارکینگ طالقانی، گروه رسانه ای اصفهان زیبا، دفتر ماهنامه گردشگر مثبت

خریدتلفنی :
03132229512 /  03132218182  )تماس در ساعات اداری(

خریدآنلاین 
از طریق سایت چارسوق

 4Soooq.ir

19ضمیمه

اســتاد فضائلــی 
نه تنهــا در میان 
ابنیــه اصفهــان 
آثاری به یادماندنی از خود به 
جای گذاشت، بلکه با تربیت 
گردان ،  نســلی موفــق از شــا
بنیانگــذار مکتبــی بــزرگ در 

هنر خوشنویســی اصفهــان شــد. به ایــن بهانــه در یک 
عصــر پاییــزی در میــان صــدای قلــم و بــوی دوات، پای 

گردان او و  رئیس سابق  ... صحبت های یکی از شا

فضائلحبیب
 شماره جدید ویژه نامه »نیم رخ«

منتشر شد



سال سیزدهم، شماره 3086 02
د وشنبه

13 آذر  1396 
سیاست

 یاد شهدا نباید
فراموش شود

کید کردنــد: نباید  رهبــر انقاب اســامی تا
اجازه داد در اثــر برخی جلوه هــای کاذب، 
یاد شهیدان فراموش و کهنه شــود و فعالیت هایی 
همچون کنگــره شــهدا،  پادزهر آن توطئــه و حرکت 

مسموم است. 
به گزارش تســنیم، حضــرت آیــت الله خامنــه ای در 
دیدار با دست اندرکاران کنگره 12 هزار شهید استان 
آذربایجان غربی  با اشاره به اهمیت زنده نگه داشتن 
کاری و شــهادت،  یــاد و نــام شــهیدان و روحیه فــدا
گفتند: برترین شــخصیت ها و چهره های درخشان 
کاری بودند  تاریخ ما در قرن های اخیر، جوانان فدا

که به دفاع از کشور و انقاب شتافتند. 
رهبــر انقــاب اســامی بــا اشــاره بــه ایــن واقعیــت 
کار و بــا گذشــت بــه  تاریخــی کــه هــرگاه مــردان فــدا
میدان نـــیامده اند، کشور دچار ذلت شــده و هرگاه 
هـــمچون دوران دفــاع مقــدس مــردان بــزرگ و 
دلاور در صحنــه حضور داشــته اند، کشــور ســربلند 
شــده اســت، افزودند: نباید اجــازه داد در اثر برخی 
کاذب و عظمت هــای دروغیــن، یــاد  جلوه هــای 
شــهیدان فرامــوش و کهنــه شــود و فعالیت هایــی 
همچون کنگــره شــهدا، پادزهر آن توطئــه و حرکت 

مسموم است. 
کارانه مردم اســتان  ایشــان با تجلیــل از حضــور فدا
آذربایجــان غربــی در مبــارزه بــا دشــمنان از ابتدای 
پیروزی انقاب، یاد برخی شخصیت های برجسته 
کــری، مرحوم  و مجاهــد اســتان همچون شــهید با
زکیانــی، مرحــوم قاضــی خضــری و آیت الله حســنی 
را گرامــی داشــتند و گفتنــد: صبــر و تحمــل مــردم 
آذربایجــان غربــی در میــدان مبــارزه و در مقابــل 
بمبــاران  همچــون  عجیبــی  و  ســخت  حــوادث 
شیمیـــایی سردشــت نشــان دهنده عظمت مردم 

ایـن استان است.
کیــد بــر لــزوم   حضــرت آیــت الله خامنــه ای بــا تا
گی هــا و برجســتگی های معنــوی  شناســاندن ویژ
آذربایجــان غربی بــه ایرانیــان، افزودنــد: در معرفی 
این اســتان معمــولا بــه موقعیت های گردشــگری 
یا تنگناها و مشــکات آن اشــاره می شــود؛ در حالی 
کــه آذربایجــان غربــی شــجاعانه در مقابــل حوادث 
کــرد و بایــد ایــن عظمــت و  و فتنه هــا ایســتادگی 
 شــجاعت نیز بــه مردم کشــور معرفــی و نشــان داده

 شود.

ظریف: من و لاوروف اصلا 
یکدیگر را ندیدیم

وزیر امورخارجه در حاشیه همایش»طلوع 
حقیقت« در پاسخ به سوالی در مورد جزئیات 
توصیه های لاوروف وزیر خارجه روسیه مبنی بر شروع 
کره میــان عربســتان و ایران در حاشــیه ســومین  مذا
کنفرانس بین المللــی گفت وگوهای مدیترانــه در رم، 
اظهار کرد: در این اجاس ما )من و آقای لاوروف( اصا 
یکدیگر را ندیدیم. به گزارش ایسنا، محمدجواد ظریف 
با اشــاره به نامه های مقام معظم رهبــری به جوانان 
غربــی در ارتبــاط با ضــرورت شــناخت اســام واقعی، 
گفت: مقام معظم رهبری در نامه های خود به دو نکته 
مهم توجه داشتند؛  از جمله به بحث گفتمان و قدرتی 
که از طرف گفتمان ایجاد می شود و همچنین تاشی 
که برای ایجاد تصویری نادرست از اسام در حال انجام 
اســت. وی افزود: این تاش ها قبــل از ایجاد داعش و 
طالبــان آغاز شــده اســت و بعــد از فروپاشــی شــوروی 
کســانی که این گروه ها را بــه وجود آوردنــد به ضرورت 
کید کرد:  ایجاد دشمن جدید پی برده بودند. ظریف تا
آنها با به وجود آوردن داعش تاش کردند که تصویری 

وحشیانه از اسام ارائه کنند.

 حمله موشکی انصارالله 
به تاسیسات هسته ای امارات

یگان موشــکی یمن اعام کرد، موشک کروز 
بالدار با دقت به تاسیســات در حال ساخت 
که« در ابوظبی امارات اصابت کرد؛این  هســته ای »برا
درحالی است که امارات این موضوع را تکذیب کرده است.  به 
گزارش ایسنا، به نقل از شبکه المسیره، یگان موشکی 
ارتش یمن وابســته به انصارالله یک موشک کروز را به 
که در ابوظبی امارات  سمت تاسیسات هســته ای برا
شلیک کرد. این تاسیسات هسته ای در منطقه غربی 
امارات ابوظبی، پایتخت امارات و در ســواحل خلیج 
فارس واقع است. در سال 2۰2۰ این تاسیسات شامل 
چهار نیروگاه برق هسته ای خواهد بود. گروه انصارالله 
نیز انجام این حمله موشکی به ابوظبی را تایید کرد. 
عزیــز راشــد، معــاون ســخنگوی نظامی ارتــش یمن، 
وابســته به انصــارالله نیز بــا تایید این حملــه گفت که 
موشــک کروز پرتابی بــه هدف خود یعنی تاسیســات 
هسته ای در ابوظبی اصابت کرده است. راشد در ادامه 
حمات ارتش یمن را قانونی و مشروع دانست و گفت 
این حمات در دفاع از یمن مقابل دشــمنی مســتمر 
ائتاف عربی است. وی این موشک کروز شلیک شده 
را دستاوردی صرفا یمنی دانست و گفت که ارتش یمن 
قدرت تولیــد چنیــن موشــک هایی را دارد. این مقام 
یمنی در ادامه تصریح کرد: شلیک موشک کروز مذکور 
براساس اطاعات نظامی جدید صورت گرفت و بردی 

بالغ بر 1۶۰۰ کیلومتر دارد. 

کوتاه از                  سیاست کنش رئیس قوه قضائیه به سخنان اخیر احمدی نژادخبر                         ویژه وا

آقایی با حرف های خلاف،  به نظام خیانت می کند
رئیس دســتگاه قضا، گفت: در درون کشور هم 
بــه آســیاب دشــمن  کســانی آب  متاســفانه 
می ریزنــد و دروغ هــای عجیــب و غریــب مــی گوینــد کــه 
انسان متاسف می شود. یک آقایی در طول چند دقیقه 
صحبــت کــردن، شــاید 5۰ حــرف خــاف واقع علیــه قوه 
قضائیه و مسئولان دستگاه زد. آخر چرا؟ متاسفانه توجه 
هم نمــی کنند کــه ایــن خیانت بــه جمهوری اســامی و 
آرمان های شــهدا و مردم اســت. انســان ادعای مردمی 
بودن بکند واین طور از پشت به نظام جمهوری اسامی 
خنجر بزند. به گزارش فارس، آیت الله آملی لاریجانی در 
همایش قانون اساســی و آرمان های انقاب اسامی که 
به منظور سالروز تصویب قانون اساسی برگـزار شد، افزود: 
مســئولان قوه قضائیه همــه زحمت می کشــند؛  اما چه 

دروغ هایــی که نمی گوینــد. عده ای 
بــال بــال مــی زننــدو بــرای دفــاع از 
همراهانشــان، نظــام را زیــر ســوال 
می برند. یک بنده خدایــی گفته بود 
17 میلیــون پرونــده در قــوه قضائیــه 
وجود دارد و سریع ضرب در دو کرده و 
گفته بــود 34 میلیــون گرفتــار داریم و 
قوه قضائیه توی سر آنها می زند. این 

چه ادبیاتی اســت؟ آن هم کسی که ســال ها مسئولیت 
داشته است. در بدو ورود بنده امکان گرفتن آمار وجود 
نداشــت و سیستم cms تکمیل نشــده بود؛ ضمن اینکه 
آمار پرونــده هــا 15 میلیون اســت و بارهــا گفتیــم این به 

معنای 15 میلیون نزاع و شکایت نیست.

آملــی لاریجانــی گفــت: مگــر دســتگاه 
قضایی تو سر مردم می زند؟ به دستگاه 
قضایــی مراجعــه مــی کنند و دســتگاه 
کنــد. ایــن ســیاه  قضــا نیــز حکــم مــی 
نمایی ها علیه قوه قضائیه غلط است. 
ما نمــی گوییــم اشــکال نداریــم و قطعا 
برای برطرف کردن آن تاش می کنیم. 
بالاترین مسئله ای که در یک سازمان 
باید به توجــه کرد، ارتقــای منابع انســانی اســت. منابع 
انســانی قوه قضائیه به لحاظ کمی و کیفــی ارتقای قابل 
توجهی پیدا کرده اســت. در ســال 88 حدود هفت هزار 
قاضی داشتیم و متاســفانه عده ای هم اصرار می کردند 
همین مقدار کافی است. با تاش و تدقیق و تحقیقات، 

نیاز دســتگاه قضا ســنجیده شــد و با تاش های اجرایی 
مســتمر بــا همیــن آقایانــی کــه الان ســیاه نمایــی  کنند، 
جنگیــدم تا اجازه اســتخدام قاضــی بدهند. تــا اینکه به 
رهبر انقاب نامه نوشتیم و ایشان به مسئولان منعکس 
ل هــای نامــه فانــی منطقــی  کــرد و فرمودنــد اســتدلا

 است.
 وی افــزود: امــروز بیــش از 11 هزار قاضــی در قــوه قضائیه 
مشــغول به کار اســت. این کــم کاری اســت؟ گاهی برای 
جــذب قاضــی 4۰ هــزار نفــر ثبــت نــام مــی کنــد و بعــد از 
گزینش های مختلــف علمی و اخاقی و روان شــناختی، 
25۰ نفر جذب می شــود. این طور نیســت که دســت هر 
کسی که از خیابان رد می شود را بگیریم و به عنوان قاضی 

مشغول شود.   

گر کسی فکر می کند دینش بهتر است، باید در عمل نشان دهد ا
رئیس جمهور در چابهار: 

رئیس جمهور  خاطرنشــان کرد: شــرایط منطقه ای ما 
از گذشــته یک قدم بهتر اســت. عده ای فکر می کردند 
منطقه مــا منطقه جنــگ اســت. منطقه نزاع اســت و 
منطقه برخورد شیعه و سنی است و نیز منطقه برخورد 
افراطیون و مردم خوب این سرزمین است و سرزمین 
حضور قدرت هــای خارجی و دخالت های آنها اســت 
اما از همــه اینها یک قدم فاصله گرفتــه ایم. به گزارش 
کید کرد: مردم این منطقه نشان دادند که  ایسنا،وی تا
بین مذاهب مختلف و اقوام مختلف در این ســرزمین 
فاصلــه ای وجــود نــدارد. در این راســتا علمای شــیعه 
ســنی، نخبــگان، روشــنفکران چــه در ایــران و چــه در 

کشورهای منطقه گام های بلندی برداشتند.
رئیس قوه مجریــه همچنین بیــان کرد: آنچــه برای ما 
مهم اســت اینکه همه باید به فکر همبســتگی، اتحاد 
و منافع بیشتر در این منطقه باشیم. راهی جز اعتدال 
وجود نــدارد. افراطی گری و خشــونت به هــر نامی که 
باشد و در هر کشوری که باشد پایانش ویرانی، خسارت 
و نابودی اســت. روحانی با بیان اینکه سرآغاز اعتدال 
باور همدیگر اســت، گفت:باید همدیگر را به رســمیت 
کشــورهای  بشناســیم. بایــد مــردم منطقــه منافــع 
همسایه و مردم دیگر را به رســمیت بشناسند و اقوام، 
فرهنگ و قومیت ها را زیر چتر فرهنگ ملی کشورهای 
منطقه به رسمیت بشناسند. رئیس جمهور ادامه داد: 

چیزی است که همه کشــورها نیازمند آن هستند. در 
گر کشــوری فکر کند  اقتصاد هم ما به هــم نیاز داریم. ا
از نظر علــم وصنعت از ســایرین بــی نیاز اســت، حتما 
گر کشورهای  اشتباه کرده است. وی همچنین گفت: ا
مختلف بتواننــد در جاده، ریل و بنــدر همدیگر را کنار 
هم یابند و منافع مشترکشــان را دریابند، باعث ایجاد 
وحــدت و امنیــت مــی شــود. امنیــت تنهــا بــا قــدرت 
گر با همه کشــورهای  نظامی به دســت نخواهد آمد. ا
اســامی کنار هــم بودیم، منافع مشــترک را احســاس 
مــی کردیــم و ایــن منافــع مشــترک مــا را بــه یکدیگــر 
متصــل مــی کــرد. رئیس جمهــور بــا بیان 
اینکه بنــدر چابهــار می تواند کشــورهای 
منطقه را بــه یکدیگر متصل کنــد، گفت: 
این بندر مــی تواند منافع مشــترک مردم 
منطقــه را تامیــن کنــد. ارزش چابهــار در 
ســایه وحــدت و امنیتی اســت کــه مردم 
سیستان و بلوچســتان ایجادش کردند. 
گر سیســتان و بلوچســتان ناامن باشد،  ا
چابهــار اهمیتــش را از دســت مــی دهد. 
بنابرایــن اولین تشــکر من از تمــام اقوام و 
مذاهبی اســت که در این منطقه زیســت 
مــی کننــد. احســاس امنیــت را مــردم به 

وجود می آورند. 

مذاهب هم باید همدیگر را به رسمیت بشناسند، به زور، 
با عصبانیت و با شعار و خشونت هیچ کس را نمی توان از 
گر کسی فکر می کند  مسیری به مسیر دیگر هدایت کرد. ا
دین و مذهبش بهتر است باید با عملش نشان دهد نه با 
زبان. وی تصریح کرد: در عین حال باید اعتقادات دیگران 
را محترم شــمرده و به رسمیت بشناســیم. تعادل سرآغاز 
وحدت و همبستگی است واعتدال راهی است که مارا به 

تعامل سازنده وگسترده می رساند. 
رئیــس دســتگاه اجرایــی همچنیــن اظهــار کــرد: در ایــن 
منطقه هیچ کشوری نمی تواند مدعی شود که من قدرت 
برتر هستم و باید کشورهای دیگر تسلیم و تابع من باشد. 
ابر قدرت ها هم نتوانســتند ایــن کار را انجام دهند. هیچ 
قدرت منطقه ای هم قادر نخواهد بــود. باید قبول کنیم 
قدرت مــا در قــدرت منطقه اســت نــه تک تک کشــورها. 
رئیس جمهور با اشــاره به اهمیت تعامل هــای فرهنگی و 
اجتماعی میان کشورهای منطقه خاطر نشان کرد: برای 
تعامل بیــن کشــورها توجه بــه فرهنگ و سیاســت نقش 

بالایی دارد. فـــرهنگ های مــا در این منطقه بــه یکدیگر 
متصل اســت. از مدیترانه تا آفریقا، از ایران تا اقصی نقاط 

آسیا دارای فرهنگ ریشه داری هستیم.
وی ادامه داد: اقتصاد هم در این میان نقش بسیار مهمی 

بــر عهــده دارد. بایــد اقتصــاد کشــورها را بــه هــم 
متصــل کنیم. برای ایجــاد وحدت بایــد راه های 
تجــاری و پیوســتگی دانشــگاه  هــا و نخبــگان را 
حفظ کنیــم. امروز هم از پیوســتگی حمل و نقل 
صحبت می کنیم؛ چه حمل و نقل دریایی، چه 
گر  ریلی، چه جاده ای و چه حمل و نقل هوایی. ا
کشورها به هم متصل شوند به هم احساس نیاز 

پیدا می کنند. 
روحانی درادامه صحبت هایش خاطر نشان کرد: 
درســت اســت که ما همواره از ضرورت بی نیازی 
صحبت می کنیــم؛  اما چنیــن نیازی کــه بین ما 
که همه  وحدت ایجاد کنــد، مقدس اســت؛ چرا
ما به انس فرهنگی و محبت نیــاز داریم. محبت 

 آنچه برای 
ما مهم است 
اینکه همه 
باید به فکر 
همبستگی، 

اتحاد و منافع 
بیشتر در این 
منطقه باشیم

رئیس جمهور گفت: تعادل سرآغاز وحدت و همبستگی است واعتدال راهی است که ما را به تعامل سازنده و 

گسترده می رساند. حسن روحانی روز گذشته طی سخنانی در مراسم بهره برداری از طرح توسعه بندر و اسکله 

شهید بهشتی چابهار، اظهار کرد: در این روز به یاد ماندنی که سفرای کشورهای مختلف، علما و مسئولین و مردم چابهار 

در استان سیستان و بلوچستان حضور دارند،  فاز اول بندر شهید بهشتی چابهار در ایام فرخنده میلاد پیامبر)ص( و 

همچنین میلاد امام صادق )ع(  افتتاح می شود.
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 چهار شنبه
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از همین حالا روزنامه خوان شوند



لهستان در انتظار خواهرخواندگی 
کوف اصفهان و کرا

رئیس انجمن دوستی ایران و لهستان گفت: 
در این مدتی که طرح خواهر خواندگی اصفهان 
کوف لهستان از سوی انجمن پیشنهاد  و شهر تاریخی کرا
شــد، شــهرداری اصفهــان برنامه هــای متعــددی در 
بخش های مختلــف در ارتبــاط با لهســتان برگــزار کرده 
است. به گزارش انجمن دوســتی ایران و لهستان، رضا 
کوف  نیک پور با اشاره به خواهر خواندگی اصفهان و کرا
لهســتان اظهــار داشــت: پیشــنهاد خواهــر خواندگــی 
کــوف لهســتان  نزدیک به   اصفهــان و شــهر تاریخــی کرا
دو سال است که از سوی انجمن دوستی ایران و لهستان  
تحــت نظــر ســفارت جمهــوری لهســتان در ایــران بــه 
شهرداری اصفهان مطرح شده است. وی افزود: در این 
مدت انجمن رایزنی ها و مکاتباتی برای پیوند این دوشهر 
از نظــر سیاســی، امنیتــی و دیپلماتیــک بــا مســئولان 

مربوطه برگزار کرده است.
 رئیس انجمن دوســتی ایران و لهســتان بیان کرد: این 
پیگیــری از ســوی شــهرداری اصفهــان مــورد اســتقبال 
قرار گرفتــه و ما از این اســتقبال خوشــحال هســتیم که 
شــهرداری اصفهان نگاه مثبــت و موثــری در این پیوند 
خواهــر خواندگــی دارد و از اینکــه از ایــن طــرح تمــام قد 
حمایــت کــرده خوشــحال هســتیم. وی تصریــح کــرد: 
اصفهــان و لهســتان حتــی پیــش از جنگ جهانــی دوم 
رابطه خوبی با هم داشته اند و این ارتباط دیرینه حتی در 
دوران صفویه نیز وجود داشته، این دو ملت با هم ارتباط 
تاریخی دارند در واقع این 2 کشور ارتباط 540ساله روابط 

دیپلماتیک دارند.
 نیک پور خاطرنشان کرد: در این مدتی که طرح خواهر 
کــوف لهســتان  خواندگــی اصفهــان و شــهر تاریخــی کرا
از ســوی انجمــن پیشــنهاد شــد شــهرداری اصفهــان 
برنامه های متعددی در بخش های مختلف در ارتباط 
با لهستان برگزار کرده و این سبب شده مردم اصفهان با 
لهستان آشنایی بهتری پیدا کنند و حتی سبب دلگرمی 

ما برای ادامه روند این پیوند خواهر خواندگی شد. 

بازدید از تاسیسات هسته ای 
اصفهان به تعویق افتاد

بازدید اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس 
از تاسیســات هســته ای UCF اصفهــان بــه 
دوشــنبه 2۷ آذر موکــول شــد. به گــزارش فــارس،  تاریخ 
بازدید اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
 UCF مجلس شــورای اســامی از تاسیسات هســته ای

اصفهان احتمالا تغییر خواهد کرد.
 بر این اســاس،  ایــن بازدیــد به علــت در ســفر ماموریتی 
رئیس تاسیسات مذکور در همان تاریخ به احتمال زیاد 
به دوشنبه 2۷ آذر موکول خواهد شد تا در جریان بازدید 

اعضای کمیسیون، وی نیز حضور داشته باشد. 
بنابر ایــن گزارش، پیشــتر قــرار بــود اعضای کمیســیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسامی 
یــک هفتــه زودتــر و طــی 20 آذر بــه اصفهــان رفتــه و از 

تاسیسات هسته ای UCF اصفهان بازدید کنند.

ح جامع کاهش آلودگی هوای  طر
اصفهان به روزرسانی می شود

مدیــرکل حفاظــت محیــط زیســت اســتان 
اصفهان گفت: طرح جامع کاهش آلودگی هوا 
سه ساله بوده و یک سال دیگر تمدید شده و همچنین 
به روزرسانی این طرح در دستور کار ما قرار گرفته است. 
بــه گــزارش تســنیم، ســید رحمــان دانیالــی در جمــع 
خبرنگاران با بیان اینکه بارش باران  طی روزهای نخست 
آذرمــاه در آلودگــی هــوای اصفهان اثــر گذار بوده اســت، 
اظهار داشت: از حجم آلاینده ها به آن شدتی که انتظار 

می رود با بارش کاسته نشده است.
 وی افزود: متاسفانه در آبان ماه امسال به واسطه حضور 
و بروز جبهه هوای ســردی که پیش رو داشــتیم نســبت 
به آبان ماه ســال گذشــته تعداد روزهای ناســالم بیشتر 
بوده است، اما همچنان با توجه به اقدامات پیشگیرانه 
و براســاس طرح آمایش کاهش آلودگــی هوای اصفهان 
کــه بــا همــکاری و همدلــی همــه دســتگاه های اجرایی 
طراحی شــد، نسبت به سال های گذشــته روند بهتری 

کنون داشتیم.  را تا
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان با اشاره 
به بارگذاری های نامناسب و اجرای طرح جامع کاهش 
آلودگی هوای اصفهان تصریح کرد: تقریبا برروی 8 درصد 
مساحت کل استان این طرح اجرایی شده است که در 
حال به روزرسانی آن هستیم؛ از این رو باید گفت حدود 
۷0 درصد صنعت و صنف مــا در این 8 درصــد بارگذاری 

شده است.
وی بــا بیــان اینکــه ۷0 درصــد صنــف و صنعتــی کــه در 
8 درصــد مــــساحت کل اســتان هســتند، متاســــــفانه 
گر  آلاینده هــای زیــادی را تولیــد می کنند، گفــت: حتی ا
استانداردها را هم رعایت کنند، به دلیل تجمع یکباره با 
توجه به توپوگرافی خاص اصفهان می تواند اثر  آلاینده ها 

را روی این بارگذاری ها بیشتر کند.
دانیالی به راهکار بــرون رفت از آلودگی هوا اشــاره و بیان 
کرد: طرح جامع کاهش آلودگی هوا سه ساله بوده است 
و یک ســال دیگر تمدید شــده همچنیــن به روزرســانی 
این طرح در دســتور کار ما قرار گرفته اســت. وی با بیان 
کمیتی و نظارتی  اینکه محیط زیســت یک دســتگاه حا
ک هم اباغ شده است  است، بیان کرد: قانون هوای پا
و به زودی نخستین جلسه را با حضور استاندار اصفهان 

تشکیل خواهیم داد.
 مدیــرکل حفاظــت محیــط زیســت اســتان اصفهــان 
اضافــه کــرد: بحــث آلودگــی هــوا در کان شــهرها تنهــا 
مختــص کشــور ما نبــوده بلکــه دیگــر کشــورها را هــم در 
برمی گیــرد، برطــرف شــدن آلودگــی هــوا در بســیاری از 
 کشــورها حداقــل فرجه زمانــی 15 ســاله داشــته؛ در این

 سه سالی که طرح جامع کاهش آلودگی هوا شکل گرفته، 
روند کاهشی مشهود بوده است.

 بحران بی آبی شدید 
در شهرضا

رئیس اداره منابع آب شهرســتان شــهرضا 
گفت: میانگین بلندمدت بارش در منطقه 
در این فصل از سال 2۷ دهم میلیمتر بوده و این در 
حالی است که از ابتدای سال زراعی جاری تا هشتم 
آذرماه میزان بارندگی در شهرستان تنها 1,8میلیمتر 
کــه نســبت بــه میانگیـــــــن   بــوده اســت؛ میــــــزانی 
 بلنــد مـــــــدت حــدود ۹۷ درصــد کاهــش داشــــــــته

 است.
 بــه گــزارش ایمنــا، محســن رفیعــی مقابلــه بــا حفــر 
چاه های غیرمجاز و پر کردن آنها را یکی از مهم ترین 
اقدامــات نهادهای مســئول برای حفــظ منابع آب 
موجود دانســت و افزود: در آبانماه امسال دو حلقه 
چاه غیرمجاز به صورت توافقی پر شــده است که با 
کنون  احتساب این تعداد از ابتدای ســال جاری تا
۷4 حلقه چــاه غیرمجاز بــه صورت توافقی پر شــده 

است.
کــه از ابتــدای ســال زراعــی   ایــن در حالــی اســت 
کنــون ســه حلقــه چــاه غیرمجاز بــه حکم  جــاری تا
 دادســتانی پــر شــده و یــک حلقــه از این چاه هــا نیز 

به تازگی شناسایی شده است.
  وی اســتفاده از فناوری هــای نویــن را اقدامــی 
در راســتای کنترل وضعیــت برداشــت از منابع آبی 
موجــود دانســت و عنــوان کــرد: از این پــس افرادی 
کــه دارای مجــوز برداشــت از آب هــای زیرزمینــی 
هستند و قصد اقدام بر اســاس مجوز خود را دارند، 
بایــد بــا مراجعه بــه دفاتــر پیشــخوان و پــس از ثبت 
درخواست در سامانه »سامان« مراحل اداری خود 

را پیگیری کنند. 
رئیس اداره منابع آب شهرستان شهرضا ادامه داد: 
درخواست های مربوط به حریم و بستر نیز تا اطاع 
بعــدی از طریــق ادارات منابــع آب بررســی خواهــد 
شــد؛ اما ثبــت و پیگیــری ایــن درخواســت ها نیز در 
گــذار خواهد  آینــده نزدیک بــه دفاتــر پیشــخوان وا

 شد.

پلمب سه واحد تولیدی 
مصالح ساختمانی در گلپایگان 
ســه واحــد تولیــدی مصالــح ســاختمانی 
بدلیل غیر استاندارد بودن محصولات در 

شهرستان گلپایگان پلمپ شد.
 روابط عمومی اداره کل استاندارد استان اصفهان 
کــرد: ایــن واحدهــا گــو بــا  ایرنــا اعــام  گفــت و   در 

 شــامل دو واحد تولیدی شــن و ماســه و یک واحد 
 تولیدی بتن آماده بود که به دلیــل منطبق نبودن
  بــا اســتانداردهای ملــی مربوطه توســط نمایندگی

گلپایــگان پلمــپ و   ایــن اداره کل در شهرســتان 
پرونده آنها به مراجع قضایی ارجاع شد. 

بــر ایــن اســاس، یکــی از واحدهــای تولیدی شــن و 
ماســه و واحد تولیدی بتن آماده، پروانه استاندارد 
نداشــت و تولیدات یکی از واحدهای تولیدی شن 
 و ماســه مطابــق بــا ضوابــط اســتاندارد هــای ملــی

 نبود. 
اســتاندارد  عمومــی  روابــط  رابطــه،  همیــن  در 
بــه  توجــه  بــا  کــرد:  کیــد  تا اصفهــان  اســتان 
مقاومــت  و  دوام  در  مصالــح  کیفیــت  اهمیــت 
ســاختمان هــا بویــژه در هنــگام بــروز حــوادث 
کل بــا انجــام بازرســی های  طبیعــی، ایــن اداره 
 دوره ای برکیفیــت مصالــح ســاختمانی نظــارت 

دارد. 
اداره کل اســتاندارد اســتان اصفهان عــاوه بر دفتر 
مرکزی در اصفهان دارای یک اداره در کاشان و یک 

نمایندگی در گلپایگان است.

اختصاص 1.5 میلیارد دلار 
تسهیلات به روستاییان

نماینده مردم دهاقان و شهرضا در مجلس 
شــورای اســامی بــا بیــان اینکــه مدیــران 
تنگ نظری را کنار بگذارنــد، گفت: 1.5 میلیارد دلار 
تســهیات بــه روســتاییان اختصاص داده شــد که 
ســهم اســتان اصفهان از آن بین 300 تا 400 میلیارد 

تومان است.
 بــه گــزارش فــارس، ســمیه محمــودی اظهــار کرد: 
اشتغال از اهمیت ویژه ای برخوردار بوده که باید با 

جدیت تمام به آن پرداخته شود. 
محمودی با بیان اینکه ریالــی از وام  های مرتبط به 
اشــتغال برنگردد، افزود: همه بانک ها و مســئولان 
کمــک کننــد و بوروکراســی اداری را کــم کنید تــا کار 

راه اندازی و اشتغال ایجاد شود.
 نماینده مردم دهاقان و شهرضا در مجلس شورای 
اســامی اقتصاد را لازمه توســعه دانســت و گفت: با 
ایجاد و بهبود اقتصاد،  شهر توسعه می یابد و پویایی 

اقتصاد ضروری است. 
وی عنوان داشت: تسهیات ویژه ای برای اشتغال 
روســتایی و شــهرهای زیــر 10 هــزار جمعیــت در نظر 
گرفته شده است که با ارائه این تسهیات گام بزرگی 
در راســتای رفــع بیــکاری و ایجــاد اشــتغال فراهــم 

می شود. 
 نماینده مردم دهاقان و شــهرضا  خاطرنشان کرد: 
فعالیت ها در معادن، کشاورزی، خدمات، فناوری، 
فعالیت های ورزشی، بهداشــتی، بازیافت، صنایع 
دســتی و ســایر فعالیت هــا در شــهرهای زیــر 10 هزار 
 جمعیت و روســتاها از تســهیات ویژه ای برخوردار 

می شوند. 
نماینده مردم دهاقان و شهرضا در مجلس شورای 
اســامی همچنیــن در پایان بیان داشــت: بــا توجه 
به وجود شــهرک  صنعتی دهاقان در کنار روســتاها 
فرصت مناســبی برای اســتفاده روســتاییان از این 

تسهیات به شمار می رود. 

03 سال سیزدهم، شماره 3086خبر
دوشنبه

13 آذر  1396

نماینده اصفهان در مجلس:  هر جا حقابه باشد، کسی نمی تواند دستور دیگری دهد

مناظره بر سر  زاینده رود
اختافات آبی میان اصفهان و استان چهارمحال و 
بختیــاری ایــن روزهــا بــه اوج خود رســیده اســت و 
چالش های سیاســی و اجتماعــی زیــادی را برای دو اســتان 
همســایه رقم زده اســت. از ســویی اصفهانی ها هنوز چشــم 
انتظــار حقابه هــای خــود و بازگشــایی رودخانه برای کشــت 
پاییزه هستند و از سویی، چهارمحالی ها با گرفتن مصوبات 
مختلف برای طرح های انتقال آب از زاینده رود، سهم های 
تازه ای را برای خود تعریف می کنند؛ سهم هایی که مسئولان 
و نماینــدگان اســتان اصفهــان آن را خــاف مصوبــات ۹ گانه 
شــورای عالی آب مــی داننــد. در همین راســتا، روز یکشــنبه 
مناظــره ای میــان حیدرعلــی عابــدی نماینــده اصفهــان در 
مجلس شــورای اســامی و حجت الاســام امیرقلی جعفری 
رئیس کمیته صیانت از آب چهار محال و بختیاری در دانشگاه 
شــهرکرد برگزار شــد. به گزارش ایســنا، عابدی در ابتدای این 
مناظــره در پاســخ به ایــن پرســش  که »بــرای تحقــق جریان 
همیشگی زاینده رود که صحبت خودتان است، تا کنون چه 
تدابیر مدیریتی انجام شده است؟« پاسخ داد و گفت: قطعا 
زاینده رود جاری خواهد شد و برای این موضوع راهکارهایی 
وجود دارد. راهکار اول ساماندهی رودخانه زاینده رود است؛ 
رودخانــه در حــال حاضــر بــی در و پیکــر اســت و بــه جــای 
ســاماندهی، بیشــتر به اتهام زنی پرداخته ایم. 120 روستای 
اصفهــان در حــال تبدیل شــدن بــه ویرانــه و کویر هســتند و 
کنان آنها بــه اصفهــان مهاجرت مــی کنند. مشــکات تا  ســا

حدودی با ساماندهی رودخانه رفع خواهد شد. 
عابدی، همچنین تنظیم مصارف بر اســاس منابــع را برنامه 
دیگــر خــروج از بحران ذکــر کــرد و ادامــه داد: تصمیــم گیرنده 
درمورد آب، سازمان های آب نیستند، وزارت نیرو نیز به دلیل 
اینکه امتحانش را بد پس داده، حق تصمیم گیری ندارد، آنکه 

تصمیم می گیرد،  شورای عالی آب است. 

   رئیــس کمیته صیانــت از آب چهــار محال: شــورای 
عالی آب کجای قانون قرار دارد؟

جعفری در ادامه به صحبت های عابدی اشاره کرد و گفت: در 
استان چهارمحال و بختیاری یک طرح غیر مصوب در استان 
گر شما برداشت از رودخانه را یک کار بی حساب  وجود ندارد و ا
و طرح غیر تخصصی مــی دانید موارد تخلــف را ذکر کنید. اما 
من موارد برداشت های غیرمجاز از استان اصفهان را برایتان 
لیست می کنم. وی ادامه داد: می گویید وزارت نیرو را قبول 
نداریم. من تعجب می کنم. مُرّ قانون اساسی است. شورای 
عالی آب کجای قانون قــرار دارد؟ آنچه را که قانون اساســی و 
گر شورای عالی آب فرضا  مجلس گفته را قبول ندارید، حال ا
قانونی باشد در شورای عالی آب وزیر کشاورزی، نیرو و صنایع 
نیز حضور دارند. جعفری خاطرنشــان کرد: نمی توان وزارت 

نیرو را کنار بگذاریم. چون شورای عالی آب غیر تخصصی است 
و حرف هایشان تغییر می کند. در ابتدای جلسه اعام کردید 
شما را برای حضور در جلسه ترساندند؛ مردم شریف و نجیب 
چهارمحال و بختیاری محترمانه در حال برخورد هستند؛ چرا 

دوستانتان شما را ترساندند؟
عابــدی گفت: متاســفانه به دلیل سیاســت هــای غلطی که 
کز استان هایی مانند اصفهان مرکز مهاجرت  وجود داشته، مرا
گــر فرمولی بــرای حل ایــن معضل وجود داشــته  شــده اند و ا
باشد، استقبال می کنیم. عابدی افزود: از وزارت نیرو سوال 
کردیم چگونه از حقابه کشــاورزان اصفهان در حال حراســت 
هســتید؟ وزارت نیــرو آورده مشــخصی دارد و از طــرف دیگــر 
آورده کشــاورزان، تونــل اول و رودخانه طبیعی اســت. آورده 
وزارت نیرو از تونل دوم و چشمه لنگان در بهترین حالت  354 
میلیون مترمکعب می شود؛ وزارت نیرو حق دارد این میزان را 
به هر جا دوست دارد بدهد. مجوزهای برداشتی را که وزارت 

کنون بــه هر جــا داده ســرجای خــود، اما بیــش از این   نیــرو تا
نمی تواند مجوز صادر کند.

   عابــدی: هر نوع برداشــتی کــه به کشــاورزی تعرض 
کند،  محکوم است

عابدی اظهار کرد: هر نوع برداشتی که به کشاورزی اصفهان 
و چهارمحــال و بختیــاری تعــرض کنــد محکــوم اســت. حالا 
شما بگویید منبع بن-بروجن کجاست؟ از کدام بچه صغیر 
اصفهانی و کشــاورز قــرار اســت ایــن آب گرفته شــود؟ حقابه 
کشاورزان کجاســت؟ چگونه باید محقق شــود؟ برای گاب 
ح دیگری، ابتدا باید منبع آب مشخص  و بن -بروجن هر طر

شود و غیر از این ظلم در حق کشاورزان است.
وی با بیان اینکه، وزارت نیرو به عنوان شــریک به زاینده رود 
ورود کرده، اما کاهمان را برداشــته است، گفت: در مجموع 
وزارت نیرو تا کنون ۹00 میلیون مترمکعب آب به بخش های 
مختلف دو اســتان تخصیص داده اســت. اما منابع مصرفی 
بیش از ایــن میزان اســت و بــرای تامین آن دســت در کاســه 
کشــاورزان مــی کنیــم. بایــد دو اســتان دســت به دســت هم 
بدهند تا منابع تخصیص داده شود. باید مدیریت درست را 
از مسئولان بخواهیم و بر اساس مصارفی که ایجاد می کنند 
منابعی را اختصــاص دهند.  نماینــده مردم اصفهــان اظهار 
 کــرد: بر روی بهشــت آباد تبلیغات منفی زیادی شــده اســت،

 در حالی که سیاب ها وارد این تونل می شد. اما با حرف های 
زیســت محیطی اعام شــد که بهشــت آباد درســت نیست؟ 
زاینده رود محدود اســت و یک پرسش مطرح است که برای 
مصارف چهار محال چه پیش بینی شده است؟ برای 10 سال 
آینده آیا منابعی برای این اســتان برای تخصیــص آب وجود 

خواهد داشت./ گروه خبر

اخبار                     کوتاه اخبار                       شهرستان
پروژه مالچ پاشی و نهال کاری 900 هکتاری در پایگاه هوایی شهید بابایی روز گذشته آغاز شد

بیابان زدایی در شرق اصفهان
پروژه ۹00 هکتــاری بیابان زدایی روز گذشــته و 
با حضور مســئولان استانی و شــهری، در شرق 
اصفهــان و در پایــگاه هوایــی شــهید بابایی)هشــتم 
شــکاری( آغاز شــد. در این پروژه 400 هکتار مالچ پاشی و 
500 هکتار نهال کاری با هدف مهار بیابان صورت می گیرد 
و به گفتــه اســتاندار اصفهان، معــادن گچ نیــز از منطقه 
ح نهال کاری  شرق جمع خواهند شد. در این پروژه، طر
با اعتباری بیش از دومیلیارد و 200 میلیون تومان و طرح 
مالچ پاشی با هزینه ای حدود یک میلیارد و 300 میلیون 
تومان از محل اعتبارات ملی و صندوق توسعه ملی  اجرا 

می شود.
محســن مهرعلیزاده در بازدیــد از این پروژه گفت: شــرق 
اصفهــان بــا مســئله کویــر و بی آبــی دســت و پنجــه نــرم 

می کنــد، بــه صــورت کلــی 30 درصــد 
کویــر تشــکیل  را  مســاحت اســتان 
می دهــد. وی افــزود: امســال بودجه 
محدودی اختصاص داده شده بود؛ 
اما برای ســال های آینــده پیش بینی 
خوبــی در برنامــه ششــم در راســتای 
ح هایــی  توســعه بیابان زدایــی بــا طر
مانند مالچ پاشــی و نهال کاری، شــده 

اســت. اســتاندار اصفهــان بــا بیــان اینکــه عــاوه بــر این 
اقدامات کــه به صورت ملــی خواهد بــود، فعالیت هایی 
در ســطح اســتان خواهیم داشــت، ادامه داد: برداشت 
مــواد اولیه گــچ از معــادن یکــی از عوامــل اصلــی افزایش 
ریزگردهاســت. وی بــا بیــان اینکــه از ۹ معــدن موجــود 

هفــت مــورد تعطیــل شــدند، تصریــح 
کــرد: بــا صاحبــان معــادن فعــال بــرای 
تغییــر کاربــری صحبــت می کنیم تــا در 
جایــی دیگــر مشــغول بــه کار شــوند تــا 
به جــای ایــن معــادن شــهرک صنعتی 
بــا کارخانه هایــی که نیــاز بــه آب ندارد 
ایجاد شــود، می توان اشــتغال را حفظ 
کرد. مهرعلیزاده با اشــاره بــه نقش این 
معادن در بیابان زایی عنوان کرد: برداشت کمتر از سطح 
ک های ســطحی را از بیــن می برد و در  یک متر زمین، خا
زمان طوفان ریزگردها را افزایش می دهد.در همین حال، 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان اصفهان نیز 
گفت: تــا پایان ســال جاری همچنین چهار هــزار هکتار از 

این زمین ها نیــز نهالکاری می شــود.همچنین فرمانده 
پایگاه هشــتم شــکاری اصفهــان فروردین امســال گفته 
بود: برای مقابله با ریزگردها در اصفهان همچون گذشته 
به طــور فعالانــه مشــارکت مــی کنیــم. امیرســرتیپ دوم 
مسعود روزخوش که در جمع خبرنگاران سخن می گفت، 
ادامه داد: پایگاه هشــتم شــکاری اصفهان بــرای مقابله 
با ریزگردها با نهادهــای مرتبط از جملــه اداره کل منابع 
طبیعی همــکاری می کند؛ بــه طوری که بــرای مقابله با 
این معضل یک هــزار هکتار از مناطــق پیرامونی و درونی 

این مجموعه نظامی نهالکاری شده است. 
وی بــا بیــان اینکــه ریزگردهــا بــه موتورهواپیمــا آســیب 
می زنــد، افــزود: ریزگردها همچنین ســبب می شــود که 

دید افقی خلبان ها به شدت کاهش یابد./ گروه خبر 

كمک میلیاردی اصفهانی ها به زلزله زدگان كرمانشاه
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان عنوان کرد:

مدیــر عامــل جمعیت هــال احمــر اســتان روز گذشــته 
به میــان خبرنــگاران آمــد تــا از آخریــن آمــار کمک های 
جمعیت هال احمر اصفهان به زلزله زدگان کرمانشاهی 
گزارش دهد. محســن مومنی با بیان اینکه از نخســتین 
ساعات بروز  زلزله نیروها و تیم های امدادی هال احمر 
در منطقــه حضــور یافتند، عنــوان کرد: در ســاعت های 
ابتـــــدایی صبــح روز بعــد از زلزلــه، تیمــی 35 نفــره از 

هال احمر استان راهی کرمانشاه شد.
این مقام مسئول خاطر نشــان کرد: تفاوت زلزله اخیر با 
زلزله بم در این بــود که بر خاف بم تنها یک شــهر تحت 
تاثیر قرار نگرفت، به علت شدت و وسعت زلزله، شهرها 
و روستاهای زیادی تخریب شدند که این کار امدارسانی 

بهنگام و مناسب را سخت می کرد.
 مومنی ضمن اشاره به اینکه این زلزله 180 میلیون نفر در 
ایران و کشورهای همسایه را تحت تاثیر قرار داد، افزود: 
کشــورهایی مثل امارات و کویت نیز لرزه های زلزله اخیر 

را احساس کردند.  
مدیر عامــل جمعیت هال احمر اســتان، اضافه کرد: با 
تقسیم وظایف صورت گرفته، امدادرسانی به شهرستان 
گذار شد. مومنی  ثاث باباجانی کرمانشاه به اصفهان وا
به وجود بیش از 250 روســتا در این شهرســتان اشــاره و 
اظهار کرد:  به دلیل بافت فرســوده ایــن منطقه، میزان 
تخریــب خانــه هــای روســتایی و امدادرســانی بــه آنهــا 

مشکات خاص خود را دارد.

   اعزام 287 کامیون و تریلی به کرمانشاه
مدیــر عامل جمعیت هــال احمر اســتان با بیــان اینکه 
با کمــک نیروهــای اطاعات ســپاه، شــهر بــه 10 منطقه 
تقســیم شــد، گفت:  با این تقســیم بندی و حضور 153 
نیــروی امــداری، توانســتیم شناســنامه هــای امدادی 
زلزلــه زدگان را تنظیــم و کمک رســانی کنیــم. ایــن مقام 
مســئول از فعالیت ۷0 نفــر از اعضای تیم هــای حمایت 
روانــی هــال احمــر اصفهــان در زلزلــه اخیــر خبــر داد و 
اظهــار کــرد: ایــن اعضــا در قالــب تیــم هــای آموزشــی، 
مذهبی، بهداشتی و روان شناسی به یاری زلزله زدگان و 
مصدومان شــتافتند.  مومنی ادامه داد: در حال حاضر 
بخشــی از نیروهای امــدادی هال احمــر اصفهان مثل 

راننده ها در کرمانشاه حضور دارند.

    ارسال 50 هزار تخته پتو 
این مقــام مســئول در ادامه این نشســت، بــه آمارهای 
کــرد. مدیــر عامــل  کمک هــای مــردم اصفهــان اشــاره 
کــرد:  تصــور  جمعیــت هــال احمــر اســتان،  عنــوان 
نمی کردیــم شــهروندان تا ایــن انــدازه اعام همــکاری و 
همدردی با زلزله زدگان کرمانشــاهی کنند، شهروندان 

اصفهانی کمک های بســیار خوبــی در زمینه مالی، 
کالایــی و خدماتــی کردنــد. مومنــی ضمــن اشــاره 
بــه اینکــه 28۷ کامیــون و تریلــی تنهــا بــرای حمــل 
کمک های مردمی استان از اصفهان به منطقه اعزام 
شدند، افزود: حدود  50هزار تخته پتوی نو، بیش از 
144 هــزار انــواع کنســرو و ۷۷ تن برنــج از کمک های 

مردمی به غرب کشور ارسال شد. 
جمع آوری ۹82 دستگاه گرمایشی، هزار و 368 عدد 
چادر، 34 باب کانکس، شیر خشک و سیب زمینی 
بخش دیگری از کمک های شهروندان اصفهانی بود 
که از زبــان مدیر عامــل جمعیت هال احمر اســتان 
رســانه ای شــد.   مومنــی در ادامــه افــزود: بــه دلیل 
حجم بســیار زیــاد کمــک  هــای کالایی بــا همکاری 
کمک هــای  ارتــش دو فروندهواپیمــای C130 از 

کالایی مردمی را به غرب کشور ارسال کردیم.

    ارزیابی خطرپذیری در شهرستان ها
این مقام مسئول، اظهار کرد: شهروندان اصفهانی 
کمک های نقدی بســیار خوبی نیز واریــز کردند؛ اما 
در حال حاضر رقم دقیق این پرداختی ها مشخص 
نیســت.  مومنــی بــا بیــان اینکــه شــهروندان بخش 
زیادی از کمک  هــای نقدی خود را از طریق شــماره 
حســاب متمرکز ۹۹۹۹۹ ســازمان هال احمر کشــور 
یــا واریــز بانکــی انجــام داده اند، خاطــر نشــان کرد: 
بخشــی از شــهروندان نیز کمک های نقــدی خود را 
از طریق صندوق ها و دســتگاه های پوز در ایستگاه 
هــای هــال احمر ســطح شــهر پرداخــت کردنــد که 
این کمک ها در مجموع بیش از یک میلیارد تومان 

می شود.  
مدیر عامل جمعیت هال احمر اصفهان درخصوص 
آمادگی هــال احمر در مواقــع بروز بحران در اســتان 
نیز خاطر نشــان کــرد: مدیریــت بحران اســتانداری 
اصفهــان بــا همــکاری دانشــگاه صنعتــی اصفهــان 
مطالعــه ارزیابــی خطــر پذیــری در شهرســتان های 
اســتان را انجــام داده اســت کــه در ایــن خصــوص 

هال احمر آمادگی های لازم را دارد. 
معاون امداد و نجات جمعیت هال احمر استان نیز 
در پاســخ به پرســش یکی از خبرنگاران در خصوص 
بــروز بحــران زلزلــه در اصفهــان، خاطــر نشــان کــرد: 
اصفهان امن نیست؛ چه کســی گفته اصفهان امن 
است؟ در استان گسل وجود دارد. داریوش کریمی 
کید کرد: لازم است همه آمادگی لازم برای مواجه  تا
با مخاطرات احتمالی ر اداشته باشند تا در زمان بروز 

بحران آسیب ها به حداقل ممکن برسد.   

مدیـر عامـل جمعیـت هـال احمـر اسـتان بـا بیـان اینكـه هنـوز نمـی توانیـم رقـم دقیـق 

حسین 
اسدی

کمک هـای نقـدی شـهروندان اصفهانـی بـه زلزلـه زدگان کرمانشـاهی را اعـام كنیـم، اظهـار 
کـرد: بررسـی هـای ما نشـان می دهـد اصفهانی ها تنهـا از طریـق صندوق ها و دسـتگاه های 

»پوز« این جمعیت، بیش از یک میلیارد تومان کمک کرده اند.  
محسـن مومنـی بـا بیـان اینكـه تصـور نمـی کردیـم شـهروندان تا ایـن انـدازه اعـام همكاری 
نقـدی  کمک هـای  از  دیگـری  بخـش  گفـت:  كننـد،  کرمانشـاهی  زلزلـه زدگان  بـا  و همـدردی 

شـهروندان از طریـق شـماره حسـاب 99999 سـازمان هـال احمـر واریـز شـده اسـت.



سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
بازیافت پسماندهای ساختمانی

صنایــع تبدیلــی کالای اقتصــادی 

لیلا
 یزدانی

هستند نه زباله. 
صنایع تبدیلــی کاغذ ، مقــوا ، پت ، 
باطری های مســتعمل ، لاســتیک 
ونخاله ساختمانی صنایعی هستند 
که ارزش افــزوده دارند و بــه اقتصاد 

شهر کمک می کنند. 
 در اصفهــان زمینــه مشــارکت بخــش خصــوص در 
را ه انــدازی صنایع تبدیلــی و باز یافت فراهم شــده 
ح در ایــن زمینــه اجرایــی شــده و زمینــه  و دو طــر
مشارکت در طرح های جدید نیز فراهم شده  است. 
بخش خصوصی  می تواند در بازیافت پسماندهای 

ساختمانی سرمایه گذاری کنند .
بازیافت راه حل بهتری نســبت به دفن یا سوزاندن 
کمتــری را بــه  پسماندهاســت و نــه تنهــا هزینــه 
شــهرداری  تحمیــل می کنــد ،بلکــه صرفه جویی در 
انرژی ، کاهش مشــکلات زیســت محیطــی و ارزش 

افزوده را نیز به همراه دارد .
 بازیافــت فرآینــدی اســت که طــی آن مواد بــا ارزش 
موجود در پســماند جدا ســازی و جمع آوری شــده 
و به شــکل اولیه یــا به عنوان مــواد خام بــرای تولید 

محصولات جدید به کار گرفته می شوند.

ح های اقتصادی در حوزه صنایع      امکان ارائه طر
بازیافت

مدیرعامــل ســازمان مدیریت پســماند شــهرداری 
اصفهــان بــه ارزش افــزوده ای کــه صنایــع بازیافت 
ومشــارکت بخــش خصوصــی درراه انــدازی ایــن 
صنایع به همراه دارد، اشــاره می کند و امکان ارائه 
ح هــای اقتصــادی مناســب در حــوزه صنایــع  طر

بازیافت در اصفهان خبر می دهد . 
امیــر حســین کمیلــی به 
دو طرحــی کــه در پایــان 
ســال گذشــته و ابتــدای 
امسال با مشارکت بخش 
خصـــــوصی راه انــدازی 
اشــــاره  اســت،  شــــــده 
ح تبدیــل  می کنــد؛  طــر
مــواد پــت بازیافتــی بــه 
ح تبدیل  پرک پــت و طــر
ک بازیافتــی بــه  مــواد لا

گرانول .
بــه گفتــــــه وی، در خــط 
پــت  مـــــــواد  تبدیـــــــــل 
بازیافتــی،  بطری هــای 
آب مــــــعدنی به مــــــــواد 
اولیــــــــه ای تبـــــدیـــــــــل 
می شوند که در صنایع فرش ماشینی و تولید الیاف 

مصنوعی از آنها استفاده می شود .  
مدیرعامــل ســازمان مدیریت پســماند شــهرداری 
ک بازیافتـــــــی  اصفهــان  بــه خــط تبدیـــــــل مــواد لا
کــه مــواد پلیمـــــــری  کنــد  گرانــول  اشــاره مــی  بــه 
 جمع آوری شــده در آن بازیافت و بــه گرانول تبدیل 

می شوند .
 کمیلی با بیــان اینکه این دو خط با ســرمایه گذاری

 یک تــا 1/5 میلیــــــــارد  تومانــی بخــش خصوصــی 
در کارخانــه پــردازش اصفهــان راه انــدازی شــده 
است،از فراهم شدن فرصت سرمایه گذاری بخش 
 خصوصی در بازیافت پسماندهای ساختمانی خبر 

می دهد .                                      
وی از اهمیــت بازیافــت پســماندهای ســاختمانی 
کید می کند که بازیافت آســفالت یکی  می گوید و تا
ح هایی است که با ارزش افزوده همراه و از نظر  از طر

اقتصادی نیز مقرون به صرفه است . 

ح های سرمایه گذاری      ارائه طر
 مدیرعامــل ســازمان مدیریت پســماند شــهرداری 
اصفهــان  از انجــام مطالعاتــی در زمینــه بازیافــت 
لاســتیک ، نایلون و آلومینیوم درسازمان مدیریت 
پســماند شــهرداری اصفهان خبر می دهــد و اعلام 
می کند که این طرح ها برای جذب مشارکت کننده 

و سرمایه گذار آماده هستند .
کید می کند که هریک از صنایع تبدیلی که  کمیلی تا
از آنها نام برده شد، در صورتی که در شهر راه اندازی 
شود ، به اقتصاد شهر و اقتصاد ملی کمک می کند . 

     راه انــدازی صــــــنایع تبدیلــی؛  یــک اقـــــــدام 
محیط زیستی اقتصادی

وی با بیــان اینکــه باید منابــع اصلی بــرای آیندگان 
حفظ شــود ، از نقش موثر صنایع تبدیلی و بازیافت 
کید مــی کند  در کاهــش آلودگــی هــوا مــی گویــد و تا
گر پســماندها را بــا راه انــدازی صنایــع تبدیلی،  که ا
بازیافــت نکنیــم ، بایــد  آنهــا را دفــن کنیــم و دفــن 
ک و آب مشــکلات  پســماندها  نیز با آلوده کردن خا
زیســت محیطی بســیاری ایجاد می کند؛  بنابر این 
راه اندازی صنایع تبدیلی یک اقدام زیست محیطی 

و اقتصادی است .
مدیرعامــل ســازمان مدیریت پســماند شــهرداری 
کیــد بــر اینکــه در فرآیند تبدیــل مواد  اصفهان بــا تا
کمتــری صــرف  بازیافتــی بــه مــواد اولیــه انــرژی 
می شــود و این انرژی کمتــر از انــرژی بــه کار رفته در 
فر آیند اســتفاده از مواد اولیه است ، اعلام می کند :  
ح ها برای سرمایه گذاران  ســرمایه گذاری در این طر

 از نظــر ارزش اقتصــادی بازدهــی ســرمایه و ارزش 
افزوده به همراه دارد .

سال سیزدهم، شماره 043086
دوشنبه

13 آذر  1396
شهر

جای خالی حقوق ترافیکی 
معلولان را پر کنیم

حقوق ترافیکــی معلولان که ســبب ایجاد 
فضای شــهری ایمــن و عبــور و مــرور بدون 
دغدغه این قشر از جامعه می شود، به عنوان یکی از 

ح است. مهم ترین حقوق معلولان مطر
 به گــزارش پویــش مردمــی ترافیک شــهر اصفهان، 
سال هاســت که بحث حقوق معلولان مــورد توجه 
فعــالان اجتماعــی قــرار داشــته و در همیــن راســتا 
تصویــب قانــون جامــع حمایــت از معلــولان نیــز در 

دستور کار نمایندگان مجلس قرار گرفت. 
بــر ایــن اســاس دولــت موظــف اســت زمینه هــای 
لازم را بــرای تامین حقــوق معلولان، فراهم شــده و 

 حمایت های لازم را از آنها به عمل آورد. 
در ایــن میان، حقــوق ترافیکــی معلولان که ســبب 
ایجــاد فضــای شــهری ایمــن و عبــور و مــرور بــدون 
دغدغه این قشر از جامعه می شود نیز به عنوان یکی 
از مهم ترین حقوق معلولان مطرح است، در همین 
راســتا معاونــت حمــل و نقــل و ترافیــک شــهرداری 
اصفهان با همکاری دستگاه های مرتبط به دنبال 
ایجــاد زیرســاخت هایی در حــوزه شــهری اســت تــا 
بر پایــه آن محل تــردد معلولان در جای جای شــهر 
مناســب ســازی و ایمن شــود. اما تنهــا راه حمایت 
از حقــوق ترافیکــی معلــولان پرداختــن بــه تامیــن 
ســخت افزارها نیســت و در ایــن میــان، اقدامــات 
نرم افزاری و فرهنگ سازی لازم برای همگانی کردن 

رعایت حقوق معلولان نیز مهم  است. 
بــر همیــن اســاس، پویــش مردمــی ترافیــک شــهر  

از  پیــش  کــه  اصفهــان 
ایــن اقدامــات فرهنگــی 
گـــــونی در حــوزه  گـــــونــــــا
ترافیکی شهر انجام داده 
اســت در جهــت فراهــم 
آوردن بســتر منـــــــاسب 
بــرای حضــور همگانــی و 
در  شــهروندان  فعــال 
زمینه حمایــت از حقوق 

معلولان پیشگام شد.
پویــش مردمــی ترافیک 
شــهر اصفهــان از ماه هــا 
برگــــــــزاری  بــا  پیــــــش 
نشست های مشترک با 
حضور فعالان اجتماعی 
مــــــــعلولان،  جامـــــــعه 

تشــکل های حامــی ایــن قشــــــر و دستگاه هــــــای 
متولــی امــور معلــولان گام هــای نخســتین را بــرای 
 مردمی کردن حمایــت از حقوق ترافیکــی معلولان 

برداشت. 
هفته معلولان نخستین مناســبت مرتبط پیش رو 
اســت تــا اقدامــات برنامــه ریــزی شــده در زمینــه 
مطالبــات و حقــوق ترافیکــی معلــولان در بســتر 
اجرا قــرار گیــرد و حاصل هــم افزایی فکــری و عملی 
دســتگاه های مرتبط در عمــل به نمایش گذاشــته 

شود.
معلــولان  هفتــه  بــا  همزمــان  راســتا  همیــن  در 
برنامه هــای متنــوع بســیاری بــا همــکاری پویــش 
مردمی ترافیک شهر اصفهان شکل گرفت که در بُعد 
سخت افزاری و نرم افزاری قابل دسته بندی است.

در کنــار فعالیت هــای هدفمنــد مجازی که شــامل 
تولیــد محتــوای مرتبــط در زمینــه فرهنــگ ســازی 
حقوق ترافیکی معلولان است، برنامه های دیگری 

نیز در این زمینه طراحی شد. 
از جمله این برنامه ها ایجــاد پویش مردمی »هوای 
معلولان شــهرم را دارم« اســت که در همان ابتدای 
شــکل گیری این پویــش اســتقبال قابــل توجهی از 
سوی چهره های مختلف فرهنگی، هنری، ورزشی، 
اجتماعــی، مســئولان، فعــالان رســانه ای و عمــوم 

مردم صورت گرفت. 
اجرای ویــژه برنامه هــای مرتبط با معلــولان در گذر 
فرهنگی چهارباغ در ســه شــنبه بدون خــودرو نیز از 
دیگر برنامه های طراحی شده ویژه این هفته است 

که با حضور عموم مردم برگزار می شود. 
کل  کل بهزیســتی اســتان اصفهــان، اداره  اداره 
آمــوزش و پــرورش اســتان و اداره آمــوزش و پرورش 
اســتثنایی اســتان اصفهــان، بنیــاد شــهید و امــور 
ایثارگــران اســتان اصفهــان، هیئــت ورزش هــای 
جانبــازان و معلولیــن اســتان، مجمع تشــکل های 
معلولین اســتان اصفهان، پویش مردمــی ترافیک 
شــهر اصفهــان و معاونــت حمــل و نقــل و ترافیــک 
شــهرداری اصفهــان در این زمینــه همــکار و همراه 

هستند.

ح شد؛ در مراسم معارفه مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری اصفهان مطر

تلاش برای رسیدن به شهری بدون تخلف
مراســم تودیــع و معارفــه مدیــر پیشــگیری و رفــع 
تخلفات شهری شهرداری اصفهان روز گذشته در 
سالن اجتماعات سازمان قطار شهری برگزار شد. بر این اساس 
طبق حکم شهردار اصفهان، حسن محمدحسینی به عنوان 
مدیر پیشــگیری و رفع تخلفات شــهری شــهرداری اصفهان 
معرفی شد. معاون خدمات شهری شهردای اصفهان در این 
برنامــه گفــت: کارکنــان اداره کل پیشــگیری و رفــع تخلفات 
شهری باید آموزش بیشتری ببینند تا با ادب و احترام بیشتری 
قانون را اجرا کرده و در جهت حفظ کرامت انسانی شهروندان 

حرکت کنند.
احمدرضا مصور افزود: بنا بر فرمایش امام علی)ع(، »در گردش 
روزگار است که حقیقت مردان شناخته می شود؛« بنابراین 
کر یم با وجود همه ســختی هایی که بر شــهرداری  خدا را  شــا
کم شــده و ناآرامی های اجتماعــی و وضعیت بد  اصفهان حا
 اقتصــادی، کمتریــن اخبــار منفــی و تنــش زا را در ایــن مدت

 از مدیریت شهری شنیده ایم.
 وی ادامه داد: در همین راســتا، از زحمات مدیرکل پیشــین 
پیشگیری و رفع تخلفات شهری و سرپرست این اداره تقدیر 
و تشــکر می کنم و همین جا لازم می دانم از شهردار اصفهان 
که آقای محمد حسینی را به پیشنهاد بنده برای این سمت 
کــه این فرد بــه خوبی با  انتخاب کردنــد، قدردانی کنــم؛ چرا

شهرداری آشنایی دارد.
گــر همــکاری  معــاون خدمــات شــهری شــهرداری گفــت: ا
دســتگاه های دیگر همچون نیروی انتظامی، پلیس راهور و 
دادگستری نبود، کارها به خوبی پیش نمی رفت و شهروندان 
دچار مشــکل می شــدند. وی اضافه کرد: همه ما در صحنه 
گرچه براساس  هستیم تا مردم در آرامش و رفاه زندگی کنند؛ ا

آمار، وضعیت کنترل تخلفات ساخت و ساز در اصفهان خوب 
است،امیدواریم به این مهم بیشتر از گذشته رسیدگی شود.

مصور بــا بیــان اینکه دســتگاه هــای متولی دیگــر نیــز باید در 
برخورد با متکدیان فعال شوند، تصریح کرد: شایسته شهری 
مثل اصفهان نیست که ســر چهارراه های اصلی و فرعی اش 
کستانی یا دیگر استان ها و در برخی  متکدیانی از مهاجران پا
که مردم به ما اعتماد  موارد اصفهانی وجود داشته باشند؛ چرا
کردند تا فضایی آرام و بدون تکدی گری برایشان فراهم کنیم.

کید کرد: اداره کل  معاون خدمات شهری شهردای اصفهان تا
پیشــگیری و رفع تخلفات شهری شــهرداری اصفهان باید با 
همه دستگاه ها تعامل داشته باشد و همه امورش را بر اساس 
گر یکی از  قانون به پیش ببرد. وی ادامه داد: بر همین اساس، ا
عوامل این اداره تخلف کرد، باید بدون درنگ با او برخورد شود؛ 
به دلیل اینکه اخراج یک فرد متخلف خدمت به همه کسانی 

است که خالصانه مشغول فعالیت هستند. مصور خاطرنشان 
کرد: از نیمه آذرماه سال جاری فعالیت ستاد نوروزی ۹۷ آغاز 
خواهد شد؛ در همین راستا، از همه مدیران ستادی و مناطق 

خواهشمندیم برای حضور در این ستاد آماده شوند.  

   اداره کل پیشگیری، پلیس شهرداری اصفهان است
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری اصفهان 
نیز دراین مراسم با اشاره به اینکه این اداره کل به عنوان پلیس 
شــهرداری اصفهان محسوب می شــود که وظیفه برخورد با 
آســیب ها و ناهنجاری هــای شــهری را برعهــده دارد، گفت: 
از شــهردار و اعضای شورای اسلامی شــهر اصفهان که به من 
لطف کرده و مرا به عنوان خادم مردم در اداره کل پیشگیری 
و رفع تخلفات شــهری شــهرداری اصفهان انتخــاب کردند، 
کید بر اینکه اولویت  تشکر می کنم. حسن محمد حسینی با تا

ما در این اداره پیشگیری خواهد بود، عنوان کرد: پیشگیری 
از آســیب های اجتماعــی کــم هزینه تــر و کاربــردی تر اســت و 
می تواند تاثیر زیادی بر اعتمادسازی شهروندان داشته باشد. 
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر با وجود ریاضت اقتصادی 
با ۶۰۰ پرسنل مشغول خدمت رسانی به شهروندان هستیم، 
گفــت: شــهرداری اصفهــان بــرای برخــی از مســائل از جملــه 
تکدی گــری هزینــه هــای گزافــی مــی پــردازد.  ایــن درحالــی 
اســت که 1۳ نهاد در ارتباط با این موضوع مســئول هســتند 

اما فعالیتی ندارند.
 محمدحسینی وضعیت شهر اصفهان را نسبت به شهرهای 
دیگر کشور از لحاظ مبارزه با تکدی گری بسیار خوب ارزیابی 
کــرد و ادامــه داد: بــه واســطه شــغل قبلــی خــود بــه بیــرون از 
اصفهان ســفر کرده و به خوبی می دیدم که تعداد متکدیان 
در شــهرهای دیگر بیشــتر از اصفهان هســتند؛  امــا البته باید 
اذعان کرد که بودن یــک متکدی در اصفهان توریســتی هم 
کید بر اینکه برای ما قانون، فصل الخطاب  زیاد است. وی با تا
است، اظهار کرد: یک ضلع قانون مردم و ضلع دیگر آن اداره 
کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری اســت در همین راستا از 
این پس تمام تلاش خود را برای برنامه ریزی های فرهنگی به 

گاه سازی مردم به کار خواهیم بست.  منظور آ
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری اصفهان 
با اشــاره به الگو برداری از برنامــه های نیــروی انتظامی برای 
این اداره کل، گفت: تلاش می کنیم تا شــهری بدون تخلف 
داشته باشیم تا همه مردم و گردشگران در آن با آرامش رفت 
و آمد کنند. وی خاطرنشان کرد: همه نهادها و دستگاه های 
ذی ربط باید به میدان آمده تا با هماهنگی های بین سازمانی 

بتوانیم از تخلفات شهری قبل از وقوع، پیشگیری کنیم.

 به زودی صورت می گیرد؛

کسی و اتوبوس ویژه معلولان  راه اندازی تا
در مناطق 15 گانه عملیاتی می شود؛

ک برگ از  برگ های پاییزی تولید خا
 معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری اصفهان از تاسیس 
کسی ویژه معلولان در شهر  دو شرکت تا
اصفهان خبر داد و گفــت: در آینده ای 
نزدیک، دو دستگاه اتوبوس شهری نیز 
برای معلولان مناســب ســازی خواهد 
شــد. علیرضا صلواتی اظهارکرد: وقتی 
قــرار اســت شــهر مــورد اســتفاده همــه 

شــهروندان قرار گیــرد، بایــد برای همه اقشــار مناســب 
کنون بیشــتر تقاطع ها به نوعی  باشد. وی اظهارکرد: تا
مناسب سازی و همسطح سازی شده اند تا معلولان و 
کهنســالان شــهر به راحتی بتوانند از این مســیرها عبور 
ایمــن داشــته باشــند.صلواتی با اشــاره به اینکــه طبق 
کنــون حــدود  آخریــن آمــار معاونــت برنامــه ریــزی، تا

 5۰ درصد از پیاده روهای شهر اصفهان 
مناسب سازی شــده اند، خاطرنشان 
کسی  کرد: از دو ســال قبل دو شرکت تا
ویژه معلولان در شهر تاسیس و ون هایی 
را ویژه این قشر از جامعه مناسب سازی 
کرده انــد. وی از  و بــه بالابــر تجهیــز 
مناسب سازی ۸۰ درصد ایستگاه های 
سامانه BRT در شهر اصفهان خبر داد 
و تصریح کرد: در ۲۰ درصد باقی مانــده، امکان فیزیکی 

برای مناسب سازی وجود نداشته است. 
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان گفت: 
تلاش می کنیم در کنار پله های برقی، پل های هوایی 
عابر پیاده را مجهز به آسانســور کنیم تــا برای معلولان و 

سالمندان نیز قابل استفاده باشند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری گفت: 
طبــق برنامه ریــزی های انجام شــده 
فراوری هایی بر روی برگ های پاییزی 
ک برگ  طی ۹ ماه انجــام و به کــود خا

تبدیل می شود. 
کــرد:  فــروغ مرتضایــی نــژاد اظهــار 
درختان با عمل فتوسنتز موادغذایی 

ک جذب می کنند و به سطح برگ ها می آورند  را از خا
تا با انرژی خورشیدی عمل فتوسنتز انجام شود و گیاه 

طراوت خود را از این موادغذایی تامین کند. 
گــر قــرار باشــد ایــن بــرگ هــا  وی ادامــه داد: بنابرایــن ا
دور ریختــه یــا ســوزانده شــوند، در واقــع منبــع ذخیره 

موادغذایی را از دست داده ایم. 

مدیرعامل ســازمان پارک هــا و فضای 
ســبز شـــهـــــرداری اصفهــان عنــوان 
کــرد: طبــق برنامه ریــزی هــای انجام 
شــده قــرار اســت در مناطــق 15 گانــه 
ســیلوهایی طراحــی و آمــاده ســازی 
شــود تا با جمع آوری برگ های سطح 
شــهر و هدایت آنها به سمت سیلوها، 
فراوری هایــی بــر روی برگ طــی ۹ ماه 

ک برگ تبدیل شود.  انجام و به کود خا
وی اضافه کرد: سرشاخه های برخی از درختان خشک 
شده ای که دچار آلودگی و آفت شده باشند برای تولید 
زغال مورد استفاده قرار می گیرند؛ اما شاخه هایی که 
رشد زیاد داشته اما هنوز ســبز باشند، برای قلمه زدن 

از آنها استفاده می شود.

فعالان اقتصادی 
استان با ارائه 

پروژه های 
سرمایه گذاری 
و زیرساختی 

می توانند 
چالش های 

شهر اصفهان را 
برطرف کنند

مهم ترین راه 
حمایت از 

حقوق ترافیکی 
معلولان، 

فرهنگ سازی 
لازم برای 

همگانی کردن 
رعایت حقوق 
معلولان است

رونق در شهر با مشاركت بخش خصوصی
ح شد؛ در دیدار شهردار اصفهان و هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان مطر

شــهردار اصفهــان گفــت: نخســتین بازدیــدم را بــه 
اتــاق بازرگانــی اختصاص دادم تــا راه هــای تعامل و 
همــکاری نزدیک  بیــن بخــش شــهری و خصوصی 
اصفهــان ایجــاد شــود. دکتــر قــدرت الــه نــوروزی با 
اشــاره به مشــکلات اقتصادی کشــور و به دنبال آن 
استان و شهر اصفهان گفت: بدهی دو هزار میلیارد 
تومان شهرداری اصفهان در کنار 1۲ هزار حقوق بگیر 
شــرایط دشــواری را برای مدیریت شــهر ایجاد کرده 
اســت و امیدواریــم نخبــگان و فعــالان اقتصــادی 
راه هــای برون رفــت از ایــن شــرایط را به شــهرداری 

ارائه کنند.
شهردار اصفهان تکمیل نشدن خط اول مترو، رونق 
نداشتن میدان امام علی)ع( و تکمیل نشدن سالن 
اجــلاس ســران را از جملــه چالــش هــای اقتصادی 

شهرداری اصفهان برشمرد.
 وی بــا اشــاره بــه هزینــه بــالای حمــل  و نقــل قطــار 
شــهری و ارائــه یارانه شــهرداری به این متــرو گفت: 
برای جابه جایــی 1۸۰ هزار نفــر در روز توســط مترو، 
شــهرداری بــرای هــر مســافر 5۰ هــزار تومــان هزینــه 

پرداخت می کند .

      اصفهان مــی تواند اقتصاد کشــور را به حرکت 
درآورد

کرد:اصفهــان ماننــد اســتانبول  کیــد   نــوروزی تا
مــی تواند اقتصــاد یک کشــور را  بــه حرکــت درآورد و 
امیدواریم با حضور سرمایه گذاران داخلی و خارجی 

رونق اقتصادی به شهر و کشور بازگردد. 
وی اضافــه کرد:روابــط بــا شــهرهای خواهرخوانده 
عمدتــا در قالــب تشــریفاتی دنبــال شــده اســت و 
امیدواریم درحوزه اقتصاد بتوانیم روابط نزدیکی با 

شهرهای خواهرخوانده ایجاد کنیم. 
کید کرد:شــهرداری اصفهان دســتان هر  نوروزی تا
کســی را که بتواند بر لبان شــهروندان شهر اصفهان 

لبخند رضایت ایجاد کند، می فشارد.

    گردشــگری، زمینــه مشــترک شــهرداری و اتاق 
بازرگانی

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان نیز در این دیدار گفت: 
اتــاق بــه عنــوان پارلمــان بخــش خصوصــی آمــاده 
همکاری نزدیک با شــهرداری با هدف رونق فضای 

کسب و کار شهری است. 
سیدعبدالوهاب سهل آبادی افزود: مشخص شدن 
زمینه های مشترک همکاری بین اتاق و شهرداری 

می تواند نوید آینده روشنی برای شهر و استان باشد.
گردشــگری را مهــم تریــن محــور مشــترک اتــاق  وی 
بازرگانی و شهرداری برشمرد و گفت: با تقویت صنعت 
کار در  کســب و  گردشــگری مــی تــوان رونــق فضــای 

بخش های مختلف شهر ایجاد کرد . 

    پیشنهادات اجرایی اتاق برای توسعه شهر
وی اســتان اصفهــان را  صنعتی ترین اســتان کشــور با 
فعالیت بیــش از هشــت هزار واحــد صنعتی برشــمرد و 
گفت: شــهرداری می تواند بــا اختصاص مــکان هایی، 
دفاتر این واحدها را در شــهر اصفهــان  با هدف کاهش 

هزینه های حمل و نقل در شهر اصفهان  ایجاد کند.
ســـهـــــل آبــادی از تهیــه پیشنهـــــادات اجرایــی اتــاق 
بازرگانــی اصفهان  برای توســعه پایدار شــهری خبر داد 
و گفــت: فعــالان اقتصادی اســتان بــا ارائــه پروژه های 
ســرمایه گذاری و زیرســاختی مــی تواننــد مســائل و 

چالش های شهر اصفهان را برطرف کنند.

    ایجاد درآمد پایدار شهری برای شهرداری
مصطفی رناســی، نایب رئیــس اتاق بازرگانــی اصفهان 

نیــز در ادامــه، خواســتار ایجــاد درآمــد پایدار 
شــهری بــرای شــهرداری بــه جــای فــروش 
کم شد و گفت:توسعه شــهرهای اقماری  ترا
و تمرکز بــر زاینده رود به عنوان محور توســعه 
 می توانــد توســعه پایــدار شــهر اصفهــان را 

به دنبال داشته باشد.
قاســم علی جباری، عضو هیئت رئیسه اتاق 
بازرگانــی اصفهــان در ایــن جلســه خواســتار 
توجــه شــــهـــــرداری به احیــای هنـــــرهـــــای 
ســنتی اصفهــان در بخــش موســیقی ، تئاتر 
و صنایــع دســتی شــد و گفــت: مغــازه هــای 
هنرمنــدان بزرگــی ماننــد یروانــد نهاپطیــان 
)هنرمندنگارگــر(، ســالن تئاتــر ارحــام صدر و 
سایر هنرمندان می تواند جاذبه گردشگری 

برای اصفهان ایجاد کند.

حمیدرضا قلمکاری، رئیس کمیسیون کشاورزی، 
آب و محیط زیســت اتــاق بازرگانی اصفهــان در این 
جلســه خواســتار اعــلام رســمی ســرانه فضای ســبز 
اصفهان شد و گفت:اطلاع رسانی دقیق از وضعیت 
موجــود آب مصرفی توســط مدیریت شــهری ، ارائه 
ح هــای اقتصــادی توجیــه دار بــرای توســعه  طــر
 اقتصاد شهری و اطلاع رسانی دقیق از وضعیت شهر 
مــی توانــد بــه شــهرداری در میــل بــه اهــداف خود 

کمک کند . 
سید رســول رنجبران، عضو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانــی اصفهــان در ایــن جلســه خواســتار ایجــاد 
انســجام و همدلــی بین بخــش های مختلف شــهر 
اســتان اصفهان بــا هدف حل مســائل و مشــکلات 
اقتصادی شد  و گفت:تشــکیل کمیسیون مشترک 
بیــن اتــاق بازرگانــی و شــهرداری اصفهان و بررســی 
مسائل مشترک بین این دو مجموعه می تواند موثر 

و هدفمند باشد.

    ایجاد معاونت بهبود کسب و کار در شهرداری
مرتضــی بیشــه، رئیــس کمیســیون بهبــود مســتمر 
کســب و کار اتــاق بازرگانــی اصفهــان در این جلســه 
خواستار تمرکز شــهرداری اصفهان بر بهبود فضای 
کار اســتان شــد و گفت:ایجــاد معاونــت  کســب و 
بهبود کسب و کار در شــهرداری و ســایر سازمان ها 
بر اســاس قانون بهبود مســتمر محیط کســب و کار 
 می تواند بــه رونق اقتصادی شــهر  اصفهــان کمک 

کند.
جعفر برکتین، عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
اصفهان، در این دیدار  خواستار استفاده 
از ظرفیت شرکت های پیمانکاری استان 
اصفهان در پروژه های شــهری و اســتانی 
دارای  اصفهــان  گفت:اســتان  و  شــد 
ظرفیــت بــالای پیمانــکاری  اســت که در 
استان اصفهان کمتــــــــر مورد اســـــــتفاده  

قرار می گیرند.
امیر کشــانی، رئیــس کمیســیون آموش، 
پژوهــش و توانمندســازی اتــاق بازرگانــی 
اصفهان نیز خواستار ایجاد موزه هنرهای 
ســنتی اصفهــان بــا آثــار هنری درخشــان 
هنرمندان این شهر  شد و گفت:بسیاری 
از آثار ارزشــمند هنری  کــه قابلیت جذب 
گردشــگر دارد، در خانه هنرمنــــــدان انبار 

شده است. / گروه شهر  

در دیـدار شـهردار اصفهـان از اتـاق بازرگانـی اصفهان و جلسـه مشـترک بـا هیئت نماینـدگان این 
اتـاق بـر تعامـل و همـكاری نزدیـک بیـن بخـش خصوصـی و مدیریت شـهری تاكید شـد. شـهردار 
اصفهـان در ایـن دیـدار تاكیـد كـرد كـه اصفهـان هماننـد اسـتانبول تركیـه مـی تواند اقتصـاد كشـور را به 
حركـت درآورد. رئیـس اتـاق بازرگانـی اصفهـان نیـز بـا اشـاره به اینكه مشـخص شـدن زمینه های مشـترک 
همـكاری بیـن اتـاق و شـهرداری مـی توانـد نوید آینـده روشـنی برای شـهر و اسـتان باشد، خاطرنشـان كرد 
اتـاق بازرگانـی  بـه عنـوان پارلمـان بخـش خصوصـی آمـاده همـكاری نزدیـک بـا شـهرداری بـا هـدف رونق 

فضای كسب و کار شهری است.

گر دست به قلم هستید و دوست دارید  ا
نوشته هایتان منتشر شــود، می توانید 

»همکار ما باشید.«
ســرویس شــهر روزنامه اصفهــان زیبــا، از دریافت 
و انتشــار مطالــب علاقــه منــدان، کارشناســان، 
صاحب نظران و پژوهشگران حوزه های مختلف 
»مدیریت شهری« استقبال می کند. علاقه مندان 
به همکاری می تواننــد مطالب خــود را به صورت 
  isf.citynews@gmail.com تایپ شده به آدرس
ایمیل کنند و برای کسب اطلاعات بیشتر و نحوه 
همکاری،  همه روزه به جز ایام تعطیل در ســاعت 
اداری با شماره ۳۲۲1۸1۸۲ داخلی ۲۰۷ )سرویس 

شهر - منتشلو( تماس بگیرند. 
ارسال مطالب می تواند در قالب مقاله، یادداشت و 
گزارش باشد. این سرویس حق خود را برای اصلاح 
مطالب رسیده  محفوظ می داند. مطالب دریافتی 
ج نام نویســنده  در صــورت تاییــد محتوایی بــا در
منتشر می شود. اولویت انتشار با مطالبی خواهد 

بود که زودتر دریافت شوند. 

دعوت به همکاری

نگاه                        روز

گزارش                          روز

 صنایع تبدیلی 
در صورتی که 

 در شهر 
راه اندازی 
شود ، به 

اقتصاد شهر 
و اقتصاد ملی 

کمک می کند



انتشار 35هزار میلیارد اوراق 
بدهی دولتی در بازار سرمایه

رئیس ســازمان بورس با بیان اینکه تمامی 
معامــات در بــازار ســرمایه ایــران برمبنای 
شریعت اسامی انجام می شود، عنوان کرد: سازمان 
خ ســود صندوق های  بورس بــا اعتقاد بــه رعایت نــر
سرمایه گذاری از اشخاصی که از قوانین کشور عدول 
می کنند، حمایت نمی کند.به گزارش فارس، شاپور 
محمــدی در همایش انجمــن مالی اســامی با بیان 
اینکــه تمامی معامات بازار ســرمایه ایــران برمبنای 
شریعت اسامی انجام می شود، عنوان کرد: سازمان 
بورس هیچ ابزار مالی و معاماتی را تایید نمی کند مگر 
اینکه مبنای آن شریعت اســامی باشد.محمدی با 
بیان آمارهایی از حجم اوراق منتشر شده در دو سال 
اخیر، گفت: از ســال 1394 حــدود پنج هــزار میلیارد 
تومان ورقه بهادار در بازار سرمایه منتشر شده و این 
در حالی است که در سال 1395 این حجم به 35 هزار 
میلیــارد تومــان رســیده اســت. در ســال 96 نیــز 
پیش بینــی می شــود انتشــار اوراق دولتی بر اســاس 
بحث بودجه کشــور به 34 هزار و 500 میلیارد تومان 
بالغ شود. در عین حال آن دسته از ابزارهای مالی که 
پیش از این در بازار سرمایه پذیرش نشده بود و باعث 
ایجاد نابه سامانی هایی در فضای پولی و مالی کشور 
پذیــرش  ســرمایه  بــازار  در  تدریــج  بــه   شــده اند 

می شود.
این مقام مسئول با بیان اینکه اطاق اوراق با درآمد 
ثابــت عبــارت مناســبی بــرای ایــن ابزارهــا نیســت، 
گفت: انتظار می رود حجم انتشــار ایــن اوراق در بازار 
سرمایه طی امسال نزدیک به 70 هزار میلیارد تومان 
قابل افزایش باشد که با توجه به قیمت ارز می تواند 
رقم مناســبی بــرای ســرمایه گذاران باشــد. بــه گفته 
محمدی، طی دو سال گذشــته دوران طایی برای 
بازار ســرمایه بــه لحــاظ حجــم و ارزش انتشــار اوراق 

بهادار در بازار بدهی وجود داشته است.

جزییات تولید بنزین در کشور 
طی هشت ماه گذشته

میانگین تولید روزانه بنزین کشور در هشت 
ماهــه ســال جــاری بــه 74,4 میلیــون لیتر 
رسیده است که این میزان در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل با تولید 68,8 میلیون لیتر در روز ، حدود 8 
درصد رشد داشته است.به گزارش ایسنا، از ابتدای 
فروردیــن تــا پایــان آبان بــه طــور متوســط روزانه 74 
میلیون و 615 هزار لیتر در کشور تولید شده است که 
 از ایــن میــزان ۲5 میلیــون و 8۲4 هــزار لیتــر بنزیــن 
با مشخصات استاندارد یورو 4 با 16 درصد رشد و 48 
میلیون 791 هزار لیتر بنزین معمولی با 4 درصد رشد 
نسبت به سال گذشته تولید بنزین کشور بوده است.
مجمــوع بنزین تولیــدی در هشــت ماه ســال جاری 
بیشــترین تولیــد مربــوط بــه پالایشــگاه هــای امــام 
خمینی )ره( شــازند، آبادان و اصفهان به ترتیب 15، 
11و 11 میلیون لیتر در روز بوده اســت. طی این مدت  
پالایشگاه ها ی بندرعباس، با بیش از 10 میلیون لیتر، 
تهران با حدود شش میلیون لیتر، شیراز حدود یک 
میلیون، کرمانشــاه 703 هــزار لیتــر، لاوان حدود دو 
میلیــون لیتــر، در رتبه های بعــدی تولیــد بنزین قرار 
دارند.متوسط تولید پالایشگاه ســتاره خلیج فارس 
 در مهــر 3,5 میلیــون لیتــر بــود کــه انتظــار مــی رود 
با برنامه ریزی هــای انجام شــده تا پایــان آذر، تولید 
بنزین این پالایشگاه به میزان 1۲ میلیون لیتر در روز 
پخــش  و  پالایــش  اعــام  تثبیــت شود.براســاس 
فراورده هــای نفتی ایــران، در ســال 96 بــه ترتیب در 
ماه هــای فروردیــن 68,8 میلیون لیتر، اردیبهشــت 
69,9 میلیــون لیتــر، خــرداد 7۲,۲ میلیون لیتــر، تیر 
77,7 میلیــون لیتــر، مــرداد 7۲,8 میلیــون لیتــر، 
 شــهریور 78,1 میلیون لیتر، مهــر 76,4 میلیون لیتر 
و در آبان 80,1 میلیون لیتر بنزین در کشور تولید شده 
اســت و بیشــترین تغییــرات تولیــدی  بنزیــن کشــور 

مربوط به صد روز  گذشته است.

 اشتغال ۷۰ هزار نفر 
در صنعت مبلمان

معاون وزیر صنعت با بیان اینکه ایران یک 
بــازار 400 میلیونــی در منطقــه دارد،  اظهــار 
داشت: بالغ بر 70 هزار نفر اشتغال در صنعت مبلمان 
و صنایــع وابســته وجــود دارد.بــه گــزارش فــارس، 
محسن صالحی نیا در دهمین کنفرانس بین المللی 
 تجارت جهانی مبلمان، طراحی، هنر، دکوراســیون 
و صنایع وابسته، گفت: صنعت مبل سازی وابستگی 
بــه صنایــع کوچــک و متوســط دارد و ایــن صنعــت 
بخشــی از ارزش افــزوده را تولید می کنــد.وی با بیان 
 اینکه ایــن کنفرانــس دهمین ســال برگــزاری خود را 
با موفقیت پشت سر گذاشــته است، گفت: بر اساس 
 آمــار وارقام موجــود حدود هشــت هــزار واحــد فعال 
در این حوزه وجود دارد که تعداد 6400 واحد آن جزء 
واحدهای کوچک صنفی اســت و تعدادی هم جزء 
واحدهــای متوســط بــه شــمار می رود.معــاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت:  بالغ بر 70 هزار 
نفر اشــتغال در این مجموعه وجود دارد. وی افزود: 
ایــن کنفرانــس در ســطح جهانــی مخاطبان بســیار 
کشـــــورهای مختلـــــف   زیـــــادی دارد و حضـــــور از 
در زمینه هــای طراحی، تولیــد، توســعه و خدمــات 
نشان دهنده موفقیت این کنفرانس در طی 10 سال 
برگزاری خود بوده است. وی با بیان اینکه ایران یک 
بــازار 400 میلیونــی در منطقــه دارد، اظهــار داشــت: 
وزارت صنعت به عنوان دســتگاه سیاســت گذار این 
 بخــش از صنعــت یعنــی مبلمان ســازی، طراحــی 
و دکوراسیون را با توجه به نقشــی که در ایجاد ارزش 
افزوده دارد، حمایت می کنیم و وظیفه داریم تا زمینه 

ارتباط آن را با صنایع مختلف فراهم آوریم.

 ارائه پیشنهادات جدید 
به جای افزایش قیمت نان

رئیــس اتــاق اصنــــاف از ارائــه پیشـــــنهاد 
 بخشــودگی هزینــه حامــل هـــــای انـــــرژی 

به نانوایان به جای افزایش قیمت نان خبر داد. 
به گزارش صدا و سیما، علی فاضلی با اشاره به اینکه 
کنون محاســبه و  این بخشــودگی باید از ســال 93 تا
افزایش هــای اعمال شــده به نانــوا برگردانده شــود، 
افزود: بخشودگی حق بیمه کارفرما برای بنگاه های 
دارای حداقل پنج کارگر پیشــنهاد دیگر اتاق اصناف 
به دولت است .وی با اشاره به اینکه این پیشنهادات 
کنون به دولت ارائه شده است، گفت: عملیاتی  هم ا
شــدن این دو موضوع چاره کار نیست؛ اما می تواند 
به عنوان مســکنی برای مدت زمان کوتاه موثر واقع 
شود.رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به افزایش 41 
کنون  درصدی هزینه دستمزد و خدمات از سال 94 تا
ادامه داد: افزایش قیمت حامل های انرژی نیز از دیگر 
هزینه هایی است که با وجود این وضعیت ارائه نان 

به قیمت فعلی ممکن نیست.
رئیــس اتاق اصنــاف ایــران قیمــت فعلــی نــان را غیر 
واقعی دانســت و گفت : این ثبات قیمت نان ســبب 

آموزش تخلف به واحدهای صنفی می شود.

بهره برداری از کوره پاتیلی 
شماره ۷ شرکت فولاد مبارکه

مدیــر اجــرای پــروژه هــای آهــن ســـــازی 
 و فولادســازی از راه انــدازی و بهــره برداری 
از واحد کوره پاتیلی شماره 7 شرکت فولادمبارکه خبر 
داد و گفــت: به منظــور بهره گیــری از ظرفیــت تولید 
ایجادشده در کوره های قوس الکتریکی و ریخته گری 
 مداوم و دســتیابی بــه 7.۲  میلیون تن فــولاد مذاب 
 در فولاد مبارکــه، کوره پاتیلی شــماره 7 با اســتعانت 
از خداوند متعال و تاش و کوشــش کارکنان شــرکت 
فــولاد مبارکــه، احــــــداث و پـــــس از تســـــت هــای 

موفقیت آمیز بــــه بهــــره برداری رسید.
مهرداد عبدالرحیم زاده در تشریح برخی مشخصات 
 این پــروژه بــا بیــان اینکــه هزینــه اجــرای این پــروژه 
در دو بخش خارجــی و داخلــی بالغ بــر 10.3 میلیون 
یــورو و 70 میلیــارد ریــال بــوده اســت، افزود: حـــجم 
عمده خدمات ساخت و نصب بالغ بر 1۲00 تن سازه 
و تجهیز فلــزی، 7500 اینچ جــوش لولــه، 4۲500 متر 
ک برداری، ۲500  انواع کابل کشی،4800 مترمکعب خا
مترمکعب بتن ریزی و 190 تن میلگرد بوده است.در 
همیــن زمینه محمدحســین خرمی، رئیــس اجرای 
کیــــد بر اینکه وظیفه  پروژه های فولادسازی نیز با تا
واحد کــوره پاتیلــی در فراینــد تولید تختــال، خالص 
ســازی ذوب و آمــاده ســازی آنالیــز متالوژیکــی ذوب 
براساس گرید ذوب موردنظر اســت، گفت: با اضافه 
شــدن یک کوره پاتیلی بــه مجموع 6 کــوره عملیات 
ثانویه قبلی در واحد فولادسازی، برنامه ریزی جهت 
آماده ســازی آنالیــز ذوب و انتقال آن بــه ریخته گری 
بهینه می شــود و به طور متوســط در هر ۲4 ســاعت 
امــکان انجــام عملیــات ثانویــه بــر روی 15 ذوب را 
فراهم می آورد.وی افزود: با افزوده شــدن یک واحد 
کــوره پاتیلــی عــاوه بــر مزیت یــاد شــده زمــان انتظار 
ذوب جهــت عملیــات ثانویــه نیــز کاهــش مــی یابد. 
ضمــن اینکه ایــن فراینــد منجر بــه افزایــش راندمان 
فولادسازی ازنظر کمی و کیفی می شود و گام مهمی 
در راستای دستیابی به اهداف شرکت است.خرمی 
ادامــه داد: به لحــاظ موقعیــت مکانی، کــوره پاتیلی 
شماره 7 در مرکز سالن فولادسازی قرار گرفته است؛ 
ازاین رو بــا توجه بــه لــزوم اجرای پــروژه، بــدون وارد 
آوردن هرگونه توقف به ســایر خطوط تولیــد، فرایند 
ســاخت و احــداث ایــن تجهیــز بــا مشــکات خــاص 
خــود مواجه بود کــه خوشــبختانه با همــکاری قابل 
 تقدیر مدیریت و کارکنان متعهد واحد فولادسازی، 
این پــروژه بــدون هیــچ حادثــه انســانی و تجهیزاتی 

انجام شد و به بهره برداری رسید.

فروش دو تریلیون دلاری 
اقتصاد حلال در سال ۲۰۱۶

هزینــه مســلمانان در بخش هـــــای غـــــذا 
و نوشیدنی و ســبک زندگی، به دو تریلیون 
ج  دلار در سال ۲016 رسید که 11,9 درصد از کل مخار
جهانی بــه حســاب آمد.به گــزارش ایســنا بــه نقل از 
»عربیــن بیزینــس«، صنایــع نوشــیدنی و غذایــی 
 بالاتریــن میــزان فــروش را در ســال ۲016 داشــته اند 
ک، رســانه و ســرگرمی، مســافرت   و پــس از آن پوشــا
و لوازم آرایشــی قــرار گرفتند.بر اســاس طبقه بندی، 
 مســلـــمـــــانان 1,۲4 تریلیــون دلار در بــخــــش غـــــذا 
و نوشــیدنی هزینــه کرده انــد در حالــی کــه در بخش 
ک ۲54 میلیــارد دلار، رســانه و ســرگرمی 198  پوشــا
 میلیـــــارد دلار، ســـــفر 169 میلیــــــارد دلار و دارو 
و محصولات آرایشــی بــه ترتیب 83 میلیــارد و 57,4 
میلیارد دلار هزینه شده است.این آمار توسط  »مرکز 
توسعه اقتصاد اسامی دبی« در گزارش خود با عنوان 
»اقتصاد اسامی جهانی ۲018-۲017« که با همکاری 
بنیــاد تامســون رویترز منتشــر شــده، آمده اســت.بر 
اساس یافته های این گزارش، صنعت غذای حال، 
بزرگ تریــن و متنوع تریــن بخش در اقتصاد اســامی 
بوده است.این گزارش به این نکته اشاره کرده است 
 کــه »انجمــن بیــن المللــی اعتباربخشــی حــال« که
در سال ۲017 در دبی تاســـیس شد و بر 19 گواهینامه 
بین المللی نظارت می کند، تحول مثبت دیگری برای 
ج  ایــن صنعــت اســت.انتظار مــی رود میــزان مخــار
خ  مســلمانان در بخــش غــذا و نوشــیدنی دو برابــر نر
جهانی رشد کرده و تا سال ۲0۲۲ به 1,93 تریلیون دلار 
برسد.بخش محصولات آرایشی و دارویی حال و به 
ویژه محصولات آرایشی حال نیز، با سرعت در حال 

حرکت به رسیدن جایگاه مناسب خود است.  

سال سیزدهم، شماره 3۰8۶ اقتصاد
 دوشنبه

۱3 آذر ۱39۶ 

سازوكار صعود مصرف سرانه فولاد
ارتقای جایگاه ایران دربین کشورهای مصرف کننده فولاد با رونق ساخت وساز و صنایع دور از دسترس نیست

بررســی آمارهــای جهانــی در خصــوص میــزان مصــرف 
 ســرانه فــولاد نشــان مــی دهــد کــه کــره جنوبــی و ژاپن 
در صدر کشــورهای مصــرف کننــده فــولاد در ۲016 قرار 
گرفته اند. براســاس آماری که اتحادیــه انجمن جهانی 
آهن و فولاد ارائه کرده است مصرف سرانه فولاد در کره 
جنوبی به ازای هر نفر 1130,۲ کیلوگرم برآورد شده  و بعد 
 از کــره، ژاپــن بــا 49۲,6 کیلوگرم مصــرف فولاد بــه ازای 
گرفتــه اســت. در ایــن  هــر فــرد در جایــگاه دوم قــرار 
رده بنــدی، ایــران بعــد از چیــن در جایــگاه چهــارم قرار 
گرفتــه اســت. چیــن در ســال بــه ازای هــر فــرد 49۲,7 
 کیلوگــرم مصــرف فــولاد دارد و ایــران پــس از این کشــور 
با ۲38,7 کیلوگرم مصرف سرانه فولاد در جایگاه بعدی 
قراردارد. ایــران جایگاه چهارم خــود را درزمینه مصرف 
ســرانه فولاد در بین کشــورهای منطقه نیز حفظ کرده 
اســت. بررســی آمار مصرف ســرانه فولاد در کشــورهای 
منطقه نشــان می دهد امــارات متحده عربــی به دلیل 
مصــرف بــالای فــولاد در ســاختمان ســازی در جایگاه 
نخســت قرار گرفته اســت و پس از آن قطری ها به دلیل 
حجــم ســاخت و ســازها در ۲0۲0 در رده دوم بیشــترین 
مصرف کننده های فولاد قرار گرفته اند. میزان مصرف 
ســرانه فولاد در عربســتان 4۲8 کیلوگرم در ســال برآورد 
شــده اســت و پــس از آن ایــران در جایــگاه چهــارم قــرار 

گرفته است. 

     مصرف سرانه فولاد ایران؛ ۲۰۰ کیلوگرم در سال
 دومــاه پیــش بــود کــه وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت 
در مراسم افتتاح واحد تولید آهن اسفنجی فولاد میانه 
اشاره ای به رشد10 درصدی تولید فولاد نسبت به سال 
گذشته داشت و از ضرورت افزایش میزان مصرف سرانه 
فولاد سخن به میان آورد. محمد شریعتمداری مصرف 
ســرانه فولاد را ۲00 کیلوگرم اعام کرده و گفته اســت که 
 باید به دنبال افزایش مصرف سرانه فولاد به 500 کیلوگرم 
در سال باشیم و برای تحقق این مهم در گام اول  میزان 

مصرف فولاد را 1۲0 کیلوگرم افزایش خواهیم داد. 

    افزایش مصرف سرانه وابسته به بخش مسكن
کید مســئولان دولتــی بر ضــرورت افزایش  با توجه به تا
مصرف سرانه فولاد بسیاری از تحلیلگران و کارشناسان 
 ایــن صنعت نیــز معتقدنــد که رونق مســکن و ســاخت 
و ساز اقدامی اساسی اســت که می تواند گره مشکات 
این صنعــت را باز کند تا شــاهد افزایش مصــرف داخلی 
فولاد در کشور باشیم. کیوان جعفری طهرانی ، تحلیلگر 
بازارهای جهانی فولاد در نمایشگاه مطبوعات امسال 
در گفت و گو با خبرنــگار اصفهان زیبا بــه اهمیت رونق 

بخــش ســاختمان در افزایــش مصرف ســرانه فولاد اشــاره 
کرد. به گفته جعفری طهرانی ، ســال ۲011 در اوج ســاخت 
وســاز مصرف ســرانه فولاد به ۲81 کیلوگرم در ســال رسید؛ 
اما با رکود ســاخت و ســاز طی ســال های بعدی این میزان 
 مصرف روند کاهش به خود گرفته اســت. او معتقد اســت 
با رونــق بخش ســاخت و ســاز در شــرایطی کــه بیــش از 100 
صنعت وابســته به این بخش هســتند بازار فولاد نیز رشــد 
 پیــدا کــرده و مصــرف ســرانه فــولاد افزایــش پیدا مــی کند  
با وجود این تفاسیر در حال حاضر دولت وظیفه سنگینی 
کــه باید بــرای افزایش مصرف ســرانه  را بــه دوش دارد؛ چرا
فولاد برنامه ریزی کــرده و اقدامات حمایتی در این راســتا 

انجام دهد. 

    رشد مصرف ورق در کشورهای پیشرفته
اما سرمایه گذاری و رونق صنایع مهم مصرف کننده فولاد 
راهکار پیشــنهادی اســت که عضــو هیئت مدیــره انجمن 
تولیدکننــدگان فــولاد بــرای افزایــش مصــرف ســرانه به آن 

اشــاره می کند.  ایــن طور که رضا شهرســتانی بــه اصفهان 
زیبا می گوید کشورهای جهان سوم بیشتر مصرف کننده 
 فــولاد طویــل هســتند؛ حــدود 90 درصــد مصــرف فــولاد 
در کشورهایی همچون افغانستان و عراق به فولاد طویل 
مانند میلگــرد، تیرآهن، نبشــی و نــاودان اختصــاص پیدا 
می کند و این کشورها تنها مصرف کننده 10 درصدی ورق 
هستند، این در حالی است که مصرف فولاد در کشورهای 
 پیشــرفته کامــا برعکــس اســت. بــه گفتــه شهرســتانی، 
در کشــوری ماننــد آلمــان 80 درصــد ورق و ۲0 درصد فولاد 
طویــل مصــرف مــی شــود کــه از ایــن ۲0 درصــد 10 درصــد 
در بخــش ســاختمان و 10 درصــد نیــز در بخــش مســکن 
مورد اســتفاده قرار می گیــرد. او ادامــه می دهد: هــر اندازه 
کشورها صنعتی تر می شــوند مصرف ورق آنها نیز به مراتب 
بیشتر اســت؛ زیرا ورق در صنایعی همچون خودروسازی، 
پتروشــیمی، سدســازی و پل ســازی کاربــرد زیــادی دارد. 
افزایش ساخت وساز در کشورهای پیشرفته نکته دیگری 
اســت که عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکننــدگان فولاد 

کید کرده و ادامه می دهد: در کشورهای توسعه  برآن تا
یافته طــرح هــای عمرانــی و ســاختمان ســازی بارونق 
 خوبی مواجه شــده است ؛برای ســاخت ساختمان ها 
 در ایــن کشــورها ســتون بلنــد و تیــرورق کاربــرد دارد 
در ایران نیز میزان مصرف ورق 55 درصد و میزان مصرف 

فولاد طویل 45 درصد است. 

    رونــق صنایــع پاییــن دســتی بــرای ایجــاد ارزش 
افزوده در صنعت فولاد

 اما برای رســیدن به مصــرف ســرانه 500 کیلوگــرم فولاد 
تا 1404 که به عنوان یکی از هدف گذاری های کان این 
صنعت استراتژیک عنوان شده است تمرکز روی صنایع 
پایین دســتی فولاد به منظور افزایش مصــرف ضروری 
به نظــر مــی رســد بنابراین بــا رونــق صنایعــی همچون 
خودروسازی ، لوازم خانگی، پتروشیمی می توان مصرف 
داخلی را افزایش داد. به باور عضو هیئت مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد، کاهش نرخ ســود بانکی که البته 
قرار است تا ســال آینده تک رقمی شــود منجر می شود 
تا شــاهد تغییرات مثبتی در بخش تولید و به دنبال آن 
افزایش مصرف باشــیم ضمن اینکه ورود ســرمایه های 
خارجــی بــه کشــور بــرای اســتفاده از فناوری هــای روز 
دنیا منجربه افزایش مصرف ســرانه فولاد نیز می شــود؛ 
 اما بایــد توجه داشــت کــه ورود ســرمایه هــای خارجی 
به صنعت فولاد نیازمند اعتماد سازی سیاسی و بانکی 
برای سایر کشورهای جهان است. شهرستانی معتقد 
است راهکار پیشنهادی اساســی برای افزایش مصرف 
سرانه فولاد توجه به صنایع پایین دستی است تا ارزش 
افــزوده بالایــی نیــز در صنعت فــولاد ایجاد شــود، رونق 
خودروسازی، لوازم خانگی و افزایش صادرات خدمات 
مهندســی بــه دلیــل معرفــی کالای ایرانــی در بازارهای 
خارجی سیاســت هایی اســت که تا 1404 بــرای تحقق 
 هدف گــذاری هــای پیــش بینــی شــده بایــد عملیاتی 
شــود. »در شــرایط کنونی صرفــا نبایــد روی ایدئولوژی 
تمرکز کرد بلکه بایــد روش ها و راهکارها را پیاده ســازی 

کرد.« 
عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد با بیان 
 این مطلب می گوید تا  هدف گذاری صنعت فولاد تولید

 55 میلیون تن فولاد است ، دست یابی به 45 میلیون 
تن تولید فــولاد تــا این ســال به طــور قطع امــکان پذیر 
اســت؛ اما برای تولید 10 میلیون تن دیگر باید تغییراتی 
صورت گرفته و اقداماتی بــرای حمایت از صنعت فولاد 
پیاده ســازی شــود تا تولید افزایش پیدا کند درغیر این 
صورت شــرایط برای رســیدن به 55 میلیــون تن فولاد 

دشوار خواهد بود. 

در شـرايطی كـه مسـكن و سـاخت و سـاز بـه عنـوان يكـی از بخـش هـای مهـم و تاثيـر گزار 

مینا
 ایزدی

در رونـق مصـرف فـولاد هنـوز حـال و روز خوبـی پيـدا نكـرده سـرمايه گـذاری در سـاير 
يابـی  اوليـه هسـتند مسـير دسـت  بـه عنـوان مـاده  كننـده فـولاد  كـه مصـرف   صنايعـی 
بـه مصـرف داخلـی سـاليانه 35 تـا 40 ميليون تن فولاد در 1404 را آسـان تر مـی كند. مصرف 
سـرانه فـولاد در ايـران 200 كيلوگـرم برآورد می شـود و سـرانه مصرف فولاد تا هشـت سـال 
آينـده بايـد بـه 500 كيلوگـرم بـه ازای هـر فـرد برسـد و بـه بـاور  برخـی از فعـالان صنعـت 
فـولاد بـرای دسـت يابـی بـه اين هـدف گـزاری بايد بـرای رونـق هرچه بيشـتر صنايـع مصرف كننـده فولاد 

برنامه ريزی شود تا تقاضا افزايش پيدا كند. 

اقتصاد                         روز اخبار                        كوتاه

۰5

رئیس کل بانک مرکزی: 

سود 89درصدی در موسسه ثامن الحجج پرداخت می شد
رئیــس کل بانــک مرکــزی گفــت: مــورد داشــته ایم 
شخصی مبلغ ۲3میلیارد تومان از سال 9۲ تا 94 نزد 
موسسه ثامن الحجج)ع( سپرده داشــته و ماهانه 89درصد 
سود دریافت می کرده، شخص دیگری هم 11میلیارد تومان 
 ســود دریافت کرده اســت.به گزارش تســنیم، ولی الله سیف 
در برنامــه زنده نــگاه یک شــبکه یک ســیما افــزود: اقدامات 
راه اندازی سامانه نســیم از قبل انجام شــده بود؛ اما در حال 
حاضر به مرحله نهایی شدن رسیده است، این سامانه یکی 
از نمونه های متمرکز بومی بانکداری است که در بانک مرکزی 
 بــرای تمرکــز حســاب های دولتــی در بانــک مرکــزی تعریــف 
و اجرایی شد.او ادامه داد: بانک مرکزی، بانکدار دولت است، 
در گذشــته به دلیــل کمبــود شــعب در سراســر کشــور، ایــن 
مســئولیت را نمایندگــی مــی داد که معمــولا هــم بانک ملی 

متولی این مســئولیت بود که این اقدام 
دچار ایجاد بی نظمی و عدم اشرافی برای 
خزانه دار کل کشور شده بود که در قانون 
برنامه پنجم تدوین شد که بانک مرکزی 
با طراحی یک سامانه وظیفه خودش را 
دوباره خودش انجام دهد.سیف افزود: 
عملکرد پایلوتی را از سال گذشته بر دوش 
ســامانه نســیم قــرار گرفت کــه پرداخت 

حقــوق دســتمزد پرســنل آمــوزش و پــرورش از جملــه ایــن 
اقدامات است.رئیس کل بانک مرکزی گفت: سامانه صیاد 
دیگر اقدام موثر و مثبت بانک مرکزی بود که این سامانه حلقه 
مکمــل ســامانه چـــــکاوک اســـــت، وظیفـــــه ایــن ســامانه 
استانداردســازی ســایز و فرم چک هــا و جلوگیــری از هرگونه 

 جعــل چــک اســت.او بــه اقدامــات موثــر 
در بعد تســهیاتی اشــاره کرد و افزود: طی 
هفــت مــاه اول امســال 313 هــزار میلیارد 
تومان تسهیات ارائه شده که در مقایسه 
با رقــم مشــابه قبــل 1۲،6 درصــد افزایش 
داشته. در سال گذشته در راستای تحقق 
مثبت نظام بانکی اقدامــی انجام دادیم، 
16 هزار میلیارد برای حمایت از بنگاه های 
کوچک متوســط کنــار گذاشــتیم که البتــه این اقــدام خوب 

جواب داد.
ســیف به فعالیت غیرمجاز برخی از موسسات مالی اعتباری 
غیرمجاز اشــاره کرد و ادامــه داد: در دوره ای کاشــف به عمل 
آمد کــه ۲5 درصــد از فعالیــت بانکــی در موسســات غیرمجاز 

انجام شده است، در حال حاضر خوشبختانه بعد از گذشت 
چهار سال از آن آمار، در کشور دیگر موسسه غیرمجازی وجود 
ندارد و همه چیز زیر چتر نظارت بانک مرکزی است.وی افزود: 
ما مــورد داریم در موسســه ثامن الحجج)ع( 89 درصد ســود 
می گرفته البتــه این موارد بــه مراجع قضایی منعکس شــده 
اســت، 40، 4۲ و 43 درصــد هــم در ایــن موسســات طبیعی 
 بوده است. مورد داشته ایم شخصی مبلغ ۲3 میلیارد تومان 
از سال 9۲ تا 94 نزد موسسه ثامن الحجج)ع( سپرده داشته 
و ماهانــه 89 درصد ســود دریافت می کرده، شــخص دیگری 
هــم 11 میلیــارد تومــان ســود دریافت کرده اســت. شــخصی 
پنج میلیــون تومان، فــرد دیگــری 15 میلیــارد و 800 میلیون 
تومان یا سود 40 درصد دریافت کرده است، این اعداد و ارقام 

گر ما دیرتر اقدام می کردیم. می توانست بیشتر از این باشد ا
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آگهی مناقصه 96-14 

آگهی دعوت 

محمد طاهری - مدیر عامل انجمن

شهرداری اصفهان در نظر دارد جهت  پروژه زیر از طریق برگزاری مناقصه انتخاب فروشنده نماید. 

تذکرات: 
   شــرکت کنندگان ملزم به ارایه اســناد و مدارک شــرکت و ســوابق کاری خود قبل از تهیه 
اسناد می باشــند، بدیهی اســت تحویل اســناد مناقصه منوط به ارزیابی ســوابق و توان 

شرکت کنندگان می باشد. 
     برنده مناقصه جهت عقد قرارداد باید معادل 10 درصد مبلــغ مورد پیمان را به عنوان 
تضمین تعهدات پیمــان به صورت ضمانتنامه بانکی، اســناد خزانه یا اوراق مشــارکت به 

شهرداری تسلیم نماید. 
     واجدین شــرایط می توانند از تاریــخ 96/09/18 لغایــت 96/09/27 همــه روزه به جزء 
روزهای تعطیل به حــوزه معاونت عمران شــهری واقع در خیابــان کاوه ابتــدای اتوبان دکتر 
چمران مراجعــه و با ارایه معرفینامه کتبی شــرکت و ســایر مدارک نســبت به دریافت اســناد 
مناقصه اقدام نمایند. لازم به ذکر است کلیه اسناد مناقصه می بایست توسط شرکت 
کننده تایید، مهر و امضا شده و طبق شرایط مناقصه ضمیمه پیشنهاد خود نمایند. 

خ 1396/09/28        آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت تا ساعت 14 روز سه شنبه مور
کت ها بعد از ساعت مقرر امکان پذیر نمی باشد.  می باشد، بدیهی است دریافت پا

     حضــور نماینده تام الاختیــار و مطلع به آنالیز قیمت پیشــنهادی و بــا معرفینامه کتبی 
کت ها جهت ارایه توضیحات تکمیلی احتمالی در محل  گشایی پا شرکت کننده در روز باز

معاونت عمران شهری الزامی است. 
     شهرداری اصفهان در رد یک یا تمام پیشنهادات مختار است. 

   برنــدگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشــوند ســپرده آنان به ترتیب 
ضبط خواهد شد. 

گهی مناقصه به عهده برنده مناقصه می باشد.       هزینه چاپ آ
 http://www.isfahan.ir جهــت دریافت اطلاعــات بیشــتر بــه آدرس اینترنتــی     

مراجعه نمایید. 

خ 96/09/23 از  بدینوســیله از کلیه اعضا محترم انجمن همبســتگی خانواده شــهداء و ایثارگران اســتان اصفهان دعوت می شــود در مجمع عمومی عادی و مجمع فوق العاده نوبــت اول که در تاریخ روز پنجشــنبه مور
ساعت 3/5 بعد از ظهر در محل سالن اجتماعات بنیاد شهید اصفهان واقع در خیابان شمس آبادی جنب هنرستان ابوذر تشکیل خواهد شد، به همراه کارت معتبر انجمن حضور بهم رسانید، ضمنا چنانچه جلسات 

خ 96/09/30 از ساعت 3/5 بعد از ظهر در همان محل تشــکیل خواهد شد، شرکت فرمایید.  فوق به حد نصاب قانونی نرســد، مرحله دوم که در تاریخ روز پنجشنبه مور

دستور جلسه عادی 
1- استماع گزارش هیات مدیره و با زرس 

2- انتخاب بازرس 
3- تعیین حق عضویت 

گهی  ج آ 4- تعیین روزنامه کثیرالانتشار جهت در
دستور جلسه فوق العاده 

1- تغییرپاره از مفاد اساسنامه 
2- موارد دیگر 

سپرده شرکت در مناقصه به ریال مدت اجرای عملیات محل تامین اعتبار شهرداری مبلغ برآورد اولیه تقریبی به ریال نام پروژه 

خرید لوله ها و اتصالات فلزی ایستگاه پمپاژ و تجهیزات 

فیلتراسیون کلکتور فضای سبز  منطقه 7  )96-14-53(
//218/500/000 ماه منطقه 4/000/000/0007

گزارش بازار فولاد 
هر دوشنبه در اصفهان زیبا
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 دوری یک ماهه 
قهرمان کشتی ا لمپیک

 رئیس کمیته پزشــکی فدراسیون کشتی، 
گفت: حســن یزدانی به دلیــل مصدومیت 
جزئــی از ناحیه گــردن نیــاز به یــک مــاه فیزیوتراپی 
ج ملک محمدی، درباره  دارد. به گزارش فارس، تور
مصدومیــت حســن یزدانــی، قهرمــان کشــتی آزاد 
المپیــک ریو بــا بیان ایــن مطلب افــزود: بــا توجه به 
MRI انجام شده و کسب نظر از چند متخصص مغز 
و اعصاب، یزدانی نیاز به حداقل یک ماه فیزیوتراپی 
و استراحت دارد. دبیر فدراســیون پزشکی ورزشی، 
ادامه داد: با توجه به حساسیت موضع آسیب دیده 
کــره بــا ســایر  حســن یزدانــی، هنــوز در حــال مذا
متخصصیــن نیــز هســتیم و بــه زودی برنامه ریــزی 
درمانــی و نحــوه فیزیوتراپــی وی را اعــام می کنیــم. 
به دلیل این آســیب دیدگــی که در ناحیه گــردن قرار 
دارد، یزدانی 10 روز است تمرین جدی انجام نداده 

و صرفا بدنسازی کرده است.

شکوهی  در فدراسیون بین المللی 
ورزش های »قطع عضو« 

و  مــــجمع عمومــی  مریــم شکوهـــــی در 
انــتـخابــاتــــی فـــــدراسیون بیــن المللــی 
ورزش هــای قطــع عضــو و ویلچــری بــه عنــوان عضو 
هیئت اجرایی انتخاب شــد. به گزارش مهر، در این 
آذرمــاه در جریــان   11 کــه روز شــنبه  انتخابــات 
رقابت های آیواز با حضور نمایندگان ۳۲ کشور برگزار 
کثر آرا به  شــد »رودی وندن ابلین« از فرانســه با حدا
عنــوان رئیس فدراســیون بیــن المللــی ورزش های 
قطع عضو و ویلچری انتخاب شد. »طارق احمد بن 
خادم« از امارات نیز به عنوان نایب رئیس فدراسیون 
انتخاب شد. همچنین برای انتخاب اعضای هیئت 
اجرایی که 1۲ کاندیدا برای ۶ کرسی برگزار شد، مریم 
شــکوهی بــه همــراه نماینــدگان روســیه، یونــان، 

دانمارک، مجارستان و روسیه انتخاب شدند.

فدراسیون جهانی وزنه برداری: 
سهراب مرادی در مسیر باقری

 فدراسیون جهانی وزنه برداری معتقد است 
سهراب مرادی و ایوب موسوی در نظر دارند 
جــا پــای کــوروش باقــری بگذارنــد و قهرمــان جهان 
گــزارش ایــــسنا، فدراســیون جهانــی  شــوند. بــــه 
وزنه برداری به بررســی رقابــت وزنه بــرداران در اوزان 
مختلــف مســابقات جهانــی آمریــکا پرداخته اســت. 
فدراسیون جهانی در مورد دسته ۹۴ کیلوگرم نوشت: 
سهراب مرادی و ایوب موسوی از ایران امیدوارند که 
پا جای پای کوروش باقــری، وزنه بردار ســابق ایرانی 
بگذارند. کــوروش باقــری، قهرمــان وزن ۹۴ کیلوگرم 
مــردان جهــان بــود. او در ســال ۲001 در یــک ضرب و 
مجموع بــه قهرمانی رســید. باقری همچنیــن در دو 
ضرب نیز در ســال ۲001 و ۲00۲ مدال برنز کســب کرد. 
دیگر ایرانی که در این وزن موفق بوده اســت، ســعید 
محمدپور بود. او در سال ۲011 در دو ضرب و مجموع، 
مدال برنز گرفت.  اوریماس دیدژبالیس از لیتوانی در 
دســته ۹۴ کیلوگرم ســه مدال کســب کرده است. در 
ســال ۲01۴،  مدال نقره یک ضرب و برنز مجموع و در 
ســال ۲01۵  مــدال طــای یــک ضــرب را گرفــت. دو 
وزنه برداری که در طول فعالیت خود همیشه قهرمان 
یک ضرب ۹۴ کیلوگرم بودند، رومان کنستانتینف و 
الکساندر ایوانف هستند. مارکو تولیو گرگوریا ماچادو 
از برزیل در مسابقات امسال شرکت می کند. پیش از 
ایــن هیــچ برزیلــی در مســابقات قهرمانــی جهانــی 
وزنه بــرداری مــدال نگرفتــه اســت.د ر ســال ۲01۵، 
بهترین نتیجه  برزیل با فرناندو  ریس بود که هفتمی 
بود. ریــس در وزن مثبــت 10۵ کیلوگــرم در یک ضرب 
هفتم شد. فرخودبک ســوبیرف از ازبکستان امسال 
در مســابقات قهرمانــی آســیا اول شــد. او می توانــد 
دومین وزنه بردار ازبکی باشد که در مسابقات وزن ۹۴ 
کیلوگرم مدال کســب می کند. در ســال ۲011 روسان 
نورالدینوف در دو ضرب مدال نقره کسب کرد. رجب 
عبدالله از مصر نیز می تواند اولین مصری باشد که در 
قهرمانــی جهــان  کیلوگــرم مســابقات   ۹۴ دســته 

وزنه برداری مدال کسب می کند.

حضور 1۴ نفر از فدراسیون 
همگانی در کنگره جهانی سئول!

 رئیــس فدراســیون ورزش هــای همگانــی در 
اقدامــی عجیــب تعــداد زیــادی از مســئولان 
فدراسیون و مسئولان هیئت های اســتانی را با خود به 
کره جنوبی بــرد تا بــه این ترتیب ایــران حضــور فعالی در 

کنگره جهانی ورزش های همگانی داشته باشد!
بــه گــزارش ایســنا، بیســت و پنجمیــن کنگــره جهانــی 
ورزش همگانــی از ۲۳ تــا ۲۹ آبــان در ســئول پایتخــت 
کره جنوبی برگزار شــد و علی مجــدآرا رئیس فدراســیون 
ورزش هــای همگانــی بــا کاروانــی پرشــمار از مســئولان 
مختلــف فدراســیون و تعــدادی از روســای هیئت های 
استانی عازم سئول شد تا در این کنگره در جریان آخرین 
راهکارهــا بــرای پیشــرفت و توســعه ورزش همگانــی در 

جهان قرار گیرد.
علی مجــدآرا رئیــس فدراســیون ورزش هــای همگانی، 
بهرام افشارزاده، مشــاور عالی در امور اجرایی، غامرضا 
کمانــه، نایب رئیــس، میترا روحــی نایب رئیــس بانوان، 
ملیکا سادات شهاب، مدیر روابط عمومی و بین الملل، 
عزیزالله اختر، رئیس دفتر حوزه ریاست، حجت الاسام 
رســول یزدی، سرپرســت هیئــت ورزش هــای همگانی 
اســتان قم، امیر عظیــم صحت مند، سرپرســت هیئت 
ورزش هــای همگانــی یــزد، محمــد ابراهیــم خســروی 
نژاد، رئیــس هیئت ورزش های همگانی ایام، حســین 
باســتین، رئیس هیئــت ورزش هــای همگانی بوشــهر، 
محمدعلی رهامی، رئیس هیئت ورزش های همگانی 
کهگیلویــه و بویــر احمــد، نصــرالله نــان بــده، رئیــس 
هیئت همگانی اســتان مرکزی، بخشــی، رئیس هیئت 
ورزش های همگانی اســتان مازنــدران، مهدی محبی 
رئیس هیئت ورزش های همگانی استان البرز ، کاروان 
پرشــمار اعزامی فدراســیون ورزش های همگانــی ایران 
به کنگره جهانی ورزش های همگانی در سئول پایتخت 

کره جنوبی بودند.

 خیانت برخی افراد داخلی 
در پرونده  علیرضا کریمی

 نایب رئیس فدراسیون کشــتی از حساسیت 
ویژه بررسی پرونده علیرضا کریمی در اتحادیه 
ک آن برای ورزش  جهانی کشتی و احتمال عواقب خطرنا
اول ایران خبر داد و گفت: به همین دلیل خادم تصمیم 
گرفــت شــخصا ایــن پرونــده را بــا گفت وگــوی رو در رو بــا 

لالوویچ پیگیری کند.
کرات  حمید بنی تمیم در گفت وگو با ایســنا، دربــاره مذا
رســول خادم، رئیس فدراسیون کشــتی و نناد لالوویچ 
رئیس اتحادیه جهانی کشــتی پیرامون پرونده علیرضا 
کریمی آزادکار وزن 8۶ کیلوگرم ایران اظهار کرد: به دلیل 
اهمیت فوق العــاده زیاد ایــن پرونده و حساســیت آن، 
کره رودر رو  خادم تصمیم گرفت شــخصا نســبت به مذا
با رئیس اتحادیه جهانی کشتی اقدام کند تا هر آنچه در 
توان دارد بــرای حل و فصل ایــن پرونده را بــه کار گیرد و 

کشتی ایران از آن لطمه نخورد.
نایب رئیس فدراســیون کشــتی افزود: متاسفانه برخی 
افــراد داخلی بــا جمــع آوری مــدارک مربــوط به گــزارش 
رســانه ها و مراســم های تجلیــل ارگان هــای مختلــف از 
علیرضا کریمی به دنبال ایجاد مشکل برای کشتی ایران 
هستند. برخی کشورها و در راس آنها رژیم صهیونیستی 
نیز به دنبال این هستند تا با سوءاستفاده از این فرصت، 

برای ورزش ایران ایجاد مشکل کنند.
وی خاطرنشــان کرد: رســول خــادم رئیس فدراســیون 
کشــتی به عنــوان عضو هیئــت رئیســه اتحادیــه جهانی 
کشتی و فردی تاثیرگذار در کشتی جهان، مطمئنا تمام 
تاش خــود را بــه کار خواهد بســت تــا این پرونــده برای 
ورزش ایــران تبعات منفی نداشــته باشــد. امیــدوارم با 
کمک همه مسئولان و همراهی آنها بتوانیم این موضوع 

را به خوبی پایان دهیم.
همچنین رضا لایق دبیر فدراسیون کشتی نیز در گفت وگو 
با ایسنا،با بیان اینکه اتحادیه جهانی کشتی در نامه ای 
رسمی به فدراسیون کشتی خواستار توضیح در رابطه با 
اتفاقات مسابقات جهانی لهستان شده است، گفت: در 
حال جمع آوری مدارک فنی دراین باره هستیم و از مراجع 
ذی صاح نیز درخواست کرده ایم مدارک غیر فنی را برای 
ع وقت برای اتحادیه  فدراسیون ارســال کنند تا در اســر

جهانی کشتی ارسال کنیم.
لایق هم چنین دربــاره اینکه آیا احتمال تعلیق کشــتی 
ایــران وجــود دارد، گفــت: بلــه. قطعــا؛  امــا امیدواریم با 
دفاعیاتی کــه انجــام خواهد شــد موضوع ختــم به خیر 

شود.

 آغاز لیگ برتر والیبال بانوان 
با 6 تیم تازه وارد

شانزدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی 
باشــگاه های برتر بانوان ایران با حضور هشت 
تیم برگزار می شود که شش تیم نخستین حضور خود در 

این رقابت ها را تجربه می کنند.
به گزارش سایت فدراسیون والیبال، شانزدهمین دوره 
مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های برتر بانوان ایران 
در سال 1۳۹۶ جام شهید »محسن حججی« از 1۶ آذرماه 
در یک گروه مقدماتی و با حضور هشت تیم آغاز می شود.
تیم های ذوب آهن اصفهان، شهرداری تبریز، آبنونس، 
پیــکان تهــران، بهنمیــر، رایــکا، کــن و ســالوت در ایــن 

رقابت ها شرکت می کنند.
تیــم هــای شــهرداری تبریــز و ذوب آهــن اصفهــان تنها 
تیم های سال گذشته این رقابت ها هستند و شش تیم 

دیگر،  امسال لیگ برتر بانوان را تجربه می کنند.
این رقابت ها نیز همانند ســایر مســابقات والیبال سال 
۹۶، تعداد برد اولویت بــر امتیاز دارد و تیم هــا در جدول 
مسابقات ابتدا بر اســاس تعداد پیروزی، امتیاز، معدل 
ســت و معــدل پوئــن هــای کســب کــرده، رتبــه بنــدی 
می شــوند. دور رفت مرحله مقدماتی لیگ برتر بانوان از 

روز پنج شنبه 1۶ آذرماه آغاز می شود.

ورزش                       روز الو                   ورزش

اخبار                       روز

ح کرد: مسئول تربیت بدنی سپاه صاحب الزمان مطر

برگزاری مسابقات ورزشی خواهران بسیجی کشور به میزبانی اصفهان
مســئول تربیت بدنی ســپاه صاحب الزمان اســتان 
اصفهان گفت: مسابقات ورزشــی خواهران بسیج 
کشور با عنوان همایش اقتدار در استان اصفهان و به میزبانی 
تربیت بدنی سپاه صاحب الزمان 1۵ و 1۶ آذر ماه برگزار خواهد 

شد.
 علی پیمان صفت در نشســت خبری با محوریت مســابقات 
ورزشی خواهران بسیج کشور به میزبانی اصفهان و برنامه های 
ســال جاری، اظهار کرد: مســابقات ورزشــی خواهران بسیج 
کشور با عنوان همایش اقتدار در استان اصفهان و به میزبانی 
تربیت بدنی سپاه صاحب الزمان 1۵ و 1۶ آذر ماه برگزار خواهد 

شد.
وی افــزود: از ســال گذشــته میزبــان مســابقات بســیجی در 
دو قســمت خواهــران و بــرادران بودیــم و مســابقات بومــی و 
محلی بسیجیان سراسر کشور در شهرستان لنجان با حضور 

۴۵0 نفــر برگــزار شــد؛ هم چنیــن المپیــاد 
استعدادیابی فرهنگی و ورزشی خواهران 
مرداد ماه در نجف آباد و با شرکت 8۵0 نفر 

به انجام رسید.
مسئول تربیت بدنی سپاه صاحب الزمان 
اســتان اصفهــان ادامــه داد: بــا توجه به 
ســابقه خــوب و کســب نمــره عالــی در 
مسابقات گذشته که به میزبانی اصفهان 
برگــزار شــد، میزبانــی همایــش اقتــدار به 

استان اصفهان رسید و این رقابت ها در شهرستان درچه در ۳ 
رشته هنر های رزمی و دفاع شخصی گردان و خواهران بسیج، 
ووشــو بســیج خواهران و ورزش های بومی و محلی خواهران 
بسیج انجام می شــود و از ۲7 اســتان کشــور و ۵00 ورزشکار در 

این دوره از رقابت ها حضور خواهند داشت.

وی تصریــح کــرد: افتتاحیه ایــن رقابت ها 
چهارشنبه عصر در سالن ۹ دی شهرستان 
درچه و همراه با برنامه های ورزشی و شاد 
و متنــوع خواهد بود. مســابقات ووشــو در 
خانه ووشو اصفهان، مسابقات ورزش های 
بومــی و محلــی در ســالن سرپوشــیده 
اداره ورزش و جوانــان شهرســتان درچــه 
 و رقابت هــای دفــاع شــخصی در ســالن
 ۹ دی ناحیــه مقاومــت شهرســتان درچه 
برگزار خواهد شــد.پیمان صفت اذعان داشت: مسابقات در 
بعد از ظهر روز پنج شنبه به پایان می رسد و در پایان مسابقات 
گانه برگزار می شود و به نفرات  اختتامیه هر رشته به صورت جدا
برتر و تیم های برتــر حکم، مــدال و جوایز نقدی اهــدا خواهد 
شــد؛ هدف از برگزاری این رقابت ها حفظ انسجام تشکیات 

بسیج کشور است.
وی بیان داشت: ورزش های بومی و محلی در آداب و سنن و 
فرهنگ ما ریشه دارد و می خواهیم این ورزش ها را احیا کنیم 
و ســبب نشــر و توســعه این گونه ورزش ها باشــیم؛ هم چنین 
با توجه به ظرفیت ووشو بســیج کشــور و احداث پایگاه های 
اســتعدادیابی ووشــو در سراســر کشــور ، نگاه ویــژه ای به این 
ورزش در بسیج می شــود و در سال های گذشــته شاهد روند 
رو به رشــد ورزش ووشــو با قهرمانــان این ورزش کــه از همین 

پایگاه های استعدادیابی بوده اند، هستیم.
وی افــزود: این رقابت هــا زمینه ای بــرای نشــان دادن اقتدار 
بســیجیان در امر ورزش و یادبود شــهید مدافع حرم محسن 
حججی اســت. در کنــار ایــن مســابقات،  همایــش تجلیل از 
خانواده های شهدای مدافع حرم در افتتاحیه این مسابقات 

را داریم.

ح کرد: ملی پوش کاراته اصفهان مطر

مبارزه کاراته کاهای با رنکینگ زیر 50 برای المپیک
گفت وگو با مربی تیم ملی تپانچه خبر داد:

تکرار سهمیه نجمه خدمتی در المپیک نوجوانان 
ملی پوش کاراته اصفهان گفت: کاراته کاهایی 
که رنکینگ زیر ۵0 داشته باشند، می توانند در 
 لیــگ جهانــی بــرای کســب ســهمیه المپیــک مبــارزه 

کنند.
 هــادی عــرب در گفت وگــو با فــارس، اظهــار کــرد: لیگ 
جهانی کاراته ژاپن، با شرکت ۶7 کشــور برگزار شد که از 
ایران ۵ نماینده در بخش آقایان و بانوان حضور داشتند 

که تیم ایران، در مجموع دوم شد.
وی با اشاره به مدال برنزی که در این مسابقات کسب 
 کرد، افــزود: بازی اول را با کشــور چین تایپه داشــتم که 
8 بر صفر پیروز شدم و در بازی دوم حریف اسپانیایی را 

با نتیجه ۵ بر ۲ بردم.

ملی پــوش کاراته اصفهــان، تصریح کرد: در بازی ســوم 
با کشور برزیل متاسفانه انگشتم شکســت و با اصرار به 
پزشک مسابقات توانســتم به بازی برگردم؛  اما بازی از 

گذار کردم. ج شد و نتیجه را پنج بر سه وا دستم خار
کید کرد: در ادامه با حریفی از نروژ و روسیه مبارزه  وی تا
کردم و بازی اول را ســه بــر صفر و بــازی دوم را دو به صفر 

به پیروزی رسیدم.
عرب با بیان اینکه این پیکارها در کشــور ژاپن و در شهر 
اوکیناوا کــه محل تولــد کاراته اســت، برگزار شــد، یادآور 
شــد: ورزشــکارانی که دارای رنکینگ زیر پنجاه باشند، 
می توانند در ســال ۲018 جهت کسب سهمیه المپیک 

در لیگ های جهانی خودشان را محک بزنند.

گر نوجوانان    مربی تیم ملی تپانچه می گویــد که ا
رکوردهای تمرینی خود را در مسابقات قهرمانی 
ساح های بادی آسیا تکرار کنند، موفق به کسب سهمیه 
المپیک خواهند شــد. ســکینه خدابنده لــو در گفت وگو با 
ایســنا در مورد آمادگی ملی پوشــان تپانچــه در رقابت های 
ساح های بادی قهرمانی آسیا در ژاپن اظهار کرد: در  بخش 
دختــران و در رده جوانــان و نوجوانان تیم اعزام می شــود و 
شرایط خوب است. در سایر رده ها هم تیم نمی بریم و فقط 
انفرادی رقابت خواهند کرد. تیراندازان شرایط لازم را دارند 
گر رکوردهای تمرین هایشــان را تکرار کنند نتیجه خوبی  و ا
کثر  حاصل خواهــد شــد. او ادامــه داد: در این مســابقه ها ا
کشورهای آسیایی قدرتمند مخصوصا آسیای شرقی حضور 

خواهند داشت. ما امیدواریم که نتایج خوبی حاصل شود. 
خدابنده لو خاطرنشان کرد: ایران در کل سال های گذشته 
در هــر دو بخــش تفنــگ و تپانچه توانســته اســت تنها یک 
ســهمیه المپیک نوجوانان را کســب کند. نجمه خدمتی 
توانست تنها سهمیه المپیک نوجوانان را در بخش تفنگ 
کسب کند؛  اما امسال امیدوارتر به کسب سهمیه المپیک 
هســتیم تا بتوانیم هم در تفنــگ و هم در تپانچه ســهمیه 
گــزارش ایســنا،  المپیــک نوجوانــان را کســب کنیم.بــه 
رقابت های ساح های بادی قهرمانی آسیا از 1۵ تا ۲1 آذر به 
میزبانی ژاپن برگزار می شود و 1۲ ملی پوش تپانچه به همراه 
دو مربی،  پنجشــنبه 1۶ آذر به این رقابت ها اعزام خواهند 

شد.

ماجرای روسری، ورزش کبدی را معروف کرد
ملی پوش کبدی در گفت وگو با اصفهان زیبا:

  تنها عاملی 
که مانع از 
رسیدن به 

 نتیجه 
ایده آل شد، 

دست کم 
 گرفتن 

کره جنوبی
بود

تیم ما از 
لحاظ فنی 

برای قهرمانی 
آماده بود و 
آنالیزورهای 
مسابقات، 

ایران را حریف 
قدرتمندی برای 
هند می دانستند

روند آماده سازی تیم ملی برای مسابقات 
آسیایی مناسب بود؟

تمرینـات آماده سـازی تیم از سـال گذشـته اسـتارت 
خـورد و در ایـن مـدت تمرینـات فشـرده ای را پشـت 

سـر گذاشـتیم. 
به دلیـل اینکه مربی تیـم خارجی بود، بـه طور کامل 
در کنـار تیـم نبـود؛  امـا هـر مـاه  اردوی چنـد روزه ای 
را داشـتیم؛ یـک مـاه مانـده بـه مسـابقات نیـز اردوی 
طولانـی تـری برگـزار شـد و تمـام شـرایط بـرای نتیجـه 

گیـری تیـم فراهـم بـود.

پس چه طور شد که تیم نتیجه ای ضعیف تر 
از حد انتظار گرفت؛  آن هم با وجود میزبانی؟

تیم ما از لحاظ فنـی بـرای قهرمانی آماده بـود و همه 
آنالیزورهـای حاضـر در مسـابقات، ایـران را حریـف 
قدرتمنـدی بـرای هنـد می دانسـتند. بـه نظـرم تنهـا 
دلیلی کـه باعث شـد تیم مـا نتیجـه مطلوبـی نگیرد، 
 شـرایط روحـی و روانـی بـود. مـا سـاعت هشـت بـا 
کـره جنوبـی بـازی داشـتیم و قـرار بود دو سـه سـاعت 
بعـد در بـازی فینـال بـه میـدان برویـم و بـه همیـن 
خاطـر تمـام تمرکـــزمان بـر روی دیـــدار فــینال و 

رویارویـی بـا هنـد بـود.

گذار کردید؟ پس چه طور شد که نتیجه را وا
 در نیمـه اول هـم از حریـف جلـو بودیـم و حتـی مربـی 
تیـم قصـد داشـت چنـد بازیکـن اصلـی را از زمیـن 
بیـرون بـــکشد تـا بـرای دیـدار فینـال، انـرژی لازم را 

داشـته باشـند.
 متاسـفانه چنـد اشـتباه فـردی باعث شـد بـه نتیجه 

دلخـواه نرسـیم. ضمـن اینکـه بـا وجـود 
قدرتمند بـودن تیم کـره، ما تنهـا تیم هند 

را رقیـب اصلـی می دانسـتیم.

میزبانی گرگان در حد یک رویداد 
آسیایی بود؟

واقــــعا فـوق العـاده بـود. شهـــرداری و 
اسـتانداری و اداره ورزش و جوانـان گرگان 
بـا همـکاری فدراسـیون، میزبانـی خوبـی 
را تـدارک دیـده بودنـد و میزبانـی خوبـی 
کـه بازیکنـان  بـه انجـام رسـید تـا جایـی 
کننـده، پـس از پایـان  تیم هـای شـرکت 
مســابــقـــــات، در صـــفحه های شـخصی 
کـرده  خـود از مــیزبـــانی ابـراز رضــایـــت 

 بودند.

حضـور مربـی هنـدی در رأس تیـم را مثبـت 
قلمداد  می کنید؟

تـــکنیک  برخـی  توانــستیم  و  بـود  مفیـد  نظـرم  بـه 
بـگیریــم و  یـاد  را  کـــتیک های هـــندی  تا و 
ایـن موضـوع بـه همـراه تجربـه سـال های 
کـرده بـود و  قبـل، تلفیـق موفقـی را ایجـاد 
می توانسـتیم نتیجـه بسـیار خوبـی بگیریـم؛ 
امـا تنهـا عاملی کـه مانـع از رسـیدن بـه نتیجه 
ایده آل شـد، دسـت کم گرفتـن کـره جنوبی و 
گذاشـتن تمام تمرکز تیـم بر روی دیـدار فینال 

و مصـاف بـا هنـد بـود.

کاپیتـان سـابق تیـم ملـی مدعـی شـده، 
مربـی هنـدی، اسـمی هدایـت تیـم را برعهـده 
داشـت و در واقـع دختـر رئیـس فدراسـیون 

سرمربی تیم بود؟
مربـی هنـدی نـکات مثبتـی بـه تیـم یـاد داد؛  
کـردن بـا تیـم بـرای وی،  امـا ارتبـاط برقـرار 

دشـوار بـود و خانـم مقصودلـو، مربـی قبلـی تیـم بـه وی 
کمک می کـرد و نمی تـوان گفـت، سـرمربی هنـدی هیچ 

کاره بـوده اسـت.

با تمام این تفاسیر، موافق استفاده 
از مربـی هنـدی بـرای بازی های آسـیایی 

کارتا هستید؟ جا
حضـور مربی خارجی مفید اسـت، به شـرطی 
کـه چنـد سـاله باشـد؛ زیـرا نـه در کبـدی و نـه 
هیـچ رشـته دیگـری، حضـور یکـی دو سـاله 
مربـی خارجـی نتیجـه ای نخواهـد داشـت. 
کـه ایـن مربـی هنـدی هدایـت  در مـــدتی 
تیـم بانـوان را برعهـده داشـت، بیشـتر زمـان 
بـه شنـــاخت بازیـــکنان و تـــوانمندی آنهـا 
سـپری شـد و عمـا فرصتـی بـرای هماهنگـی 

. شـتیم ا ند

کـه بـه  بـه نظـر می رسـد حواشـی 

کـردن سـرمربی تایلنـد بـه  وسـری سـر  دلیـل ر
وجود آمـد، هـم بحـث میزبانـی را تحت الشـعاع 
قـرار داد و هـم نتیجـه بـه دسـت آمـده را؛ امـا 
کبـدی از  کـه  حداقـل ایـن حسـن را داشـت 

ناشناخته بودن درآمد. قبول دارید؟
دقیقـا؛ البتـه حاشـیه ای کـه بـه وجـود آمـد، حاشـیه 
خوبـی نبـود؛  امـا آنـرا بـه فـال نیـک می گیریـم؛  زیـرا 
باعـث معرفـی رشـته کبـدی شـد. البتـه نبایـد بـا یک 
حرکت نادرست که معلوم هم نیسـت قصور از طرف 

چـه کسـی بـوده، همـه چیـز را زیـر سـوال بـرد.

یک نقره و یک برنز حاصل دو دوره حضور 
مرضیـه عشـقی در بازی های آسـیای اسـت. به 

دوره سوم و مدال سوم هم فکر می کنید؟
مسـابقات  در  کامـی  نا از  پـس  خصـوص  بـه  بلـه؛ 
و  اسـت  جبـران  بـرای  انگیـزه ام  تمـام  آسـیایی، 
امیـدوارم بـا شکسـت تمـام حریفـان و حتـی هنـد، 
 بـه مـدال طـای بازی هـای آسـیایی دسـت پیـدا

 کنم. 
البته امیدوارم در این رقابت ها حضور داشـته باشـم 

و پس از آن از تیم ملـی خداحافظی خواهم کرد.

سـال ها رضا کمالی مقـدم نماینـده کبدی 
اصفهـان در تیـم ملـی مـردان و مرضیـه عشـقی 
نماینـده کبـدی اصفهـان در تیـم ملـی بانـوان 
کمالـی مقـدم،  از خداحافظـی  بعـد  بودنـد. 
نماینده دیگری نداشته ایم و این نگرانی وجود 
دارد که بعد از خداحافظی شما هم،  این اتفاق 

در تیم ملی بانوان رخ بدهد.
خوبـی  بازیکنـان  اصفهـان  کبـدی  در 
کــــه در رده جــوانـــان هـم حـرف  داریـــم 
اول را می زننـد؛ امـا مشـکل اصلـی ایـن 
تمایلـی  بـی  و  نشـدن  حمایـت  رشـته، 
اسپانسرهاسـت. تیـم کبـدی اصفهـان در 
لیگ نتایـج خوبی کسـب کرده؛  امـا از این 

نمی شـود. حمایـت  تیـم 
 من شـخصا با مسـئولان باشـگاه سپاهان 
صحبـت کـرده و خواسـتار حمایـت از ایـن 
پتانسـیل  می دانسـتم  زیـرا  شـدم؛  تیـم 
روی سـکو رفتـن را داریـم؛  امـا نـه سـپاهان 
و نـه اسپانسـر دیگـری از ایـن تیـم حمایـت 
گـر از این رشـته حمایـت کنند،  نمی کنـد. ا
بـاز هـم می توانیـم در تیـم ملـی نماینـده 

داشـته باشـیم.

مسـابقات کبـدی قهرمانـی آسـیا در روزهـای گذشـته بـه میزبانـی گـرگان برگـزار شـد؛ امـا 

مهری 
مصور

حواشـی ایجـاد شـده بـر سـر روسـری سـر کـردن سـرمربی تایلنـد موجـب شـد تـا کل ایـن 
رقابت هـا و نتیجـه بـه دسـت آمـده توسـط تیم هـای مـردان و بانـوان ایـران بـه طـور کلـی 
تحـت الشـعاع قـرار گیـرد. مرضیه عشـقی تنها نماینـده کبدی اصفهـان، تیم ملـی بانوان را 
در ایـن پیکارهـا همراهـی می کـرد، حواشـی روزهـای اخیـر بهانـه ای شـد تـا بـه سـراغ وی 
برویـم و از قضـا ایـن ملـی پـوش اصفهانـی معتقـد اسـت، ایـن حاشـیه بـا وجـود تمـام 

تبعات منفی، چندان هم بد نبوده است.

الو ... ورزش

بخش جدید الو... ورزش با توجه به نیاز 
برای ارتباط دو جانبه با مخاطبان ایجاد 
شــد. ایــن ســتون بخشــی اســت بــرای شــنیدن 
نظریات، پیشــنهادات و انتقــادات و کــری خوانی 
اهالی ورزش اعم از پیش کسوتان، مربیان، داوران، 
ورزشــکاران و حتی عاقه مندان بــه ورزش. با ما از 
دغدغه هایتــان بگویید، ســوالات ورزشــی خود را 
مطرح کنید و ســوژه هــا و چهره هایی که دوســت 
دارید  بــا آنها گفت وگــو کنیم را معرفی کنید. شــما 
مخاطبــان همــراه مــی توانیــد بــا شــماره پیامــک 
۳000۴8۳088 و یــا از طریــق تلگــرام بــا ایــن آیدی  

mehrimosavar@ با ما در ارتباط باشید.
     در گزارش روز یکشنبه که به عملکرد کاراته کاها 
در لیگ جهانی پرداخته شــده، اســم همــه مدال 
آوران بــه جز هــادی عــرب از اصفهــان آورده شــده 

است. از این موضوع گایه شدید داریم.
یک خواننده

اصفهان زیبا: گزارش مورد اشــاره از خبرگزاری مهر 
نقل قول شــده بود و با قبول گایه شما، مصاحبه 
با هــادی عرب در صفحه امروز چاپ شــده اســت. 
ضمن اینکه خبر مدال آوری عرب نیز هفته گذشته 

چاپ شد. 



بازداشت برادر مسی
مقامات امنیتی آرژانتین مدعی  اند ، ماتیاس مسی که به 
طور غیرقانونی اسلحه حمل می کرد، توسط پلیس 
بازداشت شد.هنوز خبر جدیدی دراین باره مخابره نشده است . 

مسی برای برادرش بهترین وکیل را استخدام کرده است . 

هت تریک انصاری
هافبک استقلال به دنبال سومین گل خود برابر 
سپاهان است. جابر انصاری در 3 فصلی که در 
استقلال بازی می کند تا کنون 4 بار روبه روی سپاهان بازی 

کرده که در 2 بازی موفق به گلزنی شده است.   

توهم حسین کعبی
حسین کعبی اظهار کرد: دوست داشتم که فیگو را 
ببینم ولی فردوسی پور من را دعوت نکرد. البته بابت 
این موضوع ناراحت نیستم ولی دوست داشتم تا او را از نزدیک 

ببینم؛  چون دیدن او باعث افتخار ماست.    03

خوشحالی زائد   الوصف    از کارت   قرمز   تاریخی 
راموس ! تو یک افسانه ای 

سایت یونانی از مهاجم ایرانی نوشت
انصاری فرد مقلد حرکت مسی

سرخیو راموس در دقیقه 86 بازی بیلبائو-رئال 
از زمین بازی اخراج شد.اخراج راموس دیگر به 
یک مسئله عادی در فوتبال اسپانیا و برای هواداران رئال 

تبدیل شده است.
 او بــا کارت قرمزی که دریافت کرد، حالا صاحب یک رکورد 

کاپیتان  لــیــگا شده است.  منــفــی در لا
لیگا با  رئال در 416 بازی خود در لا
پیراهن سویا و رئال، 19 بار اخراج 
رکورد  ترتیب  این  به  تا  شده است 

گوئادو را پشت سر  پابلو آلفارو و ژاوی آ
گوئادو،  بگذارد. آلفارو، مدافع سابق سویا و آ

گوسا هر دو پس از اخراج راموس  مدافع سابق سارا
خوشحال بودند و این شادی را در توئیتر منعکس 
گوئادو بلافاصله پس از کارت قرمزی که  کردند. آ

کرد: کردن آلفارو توئیت  کرد، با منشن   راموس دریافت 
» پابلو)آلفارو( بالاخره رکورد بد ما شکسته شد.«آلفارو هم 
با چند ایــموجی خنده پاسخ داد:» بله، فقط به گذشت 
زمان مربوط بود.« در این میان رنه راموس، 
ایجنت و برادر بزرگتر سرخیو راموس هم در 
کنش نشان داد:  توئیتر خود این گونه وا
کاپــیتــان من  » سرخـیــو تـــو همیشه 
هستی و هر انسانی جایز الخطاست. 
برای دریافت 19 کارت قرمز باید در 
بازی هــای زیادی تحت هر شرایطی 
حضور  شکسته  بـــینـــی  با  حتی  و 
بــخواهم  گــر  ا تــرش  دقیق  یافت؛ 
بگویم، در 416 بازی. هر اتفــاقی کــه 

بــیفتد، تو یک افسانه ای.«

دو گل کریم انصاری فرد برای تیمش در بازی با 
آپولــون مورد تـمجیــد رسانه های یونانی قرار 
کوس در هفته سیزدهم  گزارش ایسنا، المپیا گرفت.به 

سوپر لیگ یونان برابر آپولون قرار گرفت و سه بر یک 
پیروز شد. 

مهاجم ایرانی از دقیقه 62 وارد زمین شده بود و در 
نهایت موفق شد تیمش را نجات دهد و با دو گل 

کوس برنده بازی  خود باعث شود تا المپیا
گ یــونــان نوشت:  شود.سایت اسپــورتــا
خوشحالی گــل کــریــم انصاری فرد در این 
دیدار مشابه خوشحالی لیونل مسی بود و 
او توانست حرکت مسی را در بازی برابر رئال 

مادرید، تکرار کند.
گاتــزتــای یــونــان نیز نــوشت: انــصاری فرد 

گــلزنی نشان داد و از  مثل همیشه خونـسرد و خلاق در 
فرصت های خود به بهترین شکل استفاده کرد تا نشان 
دهد موقعیت شناس است.کریم انصاری فرد با این دو گل 
شمار گل های خود را در لیگ یونان به عدد 6 رساند 
تا به صورت مشتــرک در صدر جدول گلزنان لیگ 

یونان قرار داشته باشد.
کــوس باید اواسط هفته در لیگ قهرمانان  المپیا
اروپا به مصاف یوونتوس برود که انصاری فرد در 

این دیدار غایب خواهد بود.
 این آقــای گــلی در حالی به دست می آید 
که در بلژیک هم کاوه رضایی روزهای 
خوبی را پشت سر می گذراند و باید 
دیــد ایران با چنین مهاجمانی در 

جام جهانی چه خواهد کرد. 

پس از کســب 7 جام در یک سال و نیم، 
زیدان تابستانی آرامی را پیش رو داشت 
و می توانســت از آن بهترین اســتفاده را 
ببرد؛  ولی شهامت، چیزی بود که نه در 
این مربی فرانسوی یافت می شد و نه در 

مدیران رئال.
کیــد داشــتند؛   همــه روی یــک چیــز تا
حفــظ تیــم قهرمــان و ایجــاد کمتریــن 

تغییرات. 

ZINEDINE 
 ZIDANE 07 سال سیزدهم، شماره 3086 فوتبال

دوشنبه
13 آذر  1396 

چهره                       روز گپ                               تایم

مسی ! » یا حالا یا هرگز «  

حمیدرضا صدر در ادامه بررسی تیم های جام 
جهانی به گروه های 3 ، 4 و 5 پرداخته است . 

     گروه سه: فرانسه، پرو، دانمارک، استرالیا
قرعه خوب برای فرانســه، ســتاره های دیدیه دشان 
گریزمــان، امپاپــه و دمبلــه در حملــه،  پرشــمارند: 
پوگبــا و کانتــه در میانه میــدان... خود فرانســوی ها 
گــر  یگانــه نقطــه ضعــف شــان را دفــاع چــپ شــان، ا
بنجامین مندی در منچستر سیتی از بند مصدومیت 
رهایــی نیابــد، خوانــده انــد. پرو پس از ســی و شــش 
ســال پــا بــه جــام جهانــی گذاشــته. ریــکاردو گارکا به 
بازیکنــان جوانش دل بســته، بــه پاس هــای کوتاه و 
حفظ توپ کــه جان مایــه فوتبال پــرو بوده. گالاســه 
درون دروازه اعتمــاد به نفــس بالایــی دارد و رودریگز 
یک رهبر تکنیکی اســت و فارفان و گوئــرورو در حمله 
بی قرارانه حمله می کنند. مربی دانمارکی تیم اعتقاد 
دارد مردانــش می توانند هــر تیمی را به بند بکشــند. 
کریستین اریکسن را در میانه میدان با میشل لادروپ 
مقایســه می کننــد و تومــاس دلانی بیــن دو محوطه 
جریمه بــی وقفه مــی دود. اســترالیایی ها بــه عنوان 

سی و یکمین تیم صعود 
کردند. آنها هنــوز به تیم 
کاهیل سی و هشت ساله 
و گل هــای آروم مــوی و 
گیچ دل بسته اند. تام را

 
  گروه چهار: آرژانتین، 
کرواسی، ایسلند، نیجریه 
نبرد آرژانتین با دو حریف 
و  اروپــایــــی  سرســخت 
همین طور نیجریه آسان 
نخواهــد بــود. آن هم در 
آخــر  پــرده  کــه  جامــی 
بــرای آرژانتینــی هــا بــالا 
رفته، بــرای رومــرو، دی 
گــرو، هیگوایــن  ماریــا، آ

 و خیلی هــای دیگر. روســیه برای کاپیتان مســی هم 
»یا حالا یا هرگز«  به شمار می رود. مدافعان آرژانتینی، 
از مرکادو تا ماسکرانو و اتامندی باید بدرخشند و پرزو 
بیلیا هدایــت خط میانی را برعهده خواهند داشــت. 
برای کرواســی، لوکا مودریچ در جام جهانی سی و دو 
ساله شده و بسیاری از بازیکنان مرز بیست و نه سال 

را پشت سرگذاشته اند.
 بنابرایــن نبرد با ایســلند کــه کوچک ترین کشــور راه 
یافته به جام جهانی اســت در تعیین سرنوشت گروه 

کلیدی خواهد شد.
 

    گــروه پنــج: برزیــل، ســوئیس، کاســتاریکا، 
صربستان

تیته می خندد. تیته که هنوز بیست بازی هم 
روی نیمکت برزیل ننشســته؛  ولی شکســت 
خوردگان بــزرگ چهــار ســال پیش را بــا دقت 
ســامان بخشــیده. دنــی آلــوز و مارســلو در دو 
دفاع کناری، نیمــار در جنــاح چپ و کاســمیرو برابر 
مدافعان. خســوس گابریــل در نوک حملــه. ویلیان 
و فیرمینو هــم نقش های مکمــل را در میانــه میدان 
و حمله بــر عهده دارنــد... ولــی ولادیمیــر پتیکوویچ 
مربی سوئیس از راهیابی به صف شــانزده تیم حرف 
کا قلــب تپنده تیم اســت. شــکیری و  زده. گرانیــت ژا
زوبر ســرعت بالایی دارند و لیخشــتاینر و ریــکاردو دو 
دفاع کناری تیم در ســری آ، آبدیده شده اند. فابیان 
کانــی هــم در قلــب دفــاع باصلابــت   شــار و مانوئــل آ

هستند...
 یادمان باشــد صرب ها طی ده دیدار مقدماتی فقط 
یک بار شکست خوردند؛ در عین حال کاستاریکا هم 

چهار سال پیش همه را شگفت زده کرد. 

 درخواست کریمی 
از کانون هواداران سپاهان

کانال اصفهان فوتبال نوشت : محمود کریمی 
مربی ســپاهـــان، در مــورد رفــتــار هـواداران 
سپاهانی و فحاشی به عبدالله ویسی مربی فصل گذشته 
تیم،  اظهار داشت: من 17 سال در باشگاه سپاهان 
بوده ام و می دانم بیشتر هواداران سپاهان منطقی و با 
شرافت هستند؛  اما تعدادی هم هستند که در این چند 
سال، چه زمان آقای فرکی، چه استیماچ و چه ویسی این 
مشکلات را ایجاد کرده اند. خیلی نفرات کمی هستند؛ 
کانون هواداران شناسایی شوند.  ولی باید از سوی 
هواداران سپاهان آدم های با شرافتی هستند و مرتکب 
این اشتباهات نمی شوند. شنبه با عبدالله ویسی در 
ارتباط بودم و عذرخواهی کردم. ایشان هم گفتند شاید 
10 نفر هستند که این کارها را می کنند. ما به باشگاه هم 
این پیام را دادیم که این 10 نفر را جدا کنند تا با آبروی 
ده ها هزار هوادار سپاهان بازی نشود. خودم هم از طرف 

باشگاه از آقای ویسی عذرخواهی می کنم.

تحلیل                کارشناس

برگ برنده ایران در روسیه  
کی روش نیازی به تعریف و تمجیدفردی 

مرتضی 
محصص 

بین المللی  ندارد، جامعه  مثل من 
فوتبال  در بالاترین سطح برای کارلوس 
کی روش احترام زیادی قائل هستند. 
کثر ستاره ها و مربیان بزرگ فوتبال دنیا  ا
و مسئولان فیفا و یوفا به دیده احترام 
به کی روش نگاه می کنند. قطعا روزی خواهد رسید که 
گر بخواهیم  کی روش دیگر با فوتبال ما همراه نیست؛  اما ا
منطقی قضاوت کنیم باید بگویم در 7سالی که کی روش 
در فوتبال ایران حضور داشته، مزیت ها و سودهای 
فراوانی به فوتبال ما رسانده است. بهتر است بدون قصد 
و غرض و زاویه درمورد این مربی صحبت کنیم. من حتی 
موفقیت های تیم ملی نوجوانان ایران در جام جهانی با 
سرمربیگری عباس چمنیان را هم به نوعی ناشی از 
گر بخواهیم با زاویه و غرض  کارلوس کی روش می دانم.ا
صحبت کنیم،  می توانیم هر صحبتی را بر زبان بیاوریم؛  
کی روش در  که خواسته های  اما واقعیت این است 
فوتبال ما غیرحرفه ای و غیرمنطقی نبوده و خواسته های 
او کاملا حرفه ای است.او در فوتبال حرفه ای زندگی کرده 
گر روزی از فوتبال ایران برود قطعا ردپا و  است. حتی ا
تاثیرات این مربی را در فوتبال ایران در سال های بعد هم 
خواهیم دید. او در شخصیت  دادن به فوتبالیست های 
کنون مامی توانیم فراتر از آسیا  ما قدم بزرگی برداشت و ا
بازی کنیم. در جام جهانی قبل شکست مقابل آرژانتین 
گرچه ما آن بازی را  نقطه عطفی در فوتبال ما بود. ا
باختیم؛  اما در فوتبال نشان دادیم که می توانیم مقابل 
تیم های بزرگ هم بایستیم و آن بازی ممکن بود مساوی 

شود.
 آرژانتین درنهایت به فینال جام جهانی رسید و مقابل 
آلمان شکست خورد. پس ما مقابل تیم فینالیست 
جام جهانی سرافکنده نبودیم. من کارنامه 32 مربی 
حاضر در جام جهانی را مورد بررسی قرار دادم، اینکه 
چه سوابقی داشته اند و حتی در چه پست هایی بازی 
کرده اند. گذشته یک مربی در نتیجه گیری او می تواند 

بسیار تاثیرگذار باشد.
 کی روش از بازی اولی که در ایران حضور داشته تا آخرین 
مسابقه مقابل ونزوئلا اثرات زیادی در فوتبال ما داشته 
و به فوتبال ایران خدمت کرده است. او نام نیکی از خود 
کنون وقت جدایی  در فوتبال ما به جا گذاشته است. ا
کی روش نیست. تیم هایی مثل استرالیا بدون سرمربی 
خ دهد.  شدند،  نباید این اتفاق برای تیم ملی ایران ر
بازیکنان با سبک و سیاق و فلسفه مربیگری کی روش 

عادت کردند. 
آنچه که در قرعه کشی جام جهانی کمتر به آن توجه شد، 
برگ برنده تیم ملی ایران در جام جهانی است، کارلوس 
کی روش شناخت بسیار خوبی از سرمربیان دو تیم 
پرتغال و اسپانیا دارد، کی روش به خوبی فرناندو سانتوز 
سرمربی پرتغال را می شناسد. لوپتگی سرمربی اسپانیا 
هم سال ها در پورتوی پرتغال مربیگری کرده است؛  پس 
شناخت کی روش از این دو مربی،  برگ برنده تیم ملی در 
جام جهانی است. با حضور کارلوس کی روش اعتماد به 
نفس بازیکنان هم بالاتر رفته است. ما امروز بازیکنانی 

داریم که تجربه بین المللی خوبی هم کسب کرده اند. 
ک ترین بازی ایران  به نظر من سخت ترین و خطرنا

کش است.  مسابقه با مرا
کش فکر نکرده ایم، به  ما هنوز بدون آنکه به بازی با مرا
کش یکی از  سراغ بازی با اسپانیا رفته ایم؛ در حالی که مرا

بهترین تیم های آفریقا است.

جام                            جهانی

آقای اولیویرا !  
بفرمایید بیرون 

  کرانچار و شفر؛ 
اعاده حیثیت مربیان خارجی

ورزش سه نوشت : زلاتکو کرانچار پیش از دیدار برابر استقلال خوزستان در 
کنفرانس خبری به صراحت اعلام کرد که در دو بازی باقی مانده تا پایان نیم 
فصل، مهدی صدقیانی جوان را که عملکرد خوبی هم در سه دیدار ابتدایی 
فصل نداشت، جایگزین اولیویرا می کند . لی وینستون لیئاندرو اولیویرا که 

سابقه حضور در تیم های اتلتیکو مینیرو و ویتوریا 
را در کشور برزیل در کارنامه دارد، فصل گذشته 
در 26 دیدار برای سپاهان راهی میدان شد 
و در واقع عملکرد بسیار خوب او در 6 هفته 
پایانی بود که کرانچار را مجاب کرد این گلر را 

در تیمش برای لیگ هفدهم حفظ کند؛  
که در این فصل  اما   لی در 10 دیداری 
راهی میدان شد، نمایشی پر فراز و نشیب 
داشت؛ در برخی دیدارها مانند دربی 
اصفهان بی نقص عمل کرد و در برخی 
دیگر مانند صنعت نفت آبادان پر اشتباه؛ 
کارنــامــه ای کــه او را به درهای خروجی 

باشگاه نزدیک کرده است.  

پیش بینی ناظم الشریعه از آینده فوتسال
تورنمنت چهارجانبه فوتسال اصفهان از عصر دیروز با حضور تیم های ملی ایران، 
روسیه، قزاقستان و جمهوری آذربایجان در سالن 25 آبان ورزشگاه نقش جهان 
اصفهان آغاز شد و تا پانزدهم آذرماه ادامه دارد. محمد ناظم الشریعه سرمربی 
تیم ملی فوتسال کشورمان در نشست خبری سرمربیان، اظهار کرد: از مسئولان 
فوتسال اصفهان برای میزبانی از این رویداد کمال تشکر را دارم و از ترابیان که به 
برگزاری این تورنمنت کمک کرد، ممنونم.وی افزود: طبق توافقی که با تیم فوتسال 
روسیه داشتیم،  هر سال در این زمان با این تیم بازی می کردیم .فکر می کنم با این 

سرعت پیشرفت، آینده فوتسال از آن این منطقه )آسیای مرکزی و قفقاز( است. 

دو سرمربی خارجی استقلال و سپاهان برای ارتقای جایگاه تیم های خود 
و البته دفاع از حضور مربیان خارجی تلاش می کنند.وینفرد شفر در دیدار با 
سپاهان، هفتمین حضور خود روی نیمکت استقلال را تجربه خواهد کرد. این 
سرمربی آلمانی در 6 دیدار ابتدایی خود موفق به کسب 9 
امتیاز شده که البته برای تیم بحران زده استقلال عملکرد 
قابل قبولی نسبت به هفته های ابتدایی فصل است؛   اما 
هــواداران و پیشکسوتان این باشگاه انتظار نتایج به مراتب 

بهتری را از او دارند.
 کرانــچــار نــیــز کــه از اواسط فصل گذشته هدایت 
گرفت، روزهای سختی  بر عهده  را  سپاهان 
را پشت سر می گذارند و نتوانسته با وجود 
تغییرات زیاد در ترکیب زردپوشان اصفهانی،  
این تیم را متحول کند. سپاهان در رده های 
گرفته و این موضوع  میانی جدول جای 
دنبال  به  که  باشگاه  این  مدیران  برای 
احیای جایگاه این تیم در میان مدعیان 

بودند، عملکردی غیر قابل قبول است. 

شنبه شب بازی حساس آرسنال و منچستر برگزار شد 
که از قضا فوتبال مهیجی هم از کار درآمد. برای آنهایی 
که این فوتبال را ندیده اند ، امکان اسکن بارکد روبه رو را 

قرار دادیم . 

 ویدئو                  فوتبال

منچستر - آرسنال را ببینید

Real Madrid

حمیدرضاصدر 
در بررسی 
تیم های 

جام جهانی به 
گروه های سه، 

چهار و پنج 
پرداخته

فوتسال                           اصفهان 

امتیازگل خورده   گل زدهبازی هاتیم

1324630پرسپولیس

14221126پارس جنوبی

14161126فولاد

1415925پیکان

14251424پدیده

1491813نفت تهران

14131812سپیدرود رشت

149198مشکی پوشان

جدول                   لیگ برتر

خروج یواشکی موسوی و خریدهای معمولی  
نگاهی به نقل و انتقالات ذوب آهن و قلعه نویی در فصل جدید

سید ایمان 
موسوی هم در 
اوایل نیم فصل 

در انتقالی عجیب 
به ذوب آهن 

پیوست

گل محمدی نتیجه این ریسک را هم با کسب دو عنوان 
قهرمانی جام حذفی و البته یک مقام چهارمی لیگ که 
با مجتبی حسینی به دســت آمد گرفت. با این حال بعد 
از جدایی عجیب مجتبی حســینی که حداقــل از لحاظ 
بازیکن سازی یک مربی موفق برای ذوب آهن بود و حضور 
امیر قلعه نویــی در اصفهان این انتظار وجود داشــت که 
ذوب آهن بتواند به مانند ســه ســال قبل کیفیت خوب 
خــودش را در فوتبال ایران حفظ کنــد و حضور بازیکنان 
جدید در این تیم عامل تقویت ذوب آهن باشد؛  نه اینکه 

ســبک و سیســتم بازی ذوب آهن کلا عوض شــود و درست 
برنامــه ای در مقابل بازیکنــان این تیم قرار بگیرد که در ســه 

سال اخیر با آن بیگانه بوده اند.

    رفت و آمد جنجالی موسوی
ذوب آهــن مطابــق معمــول ایــن چند ســال بــه واســطه در 
اختیار نداشتن بودجه کافی و البته سیاست کاری باشگاه 
در فصل نقل و انتقالات زیاد شلوغ نکرد و سهمیه خرید این 
تیم به اســماعیل شــریفات، حمید بوحمدان و محمدباقر 

صادقی تعلق گرفت. جورجی ولسیانی گرجستانی و استنلی 
کــی روش برزیلی هــم دو مهره خارجــی ذوب آهــن بودند که 
با نظــر مســتقیم امیــر قلعه نویــی جذب تیم شــدند و ســید 
ایمان موسوی هم در اوایل نیم فصل در انتقالی عجیب به 
ذوب آهن پیوست تا شگفتی ها تکمیل شود. در مورد ایمان 
موســوی، همین بــس کــه او بعــد از جدایــی از اســتقلال در 

حمایت از جواد نکونام مصاحبه هایی جنجالی 
علیه امیــر قلعه نویــی انجــام داده بــود و مدتی 
هم در لیگ دسته اول فوتبال بازی می کرد و به 
همین خاطر بسیار غیرمنتظره بود که قلعه نویی 
بخواهد چنیــن بازیکنی را برای حل مشــکلات 
تیمــش جــذب کنــد. به هــر حــال موســوی به 
ذوب آهن پیوست  و در چند بازی هم که برای 
این تیم به میدان رفت کاملا مشــخص بود که 
از لحــاظ فنــی در حــد و اندازه هــای ذوب آهــن 
نیســت و در نهایــت هم یک مــاه قبل بــه خاطر 
مســائل حاشــیه ای که در محل ســکونتش در 

اصفهان ایجاد کرده بود،  از ذوب آهن جدا شد تا این خرید 
ناموفق فقط یک خــرج اضافه بر روی دســت ذوب آهن 
باقــی بگــذارد. در مــورد بقیــه خریدهــای ذوب آهن هم 
حرف بسیار زیاد اســت و به جز محمد باقر صادقی که به 
خاطر عملکرد خوب رشــید مظاهری به صورت طبیعی 
نیمکت نشــین بــوده،  بقیــه خریدهــا؛  چــه ایرانــی و چه 
کتیکی ذوب آهــن هیــچ کار مفیدی  خارجــی در پــازل تا
انجام نداده اند تا ذوب آهن به نوعی بدسلیقه ترین تیم 

در فصل نقل و انتقالات باشد.

    جوانان ذوب آهن کجا هستند؟
همین امروز بازیکنان جوانی مثل دانیال اسماعیلی فر، 
مهــدی مهدی پــور، مهــران درخشــان مهر و محمدرضا 
عباســی در لیســت ذوب آهــن حضــور دارنــد کــه حاصل 
اعتماد یحیی گل محمدی و به خصوص مجتبی حسینی 
به بازیکنان جوان لیگ هستند؛  اما سوال اصلی را باید از 
امیر قلعه نویی پرسید که در دوران حضورش در فوتبال 
ذوب آهن و در این 14 بازی گذشته کدام چهره جوان را از 
کادمی فوتبال ذوب آهن به تیم بزرگسالان منتقل کرده  آ
و یا حداقل فرصت بــازی به او داده اســت. به جز محمد 
امینی که به خاطر مصدومیت مدافعان کناری ذوب آهن 
برای چنــد هفته فرصت بــازی پیــدا کرد و بعــد هم محو 
شد،  تیم امروز ذوب آهن و شــخص امیر قلعه نویی هیچ 
توجهی به بازیکنان جوان تیم نداشته؛  آن هم 
در شرایطی که برای مثال تیم امید ذوب آهن با 
هدایت حسن حاج رسولی ها شرایط خوبی در 
لیــگ دارد و حداقل 5 بازیکن ایــن تیم توانایی 
قــرار گرفتن در لیســت بازیکنــان مورد نیــاز امیر 
قلعه نویــی را دارنــد؛  امــا ســرمربی ذوب آهن به 
جای اینکه حواسش به بازیکن سازی و کاهش 
هزینه ها باشــد، کار را به مرحله ای رســانده که 
امــروز ذوب آهــن مجبور باشــد در نیــم فصل به 
تعداد انگشــتان یک دســت بازیکن جدید هم 

جذب کند. 

یکـی از مهـم تریـن دلایلـی کـه باعـث شـد تیـم فوتبـال ذوب آهن در حـد فاصـل لیگ سـیزدهم تا 

امین 
شعرباف 

پایـان لیـگ شـانزدهم از لحـاظ آمـاری و عملکـرد تیمـی نتایج درخشـانی را بـه ثبت برسـاند، ترکیب 
یکدسـت و هماهنگـی بـود کـه نماینـده فوتبـال اصفهـان بـرای خـودش درسـت کـرده بـود و ایـن 
چهره هـا موفـق شـدند دسـت بـه انجـام کاری بـزرگ در فوتبـال ایـران بزننـد. در حقیقـت زمانی که 
یحیـی گل محمـدی تیـم آشـفته فیـروز کریمـی را در اختیار گرفت، دسـت به انجام یـک خانه تکانی 
اساسـی در تیمـش زد کـه البتـه بـا دلخـوری چنـد بازیکـن باتجربه ایـن تیم همراه شـد؛ ولـی به هر 

حال یحیی این ریسک را به جان خرید .

نام تیمزمان و تاریخنام تیم 

قزاقستان96/9/31 -ساعت 18 ایران

آذربایجان 96/9/15- ساعت 9 قزاقستان 

روسیه 96/9/15- ساعت 11 ایران



سال سیزدهم، شماره 3086 08
دو شنبه  

13 آذر  1396 
شورا

عدم وجود سیستم یکپارچه 
مالی در شهرداری

نایب رئیس کمیسیون حمل و نقل گفت: یکی 
از مســائل و مشــکلات اساســی در پیکره مالی 
شهرداری ها و شهرداری اصفهان عدم وجود سیستمی 
یکپارچه اســت که بتوانــد از صفر تا صد همــه درآمدها و 
هزینه هــای شــهرداری و شــهر را رصــد کــرده و مدیریت 
کنون سیســتم های  نماید. برشــان افــزود: متاســفانه ا
مختلفی که در حوزه مالی شهرداری اصفهان وجود دارد 
هرکدام به صورت مجزا عمل کرده و ارتباطات مطلوب و 

مناسبی با یکدیگر ندارند .
 وی افزود: شــاید در حــال حاضر بتوان از سیســتم های 
جزیره ای استفاده کرد؛  ولی این سیستم ها باید بتوانند 
با اســتفاده از یک بســتر واحد با یکدیگــر در ارتباط بوده 
و نیازهــای اطلاعاتــی را برطــرف کننــد.  برشــان معتقــد 
 اســت که  نبــود فرآیندهای یکپارچــه و به طبــع آن نبود 
سیســتم هــای یکپارچــه عــلاوه بــر آنکــه باعــث افزونــی 
هزینه هــا می شــود عامــل اخــذ تصمیمــات در شــرایط 
کید کرد: باید شهردار  عدم اطمینان نیز می شود. وی تا
و مدیــران ســتادی و ارشــد شــهرداری در راســتای بــاز 
مهندســی فرآیندهــای حــوزه مالــی و ایجاد سیســتمی 
یکپارچه حداقل با بستر اطلاعاتی واحد حرکت کرده و در 

این راه به مدیریت هزینه نیز توجه کنند.
برشــان در ادامه نطق میان دســتور خود درباره بودجه 
سال جاری شــهرداری اصفهان، اظهار داشت: بودجه 
شــهرداری اصفهان در ســال 1396 بالغ بر 27هزار و 500 
میلیــارد ریال با رشــدی معــادل 4 درصــد در مقایســه با 
بودجه سال 1395 اســت که شــامل هزینه های جاری 
در چهار ســرفصل، هزینه های عمرانی در هشت برنامه 
و منابع درآمدی در دو ســرفصل تدوین و به مرحله اجرا 

درآمده است. 
وی تصریح کرد: به نظر می رســد روش بودجه بندی در 
شــهرداری اصفهان دارای ســاختار مناســبی بــوده و در 
قالب درآمدها و هزینه ها براســاس محاسبات مختلف 
و روش های علمــی و تجربی مورد محاســبه قــرار گرفته 
 و در بودجــه مصوب پایــدار مــی شــوند و در بخش های 
هـزینــــه هــای جــــاری و 
عمـــــرانی بــه صــــــورت 
 واضح تـــر خـــود نمــایی 

می کنند. 
به گفته برشان، توسعه 
پایدار برای شــهرها  نیاز 
اجتناب ناپذیر و ضروری 
بــوده و توســعه پایــدار 
متکی بــر درآمــدهـــــای 
 پــایـــــــدار اســـــت کــه در 
ســال های اخیــر به علت 
فقدان یا کمبــود منابع 
مالی مناسب و ضرورت 
خدمات رسانی مستمر 
متاسفانه بخش عمده 
 درآمدهای شــهرداری ها
کم و  از راه فــــروش تـــــرا
درآمدهای ساختمانی 
تامیــن مــی شــده کــه از 
زمره درآمدهای ناپایدار 
به شمار می آید که جزء 

منابع پایدار نیست.
گــر مدیریــت شــهری بخواهــد در  برشــان ادامــه داد: ا
چهارچوب اصول توسعه پایدار حرکت کند باید متکی به 
درآمدهای پایدار باشد که از جلمه مهم ترین آن عوارض 

نوسازی و عمران شهری است. 
وی معتقد اســت که شــهرداری ها باید به دنبال کسب 
منابع پایدار از مســیر اخذ عوارض باشــد وایــن در حالی 
است که با گذشت سی و چند سال از قانون خود کفایی 
شــهرداری هــا و الــزام دولت بــه ارائه لایحــه در خصوص 
درآمدهای پایدار شهرها هنوز راهکار و مصوبه ای در این 

خصوص وجود ندارد. 
برشــان افزود: در برنامه ششــم توســعه بر خــلاف برنامه 
پنجم عملا دولت خود را ملزم به ایجاد درآمدهای پایدار 
شــهرداری ها نکــرده و لازم اســت اقداماتی مد نظــر قرار 
گیرد که طی چند سال در آمدهای پایدار و مستمر ملی و 

شهری جایگزین درآمدهای ساختمانی شود. 
وی در این خصوص مواردی را پیشنهاد کرد و گفت: اخذ 
عوارض سالانه خودرو متناسب با هزینه های خودروها 
برای شهر به صورت قانونمند ملی و یکپارچه با ضمانت 
اجرایی برای دریافت بروز وجذب منابع سرمایه گذاری 
مشــارکتی و متولــی گری بــه جای تصــدی گــری در امور 

شهری، می تواند راهگشا باشد. 
بــه گفتــه برشــان، جــذب ازطریــق ســرمایه گــذاری و 
اعتبارات خارجی در تعامل با دستگاه دیپلماسی کشور 
و اســتفاده از فضــای ارتباطات بیــن المللی و پتانســیل 
کلان شــهر اصفهان به منظــور تا میــن مالی پــروژه های 
بزرگ و ملی وجذب ســرمایه های ملی در راستای رونق 
 اقتصــادی و بهبــود فضــای کســب و کار و بســتر ســازی 
طرح های متناسب برای ایجاد درآمدهای پایدار، راهکار 

دیگری است.
اصــلاح عــوارض کســب و پیشــه و اخــذ خدمــات حمل 
پسماند و امثالهم به صورت توافقی و متناسب با میزان 
بهره مندی از خدمات و قابل وصول بروز از طریق وضع 
قوانین با ضمانت اجرایی با کمــک نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی،مدیریت هزینه و ارائــه خدمات نوین 
ودریافــت بهای خدمــات ارائــه شــده در ســازمان های 
وابســته بــه شــهرداری بــه منظــور نیل بــه خــود کفایی 
ســازمان هانیــز از دیگــر راهکارهــا ی ارائــه شــده توســط 

برشان بود.
 وی اظهار داشت: با توجه به اینکه  عوارض نوسازی 
و عمران شهری و... جزء پایدارترین منابع درآمدها 
محســوب مــی شــود لازم اســت ترتیبــی عملیاتــی و 
اجرایــی اتخاذ شــود تــا ســهم آن در بودجــه افزایش 
یافتــه و از آنجایــی که یــک عــوارض ملی اســت باید 
بــا هماهنگــی ســایر کلانشــهرها و پیگیــری از طریق 
شــورای عالــی اســتان هــا و همراهــی نماینــدگان  
از نظــر فرمــول هــای  مجلــس شــورای اســلامی 
محاســباتی و مبنای محاســباتی و دریافت به روز با 

ضمانت اجرایی اصلاح و جاری شود./گروه شورا

 نبود برنامه برای
 توانخواهان شهر

نایب رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی، 
گفــت: جــای بســی تاســف اســت کــه جامعــه 
شــهری و بــه ویــژه مدیریــت خدمــات شــهری هنــوز در 
مواجهه با اقشار مختلف توانخواه اعم از حرکتی، ذهنی، 
ناشنوایان و روشندلان ، فاقد هرگونه برنامه و پویایی لازم 
است.  محمدی در نطق میان دستور خود، ادامه داد: 
حــق مســلم توانخواهــان اســت  کــه پــا بــه پــای ســایر 
شهروندان از  امکانات رفاهی و ارتباطی در فضای شهری 
برخــوردار باشــند.  وی افــزود: قبــلا از همین تریبــون  به 
مدیران مربوط تذکر دادم که مسیرهای دسترسی و تردد 
توانخواهان را در تمامی مبادی شهری بررسی و مناسب 
ســازی کنند . این عضو شــورا اظهار داشــت: در خیابان 
کنون تحت عملیات پیاده راه  چهارباغ عباسی که هم ا
ســازی اســت نســبت بــه عــدم جانمایــی مســیرهای 
دسترســی و نامناســب بودن شــرایط تردد و دسترســی 
توانخواهــان تذکــر دادم؛ امــا متاســفانه علیرغــم تداوم 
عملیــات مزبــور، همچنــان شــاهد بــی توجهــی عوامل 
مربوط در این حوزه هستیم و شــرایط خیابان چهارباغ 
عباســی هرگز تناســبی با نیازهــای شــهروندان توانخواه 
ندارد و حتی مسیرهای دسترسی به فضای باغات وسط 
خیابان و پیاده روهای دو طرف خیابان تا چند صد متر 

امکان ورود یک ویلچر یا همشهریان روشندل را ندارد. 
کید کرد: لازم مــی دانم از شــهردار  اصفهان  محمدی تا
درخواســت کنم تــا در این پروژه وارد شــده و دســتورات 
لازم را  بــه عوامــل اجــرای پــروژه در خصــوص مناســب 
سازی مســیرهای تردد و دسترســی توانخواهان، صادر 
و فاز عملیاتــی آن را پیگیری کند. وی عــلاوه بر دعوت از 
کز  همه دســتگاه های دولتی و موسســات وابســته، مرا
کن عمومی  تفریحی و سیاحتی، مساجد، سینماها و اما
شــهر اصفهان برای تســهیل و مناســب ســازی شــرایط 
تــردد و دسترســی توانخواهــان، بــه شــهردار اصفهــان 
پیشــنهاد کرد باتوجه بــه جمعیت بیــش از هفتــاد هزار 
نفری توانخواهان و به منظور جلوگیری از غفلت سازمانی 
از آنها، نســبت به انتصــاب مشــاوری توانا و دردآشــنای 

توانخواهان، در مناسب 
ســازی زیرســاخت های 
شــهری، اقدام کند تا به 
طــور مســتمر بــر تمامی 
پــروژه هــای عمرانــی و 
ساختمانی شهر، نظارت 
و ضمــن رفــع موانــع و 
کن  مشــکلات آنها در اما
موجود، تسهیلات لازم 
را بــرای ایشــان در پروژه 
های آتی نیز فراهم کند.

محمــدی همچنیــن  از 
استاندار اصفهان تقاضا 
کرد که دســتورات لازم را 
به دســتگاههای استان 

صادر کند.
وی در بخــش دیگــری 
از نطــق خــود بــا اشــاره 
بــه  روز جهانــی مبــارزه 
با خشــونت علیــه زنان، 
اظهار امیدواری کرد  که 
هیچ زنی در ایران با نگاه 

جنســیتی دیده یا نادیده انگاشته نشــود، بلکه مبنای 
ارزیابــی، توانمنــدی و قابلیت هــای فــردی و تخصصی 
آنان باشد. محمدی از اهتمام و توجه  شهردار اصفهان 
به توانمنــدی های زنــان در عرصــه های مدیریتــی و به 
کارگیری زنــان متخصص و توانمنــد در مناصب کلیدی 
شــهرداری تشــکر کرد.این عضو شــورا در بخش دیگری 
از نطق خود گفت:متاسفانه به دلیل سوء مدیریت های 
گذشــته، امروز شــاهد وارد آمدن آســیب هــای جدی بر 
پیکــره آثــار باســتانی اصفهان هســتیم کــه می تــوان به 
قلعه شاهدژ در ارتفاعات صفه اشاره کرد. وی ادامه داد: 
علیرغم تذکرات و هشدارهای کارشناسان و تشکلهای 
 مردمــی حافــظ میــراث باســتانی مــورد بــی مهــری و 
بی توجهــی برخی عوامل ســابق شــهرداری واقع شــده 
و بــا حفاریهــا و عملیــات ســاختمانی در حریــم این اثر 

باستانی، حیات آن را تهدید کرده اند. 
گفتــه محمــدی،  تعــدادی ســاخت و ســازهای  بــه 
غیرضروری در حاشیه کوهستان منتهی به قلعه شاه دژ 
بدون هیــچ توجیه فنی و به رغم مخالفــت های فعالان 
حوزه میراث فرهنگی و باستانی، سایه ویرانی و تخریب 
را بر اصفهــان، گســترانیده و جادارد که ســازمان میراث 
فرهنگی و شــهرداری اصفهــان با توجــه به  زوایــای این 
خطر بالقوه، نسبت به رفع مشکلات و آسیب های این 

منطقه تلاش کنند .
وی از مدیریــت جدیــد شــرکت توســعه مجتمــع هــای 
سیاحتی ورزشی سپاهان به خاطر روحیه نقد پذیری و 
بازکردن باب گفتمان و تعامل با فعالان دلسوز و تلاشگر 
حوزه میراث تشــکر کرد و افــزود: وی با نگاهی کارگشــا و 
تعاملی شرایط ورود فعالان و کارشناســان مربوطه را به 
موضوع، تسهیل و علاوه بر تلاش برای تکمیل طرح های 
ناتمام تفریحی منطقه، شرایط  صیانت از قلعه شاه دژ را 

دنبال می کند.
محمدی از  رئیس و اعضای شورای پنجم درخواست کرد  
تا به نکات نامه ارسالی ایکوموس ایران خطاب به شورای 
اســلامی شــهر اصفهان که در این خصوص هشــدارها و 
درخواست هایی را مطرح کرده و به امضای تعداد کثیری 
از باســتان شناســان کشــور رســیده، توجه کنند. نایب 
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی درباره سفر خود به 
مناطق زلزله زده کرمانشاه، اظهار داشت:در سفری که به 
عنوان یک روان شناس و عضوی از شورای شهر اصفهان 
برای مداخلات روانی پس از بحران به منطقه داشتم از 
نزدیک شــاهد خلق زیبایی های باشــکوه توسط مردم 
ایران بودم که صمیمانه در کنــار هموطنان  در مناطق 

زلزله زده حضور داشتند. 
محمــدی در ایــن خصــوص از مــردم، هــلال احمــر، 
بهزیستی، خیران، تشکل های مردمی،  رسانه ها، فعالان 
مدنی و شهردار اصفهان که در ارسال کمک های مردمی 
و تامیــن مایحتــاج مــردم زلزلــه زده غــرب کشــور تــلاش 

کردند، تقدیر کرد./گروه شورا   

نطق                               علنی نایب رئیس کمیسیون بهداشت:

میزان دقیق بدهی شهرداری اعلام شود
نایــب رئیس کمیســیون بهداشــت، ســلامت و 
خدمات شهری شورای اســلامی شهر اصفهان 
گفت: از زمانی که مردم اصفهان من را به عنوان نماینده 
خود در شورای اسلامی شهر اصفهان انتخاب کرده اند، 
ارقام متفاوتــی از بدهی شــهرداری از هــزار و 600 میلیارد 
تومان تا ســه هزار میلیارد تومــان شــنیده ام و به همین 
ع وقت میزان  دلیل از شهردار درخواست می کنم در اسر
کم را برای شــفاف  ک و ترا دقیق بدهی هــای مالی، امــلا

سازی، مشخص و به مردم به صورت رسمی اعلام کند.
شــریعتی نیا طــی تذکــری اظهــار کــرد: یکی از مشــکلات 
موجــود شــهرداری ها بدهــی این نهــاد به پیمانــکاران، 
ســازمان هــا، ارگان های مختلف و به بخشــی از پرســنل 
شهرداری به ویژه به کارگران و اقشار کم درآمد شهرداری 

اســت کــه مــن از آنهــا عــذر خواهــی و 
تشکر می کنم.

 وی افزود:  امــا با تشــکر و عذرخواهی 
مــن از آنها نــه قصابــی به آنها گوشــت 
خواهــد  داد و نــه نانوایــی نــان و نــه از 
شــرمندگی آنهــا از خانــوده شــان کــم 

خواهد شد. 
نایــب رئیــس کمیســیون بهداشــت، 

سلامت و خدمات شهری شورای اسلامی شهر اصفهان، 
تصریح کرد: شفافیت از شعارهای این شورا بوده و هست 
وبا اینکه بیش از ســه ماه از شروع به کار شــورای پنجم و 
حدود دو ماه از شــروع به کار شــهردار گذشــته، مــا هنوز 
نتوانســته ایم دقیقا بدهی های میلیاردی شــهرداری را 

اعلام کنیم و مردم حق دارند بدهی های 
شهرداری را بدانند.

شــریعتی نیا گفــت: مردم مــی خواهند 
بداننــد چــرا شــهرداری دســتورالعمل 
صــادر کــرده که هیــچ پــروژه عمرانــی را 
شــروع نکننــد. وی افــزود: مــردم حــق 
دارند بدانند چرا شهرداری پروژه های 
جدیــد را آغــاز نمــی کننــد و مــردم حق 
گر  دارند بدانند که اصلا شــهرداری بدهی دارد یــا خیر و ا

دارد چقدر است. 

    باران مصنوعی کم هزینه است
نایــب رئیس کمیســیون بهداشــت، ســلامت و خدمات 

شهری شورای اسلامی شهر اصفهان ضمن تبریک هفته 
وحــدت به مناســبت میلاد باســعادت آخرین فرســتاده 
خداوند، حضــرت محمــد )ص( گفت: ضمــن تبریک به 
مردم استان به مناســبت انتخاب مدیر استان اصفهان 
و خیرمقدم به مهر علیزاده اســتاندار اصفهان، ازایشــان 
که برای احیای زاینده رود وقت کافی می گذارند، تشکر 

می کنم.
شریعتی نیا در پایان با بیان اینکه امیدوارم این تلاش ها 
به نتیجه و هدف مقدس خود برســد،خاطر نشان کرد: 
از بین تمام راه هایی که موجود اســت، باران مصنوعی، 
کم هزینــه ترین و ســهل الوصــول تریــن راه بــرای احیای 
 زاینده رود اســت کــه بایــد در برنامه ها گنجانیده شــود.

/گروه شورا

نطق                        علنی

ضرورت به كارگیری مشاور امور معلولان در شهرداری 
ح شد: در جلسه علنی مطر

رئیس کمیسیون بهداشت:
شهرداری شفاف عمل کند

ح کرد: رئیس کمیسیون عمران مطر
شهر موزه،  فرصت یا  تهدید

رئیس کمیسیون بهداشت، 
گفــت: چــرا شــهرداری هنــوز 
شفاف عمل نمی کند و آیا هنوز افرادی 
که برای اخــذ پروانه یا مــوارد دیگر وارد 
شــهرداری های مناطق شده اند، می 
دانند چقدر باید هزینه پرداخت کنند 
یا به صورت ســلیقه ای در ایــن زمینه 

عمل می شود.
جوادی طی تذکری با بیان اینکه شفاف سازی و شهرداری 
شیشه ای یکی از شعارهای انتخاباتی این دوره شورا بود، 
اظهــار داشــت: امروز حــدود چهــار مــاه از آغاز کار شــورای 
پنجم گذشــته اســت و آیا شــهرداری در این زمینــه کاری 
کرده اســت؟ وی افــزود: آیــا افــرادی که بــرای اخــذ پروانه 
 یــا مــوارد دیگــر وارد شــهرداری هــای مناطــق شــده انــد، 

می داننــد چقــدر باید هزینــه پرداخت 
کننــد یــا بــه صــورت ســلیقه ای در این 

زمینه عمل می شود. 
جوادی گفت: چــرا مشــاغلی که طبق 
قانــون مــی تواننــد از منــازل مســکونی 
برای شــغل خود اســتفاده کننــد دچار 
اشکال می شوند و در مناطق سلیقه ای 

عمل می شود.
جــوادی افــزود: آیاپرداخت یا عــدم پرداخت وجــوه برای 
کسر پارکینگ مطرح هست و چگونه و با چه دستورالعملی 
گر دســتورالعمل وجود دارد چرا  این کار انجام می شود و ا
در مناطق مختلف، متفاوت عمل می شود و چرا به صدور 
کم نظارتــی در نقاط مختلف کشــور در این  احــکام از محا

مورد توجه نمی شود./گروه شورا  

رئیــس کمیســیون عمران، 
گفت:  اطلاق شــهر مــوزه به 
اصفهــان مــی تواند فرصــت و تهدید 
باشد، زیرا نگرش موزه ای به بافت های 
تاریخی باعث خروج جمعیت از این 

بافت شده است.
طغیانی طی تذکری افــزود: واژه های 
گــر درســت و بــه جــای خــود  زیبــا ا

استفاده نشود آسیبی که می رساند فراتر از تصور است. 
رئیس کمیسیون عمران، معماری و شهرسازی شورای 
اســلامی شــهر اصفهان تصریح کرد: این نگرش نه تنها 
نتوانسته باعث بهسازی و نوســازی این بافت ها شود 
بلکه باعث خالی شــدن بافت هــای مذکــور از مردم به 

کنان آنها شده است . عنوان سا

 وی ادامــه داد: ایــن رونــد نــه تنهــا 
باعــث رونــق نشــده کــه رکــود و حتی 
در مــواردی فرســودگی ایــن بافت ها  
 را بــه همــراه داشــته و محــل تجمــع 
کنان غیر  کاربری های غیرمرتبط و سا

بومی شده است.
رئیس کمیســیون عمــران، معماری 
و شهرســازی شــورای اســلامی شــهر 
اصفهــان ادامــه داد: بــا توجــه بــه ایــن موضــوع لازم 
می دانــم کــه در این مجــال هم به خــود و هم به ســایر 
دوستان متذکر شوم که فضاهای شهری تنها با حضور 
مردم پویا و زنده می ماند و در غیر این صورت فرسودگی 
 و مردگــی  در انتظــار فضاهــای شــهری خواهــد بــود.

/گروه شورا 

نایب رئیس کمیسیون شهرسازی خواستار شد:

ضرورت تغییر نگاه در اداره  شهر 
نایب رئیس کمیســیون شهرسازی خواســتار تغییر 
نگاه در اداره امور شهر شد. زندآور طی تذکری گفت:  
شهرداری برای اجرای پروژه و توسعه زیر ساخت های شهر باید 
مزیت های شهر  را به منظور ایجاد منابع پایدار شناسایی و برای 
جذب ســرمایه گذار در خصــوص آنها اطلاع رســانی مناســب 
انجــام دهــد.وی طــی تذکــری اظهارداشــت: موقعیــت ویــژه 
اصفهان و جاذبه های مختلف و میراث فرهنگی منحصر به فرد 
شهر بدون تردید ســرمایه مناســبی برای ایجاد در آمد پایدار و 

 اشــتغال زایــی اســت کــه  ایجــاد درآمــد در 
حــوزه هــای گردشــگری نیازمنــد داشــتن 
برنامه و طرح های کاربردی در زمینه تقویت 
زیر ساخت های صنعت گردشگری و ایجاد 
مجتمــع هــای رفاهــی اقامتــی و تفریحــی و 
بازارچه های محلی برای ارائه صنایع دستی 
و محصولات بومی است. وی معتقد است  

باید میزان مشارکت مردم در برنامه های شهرداری و اداره شهر 

براســاس ظرفیت های بخش خصوصی و 
منابــع مردمــی افزایــش یابــد کــه در ایــن 
خصوص  جلب اعتماد مردم ضروری است.

کید کرد: شــهرداری بایــد در مورد  زندآور تا
مزیــت هــای شــهر و معرفــی بســته هــای 
سرمایه گذاری از طریق صدا و سیما و سایر 
رسانه ها اطلاع رسانی مستمر انجام دهد. 
وی گفت: در حال حاضر بخش عمده درآمد شهرداری صرف 

پرداخت حقوق و مزایا می شود پس شورای شهر و شهرداری 
بایــد به منابــع انســانی و نیروی انســانی مــازاد توجه ویــژه ای 
داشــته باشــد.  وی تصریح کرد: اینکه شــهرداری ماننــد اداره 
کاریابی افراد بی کار و غیرمتخصص را بــه کار گیرد، خدمت به 
شهر و شهروندان نیست . توجه به قانون اساسی در اداره امور 
شــهر، توســعه ورزش همگانــی بــا ارتبــاط بیــن تربیــت بدنــی 
وشهرداری، توجه به حقوق معلولان،  توجه به تردد معلولان 

از دیگر مواردی بود که وی به آنها اشاره کرد./گروه شورا    

     رفع موانع شکوفایی معلولان 
مهندس معیــن گفــت: بخــش زیــادی از جوامع انســانی در 
بسیاری از نقاط دنیا و کشــور را  معلولانی تشکیل می دهند 
که منشــا خدمات و برنامه هــای علمی هســتند و وجود آنها 
برای کشــور، مایه خیر و برکت بوده اســت. وی ادامــه داد: در 
کید می شــود و بــه آن اعتقاد  ایران که به فرهنگ اســلامی تا
و باور داریم، وظیفــه ایجاب می کند که مســئولان برای رفع 
موانع شکوفایی استعداد معلولان تلاش کنند. رئیس شورای 
کید کرد: آنها دارای استعدادهایی  اسلامی شــهر اصفهان تا
هستند که ما را دچار حیرت کرده و توانمندیهایی دارند که 
در صورت رفع موانع، می توانند منشا خدمات زیادی باشند. 
وی گفت: وظیفــه داریم موانع رشــد آنهــا را برطــرف و زمینه 
حضورپررنگ معلولان را در جامعه ایجاد کنیم. رئیس شورای 
اسلامی شهر اصفهان با اشاره به ضرورت مناسب سازی معابر 

شهر برای حضور امن معلولان در شهر، اظهار داشت: مدیریت 
شهری این وظیفه را بر عهده دارد که  مقررات وقوانین مربوط 
به ساختمان ، نظام مهندسی ، شهرسازی و معماری  به طور 
جدی مطرح شده ودر این راستا شورای شهر هر سال مبالغی 
را برای مناســب ســازی و رفــع مشــکلات اســتفاده معلولان 
از همه امکانات  شــهر اختصــاص می دهــد. وی بر همکاری 
کید کرد و افزود: برای بهره  سایر دستگاهها در این خصوص تا
برداری صحیح ازامکاناتی که در شهر ایجاد می شود نیازمند 
همکاری ســایر نهادهاهســتیم درغیر این صورت باعث بروز 
مشکل برای مردم می شود. مهندس معین تصریح کرد: باور  
و وظیفه همه اعضای شورای شهر است که امکانات بیشتری 
را برای معلولان فراهم کنند تا امکان شکوفایی استعداد آنها، 
اشتغال، تحصیل و مناسب سازی بناهای عمومی ، پارک ها 

کن عمومی، ایجاد شود.  و اما

     استخر  و سالن تئاتر اختصاصی 
مدیر کل بهزیستی استان به عنوان مهمان ویژه این نشست، 
گفــت: 10 درصد از معلولان کشــور در اســتان اصفهان زندگی 
می کنند و در حال حاضر همه 120 هزار نفر آنها تحت حمایت 
بهزیســتی اســتان قــرار دارنــد. صادقی افــزود: در ســال های 
گذشته به مقوله پیشگیری کمتر پرداخته شده  و به همین 
کید کرد:  دلیل سالیانه تعداد معلولان افزایش می یابد. وی تا
در عین حال ضریب نفــوذ خدمات بهزیســتی افزایش یافته 
و امــروز  معلولی در اســتان وجــود ندارد که تحــت حمایت ما 
نباشد؛  اما خدماتی که ارائه می شود مطلوب نیست. گفتنی 
اســت در اســتان اصفهان65 درصــد از معلــولان، مــرد و 35 
درصدآنها زن هســتند که به گفته صادقی ایــن آمار ضرورت 
برنامه ریزی برای زنان معلول را نشــان می دهد.  وی بر لزوم 
کید کرد و گفت:  ایجاد استخری برای معلولان در اصفهان تا
ســال هاســت این مهم را پیگیری می کنــم. وی ادامــه داد: 
زمین آن را بهزیستی تقبل می کند؛ اما نیازمند اعتبار هستیم 
کــه البتــه بخشــی از آن را خیــران تامیــن مــی کننــد. صادقی 
همچنین بر ایجاد ســالن مناسب سازی شــده برای نمایش 
کید کــرد و افزود: ما اعتقــاد به تفکیک  تئاتر بــرای معلولان تا
معلــولان نداریم؛ ولی متاســفانه ســالن های شــهر مناســب 
سازی نشده و این در حالی است که ما بر حمایت از معلولان 

کید می کنیم.صادقی بر تسریع اجرای کارت منزلت،  تا
اجرای طرح یــار مهربان در مهد کودک های بهزیســتی، 
برنامه ریزی برای کودکان معلــول و توجه ویژه به ورزش 

کید کرد. معلولان تا

    به کیفیت پروژه ها دقت کنید 
 مدیــر عامــل انجمن روشــن بیــن اصفهــان بــر کیفیت
کید کرد. حیدری در این   پروژه های اجرا شده در شهر تا
کید بر کمیت پروژه ها نباید کیفیت آنها را  جلسه گفت: تا
تحت تاثیر قرار داده و مناسب سازی آن برای معلولان در 
نظر گرفته نشود. وی خواستار اختصاص فرهنگسرایی به 
معلولان، ایجادبازار  دائمی فروش تولیدات آنها و استفاده 
رایگان نابینایان از ســرویس حمل و نقل عمومی شــهر، 

مناسب سازی چهار راه ها برای آنها شد.
غلامرضــا پســته ای، مدیــر عامــل مجمــع تشــکلهای 
معلولان استان اصفهان نیز گفت: باوجود اقدامات زیاد 
با نقطه ایــده آل فاصلــه داریــم. وی نیز پیشــنهاد ایجاد 
کز تخصصی و حرفــه ای برای توانبخشــی معلولان را  مرا
مطرح کرد.منصوری، مشــاور امور معلولان اســتانداری 
کن عمومی و مناسب  اصفهان نیز گفت: به علت نبود اما
در شهر معلولان نمی توانند در شهر حضور داشته باشند. 
وی ادامه داد: نهضت مناســب ســازی وجــود دارد؛ ولی 
کیــد کــرد: همانگونه که  ســرعت آن انــدک اســت. وی تا
معلولان عوارض و مالیات پرداخت می کنند به دریافت 
خدمــات مناســب نیــز هماننــد ســایر مــردم نیــاز دارند.

نیکزاد، مدیر عامل جامعه اسلامی روشندلان اصفهان، 
خواســتار اجرای بندی از بخشــنامه حمایت از معلولان 
مبنی بر تخفیف 80 درصدی عوارض پروانه ساخت شد. 
روشــندلان می توانند به عنوان اپراتور تلفــن در مناطق 
شهرداری مشغول به کار شــوند همچنین باید سیستم 
اعــلام ایســتگاهها در متــرو واتوبــوس هــای شــهری، راه 
اندازی شــود.صادقیان، مدیر عامل خیریــه زینب)س( 
نیز از آما رو به رشد اوتیسم و هزینه گزاف نگهداری از این 
کــودکان خبــر داد. وی همچنیــن خواســتار تجدید نظر 
درباره اجرای قانــون کار در کارگاه هایی کــه این انجمن 
دایر کرده، شد.جلال زاده، مدیر عامل کانون ناشنوایان 
اصفهان، خواستار ساخت زمینی شد که این انجمن 10 
ســال قبل خریداری کرده و به علت نبود بودجه، امکان 
ساخت آن فراهم نیست.زندآور، نایب رئیس کمیسیون 
شهرسازی، نیز گفت: با احتساب خانواده های معلولان، 
یک چهارم جمعیت اصفهان درگیر معلولیت اســت و در 
این راســتا باید در مدیریت شــهری و در مجلس توســط 
نمایندگان اســتان، برای رفع مشکلات آنها برنامه ریزی 

شود. 

مدیـر کل بهزیسـتی اصفهـان و نماینـده جمعـی از معلـولان اسـتان بـه عنـوان مهمانان ویـژه روز 

 لیلي 
زواره ای

جهانـی معلـول، در چهاردهمیـن جلسـه علنـی شـورای اسـامی شـهر اصفهـان حاضر شـده و بر 
ضـرورت بـه کارگیری مشـاور امـور معلولان در شـهرداری اصفهان، ایجاد پیوسـت معلـولان برای 
پـروژه هـای شـهری و توجـه ویـژه بـه ورزش معلـولان، تاکید کردند. رئیس شـورای اسـامی شـهر 
اصفهان در نطق پیش از دسـتور خود گفت: بهزیسـتی سـازمانی اسـت که افتخار دارد در خدمت 

معلولان و سایر اقشاری که در جامعه نیاز به همراهی و مساعدت دارند، باشد. 

 نبود فرآیندهای 
 یکپارچه 

علاوه بر افزونی 
 هزینه ها 

عامل اخذ 
تصمیمات در 
شرایط عدم 
 اطمینان نیز 

می شود

به دلیل سوء 
 مدیریت های 
گذشته  امروز 

شاهد وارد 
آمدن آسیب های 
جدی بر پیکره 
آثار باستانی 

 اصفهان 
هستیم



به مناسبت روز جهانی یوزپلنگ

اختصاص ۵۰۰ میلیون تومان برای حفاظت یوز
سرپرســت معاونت محیط زیســت طبیعی و تنوع 
زیســتی ســازمان حفاظــت محیــط زیســت ضمن 
ارزیابــی مثبــت از عملکــرد پــروژه بین المللــی یوزپلنــگ از 
اختصاص ۵۰۰ میلیون تومان به پروژه یوز از محل طرح های 
تنوع زیستی خبر داد.به گزارش ایسنا، یوز پلنگ آسیایی یکی 
از نادرتریــن گربه ســانان جهــان و بعد از شــیر و ببر، ســومین 
گربه ســان بــزرگ ایرانی اســت که در خطــر نابــودی و انقراض 
قــراردارد و ایرانیان حافظان آخریــن بازمانده های یوزپلنگ 
آســیایی یا یوزپلنگ ایرانی در جهان هســتند. این جانور در 
سطح مناطق بیابانی زندگی می کند و سال هاست که نسل 
آن در معرض نابودی کلی قرار دارد. بر اساس آخرین نظرات، 
جمعیت این گونه نادر زیر ۵۰ فرد ارزیابی می شود. دامداری 
سنتـــی، توســعه معدن کــــاری، احــداث جــــاده ها در کنــار 
خشکسالی و تغییر اقلیم، تهدیدات اصلی بقای یوز به حساب 

می آید.اختــاف نظــر در مــورد اثرگذاری 
اجرای پروژه حفاظت یوزپلنگ و عملکرد 
این پروژه بین المللی به یکی از سوژه های 
مهــم ایــن روزهای حــوزه حیــات وحش 
کشور تبدیل شده است. حمید ظهرابی 
)سرپرست معاونت محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیستی ســازمان حفاظت محیط 
زیست( در آستانه »روز جهانی یوزپلنگ« 

در گفت وگو با ایســنا، اظهار کــرد: مباحثی که در مــورد پروژه 
ح می شود؛ با تکیه بر مجموعه ای از  حفاظت یوزپلنگ مطر
اعداد و ارقام ارائه شده در سال های گذشته است و وقتی این 
اعداد با آمار امروزی مقایســه می شــود، این ذهنیت را ایجاد 
می کند کــه همزمان با اجــرای پروژه یوز، جمعیــت این گونه 
کاهــش یافته اســت.وی افــزود: در گذشــته بــرآورد جمعیت 

یوزپلنــگ از ســوی کارشناســان صــورت 
گرفته و تعداد این گونه بین ۷۰ تا ۱۲۰ قاده 
اعــام شــده بــود و عمــده مصاحبه هــای 
کید  انــجام شــده برصدو بــیســت  قـاده  تا
که مصاحبه کننــدگان عــدد  داشــت؛چرا
کثری را در تعداد یوز عنوان می کردند.  حدا
مقایســه این رقم با عدد امروزی که زیر ۵۰ 
قاده یوز برآورد می شود باعث ایجاد نوعی 
تشتت در ارائه آمار و داوری نامناسب از عملکرد پروژه یوز شده 
کید کرد: طبیعی است که مقایسه این عددها هر  است.وی تا
کسی را نگران کند و شاید این ذهنیت را ایجاد کند که همزمان 
با اجرای پروژه بین المللی حفاظت یوزپلنگ،جمعیت این 
گونه کاهش یافته اســت؛ در حالی  که مقایســه کردن این دو 
عدد بــه این شــیوه نمی توانــد بیانگــر عملکــرد واقعــی پروژه 

حفاظت از یوز باشــد؛  چون عدد ١٢٠ کلی و برآوردی اســت و 
چندان هم قابل اتکا نیســت. تاش های علمی برای برآورد 
جمعیت یوز از سال ٩١ با دوربین گذاری شکل جدی تری به 
کم پاییــن جمعیت، عما  خود گرفت که آن هم بــه دلیل ترا
قابل استفاده در مدل های برآورد جمعیت نیست.به گفته 
گرچه پروژه بین المللی حفاظت یوزپلنگ نتوانسته  ظهرابی ا
تهدیدات جدی این گونه را طی سال های گذشته رفع کند؛ 
اما موفقیت هایی نیز داشته است که نباید از آن چشم پوشی 
کرد و تمام ارزیابی ها نشان از عملکرد مناسب پروژه حفاظت 
یوز دارد؛ البته این به معنای شرایط مناسب یوز نیست چون 
تهدیدات این گونه هر ســاله در حال افزایش است و عواملی 
مثـــل کمبــود منابــع آب و خشکســالی، احــداث معــادن، 
جاده ســازی و ... باعث تنگ شــدن عرصه زندگی یوز شــده 

است.

09 جامعه

گسترش دامنه آسیب های 
اجتماعی در کشور

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، گسترش 
دامنه آسیب های اجتماعی را ناشی از عملکرد 
نامناســب وزرا و مــوازی کاری دســتگاه های مربوطــه 

دانست.
کنش  مســعود رضایی در گفت و گو با خانه ملت، در وا
نســبت بــه اظهارنظــر وزیــر بهداشــت مبنــی بــر اینکــه 
وجود آســیب های اجتماعی بــه هیچ وجه نــه زیبنده 
تمــدن ایرانــی و نــه انقابــی اســت کــه مــردم بــه خاطر 
کمیت اخــاق و دین همه چیزشــان را فــدا کردند و  حا
گر انسان به خاطر این مسائل از غصه بمیرد، جا دارد،  ا
گفــت: ایــن اظهارنظر صحیحی اســت کــه چالش های 
موجود نــه از بعد ملی، نه تاریخ درخشــان و نه فرهنگ 
دیرینه ایرانی اســامی درخور کشــور نیســت؛ امــا نباید 
این نکته را هم فراموش کرد که این آســیب ها ناشــی از 
عملکرد همین وزرایی اســت که در جمهوری اســامی 
فعالیت کرده اند و بیگانه ای در این مورد نقش نداشته 
است.نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسامی، 
ادامه داد: به هر حال وقتی با سر دادن شعار نه شرقی نه 
غربی، مدعی استقال ایران هستیم و قرار بود این مهم 
زمانــی معنا پیــدا کند کــه بتوانیم هم شایســتگی های 
فرهنگی اجتماعی و هم هویتمان را حفظ کنیم، نباید 
شاهد بروز آسیب های اجتماعی باشیم که با این شعار 
تناسبی ندارد.وی در مورد انتشار خبری از سوی مشاور 
وزیر کشور مبنی بر اینکه مبلغ ۲۰۰ میلیارد تومان برای 
مقابلــه بــا آســیب های اجتماعــی تخصیــص می یابد، 
افزود: تعلق دادن و تعیین اعتباراتی برای حل مســائل 
اجتماعی ابزار خوبی اســت؛ اما بعد از تجربه تخصیص 
اعتبارات به این بخش در سال های گذشته که نتیجه 
مطلوبی را در پی نداشته است، به این نتیجه می رسیم 
که الگوســازی مناســبی برای رفع مشــکات اجتماعی 
نداشــته ایم؛ بنابراین قبــل از تخصیص اعتبــارات باید 
بــرای تغییــر رفتارهــای اجتماعــی کنونــی برنامه ریزی 
که بداخاقی یکــی از مهم ترین عوامل رشــد  کنیم؛ چرا
آســیب های اجتماعــی اســت و تــا زمانــی کــه الگــوی 
اخاق مداری در سطح جامعه نهادینه نشود، نمی توان 
به رفع مشــکات موجود پرداخت.ایــن نماینده مردم 
در مجلس دهم، با یادآوری اینکه برای تغییر الگوهای 
کمیت می تواند الگو قرار گیرد،  رفتاری در جامعه کل حا
با اشاره به دستگاه هایی که نقش موثرتری در این زمینه 
دارنــد، تصریح کــرد: برای رفــع آســیب های اجتماعی، 
دستگاه های متولی برنامه های فرهنگی باید به خوبی 
رســالت خــود را انجــام دهنــد  و ایــن در حالی اســت که  
تمام دستگاه ها، معاونتی تحت عنوان فرهنگی دارند 
و بودجه ای هــم بــرای اداره آن دریافت می کننــد؛ اما با 

موازی کاری مانع از حصول نتیجه مطلوب می شوند.
عضــو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اســامی، 
کز  گر اعتبــارات تخصیص یافته تنهــا در مرا یادآورشــد: ا
آموزشــی هزینه شــود، می توان به حصــول نتیجه بهتر 

در جهت کاهش آسیب های اجتماعی امیدوار بود.

جذب ۳ درصدی معلولان پشت 
در بسته دستگاه های دولتی

کســیون معلولان با انتقاد از نگرش  رئیس فرا
منفی دســتگاه ها به جذب معلــولان، گفت:  
متاســفانه جذب ســه درصد معلولان در دستگاه های 
 دولتــی اتفــاق نیفتاد.زهــرا ساعی درگــــفت وگـــو بــا 
کنــون  خانــه ملــت، بــا اشــاره بــه اینکــه از ســال 83 تا
دست اندازی های بسیاری دربررسی لایحه حمایت از 
حقوق معلولان صورت گرفته است، گفت:  بررسی این 
لایحه متاسفانه بسیار زمان بر و در طول بررسی مدام از 
دستورکار نمایندگان درمجلس خارج شده است؛ اما در 
دولت یازدهم بررسی و تعیین تکلیف این لایحه مجدد 
دردســتورکار قــرار گرفــت؛ هرچند کــه دراین زمــان هم 
ایراداتی از سوی شورای نگهبان درتصویب قانونی لایحه 
مطرح شد.نماینده مردم تبریز، درمجلس، با بیان اینکه 
مجلس دهم به ویژه کمیسیون اجتماعی  از ابتدا بررسی 
این لایحه را جزو  اولویت های کاری خود قرار داد، افزود:  
کســیون معلــولان بــا توجــه بــه  پــس از تشــکیل فرا
درخواست ها و پیگیری های متناوب معلولان درکشور، 
بررسی این لایحه با شتاب و درجلسات متعددی مورد 

پیگیری قرار گرفت.

نقص لایحه »حمایت از کودکان« 
یــک عضــو کانــون وکای مرکــز بــا اشــاره بــه 
کــودکان و  تاثیرگــذاری لایحــه »حمایــت از 
نوجوانان« در کاهش آســیب های مربــوط به کودکان، 
کنون در دست  گفت:  مسئله ازدواج در لایحه ای که هم ا
بررسی است به دلیل برخی ماحظات،دیده نشده که 

ضعف لایحه را نشان می دهد.
کامــران آقایــی در گفت وگو بــا پانــا، درخصــوص تعیین 
کــودکان و نوجوانــان«  تکلیــف لایحــه »حمایــت از 
اظهارداشت:  در تمام نظام های حقوقی برای حمایت 
از اقشــاری کــه آســیب پذیری بیشــتری دارنــد از جمله 
کــودکان و زنــان، قوانیــن حمایتــی وضــع می شــود تــا 
زندگــی مناســب بــرای ایــن گروه هــا فراهــم شــود.این 
عضــو کانــون وکای مرکــز ادامــه داد:  لایحــه  »حمایــت 
کنــون توســط نمایندگان  از کــودکان و نوجوانــان« هم ا
مجلــس در حــال بررســی اســت و بایــد ظرفیت هــای 
 مختلــف، مســائل مربــوط بــه کــودکان در نظــر گرفتــه

 شود.
آقایی با اشــاره به دو دیدگاه کلیدی حقوقدانان درباره 
لایحــه حمایــت از کــودکان و نوجوانــان، گفــت:  برخــی 
از حقوقدانــان وقتــی قانونــی جنبــه حمایتــی چندانی 
نداشــته باشــد، آن را ناقص می دانند و در مقابل برخی 
گــر حداقل ها هم  از حقوقدانان هســتند که معتقدند ا
رعایت شود، می تواند مبنای قانون گذاری باشد. بنده 
گر لایحه ای تدوین شود که حداقل های  هم معتقدم ا
حمایتی را رعایت کند، قانون مناسبی است و می تواند 

بازدارنده باشد.

سال سیزدهم، شماره ۳۰86 
دوشنبه
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کسن ک تا وا از مسوا
فوق تخصص گوارش و فعال حوزه طب اسلامی سنتی بر سر برخی تجویزات درمانی مجادله کردند؛

کــــه رســانــه هــــای غــربــــی   روازاده مــعتقــــد اســــت 
کســن زدن کم و زیاد کرده  صحبت های او را درباره وا
و پخــش کرده انــد. عــده ای هــم بــر مبنــای آن عمل 
کرده انــد. البتــه آنهــا دوســت ما نیســتند؛ دشــمن ما 
کسن طب  کســن از کجا پدید آمد، مگر وا هســتند. وا
ایرانــی یا طب ســنتی نیســت؟ زکریــای رازی راجع به 
کســن زدن  کســن چه گفتــه اســت؟ مــن دربــاره وا وا
کســن این اســت که ظرف روی  مخالفت نکرده ام. وا
میز را روزی ســه بار بر ســر خود بکوبی. ایــن کاری که 
کســن نیست و بی خود سراغ  شما انجام می دهید وا

کسن رفته اید.  وا
کســن ســه گانه را  طبق اطاعاتــی که دارم غربی ها وا
کســن  کســن پنجگانه تبدیل کرده اند که پنج وا به وا
را با هــم بزنید کــه عوارض ســنگینی بــه همــراه دارد. 
خوب اســت آمریــکا را معیار طب خــود قــرار بدهیم؟ 
چرا در آمریکا پنجگانه را نمی زنند؛  ولی برای ما تجویز 
کسن را با هم می زند؟  کردند؟ کدام کشوری هر پنج وا
امــا  حرف های مــرا سانســور می کنند که مبــادا روزی 
برســد که جریان علنی شــود. حــالا آنفلوآنــزا را هم به 
آن اضافــه کرده انــد. دیگر ایــن فاجعه می شــود. ما با 

کسن زدن مخالف نیستیم؟ وا
ج خســرونیا،  پزشــک فوق  حالا در مقابــل او دکتر ایر
تخصص گــوارش نظریــه ای مخالــف دارد و می گوید: 
کسیناسیون، تزریق سرم ضد کزاز، برای زن بارداری  وا

ک زدن ممنوع است؛  بزنند؛ اما قبل از خواب مســوا
گر هنگام  چرا که ســید بزرگوار جرجانــی می فرمایــد: ا
ک زده شــود، لایه هــای چربــی روی  خــواب مســوا
دندان از بین می رود و مینای دندان عیان می شود. 
چون بخارات معده تاثیرات بدی روی مینای دندان 
می گــذارد و مینــا را تخریــب می کنــد. نمی خواهــد 
برویــد روی موش آزمایــش کنید. برویــد دندان های 
حیوانــات وحشــی را ببینیــد. چـــرا دندان آنها ســالم 

است و دندان حیوانات اهلی خراب است.
خســرو نیا در پاســخ به او می گوید: همه مــا مجبوریم 
ک بزنیم و گرنه همین دندان هایــی که داریم  مســوا
هم از بیــن مــی رود. باید بــه فرزنــدان خود 
ک بزننــد. چــون الان مثــل  بگوییــم مســوا
قدیم نیست که ساعت 6 عصر شام بخوریم 
و ســاعت ۱۱ شــب بخوابیم. الان ۱۱ شــب از 
محل کار دوم یا ســوم به خانــه برمی گردیم 
و خیلی خسته لقمه آخر از گلو پایین نرفته 
مجبــور هســتیم دندان هــا را بشــوییم و به 
رختخــواب برویــم و بــه ایــن فکــر نمی کنیم 
که حالا دو ســه ســاعتی را منتظــر بمانیم تا 
فاصلــه بیفتــد. بنابرایــن حتما بایــد به فکر 
تمیــز کــردن دندان هــای خــود باشــیم تا از 
بیماری هــای مختلفی که ممکن اســت به 

بدن ما آسیب برساند، جلوگیری شود.

کــه در شــرف زایمــان اســت، آســیب نــدارد بلکــه واجب 
اســت و تمام دنیا ایــن کار را انجــام می دهنــد. تزریقاتی 
کســن به او داده می شود برای  کی و وا که به عنوان خورا
جلوگیری از بیماری است. ما اوایل انقاب، ۲۵ میلیون 
کنون ۷۵ میلیون هســتیم. چــرا داریم زیاد  نفر بودیم و ا
می شــویم؟ به علت اینکه قبل از انقاب از هر ۱۰ نوزادی 
که به دنیــا می آمــد ۵ نــوزاد فــوت می کــرد. ولــی در حال 
کسیناســیون، ایــن مــرگ و میر  حاضــر بــه دلیــل ایــن وا

کاهش یافته است. 
گر بخواهیــم به عنوان نظریه شــخصی جلوی  بنابراین ا
کســن زدن را بگیریــم، در حق مردم ظلم شــده اســت  وا
و آنها فکــر می کنند واقعا حرف درســت زده می شــود. در 
نتیجــه من بــه عنــوان یک پزشــک و کســی که ۵۰ ســال 
ســابقه طبابــت دارد، مــی گویــم کــه هــر حرفــی کــه من 
پزشــک می زنم، ممکن اســت درست نباشــد. بنابراین 
باید تحقیق کرد. باید هر کاری یا هر فکری بررسی شود و 

گر مثبت بود به سمع و نظر مردم برسانیم. نتیجه را بعد ا
روازاده در پاســخ بــه او می گویــد: جامعیــت برنامــه 
کسیناســیون از خودش بیشــتر اســت. مــا نمی گوییم  وا

کســن  کســن نزنید. اولین کشــف کننده وا وا
کسیناســیون یــک  گــر وا ایرانی هــا بودنــد و ا
موضوع کشوری است و عمومیت دارد،  این 
مشکوک است و سوال اســت که چرا فقط به 

زوجین می زنند.
کســن را با هم بزنید، مــا می گوییم   نباید ۵ وا
گر تک تک  کسن ها را ا جدا جدا بزنید. این وا
بزنیــد اشــکالی نــدارد؛ اما با هــم بزنیــد دچار 

مشکل می شوید. 
کــه بیمــاران خــود را بــا اســتفاده از  روازاده 
طب اسامی و ســنتی درمان می کند، درباره 
ک زدن بعد از شــام نه قبــل از خواب،  مســوا
ک  می گویــد: مــردم بایــد بعــد از شــام مســوا

سیدجرجانی 
می فرماید: اگر 
هنگام خواب 
مسواک زده 

شود، لایه های 
چربی روی دندان 

از بین می رود

در چنـد مـاه اخیـر، پـس از طـرح مسـئله عـوارض واکسیناسـیون و حواشـی اثبـات نشـده آن، 

زهره 
قندهاری 

حسـین روازاده، پزشـک عمومـی و فعـال در حوزه طب سـنتی نظـرات خاصی در ایـن زمینه ارائه 

داد؛ امـا نظـرات او در زمینـه پزشـکی، تغذیـه و خـوراک چالـش برانگیـز اسـت کـه مـورد توجـه 

نشـریات علمـی و نیـز پزشـکان طب سـنتی واقـع شـد. او در زمینه طب سـنتی و گیاهـان دارویی 

بـه تغذیـه سـنتی و اسـامی را راه رسـیدن بـه سـامت می دانـد و  تخصـص دارد. بازگــشت 

وضعیـت نامناسـب تغذیـه در ایـران را بـه عوامـل خارجی نسـبت می دهـد؛ اما برخی از پزشـکان 

با او هم عقیده نیستند و نظرات او را قبول ندارند.

09 سال یازدهم، شماره 2739 جامعه
 دو شنبه
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سال سیزدهم، شماره 103086
دوشنبه

13 آذر  1396
فرهنگ و هنر

 همبستگی هنرها 
در اثری از تاج اصفهانی

برخی آثار موسیقی که در تاریخ هنر جاودانه 
گی های درونی خاصی  می مانند، رازها و ویژ
کــه مخاطــب و شــنونده ی کاوشــگر  در خــود دارنــد 
می تواند با تعمق و کشف و شهود در اعماق دریای اثر، 

برخی از زیبایی ها و نکات ظریف آن را استخراج کند.
صفحه مشهور »همایون« جلال تاج اصفهانی )از تو با 
مصلحت خویش نمی پردازم( یکی از آثار بســیار ممتاز 
و درخشــان تاریــخ موســیقی ایرانــی اســت کــه بســیار 
می تواند مورد تحقیــق و تامل محققان و علاقه مندان 
موســیقی واقــع شــود.صفحه همایون با مشــخصات  
)H.M.V..GF.131(در حدود ســال 1312 خورشیدی 
ضبط شــده اســت.نوازندگانی که در این اثــر آواز تاج را 
همراهــی مــی کننــد، عبارت انــد از: مرتضــی محجوبی 
)پیانو(، حسین یاحقی )ویولن(، ارسلان درگاهی )تار( 
و رضا روانبخش )تنبک(.بخش های مختلف دستگاه 
همایــون کــه در ایــن صفحــه اجــرا شــده انــد، شــامل 
پیش درآمــد، درآمــد همایــون، چهارمضــراب، گوشــه 

چکاوک و گوشه بیداد هستند.
تــاج که انــس و الفــت همیشــگی با »ســعدی« داشــته 
در این صفحه هم غزلی از اســتاد ســخن، با این مطلع 

انتخاب کرده است:
»از تو با مصلحت خویش نمی پردازم     همچو پروانه که 

می سوزم و در پروازم«
صفحه همایون تــاج از بســیاری جهات و ابعــاد دارای 
گی هــای بســیار ممتــاز و ویژه ای اســت کــه در این  ویژ

مقوله فقط به بخش هایی از آن خواهیم پرداخت:
    از نظر شعر و تلفیق شعر و موسیقی:  تلفیق بسیار 
زیبای شــعر و موســیقی تــاج در این اثــر و نیــز ادا کردن 
زیبای کلمات و تحریرها با توجه به معنای و محتوای 

شعر از نکات قابل تامل این صفحه است.
ع دوم از بیــت اول، پس از  به عنوان نمونه تــاج در مصر
ادای کلمه »پروازم«، تحریر بســیار زیبا و بجایی را اجرا 
می کند کــه از نظر نوع تحریــر به نوعی توانســته حالت 

کلمه پرواز را در ذهن مخاطب تداعی کند.
در نمونه ای دیگر، تاج در بیت دوم با مطلع:

»گر تو خواهی )توانــی( که بجویی دلم امــروز بجوی     ور 
نه بســیار بجویــی و نیابی بــازم« علاوه بر اجــرای ممتاز 
بیــان شــعری و تداعــی معنــا، در دو مــورد بــا قریحــه و 
ذوقی مثــال زدنی، توانســته بــه خوبی در انتقال شــعر 
ع اول  به مخاطــب موفق باشــد.در مــورد اول در مصــر
روی کلمــه »دلم« تکیــه خاصی کــرده که باعــث ایجاد 
حالتی خاص در بیان شعر 
شده اســت. همچنین در 
ع بعدی، پس از ادای  مصر
قســمت »نیابــی بــازم« بــا 
اســتفاده از عبــارت »ای 
داد« تحریر بســیار زیبایی 
را اجرا می کند که به خوبی 
حالت افسوس و حسرت را 

تداعی کرده است. 
   همبستگی موسیقی با 
سایر هنرها: در هنرهایی 
همچون معماری، شــعر، 
کاشــیکاری، قالیبـــــــافی، 
تذهیــــــب و برخــی دیگــر 
هنرهــای ایرانــی تقــارن و 
تکرار قرینــه یکــی از اصول 
اساسی و پایه آنها به شمار می رود. در هنر موسیقی این 
تقارن در بسط و پرورش نغمات، جمله ها، نیم جمله 
ها و موتیف های موسیقی بسیار رایج است.باید توجه 
داشت که بسط و پرورش این هنرها بر پایه اصولی چون 

تکرار، تقلید و قرینه سازی جریان پیدا می کند. 
گر ســه بیت خوانده شــده در  در صفحه همایون تاج، ا
ع ها،  کل صفحــه را از نظــر زمــان بندی هــر کدام مصــر
ابیات  و تحریرها انــدازه بگیریم و در انتها نســبت های 
آنها را روی کاغذی ترسیم کنیم، تقارن زیبایی به مانند 
قالیبافی و برخی نقوش کاشیکاری مشاهده می شود.

تکرار در موسیقی از اهمیت خاصی برخوردار است و تاج 
ع ها سلیقه  در ادای شعر بر روی تکرار عبارت ها و مصر
و ذوق خاصی به خرج می دهد. او در بسیاری از آثارش 
ع اول بیت  )بخصوص در صفحات ضبط شــده( مصــر
ع بعدی را یک بار اجرا می کند و پس  اول را دوبار و مصر

از آن با تحریری آماده اجرای بیت بعدی می شود.
در معمــاری ذهــن تاج، ایــن الگوها بــه صورتی اســتوار 
شــده یک تناســب و تقارن یــا تعــادل خاصــی نهادینه 
شــده که بر اســاس آن تحریرها را به زیبایــی و به اندازه 

لازم اجرا می کند.
گی این صفحه،     تحریر فلکی: اما مشــهورترین ویژ
اجرای تحریری پرقــدرت و زیبــا به نام تحریــر »فلکی«  
اســت. این تحریر قابل توجه در گوشــه بیداد همایون 
ع  »ور نه بســیار بجویــی و نیابی  بعــد از خوانــدن مصــر
بازم« اجرا شــده که از نظر شــیوه اوج در اصطلاح به آن 

تحریر فلکی می گویند.
دکتر »ساسان ســپنتا«، طیف نگاشــته این تحریر را در 
کتاب ارزنده خود )چشــم انداز موســیقی ایرانی( آورده 
و پیرامــون آن می نویســد: »تحریــر مذکور بــر محور نت 
la=439 هرتــز شــروع شــده و بــه تدریج شــامل ویبراتو 
)Vibrato( هــای منظم بین فرکانس هــای 465 هرتز و 
520 هرتز می شــود که از همین جا روی طیف نگاشته 
مــورد نظر ثبت شــده اســت. نظــم و آراســتگی و هنجار 
تحریر تاج بــه ویژه بعــد از 0.5 ثانیــه پس از شــروع ثبت 
صوت خواننده در طیف نگاشــته حالت تسلسل پیدا 
مــی کند...تمــام قله هــا و دامنــه الگــوی افقــی مذکور 
از نظــام و اســتواری برخــوردار اســت کــه یکی از نشــانه 
های مهــارت و قریحــه خواننــده تعلیم دیده به شــمار 
می آید.«بــه طور کلی تحریــر فلکی در محــدوده زمانی 
44 ثانیه از نت »لا« در بیداد شــروع شــده و پس از عبور 
از گوشــه چکاوک و اشــاره به نت »فادیز«، در نهایت به 
درآمد همایون می رسد. اســتاد علی تجویدی در این 
مورد می نویسد: »تحریرهای مترادف زیر و رو بخصوص 
در قســمت بیداد چنــان اســتادانه و در نهایت لطافت 
کنون ســابقه  صورت گرفتــه که چنیــن تحریرهایــی تا

نداشته است.«
)تمامی منابع در دفتر روزنامه موجود است.(

»دیوار« را با هم بخوانیم
نشست این هفته »با هم بخوانیم« با موضوع 
خوانش کتاب »دیوار« و تحلیل و بررسی کتاب 
»تاریخ ایــران مــدرن« دوشــنبه 13 آذر ماه در موسســه 
نقش قلم برگزار می شود.به گزارش ایمنا، موسسه نقش 
قلم در نشســت هــای هفتگــی ای که بــا عنــوان »با هم 
بخوانیم« برگــزار می کنــد، ضمن معرفی یــک کتاب به 
خوانش قسمت های قابل تامل آن می پردازد. در این 
نشست فرهنگی، بعد از خواندن قسمت هایی از متن 
کتاب، هــر کــس از تجربیات خود متناســب بــا موضوع 
کتاب می گوید. برنامه این هفته موسسه نقش قلم به 
خوانــش کتــاب »دیــوار« اختصــاص دارد. نویســنده 
مجموعه داستان دیوار، ژان پل سارتر است اما صادق 
هدایت تنها یکی از داستان های کوتاه این کتاب را با نام 
»دیــوار« به فارســی ترجمه کرده اســت. گفتنی اســت، 
کتاب »تاریخ ایران مدرن« نیز با حضور محمد ولی پور، 
پژوهشگر علوم سیاسی در این نشست تحلیل و بررسی 
مــی شــود.علاقه مندان بــرای شــرکت در ایــن برنامــه 
ج شده در پوستر ثبت  می توانند با توجه به اطلاعات در
نام و دوشنبه 13 آذر ماه رأس ساعت 16:30 به موسسه 
فرهنگی هنری نقش قلم واقع در ابتدای خیابان حکیم 

ک ۸ مراجعه کنند.  نظامی، کوچه 55، پلا

هفتمین سالانه هنر معاصر 
پرسبوک در سه گالری  اصفهان

هفتمین سالانه هنر معاصر پرسبوک با عنوان 
»کبوتردم« همزمان در سه گالری برگزار می شود. 
هفتمین سالانه هنر معاصر پرسبوک با عنوان »کبوتردم«  
کنون، گالری بیان و خانه صفوی  همزمان در سه گالری ا
کنــون، آثــاری از علیرضا آدم  برگزار می شــود. در گالری ا
بکان، آزاده حسینی، فریده شاهسوارانی، زهرا قیاسی، 
بهنــام کامرانــی، محمدرضــا یــزدی، کامبیــز صبــری و 
فرشید لاریمیان ارائه شده است.همچنین ندا درزی، 
مهــدی جواهــری، نفیســه فرهمند، نــگار هنرپیشــه و 
نیلوفر صالحــی، مجیــد ضیایی، تــارا گــودرزی، راضیه 
گودرزی، اصغر نیازی، آرزو اسکندری، ساغر امین، زهرا 
محمدی، آرمیتا رنجی، مولود پیله ور، فاطمه ترمشیر، 
کبر پور، شــهرناز زرکش، ســعید خالقی، علی  معصومه ا
کبر صافی و شهرزاد  حمیدی مقدم، آرزو زرگر، زهرا شیخ، ا
کائدی نژاد در گالری بیان به ارائۀ اثار خود می پردازند؛ 
ضمن اینکه گــروه متشــکل از فــاران پیرجمالی، ســید 
سجاد موسوی اصفهانی، گروه متشکل از شیوا نوران، 
پریساتقی پور، گروه متشکل از معصومه سلیمیان، سحر 
خلجی، علی آقازاده، گروه متشکل از فاطمه ابراهیمی، 
نازنیــن زادمهــر، مســعود حیدریــان، امیــر دولتخــواه و 
همچنین مرجان خزلی، پرهام پیوندی، پگاه رجامند، 
لیلامختاری ورنو سفادرانی، مهرنوش ساوری و کتایون 
زاهدیان نیــز در گالری بیان بــه ارائه آثار مــی پردازند.در 
گالری صفوی نیز، محمود بخشــی، جمشــید بایرامی، 
محمــد پیریایــی، نــگار فرجیانــی، نوشــین نفیســی، 
معصومه مهتدی، نداظرف ساز، گروه فایبر آرت تحت 
سرپرستی ندادرزی و متشکل از هدی اخلاقی، منصوره 
باغگرایی، نسیم بروجنی، فریبا بروفر، شایا شهرستانی، 

عاطفه خاص، امینه کاظم 
زاده، افســانه فرهــاد نژاد، 
گــروه خانــه  صونــا قائــم، 
سرپرســتی  بــه  طراحــی 
فرهاد گاوزن و متشــکل از 
حســین  تیمــار،  امیــن 
طادی، مهدیه ابوالحسن، 
زهرا نیکورای، راحله قوی 
محمـــــــدرضا  پنــــجـــــــه، 
فروهیــده، نرگــس اهرابــی 
فخــر، الهــام افشــار، آزیتــا 
صفــوی، هســتی جــدی، 
کری، مائــده  مهــری شــا
محمــــــــدرضا  شــجاعی، 
جدیری، بیتا دهقان زاده، 
مهیار دستان زند، ریحانه 
حدیدی، عطیه خیرالهی، 

کیانا پشــتیبان، مرضیه صادقی، مرجان عمان، شــیوا 
شــهلا،  آثار خود را خواهند داد.گفتنی اســت هفتمین 
ســالانه هنر معاصر پرســبوک مانند دو دوره پیشــین با 
تمرکز و تاثیر علم بر هنر و نیاز زیست محیطی پایه ریزی 
شده است و هنرمندان خلاق و نوگرا را به همکاری با یک 
پــروژه فضامحور دعــوت می کنــد. مکان در نظــر گرفته 
شــده برای این پروژه کبوترخانه های اصفهان اســت. 
هفتمین هنــر معاصر »پرســبوک« بــا محوریــت مکانی 
کبوترخانــه از هنرمنــدان مــی خواهــد کــه بــا توجــه بــه 
مســتندات موجود در کانــال تلگرام »پرســبوک« آثاری 
فضامحور و ملهم از محیط را به وجود آورند. هدف این 
پروژه بازاندیشــی اهمیت معمــاری و طراحــی پایدار در 
مناطق خشک ایران و کمک به جلب توجه عموم مردم 
برای مرمت و احیای این بناها از طرف جامعه هنرمندان 
اســت.معماری داخلــی کبوترخانه هــا مانند ســایر آثار 
معماری ایرانــی هم از عملکــرد وافر و هم از فــرم زیبایی 
پیروی کرده است. متاسفانه این برخورد فکور با اقلیم 
ک شده  خشک ایران به مرور زمان از خاطره جمعی ما پا
اســت و بدین ســان نیــاز بــه یــادآوری و احیــای چنین 
شــگردهایی در هنر و طراحی امروز به شدت محسوس 
است. متأســفانه کبوترخانه ها، مانند بسیاری دیگر از 
مظاهر هنری ایران ناشناخته مانده اند. علاقه مندان 
برای بازدید از آثار هفتمین سالانه هنر معاصر پرسبوک 
می توانند تا چهارشنبه 22 آذرماه ساعت 16 تا 20 به جز 
کنــون، واقــع در خیابان  روزهــای دوشــنبه بــه گالــری ا
خاقانی، کوچه افشین)14(، بن بست حریر، شماره 9 و 
همچنین صبح ها ساعت 10 تا 13 و بعدازظهرها ساعت 
16 تــا 20 به جــز روزهــای چهارشــنبه و جمعه بــه گالری 
بیــان، واقــع در خیابــان مرداویــج، خیابــان اســتقلال 
ک 61 و صبح ها ساعت 10 تا  شمالی، نبش کوچه 1۷، پلا
13 و بعدازظهرها ســاعت 1۷ تا 21 به نگارخانه صفوی، 
واقع در خیابان خاقانی، حدفاصــل خواجه پطروس و 

وحید، نبش کوچه 31 مراجعه کنند.

هنر                   اصفهان  ح کرد؛نگاه                               مکمل رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوا مطر

 واردات را از مالیات معاف کرده اند اما بر تولید، مالیات بسته اند
ابوالفضــل روغنی گلپایگانی می گویــد: کاغذ تحریر 
وارداتی و کاغذ روزنامه به عنوان محصول فرهنگی 
تلقی شــده و از پرداخت مالیات 9درصد معاف هستند؛ اما 
همین کاغذ وقتی در کارخانه داخلی تولید می شود، موظف 

به پرداخت این مالیات بر ارزش افزوده می شود.
به گزارش ایلنا،  ابوالفضل روغنی گلپایگانی )رئیس سندیکای 
تولیدکننــدگان کاغــذ و مقــوای ایــران( ، باتوجه به حواشــی  
اخیر قیمت کاغــذ و بالا رفتــن 25 درصدی قیمــت این کالا 
کنون، درباره لــزوم حمایــت از تولید کاغذ  از ابتدای ســال تا
داخلی و حل مشــکلاتی مثل مالیــات بر ارزش افــزوده برای 
این صنعت گفت: سیاست ها و قوانین کشور ما بیشتر جنبه 

حمایت از واردات دارد نه حمایت از تولید داخلی.
 یکی از نمودهای مهم در این قضیه هــم موضوع مالیات بر 
ارزش افزوده است. متاســفانه طبق مصوبه ای که در کشور 

وجود دارد، کاغذ تحریــر وارداتی و کاغذ 
روزنامــه بــه عنــوان محصــول فرهنگــی 
تلقی شده و از پرداخت مالیات 9درصد 
معاف هستند؛ اما همین کاغذ وقتی در 
کارخانه داخلی تولید می شــود، موظف 
به پرداخت این مالیــات بر ارزش افزوده 
می شود. یعنی موظف است تمام قیمت 
تمام شــده اش شــامل مــواد اولیــه، آب 

وبــرق و ... و در کل هرچــه بــر این قیمــت تمام شــده اش اثر 
می گذارد را به علاوه بر این 9درصد را پرداخت کند.

 ایــن مســئله،  مــنِ تولیدکننــده کاغــذ را از کــورس رقابــت با 
نمونه خارجی دســت کم در ایــن زمنیه 10 تــا 12 درصد عقب 
می اندازد. پس کسی هم رغبتی ندارد که در حوزه تولید کاغذ 

سرمایه گذاری کند.

او ســپس بــا اشــاره بــه لــزوم تعییــن و 
تخصیص تعرفه برای کاغذ خارجی، بیان 

کرد: نکته دوم بحث وضع تعرفه هاست.
 کاغذ در کشــور ما تقریبا تعرفه ای ندارد و 
ایــن 5 درصد به عنــوان حقــوق و عوارض 
گمرکی تلقی می شود و واقعا تعرفه نیست.

 بارها و بارها هم تقاضا شده که برای توجه 
به تولید داخلی باید مقداری وضع تعرفه 
داشته باشــیم، مثل تمام کشــورهای بزرگ از قیبل آمریکا، 
چیــن و خیلــی دیگــر از کشــورها. البتــه مــن درک می کنــم و 
مخالف واردات نیســتم؛ چون کمبود تولید در داخل کشور 
داریم و این بخش ها  باید حتما با واردات تامین شود. با این 
حال ما باید فرصت هایی را هم برای سرمایه گذار تولیدکننده 
داخلی به وجود بیاوریم تا آنها بتوانند محصول قابل قبولی 

ارائه کنند و از اقتصاد ملی خودمان هم حمایت کنیم. همین 
مسائل باعث می شود نواسانات قیمت کاغذ در کشور جدی 
باشد و گاهی به صورت اساسی قیمت ها بالا برود. واقعیت 
این است که شرط درست و منظمی بر رفتار تولید و واردات 

و مصرف نداریم. 
روغنــی در پاســخ بــه نگرانی هــا از تاثیــر بالارفتن قیمــت کاغذ 
برقیمت تمام شده کالاهی فرهنگی مثل روزنامه و کتاب، اظهار 
داشت: همه نگرانی  ها از اینکه با بالا رفتن تعرفه کاغذ، قیمت 
آن بالا می رود و طبیعتا قیمت پشت جلد کتاب و روزنامه هم 
افزایش خواهد داشــت و ســبد خانــوار ایرانی بیــش از پیش از 
کالای فرهنگی خالی می شــود، درست اســت. منتها تا زمانی 
که اســتراتژی درستی نداشــته باشــیم هیچ کدام این مسائل 
قابلیت حل شدن ندارند. کشور باید یک استراتژی دقیق برای 

بحث مسائل فرهنگی از جمله کاغذ داشته باشد.

صفحه همایون 
جلال تاج 

اصفهانی »ازتو با 
مصلحت خویش 

نمی پردازم« 
یکی از آثار ممتاز 

و درخشان 
تاریخ موسیقی 

ایرانی است

هدف این پروژه 
بازاندیشی 

اهمیت معماری 
و طراحی پایدار 
در مناطق خشک 
و کمک به جلب 

توجه مردم 
برای مرمت این 

بناهاست

تاجی بر سر  آواز نصف جهان
به مناسبت سیزدهم آذرماه سالروز درگذشت استاد جلال تاج اصفهانی

    پیش درآمد
»تاج اصفهانی« را باید ارزشــمندترین چهره موســیقی 
اسطوره- شهری به نام »اصفهان« و به عنوان سرمایه  

نمادین و فرهنگی تلقی کرد.
برای درک بهتر این موضــوع و اینکه ســرمایه ای چون 
تاج اصفهانی چگونه و چه نقشی در اصفهان می تواند 
داشته باشد، نخست نگاهی فشرده به اسطوره- متن 
و رابطه متن با شهر داریم. هر گاه متنی به دلایلی متنی 
خود، تکرار شــود، به اســطوره- متــن )که یک ســرمایه 
گر شــهر را به مثابه  فرهنگی اســت(، تبدیل می شود و ا
یک متــن در نظر بگیریــم، بنابراین اســطوره- شــهری 

مانند اصفهان با تکرار و تکثیرشدگی شکل می گیرد. 
در این میان، اصفهان، به عنوان شهری مولف، مکتب 
و جریان ساز با پشتوانه ای غنی و داشتن سرمایه های 
فرهنگی و ارزشمند توانسته خود را به اسطوره- شهری 

مهم و حیاتی در جهان معرفی کند.
موســیقی و آواز،  همــواره از ادوار  پیشــین در اصفهــان 
به صورت رودی خروشان همچون زنده رودش در بستر 
این شــهر جریان داشــته اســت و به مــوازات معماری، 
کاشــیکاری، تذهیب، نگارگری و ســایر هنرها و صنایع 
ظریفه، آواز توانســته خود را با تکرار، در میان اهل شعر 
و موســیقی تکثیر کند. آن هم آوازی که خود، اساس و 
پایه اش، خوانشی بر روی اسطوره- متن هایی همچون 
اشعار حافظ و مولانا و سعدی و امثالهم بوده است.اما 
در این میانه، در کوچه پس کوچه های شهر تا هرجای 
ایــن شــهر کــه بنگــری، آواز اســت کــه بــرای مردمانش 
جریان دارد و در مرکز این تپندگی، آنجا که آواز در شــهر 

می تپد، تاج اصفهانی است که حضور دارد.
با این همه پیشینه و تاریخ و حضور و همچنین داشتن 
چهره هــای توانمنــد در آواز و موســیقی در میــان ادوار 
مختلف، باید که اصفهان را یک »آواز- شــهر« بنامیم. 
آواز- شــهری که با تکرار و تکثیرشدگی در خود، همواره 
آوازی را خلق کرده که در نســبت با جریان ســازی های 
هنری شکل گرفته، مکتب آوازی اصفهان را خلق کرده 
است.در این گذر و در قسمت پیش رو، بخش مرسوم 
»تاج که بود؟ و تاج چه شــد؟« را آغــاز خواهیم کرد؛ که 
البتــه تــاج را باید نخســت فهم کــرد تــا در موخــره کلام 
بتوانیم ســخنی کوتاه پیرامــون پاســداری و صیانت از 
یکی از مهــم تریــن و غنی ترین ســرمایه هــای فرهنگی 

ادا کرده باشیم.

    درآمد
جلال تاج اصفهانی در سال 12۸2 خورشیدی  در شهر 
اصفهان چشم به جهان گشود. پدرش شیخ اسماعیل 
از فضلا و واعظین بنام شــهر بــود و به» تــاج الواعظین« 
شــهرت داشــت. او صدای خوش را از پدر بــه ارث برده 
بود و و زمانی که پدرش به نبوغ و استعدادش پی برد، 
خود به مدت ســه ســال بــه تعلیــم او همت گماشــت، 
تــا اینکــه تــاج بــه مــرور زمــان نــزد اســاتیدی همچــون 
نایب اسدالله، سید عبدالرحیم اصفهانی، میزرا حسین 
خضوعی اصفهانی )ساعت ساز(، حبیب شاطر حاجی 
و حاجی عندلیــب رجوع کــرده و از محضر این اســاتید 
برجســته بهره برد. بــا اندکی تامــل بر روی این اســامی 
در می یابیم که سرچشمه و خاستگاه هنری تاج از چه 
جریانی نشئت گرفته است.در اواخر دوره قاجار شاهد 
خواننــدگان بســیار توانمنــد و گرانقــدری در اصفهــان 
هســتیم که بســیاری از آنها در قالب موسیقی مذهبی 
)تعزیه، وعظ و روضه خوانی( مشغول به فعالیت بودند.

 مجموعــه ایــن خواننــدگان همــراه بــا برخــی نوازنــدگان 
)که عمده آنهــا نی نواز بودند( جریان پویا و مســتمری را در 
موســیقی این شــهر به راه انداختند که امروز تحت عنوان 

»مکتب اصفهان« از آن یاد می کنیم.
تاج دقیقا در این زمان و از محضر بهترین اساتید این دوره 
بهره می بــرد، اما با نگاهــی به شــیوه آوازی تاج نســبت به 
برخی اســتادانش در می یابیم وی شــیوه خاصــی را در کار 
هنری دنبال مــی کرده و حتی در یک نــگاه کلی باید گفت 
یک نوع تنوع و تکثــر در میان موســیقی دانان مختلف آن 

دوره مشاهده می شود.
با کنــکاش پیرامــون شــیوه آمــوزش در آن دوره، مــی توان 
دریافت اســاتید آن زمان، هنر موســیقی را با تفکری پویا و 
گردان خویش انتقال می دادند. از این رو نوعی   سیال به شا
تکثر در شیوه بیان و اســلوب اجرا در میان موسیقی دانان 
دوران پیشــین مشــاهده مــی شــود؛ ضمــن آنکــه همگی 
از یک نــوع سیســتم واحــد موســیقی تبعیت مــی کردند.
گــی آن دوره، خــود از اســتعداد و  تاج علاوه بــر داشــتن ویژ
نبوغی ویژه، قریحه و ذوقی خــاص و خلاقیتی قابل توجه 

برخوردار است.
امــا یکی از شــاخصه هــای مهم مقــام هنری تــاج، پرورش 
گردانی است که دقیقا بر اســاس سیستم رایج آن دوره  شا
استوار بود؛ با این تفاوت که تازه تاج به خلاقیت های فردی 
و بیان های متمایز بسیار بیشتر اهمیت می داد و در نتیجه 
گردانی از او را به یادگار داریم که هر کدام شیوه و  امروزه شــا

لحن و زبان خاصی در آواز دارند.
بخش مهم فعالیت های هنــری تاج از زمانی اســت که در 
بیست سالگی راهی تهران می شود. وی نخستین تجربه 

خواندن با ساز را با حسین خان اسماعیل زاده آزمود.
عمــده  فعالیت هــای هنری تــاج را می توان به ســه بخش 
اجرای کنســرت ها، ضبط صفحــات و اجراهــای رادیویی 
تقســیم بندی کــرد کــه ازیــن طریــق توانســت آثــار فاخر و 

قابل توجهی را در تاریخ هنر ایرانی ارائه دهد.

برخی ویژگی های هنری آواز ارزشمند او عبارت اند از:
   محوریت شعر در اثر هنری: تاج اهمیت ویژه ای برای 
شــعر قائل بود. به خاطر همین اولویت شــعر و معنای آن، 
همواره در اجرای آوازها، شعر نسبت به جمله ها و نغمات 
موســیقی تقدم دارد. محوریت شــعر در کار او بــه گونه ای 
اســت کــه شــعر و معنــا و پیــام آن بایــد بــه خوبــی و وضوح 
به مخاطــب انتقــال داده شــود. این شــیوه در کار تــاج به 
خواندن او نوعی حالت دکلماسیون و در واقع واضح خوانی 

داده است.
  مناســب خوانی: تاج در حافظه خود اشــعار بســیاری 
زیادی را خاطر داشــت و به خوبی واقف بود در چه مکان، 
زمان، موقعیت و محفلی چه نوع شــعری را انتخاب کند. 
مناسب خوانی همواره در مکتب آوازی اصفهان از اهمیت 
خاصی برخوردار بوده و در این میان تاج پرچمدار مناسب 

خوانی در موسیقی ایرانی بود. 
او در واقــع بــا انتخــاب خــاص شــعر بــا توجــه بــه موقعیت 
موردنظر نوعی اثر خاص هنری خلق می کرد که مخاطب 
مجلس نیــز در ایــن گیــر و دار بخشــی از بدنــه متــن آوازی 
کنون مناسب خوانی کمتر  محسوب می شود. از این نظر تا
مورد پژوهش واقع شــده و اهمیت هنر تــاج در این مقوله 
 در این اســت که مخاطبــان آواز تــاج در یک مجلــس، با او 

و تجربیاتش سهیم و همدل هستند.
  تنــوع تحریرهــا و اســتفاده بجــا از آن: تــاج بــه خاطــر 
توانایــی حنجــره اش، قــدرت خاصــی در اجــرای تحریرها 
داشت.  همچنین او انواع تحریرها را به خوبی می شناخت 
و در جای مناسب از آنها بهره می گرفت. او با در نظر داشتن 
 محتوا و معنای شــعر و همچیــن چارچوب ســاختاری آواز 
به خوبی و با دقت ویژه ای می دانست هر کدام از تحریرها 

در کجا و چه میزان باید باشد.
ع های   همچنین تاج، معمولا بعد از خوانــدن های مصر
زوج برای اجرای گوشــه بعدی تحریری بســیار زیبا و غنی 
اجرا می کرد که به مانند یک پل، فضای دو گوشه را در یک 

 محدوده طیفــی به هم متصــل می کــرد. از ایــن رو آواز 
تاج را باید در حکم یک نوع بافت در نظر گرفت که همه 

اجزا و تار و پود آن به درستی در هم تنیده اند.
نــوع جمله بندی هــا و تنوع نغمــه ها و در نظر داشــتن 
آنها با شــعر مورد نظر در آواز تاج همچون نقوش پر پیچ 
و تاب اسلیمی ها از زیبایی ها و پیچیدگی های خاصی 
برخوردار است.در یک نگاه کلی باید اهمیت خلاقیت و 
ابداع را از ویژگی های فکری هنر تاج اصفهانی دانست.

در جریان شناســی نوع نگاه به ردیف در اصفهــان ) و در 
کل موســیقی ایرانی( دو نوع نگاه وجــود دارد: گروه اول 
بیشــتر به جنبه هــای درون گرایانــه ردیف توجــه دارد. 
در این نگاه، حفــظ و صیانت از چارچوب ها نســبت به 
خلاقیت هــای فــردی در اولویــت اســت. اما گــروه دوم 
بیشتر به خلاقیت های فردی و جنبه های زیباشناختی 

و نقش احساسات در هنر اهمیت می دهد.
تــاج اصفهانــی از زمــره گــروه دوم محســوب مــی شــد 
و بخاطــر نبــوغ و اســتعدادی کــه داشــت بــه خوبــی از 
خلاقیــت هــای فــردی در جهــت اجرایــی برخاســته از 

زیبایی گام برمی داشت.
تاج در اخلاق و فروتنــی و نجابت و مهربانی، مردی بود 
بی همتا و در یک کلام: ســاده بود، ســاده می زیست و 
از تکبــر و تملق بــه دور بود.ســرانجام قلب بی قــرار این 
هنرمنــد در روز 13 آذر ماه ســال 1360 در ۸5 ســالگی از 

تپش افتاد و دوستداران خود را داغدار و سوگوار کرد.

    فرود
کنون... پس از گذشت بیش از سه دهه از درگذشت  و ا
تاج ، هر سال در میانه ماه آذر، در ســالروز درگذشت او، 
انبوه دوستداران هنرش را در تکیه »سید العراقین« می 

توان مشاهده کرد.
 در پایــان، نگارنــده بــر ایــن اعتقــاد اســت نبایــد تــاج 
اصفهانــی هــا را دام ذهنیت هــای اســطوره ای خــود 
بیندازیــم، بلکه بــه مــوازات داشــتن ذهنیتــی نقادانه 
و بــدون تعصبــات شــخصی و ســلیقه ای، بتوانیــم در 
اســطوره- شــهری همچــون اصفهــان ســرمایه های 
نمادینــی همچــون تــاج اصفهانــی را در هنر موســیقی 
توســعه  جهــت  در  گامــی  بتوانیــم  تــا  کنیــم  بــارور 
متــن، ایــن  از  گام  آخریــن  در  برداریــم.   فرهنگــی 

 صفحه 33دور همایون را در گرامافون می گذاریم و با او 
و شیخ اجل سعدی همراه می شویم:

»گر تــو خواهــی بجویــی دلم امــروز بجــوی    ورنه بســیار 
بجویی و نیابی بازم«

و به یاد می آوریم که تاج اصفهانی را باید در آثارش و گنج 
پنهان نهفته در آن دریابیم.

    پانوشت
در ایــن یادداشــت، ســرمایه نمادیــن مانند برداشــت 
دکتر محســن رنانی، از بعــد اقتصادی و مثبــت آن بکار 
برده شــده تا بعــد جامعــه شناســانه دکتر بهمــن نامور 
مطلق،اســطوره- شــهر اصفهــان، ســازمان فرهنگــی 
تفریحــی شــهرداری اصفهــان، 1396 متاســفانه در 
دوران کنونــی آموزش موســیقی ایرانــی در دایــره ای از 
آموزش بسته و اســتاندارد محصور شده و باید دانست 
اســتاندارد کردن پدیــده های هنــری کــه از نمودهای 
جامعه مصرفی است،  می تواند آسیب جبران ناپذیری 
به بدنه موسیقی ایرانی زده و باعث یک نوع یکنواختی 

در اجرا میان موسیقیدانان مختلف شود.
)سایر منابع در دفتر روزنامه موجود است.(   

اصفهـان و تـاج اصفهانـی، در یـک قـرن اخیـر در شـهر تاریـخ و هنـر و اسـطوره، همـواره 

مهرشاد 
متین فر

به گونـه ای، چـون تـار و پـود یـک بافـت در هـم تنیـده انـد؛ گویـی تـاج، همـان اصفهـان 
اسـت و اصفهـان، تـاج. شـهری  کـه در میـان گنبدها ، گلدسـته هـا ، مناره ها ، کاشـی ها و 

تمام نقوش ظریفش، یک چیز را به شکل پر رنگی طلب می کند: »آواز«... .
ایرانـی بـوده و موسـیقی کلاسـیک شـهری  ارکان اصلـی موسـیقی  از  ایرانـی همـواره  آواز 
اگـر اصفهـان همچـون  ایـن میـان،  آوازی شـکل گرفتـه اسـت و در  تحت تاثیـر موسـیقی 

شـهریاری بـر اریکـه و تخـت آواز نشسـته باشـد، تاجـی بـر سـر خـود، چـون تـاج اصفهانـی دارد.

تاج در کنار رضا کسایی، حسن کسایی، غلامرضا خان سارنج، جلیل شهناز و 
ارسلان درگاهی

تاج در کنار شجریانتاج در کنار حسن کسایی و ادیب خوانساری

 تاج همراه با
 حسن کسایی و جلیل شهناز

تاج همراه با نی حسن کسایی
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اجاق گازهای 
اصفهانی

کامی کامیابی از نا

18بورس

12بازار

14سبک

»ترجیح  می دهید اجاق گاز مورد استفاده  
شما محصول چه برندی باشد؟« برای 
پاسخ به این سوال یک جامعه  آماری تهیه شد از افرادی 
کــه بــرای خریــد اجــاق گاز بــه کوچه یخچــال مراجعــه 
کرده بودند تا پرطرفدار ترین برند های اصفهانی این بازار 
مشــخص شــود. درصــد بالایــی از جامعــه  آمــاری از 

برند های خارجی و کشوری نام بردند؛ ولی ...

در یک صد و ســی و هفتمین نشســت 
کنفرانــس اوپک، اعضای اوپک بر ســر 
این موضوع توافق کردند که بــازار نفت خام جهانی 
در جهــت درســتی در حرکــت اســت. تنظیــم میزان 
تولید تــا به ایــن تاریخ تاثیــر مورد نظــر آنها را داشــته 
است و میزان موجودی ذخایر به میزان نصف هدف 
آنها در سال 2017  سقوط کرده است.این کاهش ...

هرچــه توانایــی شــما در جمــع کــردن، 
برطرف کردن و غلبــه کردن بر ناامیدی 
بیشتر باشد، رشــد بیشــتری را تجربه خواهید کرد. به 
گزارش بازده اجتناب کــردن از ناامیدی، دور شــدن یا 
پنهان شدن از آن و گمراه کردن مسیر بازی، هیچ یک 
از این روش ها باعث نمی شود که شما به انسان بهتری 

تبدیل شوید. در مقابل، می توانید ...

تلاطمات بازارهای 
جهانی

فرمانده انتظامی استان از  رتبه نخست اصفهان در آمار جان باختگان عابر پیاده خبر داد

پیاده روی  روی خط حادثه
17
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آگهی مزایده

شهرداری اصفهان 

گذار نماید. ک و مستغلات زیر را از طریق مزایده وا شهرداری اصفهان در نظر دارد املا

آگهی مزایده 

سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان

سازمان پارک ها و فضای سبز شــهرداری اصفهان در نظر دارد دو  باب غرفه واقع در مجموعه باغ گلهای اصفهان را به 
صورت همزمان و یکجا جهت فروش "دم نوش های طبی، سنتی و عرقیات گیاهی" و فروش "میان وعده های غذایی" 

گذار نماید:  از طریق مزایده وا
بنابراین از اشخاص حقیقی و حقوقی که در این زمینه توانمندی و فعالیت دارند دعوت می نماید جهت دریافت 
خ  1396/09/21 به دبیرخانه  سا زمان پارک ها  کثر تا پایان وقت اداری سه شنبه مور اسناد مزایده  و بازدید حدا

واقع در خیابان 22 بهمن، مجموعه اداری غدیر مراجعه نمایند. 
تلفن: 32674000

گهی همه روزه به جز ایام تعطیل در  گذاری از تاریخ نشــر آ  متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد و مشخصات مورد وا
ساعات اداری به امور قراردادها واقع در میدان امام حسین )ع( ساختمان شــهرداری مرکزی اصفهان مراجعه و نسبت به 

کسب اطلاعات و تهیه اسناد مزایده اقدام نمایند.
خ 96/10/2 می باشد.   آخرین مهلت تهیه اسناد و ارسال پیشنهاد قیمت تا ساعت 14 روز شنبه مور

1-دو واحد تجاری به مساحت های حدود 32 و 37 مترمربع واقع در خیابان طالقانی، نبش مادی فدن، مجموعه تجاری 
اداری الماس

2-دو واحد تجاری به مساحت های 52 و 64 مترمربع واقع در خیابان شهیدان کاظمی 
3-یک واحد آپارتمان مســکونی به مســاحت حدود 126 مترمربع واقع در شهر بهارســتان، فاز یک خیابان ایثار جنوبی، 

کوی احسان 
4-یک واحد آپارتمان مسکونی به مساحت حدود 77 مترمربع واقع در خیابان برازنده 

5-یک واحد آپارتمان مسکونی به مساحت حدود 110 مترمربع واقع در خیابان پروین کوی شهید قاسم زاده 
 6-یک قطعه زمین با کاربری مســکونی به مســاحت حــدود 207 مترمربــع واقع در خیابــان حکیم شــفاهی دوم، خیابان

 ابن یمین، بن بست ایثار 
7-دو قطعه زمین با کاربری فضای سبز )فاقد اولویت بندی( به مساحت های حدود 48 و 50 مترمربع 

8- یک قطعه زمین با کاربری مسکونی به مساحت 156 مترمربع واقع در محمود آباد از اراضی موسوم به تفکیکی خراسانی 
شرایط مزایده 

9- ارایه سپرده شرکت در مزایده بصورت واریز نقدی به حساب سپرده شهرداری یا ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماهه.
10- در صورتیکه نفرات اول و دوم شرکت کننده  از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب به 

نفع شهرداری ضبط خواهد شد. 
11- شهرداری در رد یا قبول یک یا تمام  پیشنهادها مختار است. 

12- سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد مزایده موجود می باشد و پیشنهاددهندگان باید یک نسخه از آن را دریافت 
و با قید قبولی امضا کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه و تسلیم نماید. 

 دوشنبه  13  آذر 1396

15  ربیع الاول  1439

زدهم |  ضمیمه شماره 3086
سال س�ی

اژترین روزنامه استان اصفهان پرت�ی

شماره  445  |  8 صفحه



مظنه

شرکت سامسونگ امروز گوشی تاشوی گران قیمتی را عرضه کرد که W2018 نام 
دارد و دارای دونمایشــگر و دوربینی قدرتمند اســت.بخش عمده مشــخصات 
فنی گوشــی های یادشده مشــابه با گوشــی های اس8 و نوت 8 اســت و انتظار 

می رود گوشی یادشده در کشورهای 
بــا  بــه خصــوص چیــن  آســیایی و 
استقبال عمده مواجه شود.دوربین 
گم f/1.5 و  12 مگاپیکســلی با دیافرا
f/2.4 برای تهیه تصاویر دقیق حتی 
در نور کــم، دوربیــن 5 مگاپیکســلی 
بــا شــرایط مشــابه و بهــره  ســلفی 
 Android منــدی از سیســتم عامــل
گی هــای  ویژ جــملــــه  از   Nougat
اســت.پردازنده  یادشــده   گوشــی 
 6 ،835 Qualcomm Snapdragon
گیگابایــت رم، 64 یــا 256 گیگابایت 

حافظه و باتری 2300 میلی آمپری هم برای گوشی 3000 دلاری یادشده در نظر 
گرفته شده است.

 برند »دکتلون« فرانســه، بزرگ ترین فروشــگاه زنجیره ای دنیا در لوازم ورزشــی 
و البســه، با امضای قــرارداد با »مگاپارس«، به طور رســمی وارد ایران شــد.این 
نخستین بار اســت که یک برند بزرگ زنجیره ای با ثبت شــرکت در ایران به طور 

مستقیم وارد کشور شــده و فروش 
خــود را مدیریــت می کنــد. پیش از 
این فقط برندهای زنجیره ای ترک 
با واســطه، وارد ایران شــده بودند.
دکتلون بنــا دارد در 10 ســال آینده، 
با 300 میلیون یورو ســرمایه گذاری 
در ایران به یک میلیارد یورو گردش 
مالی دســت پیدا کنــد. پیش بینی 
می شود با تحقق این هدف، 5 هزار 
شــغل جدید در ایران ایجاد شــود. 
کارشناســان تاثیر حضور دکتلون با 
۷ هــزار قلم کالا در بــازار  ایــران را، با 

حضور هایپراستار در ایران مقایسه می کنند. فروشگاه دکتلون با استانداردهای 
خاص فروشگاهی است که در دنیا بیش از هزار و 300 شعبه دارد. 

خ جدیــد انــواع میــوه و ســبزیجات در بــازار از ســوی ســازمان مدیریــت  نــر
 میادیــن میــوه و تــره بــار اعــام شــد.با توجــه بــه آغــاز پاییــز،  قیمت برخــی از 
 میوه های تابستانی با کاهش و نیز نرخ میوه های نوبرانه با افزایش همراه بوده

 است.
گــزارش ایســکا نیــوز براســاس  بــه 
خ  نــــر قــیــمت هــــای اعــام شــــده 
میوه هایی مانند خیار گلخانه، لیمو 
تــرش ســنگی، ســیب قرمــز لبنــان، 
نارنگی، گریپ فروت، خرمالو و نارگیل 
نســبت بــه هفتــه گذشــته افزایش و 
در مقابــل قیمــت دیگــر اقــام مانند 

آناناس با کاهش همراه بودند.
خ مــــیوه هایــی  گــفتــــنی اســت، نــر
ماننــد ســیب ســبز، زالزالــک، نارنج، 
توت فرنگــی، پرتقــال، انــار، خربــزه و 

هندوانه نســبت به هفته گذشــته تفاوتی نداشــته و با همان قیمــت در بازار 
عرضه شده است.

بازارهای                      روز

مایکروویو                      سولاردوم

تـــرین  بـــزرگ  از  یـــکی  بــافـــت  وارن 

ترجمه: 
نسیم 

فتحی پور

که بازه زمانی  گذارانی اسـت  سـرمایه 
بـرای نگـه داری سـهام هایـش به » تا 
معتقـد  او  گــــردد!  برمـی  همیـــشه« 
اســـت بــــرای موفــقــیـــت در دنیــــای 
تجـارت بایـد صبـور بود و مـدت زمان 
کسـب بـــازدهی منتظر مانـد. در ادامه  زیـادی را برای 
کـه وی در سـال 201۷  مــعتـــبر  برخـی ســهــام هـای 

کرده است، بررسی می شوند: معامله 
   خطوط هوایــی امریکن: در زمســتان ســال201۷ 
گــرفــــت بــــخشی از حــــجم  وارن بــافــــت تــــصمیم 
سرمایه گذاری در گروه خطوط هوایی را سبک کند. با 
فروش4.6درصد از این سهم، میزان دارایی برکشایر در 
بخش حمل و نقل هوایی به 4۷میلیون سهم رسید.

هرچند تــا حدی از ایــن فروش ضــرر به دنبال داشــته 
است ولی از آسیب بیشتر به ســبد سرمایه گذاری وی 

جلوگیری کرد.
   سهام شــرکت اپل:سال2016 ســالی بود که وارن 
بافت با خرید ســهام شــرکت های تکنولوژیک طلسم 
دوری خود از این گروه را شکست. او میلیون ها سهم 
از شرکت آیفون را خرید و در سال 201۷ به 130میلیون 
ســهم رســاند. در مصاحبــه ای که بــا مجلــه فورچون 
داشت، ادعا کرد که سهام اپل از سهام شرکت آی بی ام 
هم بهتر عملکرد داشته است و تا زمانی که مجددخرید 
نداشــته باشــد، بــه هیــچ عنــوان اقــدام به فــروش آن 

سهام ها نخواهد کرد.
   سهام بانک آمریکا:پاییز سال 201۷ وارن بافت در 
اقدامی خبرســاز تعداد۷00میلیون سهم بانک آمریکا 
رابــا قیمــت ۷.14دلار بــرای هــر ســهم خریــداری کرد. 
چندماه بعد قیمت ســهام به 26.۷دلار رســید و وارن 
ح کرد.  بافت را بــه عنــوان چهره پولســاز دوبــاره مطــر
ســهام بانک نیویورکــی ملون نیــز با رشــد 50درصدی 
توانســت بازدهــی خوبی بــرای وی بــه همراه داشــته 

باشد.
   کوکا کولا: ســهام شــرکت کــوکا کــولا یکــی از اولین 
گزینــه هــای محبــوب وارن بافت به شــمار مــی رود.از 
جمله دلایل وی برای نگه داری بلندمدت سهام این 
شرکت به باور او به کیفیت محصول است. البته اواخر 
ســال 2016 فرزند وارن بافت از ســمت هیئــت اجرایی 

این شرکت کناره گیری کرد.
از جملــه شرکــــت هــای موردتوجــه ایــن ســرمایه گذار 
مــوفــــق مــی تـــوان بــه جــنــــرال الــــکتریک،جنرال 
موتورز،آی بی ام،مونسانتو و وابکو هلدینگ اشاره کرد.

gobankingrates:منبع 

 سهام های جدید وارن بافت 
در سال2017

بازار                              روز

 كاهش قیمت زعفران 
در بازار

 حباب قیمت سکه 
در بازار

 متوسط در آمد ساعتی 
كارگر ساده

 تصمیم اپل 
برای ساخت آیپد ارزان قیمت

مهر: نایب رئیس شــورای ملی زعفران از پایان فصل 
برداشت طای سرخ و کاهش 15 درصدی قیمت ها 
خبــر داد و گفــت: تــا پایــان مهرمــاه امســال، بیش از 
118 میلیون دلار زعفران از کشــور صادر شــده است. 
غامرضــا میری افــزود: حداقــل قیمت زعفران، ســه 

میلیون و 500 هزار تومان است.

ایلنا: رئیس  اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
طا و جواهر، گفت: در حال حاضر حباب قیمت سکه 
حدود 200 هزار تومان اســت؛  به همیــن دلیل بانک 
مرکزی به منظور کنترل قیمت نسبت به عرضه سکه 
اقدام کــرده و بانک کارگشــایی عرضه ســکه را انجام 

می دهد.

فارس: جدیدترین گزارش ها از نتایج آمارگیری از دستمزد 
کی اســت، کمترین متوسط دستمزد  نیروی انسانی حا
ساعتی در نیمه اول سال 13۹6، مربوط به کارگران ساده از 
گروه شغلی کارگر با 8655۹ ریال  است که متوسط دستمزد 
ساعتی در این شغل، افزایش 5,11 درصدی نسبت به نیمه 

مشابه سال قبل داشته است.

جــی اس ام: براســاس یــک گــزارش جدیــد توســط 
خبرگــزاری تایوانــی دیجی تایمــز، اپــل تصمیــم دارد 
تــا در ســال آینــده بــا عرضــه آیپــد ۹.۷ اینچــی خــود 
بــا قیمــت 260 دلار بــا ســازندگان دیگــر بــه رقابــت 
 بپردازد. مشخصات فنی این مدل هنوز فاش نشده 

است.

دلارریال درصد

1586559260
هزار تومان

200

 -سیستم پخت یکنواخت
 )Crispy Tray(سینی شیشه ای -

خ کردن   -ظرف مخصوص سر
 Rack Round)  TDS(قفسه گرد- 

 -صفحه نمایش لمسی 
-درب داخلی تمام شیشه 

 -جنس مخزن: استیل ضد زنگ

-دارای گریل و کانوکشن 
-دارای هیتر زغالی 

 -مجهز به سیستم مگاهیتینگ فر سولاردام
- مجهز به پخت نوری

   -   عملکرد یخ زدایی 
-دارای 5 سطح مایکروویو

تومان

تومان

تومان

تومان 1.900.000

 LG MS94 SOLARDOM

 500،000

990،000

4.450.000

PANASONIC NN-SM332

SAMSUNG GE402TB

BOSCH BEL634GS1I

تغییر)درصد(قیمتارز

 )0.0۷%( 30-41.520دلار

 )0.16%( 50.24080یورو

 )0.42%( 5۷.080240پوند

 )0.26%( 11.4۹030درهم

 )0.28%( 43.2۷0120فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

 )1.13%( 13.400.000150.000بهار آزادی

ح امام)ره(  )0.14%( 13.۹50.00020.000طر

 )0.43%(6.۹40.00030.000نیم سکه

 )0.51%( 3.۹1۷.00020.000ربع سکه

 )0.02%( 1.301.150460گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

)0.38%( 344-۹0.۹51شاخص کل

شاخص قیمت 
)وزنی- ارزشی(

2۹.151-10۹ )%0.38(

)0.6۹%( 446-64.615شاخص بازار اول

)0.6۹%( 446-1۹3.628شاخص بازار دوم

)0.2۷%( 2.۷-1020فرابورس

 عرضه گوشی تاشوی سامسونگ 
با دو نمایشگر

ورود یک فروشگاه زنجیره ای 
فرانسوی به ایران

 وضعیت میوه های نوبرانه 
در بازار

سال سیزدهم، شماره 3086 12
دوشنبه

13 آذر  1396 
بازار

   قیمت انواع 
جوجه کباب زعفرانی

مصوب عنوان

8۹,000 ریال غ با پوست  ران مر

105,000 ریال غ بدون پوست ران مر

11۷,000 ریال مغز ران با پوست

125,000 ریال مغز ران بدون پوست

115,000 ریال غ با پوست  ساق مر

126,000 ریال غ بدون پوست  ساق مر

10۷,000 ریال غ با پوست سینه مر

115,000 ریال غ بدون پوست سینه مر

۹6,000 ریال ران و سینه با پوست 

111,000 ریال ران و سینه بدون پوست 

۹2,000 ریال بال کبابی ساده بدون نوک بال 

106,000 ریال بازوی کبابی ساده

106,000 ریال بازوی کبابی زعفرانی

۹۹,000 ریال مخلوط بال و بازوی کبابی ساده

۹۹,000 ریال مخلوط بال و بازوی کبابی زعفرانی

16۷,000 ریال غ فیله مر

16۷,000 ریال غ زعفرانی فیله مر

30,000 ریال غ بدون پوست گردن مر

14۹,000 ریال شنیتسل بدون آرد

132,000 ریال شنیتسل با آرد

153,000 ریال جوجه چینی

163,000 ریال جوجه کباب بی استخوان و 
بدون بازوی ساده

163,000 ریال جوجه کباب بی استخوان و 
بدون بازوی زعفرانی

11۷,000 ریال جوجه کباب بااستخوان ساده

11۷,000 ریال جوجه کباب با استخوان زعفرانی

۹5,000 ریال غ پا چینی 10 عددی مر

۹5,000 ریال کی غ کنتا مر

۹5,000 ریال غ سوخاری سینه مر

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

-684۷نزدک آمریکا

-24232داوجونز

-2642اس اند پی500

-2281۹نیکی ژاپن

-3318شانگهای چین

اجاق گازهای اصفهانی
تری دارند؟  کدام یک از برند های اصفهانی در بازار اجاق  گاز  محبوبیت بالا

     اسنوا
بالاترین امتیاز در این نظر سنجی به برند  قدرتمند و اصفهانی 
اسنوا رسید. اسنوا از نظر برند قدرت بالایی دارد و تقریبا هیچ 
رقیب داخلی، مزاحم سهم بازار او نیست؛ ولی شاید با توسعه  
بخش R&D خود بتواند برند های بزرگ جهــان را نیز از بازار 

داخلی کنار بزند.
 اســنوا در بازار اجاق گاز محصولات زیــادی تولید می کند که 
به دلیل تنوع بالا در طراحی و مشخصات مختلف، افرادی 
زیــادی آن را به محصولات خارجی ترجیــح می دهند. البته 
بعضی از مشتریان این بازار شــکایت می کنند که چرا بعضی 

از اجاق های اســنوا طراحی قدیمی دارند و تقریبا هیچ کدام 
از آنهــا از نظــر ظاهــر در حــد  و اندازه هــای برند هــای خارجی 

نیستند.

    مهیا    گاز
مهیــا گاز پرچــم دار برند هــای اصفهانــی در تولیــد اجــاق گاز 
اســت؛  زیرا از نظــر تنــوع حتی شــرکت های چینی هــم توان 
رقابــت بــا مهیــا گاز را ندارنــد. ایــن شــرکت بیــش از ده هــا 
ح فــر  گاز در ســه دســته  اجاق گاز فــردار، طر  مــدل اجــاق  
و صفحه ای تولید می کند که از نظر قیمت ، ویژگی و طراحی 

به مدل های مختلفی تقســیم می شــوند. درواقــع مهیا گاز 
برای هر نــوع نیاز و ســلیقه یک  اجــاق گاز تولید کرده اســت. 
این برند اصفهانی در بازار اجاق گاز مانند سامسونگ در بازار 
موبایل های هوشمند است که برای  تمام سطوح نیاز به یک 
یا چند محصول دارد.با این حال عملکرد ضعیف مهیا  گاز در 
حوزه  برند سازی و البته تبلیغات باعث شده تا آنطور که باید 
موفقیت زیادی در بازار کشور بدست نیاورد. کارشناسان این 
بازار عقیده  دارند که مهیا گاز یک سرمایه  بزرگ برای برند های 
اصفهانی اســت و پتانسیل بالایی برای رشــد دارد؛ به شرط 

اینکه عملکرد بهتری در حوزه  تبلیغ نشان دهد.

   رز
خاقیت شــرکت  رز در طراحی اجاق گاز باعث شــده تا ســهم  
زیادی از بــازار اجاق ها در اختیــار این برند اصفهانی باشــد. 
اجاق گاز های رز از نظر کیفیت وضعیت قابــل قبولی دارند و 

طراحی آنها نیز زیباست. 
بعضی از اعضای جامعه  آماری براین باور هستند که طراحی 
اجاق هــای رز، حتــی از مدل های خارجــی نیز زیبا تر اســت؛ 

هرچنــد از نظــر تنوع مــدل تــوان رقابــت بــا محصولاتی 
گاز را ندارند.امــا برند  رز  مانند اســنوا و به خصوص مهیــا
گر تبلیغات بیشتری  مانند اسنوا یک برند قوی است که ا
داشــت، بدون شــک به یکــی از قطب هــای بازار کشــور 
تبدیل می شــد. صاحبان این برند اصفهانی فقط باید 
محصولات خود را به متقاضیان معرفی کنند؛ زیرا افراد 
گر طراحی، ویژگی ها و قیمــت رز  گاز را بدانند، از  زیادی ا

محصولات این شرکت  اصفهانی خرید می کنند.

  داودی
شــرکت محبت کار یک اجــاق گاز با برنــد  داودی به بازار 
عرضه می کند کــه از نظر قیمت در ســطح میانــی و رو به 
پایین بازار قرار می گیرد. این برند اصفهانی به صورت  کلی 
در بازار لوازم گاز سوز محصولات زیادی عرضه می کند که 

به علت تنوع پایین، معمولا ناشناس هستند.
 در ایــن نظر ســنجی نیــز داودی امتیاز بالایی به دســت 
نیاورد. تنها محصول محبت کار در این بازار، یک اجاق گاز 
5 شعله با طراحی قدیمی است که به کمترین امکانات 
ممکــن بــرای اجاق  مجهــز شــده . با ایــن حال بــه دلیل 
قیمت  مناسب،  معمولا متقاضیان زیادی دارد. به نظر 
می رسد محبت کار تصمیم ندارد سرمایه گذاری زیادی 
در این بازار انجام دهد؛ به هر حال برند سازی این شرکت 

اصفهانی در وضعیت قابل قبولی قرار دارد.

ک   رونا
ک پنجمیــن برنــد  پرطرفــدار اصفهانــی در بــازار  رونــا
ک رقیــب هیچ کــدام از  اجاق گاز هاســت، البتــه رونــا
برند هــای بالا نیســت؛ زیرا محصــولات متفاوتــی تولید 
ک یا صنعتی هستند  می کند. بیشــتر اجاق گاز های رونا
کزی توصیه می شــوند که زیاد  و یا بــرای اســتفاده در مرا

پخت و پز می کنند.
 همچنین این برند اصفهانی اجاق های کوچک و تکی 
که بیشــتر برای دیــگ و مــواردی مانند نذری اســتفاده 

می شود را،  تولید می کند. 
ک قیمــت بالایی دارنــد که بیش  اجاق هــای پلو پــز رونا
از 400 هــزار تومــان قیمت گذاری می شــوند؛  ولــی از نظر 
ک  کیفیت در ســطح بالایی قرار می گیرند.عملکــرد  رونا
در حــوزه  برند ســازی مطلــوب ارزیابــی می شــود و مثل 
برند های بالا نیاز به تبلیغات عمده ندارد؛  زیرا مشتری  
ک افراد خاصی هستند. بنابراین سبک  محصولات رونا
ک باید متفاوت باشــد و افــراد خاصی را در  تبلیغات رونا

جامعه هدف بگیرد.  

»ترجیـح  می دهیـد اجـاق گاز مـورد اسـتفاده  شـما محصـول چه برنـدی باشـد؟« برای پاسـخ به 

سعید
 غفاری

ایـن سـوال یـک جامعـه  آمـاری تهیه شـد از افـرادی کـه برای خریـد اجـاق گاز بـه کوچه یخچال 
مراجعـه کرده بودنـد تـا پرطرفدار تریـن برند هـای اصفهانـی ایـن بـازار مشـخص شـود. درصـد 
بالایـی از جامعـه  آمـاری از برند هـای خارجـی و کشـوری نـام بردنـد؛ ولـی  حـدود 38 درصـد 
افـراد از 5 برنـدی نـام بردنـد که اصفهانـی  هسـتند. بنابراین این 5 برنـد  را بایـد پرطرفدار ترین 
برند هـای اصفهانـی اجـاق گاز نامیـد؛ امـا سـوال اینجاسـت کـه عملکـرد ایـن برند هـا در حـوزه  

بازاریابی چگونه تحلیل می شود؟ آیا توان رقابت با برند های خارجی و رقبای داخلی را دارند؟



رئیس انجمن دوستی ایران و لهستان:

ارتباط 540 ساله روابط دیپلماتیک ایران و لهستان
رئیس انجمن دوستی ایران و لهستان گفت: در این 
ح خواهــر خواندگــی اصفهان و شــهر  مدتی که طــر
کــوف لهســتان از ســوی انجمن پیشــنهاد شــد  تاریخــی کرا
شــهرداری اصفهــان برنامه هــای متعــددی در بخش هــای 
مختلف در ارتباط با لهســتان برگزار کرده و این ســبب شــده 
مردم اصفهان با لهســتان آشــنایی بهتری پیدا کنند و حتی 
سبب دلگرمی ما برای ادامه روند این پیوند خواهر خواندگی 

شد.
به گزارش انجمن دوســتی ایران و لهســتان، رضا نیک پور با 
کوف لهستان اظهار  اشــاره به خواهر خواندگی اصفهان و کرا
داشــت: پیشــنهاد خواهر خواندگی اصفهان و شــهر تاریخی 
کوف لهستان  نزدیک به دو سال است که از سوی انجمن  کرا
دوستی ایران و لهستان  تحت نظر سفارت جمهوری لهستان 

ح  در ایــران به شــهرداری اصفهــان مطر
شده است.

وی افزود: در این مدت انجمن رایزنی ها 
و مکاتباتــی بــرای پیونــد ایــن دو شــهر از 
لحاظ سیاسی، امنیتی و دیپلماتیک با 
مســئولان مربوط برگزار کرده است. این 
پیگیری از سوی شهرداری اصفهان مورد 
اســتقبال قرار گرفته و ما از این استقبال 

خوشحال هستیم که شهرداری اصفهان نگاه مثبت و موثری 
در این پیوند خواهر خواندگی دارد و از اینکه از این طرح تمام 

قد حمایت کرده خوشحال هستیم.
وی تصریــح کــرد: اصفهــان و لهســتان حتی پیــش از جنگ 
جهانی دوم رابطه خوبی با هم داشته اند و این ارتباط دیرینه 

حتــی در دوران صفویه نیز وجود داشــته، 
این دو ملت با هم ارتباط تاریخی دارند در 
واقع این دو کشور ارتباط 540 ساله روابط 

دیپلماتیک دارند.
نیک پور خاطرنشــان کــرد: در ایــن مدتی 
ح خواهــر خواندگــی اصفهــان و  کــه طــر
کوف لهســتان از ســوی  شــهر تاریخــی کرا
انجمن پیشنهاد شد شهرداری اصفهان 
برنامه هــای متعــددی در بخش هــای مختلــف در ارتبــاط 
با لهســتان برگــزار کــرده و این ســبب شــده مردم اصفهــان با 
لهستان آشــنایی بهتری پیدا کنند و حتی سبب دلگرمی ما 

برای ادامه روند این پیوند خواهر خواندگی شد.
وی به سخنان ســناتور آندرس در آیین اختتامیه نمایشگاه 

»عکس متولدین لهستان مستقل؛لهستانی ها « اشاره کردو 
گفت : ســناتور با توجه به موافقت ســخنان شهردار اصفهان 
برای خواهــر خواندگی اصفهان و یکی از شــهرهای لهســتان 

کات استفاده کنیم. موافقت کرده است تا از این اشترا
رئیس انجمن دوستی ایران و لهستان گفت: پیشنهاد خواهر 
کــوف بــه تاییدیه ســازمان توســعه  خواندگــی اصفهــان و کرا
خواهرشهرهای ایران نیز رسیده اســت و همه چیز برای این 
پیوند مهیاست.وی بیان کرد: امیدواریم شهرداری اصفهان 
کنون انجام داده در ادامه مسیر  با اقدامات ارزشمندی که تا
این انجمــن را بــرای ایجاد ایــن پیوند یــاری کند تــا در آینده 
کوف  نزدیک شــاهد عقــد خواهــر خواندگــی اصفهــان بــا کرا
لهســتان، یکــی از شــهرهای اروپایــی کــه نزدیکــی فرهنگی، 

معماری و شهری زیادی با اصفهان دارد، باشیم.

13 گردشگری

 پنج  مقصد جذاب
گردشگری اسپانیا 

 مادرید، بارسلونا، جزایر قناری، جزایر بالریک، 
پررونــق  مقصــد  پنــج  آندلــس  و  والنســیا 
گردشگری اسپانیا هستند که در ادامه توضیح کوتاهی 

درباره هر مقصد ارائه می کنیم.

     بارسلونا
دیدن شهر بارســلونا به دلیل وجود معماری گودی که 
شهرت جهانی دارد و افسون کاوش گوشه و کنار محله 
گوتیک این شهر ضروری است. جو زنده و شاد این شهر 
منحصربه فرد است و بهترین شیوه برای لذت بردن از آن 
قدم زدن در امتداد رامبلا، کنار دریا یا در پارک های مرکز 
شهر است.خرید در مغازه های کوچک چند صد ساله، 
بوتیک های طراح های مطرح و جواهر آلات لوکس لذت 
خود را دارد. کودکان نیز می توانند در بارســلونا با دیدن 
کواریــوم یا خــوش گذراندن در  حیوانات باغ وحــش و آ
پارک هایی مثل تیبیدابو و پوبل اسپانیول اوقات خوبی 
ک این است که  را سپری کنند.آرزوی افراد خوش خورا
رژیم مدیترانه ای ســالم را با آشپزی خلاقانه سر آشپزان 
بین المللی دارای جوایز مختلف در رستوران های شهر 
ترکیب کنند.  بدون شــک، شهر بارســلونا با تیم بارسا و 

بازیکنان مطرح آن در ورزش نیز بی نظیر است.

     مادرید
کاوش در یکــی از زنده تریــن شــهرهای اســپانیا ... بــه 
مادرید بیایید! دوربین تان را همراه خود ببرید چون در 
محله هایی مثل باریو د لوس اوســتریاس، باریو دلاس 
لتــراس و پیــاده روی هنــری یــا ســپری کــردن مدتی به 
دور از شلوغی در پارک رتیرو بســیار مفید است. مادرید 
شــهری اســت کــه هرگــز بــه خــواب نمــی رود ، در شــب 
می توانید به نمایش موزیکال در گرن ویا بروید و سپس 
به یکــی از صدها کلوب و دیســکوهای شــهر که جشــن 
و پایکوبی تــا طلوع خورشــید ادامــه دارد بروید.مادرید 
همچنیــن مکانــی عالــی بــرای خریــد اســت. همه چیز 
از فروشــگاه هایی بــا قدمــت چنــد صــد ســاله در مرکــز 
تاریخی شــهر تا گالری های هنــری آوانــگارد و برندهای 
لوکــس اســپانیایی و طراحــان بین المللــی را خواهیــد 
گــر با کــودکان ســفر می کنیــد وقــت کافــی را برای  دید.ا
کیونس، پارک وارنر،  شهربازی هایی مثل پارکِ دی آترا
کواریــوم و باغ وحش و فائونیا یــا فعالیت های تفریحی  آ
مثل سوار شدن در تله کابین در تلفریکو یا بازدید از موزه 

مجسمه های مومی اختصاص دهید.

     آندلس
ناحیه آندلس در جنوب اسپانیا به دلیل تاریخ شگفت 
انگیز و سبک زندگی غنی اش مشــهور است. شهرهای 
آن همیشه سرزنده اند  و شما کشــف سواحل دیدنی و 
روســتاهای زیبای تر و تمیز را دوست خواهید داشت و 
با قطار سریع السیر یا AVE، رسیدن به شهرهای اصلی 
از مرکز اســپانیا و نواحی دیگر آســان اســت. برای تقریبا 
کمیــت اســلامی بود که  هشــت قرن، آندلــس تحت حا
به عصر طلایی الآندلس یعنی دوره ای از توسعه فکری 
کنون به عنوان میراث آندلسی شناخته  منجر شد که ا
می شود. میراث فرهنگی تاثر برانگیز آن دوره، تعدادی 
از زیباترین و باشــکوه ترین بناهای دنیا، مانند مسجد 
بزرگ کوردوبا، خیرالدا در سویل و الحمرا در گرانادا را به 

جا گذاشت که واقعا ارزش دیدن دارند.

     والنسیا
این شهر یکی از بزرگ ترین شهرهای اسپانیاست. یک 
بندر محبوب که شما را به سفر دریایی دعوت می کند، 
گر دوســت دارید تاریخ  برای تعطیلات خانوادگی و نیز ا
یک محــل را از طریــق بناهــای تاریخی اش با ســواحل 
پرطرفــدار در نزدیکی آن مانند لا مالواروســا، و اِل ســالِر 
که در بیشــتر زمان سال قابل اســتفاده هستند، کشف 
کنیــد عالی اســت.منطقه قــرون وســطایی کارمن بین 
دیوارهای شهری اسلامی و مسیحی ایجاد شده است 
و یــک پیــاده روی در اطــراف شــهر شــما را به کلیســای 
ج ناقوس مشــهور آن که قبلا »ال میگوئلته«  جامع و بر
نامیده می شــد، بازار ابریشــم ســابق، بازار مرکزی، برج 
سرانوس و برج کوارت و موزه هنر معاصر، IVAM هدایت 
 خواهد کرد. آن سوی بقایای دیوار شهر باغ های توریا، 
بزرگ ترین فضای ســبز شــهر قــرار دارنــد که بــرای لذت 
گر با بچه ها سفر  بردن در فضای باز طراحی شــده اند.ا
می کنید، جاهایی که باید ببینید عبارتند از بیوپارک و 

شهر هنرها و علوم است.

     جزایر قناری
 جزایــر قنــاری، در جنــوب شــبه جزیــره ایبــری واقــع 
شــده اند و منشــا آتشفشــانی دارند. از یــک آب و هوای 
عالی با زمســتان های گرم و تابســتان های معتدل که 
 بــرای یــک تعطیــلات شــگفت انگیــز در هــر زمان ســال 
فوق العاده اســت، لذت ببرید. این جزایر فرودگاه های 
گونی مناظر و آب  بین المللی دارند و بعضا به دلیل گونا
 و هوای کوچک شــان، یــک »قاره مینیاتــوری« نامیده 
مــی شــوند. هفــت جزیــره در اینجــا وجــود دارد: گــران 
گومرا  کاناریا، تنریفه، فوئرتونتــورا، لانزاروتــه، لاپالما، لا

و ال هیرو.

     جزایر بالریک
این جزایر یک بهشت مدیترانه ای هســتند که کمتر از 
یک ساعت با هواپیما از بارسلون فاصله دارند. هنگامی 
که به آنجا رســیدید چه چیز خواهید یافت؟ یک مکان 
شگفت انگیز برای اســتراحت با هر نوع آسایش مدرن، 
تفریحگاه های لوکــس، بنــدرگاه های منحصر بــه فرد، 
امکانات طبیعی که کشف شان آسان است، خورهای 

زیبا و یک دریای صاف فیروزه ای.

ایران به نمایشگاه گردشگری 
فیتور  ۲0۱۸ می رود

کانــون  مدیــر گردشــگری و صنایــع دســتی 
جهانگــردی و اتومبیلرانــی از حضــور ایــران در 

نمایشگاه بین المللی فیتور  ۲0۱۸ خبر داد.
مدیر گردشــگری و صنایع دســتی کانــون جهانگردی و 
اتومبیلرانی به مهر گفت: سی و هشتمین دوره نمایشگاه 
بین المللی گردشگری فیتور اســپانیا ۲۸ دی ماه تا دوم 
بهمن ماه ســال جاری در مادرید برگزار می شــود و ایران 
نیز در این نمایشــگاه حضور خواهد داشــت. ۲۲ شرکت 
و دفتر خدمات مســافرتی برای حضور در غرفه ایران که 
دارای ۳04 متر مربع متراژ است، ثبت نام کرده اند و سعی 
شده تا موقعیت قرارگیری غرفه ایران در نمایشگاه بهتر 
از سال های گذشته باشد در این زمینه طرف اسپانیایی 
این همــکاری را در انتخاب فضا و موقعیت با ما داشــته 
گر درخواســت تغییر جایگاه را داشــتیم باز  اســت حتی ا
کنون این  هم می توانســتیم این کار را انجام دهیم؛ اما ا

جایگاه در موقعیت مناسبی از نمایشگاه است.
عبادرضا اســلامی ادامــه داد: اواخــر مهر ماه جلســه ای 
با چنــد تــن از توراپراتورهــای ایران برگــزار کردیــم و روی 
موقعیت و طراحی غرفه صحبت شــد که همگی موافق 
آن بودند با وجود این، جلســه دیگری نیز تــا ۱0 روز دیگر 
برپا خواهد شــد. در طراحی غرفه نســبت به ســال های 

گذشته تغییراتی داده ایم.
اسلامی افزود: تلاش شد تا از دو ایرلاین مهم ایران برای 
حضور در نمایشگاه دعوت شود. با مدیرعامل یکی از این 
کره مفصلی انجام دادیم؛ اما هنوز پاسخی  ایرلاین ها مذا
به ما نداده اند؛ ولی با ایرلاین دیگر به نتیجه رســیدیم و 

آنها در نمایشگاه حضور پیدا می کنند.  
مدیر گردشگری کانون جهانگردی و اتومبیلرانی گفت: 
امســال در طراحــی غرفــه ایــران تغییراتــی داده شــد. با 
وجود اینکه ۲۶ آژانس درخواست حضور کرده بودند اما 
توانستیم برای ۲۲ آژانس و شــرکت  جانمایی کنیم این 
درحالی است که سال گذشته ۱۸ شرکت مسافرتی ایرانی 

در نمایشگاه فیتور حضور داشتند .
اســلامی گفت: امســال برای معرفــی ظرفیــت آژانس ها 
و جاذبه های گردشــگری کشــور در نمایشــگاه فیتور دو 
سالن در نظر خواهیم گرفت. همچنین امسال با شبکه 
جام جم مکاتبه ای کردیم و درخواســت شــد که از الان 
کار تبلیغاتی برای ایران را انجام دهد و پخش مســتقیم 
  EFE از نمایشگاه فیتور را به نتیجه رساندیم. خبرگزاری
هم از اواخــر آذر ماه کار اطلاع رســانی را انجــام می دهد. 
با ســفارت ایران در اسپانیا نیز صحبت شــده تا در حین 
برپایــی نمایشــگاه ، از خبرنــگاران خارجی دعوت شــود 

درباره جاذبه ها و غرفه ایران گزارش هایی تهیه کنند. 
 اســلامی بیان کرد: در اســپانیا دو نماینده اطلاع رسانی 
گردشــگری داریم که با آنها صحبت شد تا پیگیر مسائل 
مربوط به نمایشــگاه باشــند. اقداماتی ماننــد دعوت از 
برخی توراپراتورهــای بزرگ، هماهنگــی کارهای هنری 
و دعــوت از مهمانــان خاص به عهــده آقــای زرین پنجه 
و ارتبــاط بــا خبرگــزاری EFE و دعوت از مقامات رســمی 
بارسلون و پیگیری برپایی شب ایرانی نیز بر عهده آقای 

محمدی راد به عنوان نمایندگان ما در اسپانیاست.  
وی ادامــه داد: ایراداتــی بــه مراســم شــب ایرانــی ســال 
گذشته که در حاشــیه نمایشــگاه فیتور برگزار شده بود، 
وارد شد؛ ولی امسال درصدد رفع آن مشکلات هستیم. 
معتقدیــم که چــون قرار اســت بــرای مشــتریان اروپایی 
بسته گردشگری عرضه کنیم می بایست با افراد مهم نیز 
در ارتباط باشــیم بنابراین از ســفارت درخواست کردیم 
که از توراپراتورهای اروپایی، نمایندگان مجامع رســمی 
مثل سازمان جهانی جهانگردی، سرمایه گذاران مهم 
گردشگری دعوت شود تا در مراسم شب ایرانی و در غرفه 

ایران شرکت کنند.

اتمام مرمت و نصب در اصلی 
مجموعه جهانی چهلستون

مدیر مجموعه جهانی کاخ چهلستون از اتمام 
مرمت و نصب در اصلی مجموعه جهانی کاخ 

چهلستون در اصفهان خبر داد.
اداره کل  روابط عمومــی  از  به نقــل  مهــر  به گــزارش 
میراث فرهنگــی، صنایع دســتی و گردشــگری اســتان 
اصفهــان، عاصفــه بــدر، مدیــر مجموعــه جهانــی کاخ 
چهلستون افزود: در بزرگ ورودی کاخ چهلستون واقع 
در خیابان ســپاه اصفهان که بیش از یکصد سال پیش 
در این مکان نصب شــده بــه دلیل آســیب های فراوانی 
که متحمل شده برای مرمت به کارگاه انتقال یافته بود.

او در ادامه افزود: این در به دلیل قدمت و استفاده مکرر 
از آن دچــار آســیب های فراوانــی به لحــاظ فرســودگی و 
شکستگی قطعات فلزی و چوبی شــده بود. با توجه به 
تامین اعتبــار لازم و به منظور رفع نواقــص و مرمت، این 
در قدیمی به کارگاه مرمت منتقل شد و مرمتگران پس از 
آسیب شناسی، قطعات فرسوده فلزی و برخی قطعات 
چوبی را تعویض کردند و سپس سطح چوب لایه برداری 
و در نهایت از روغن برزک کرمانشاهی برای محافظت آن 

استفاده شده است.
در قدیمــی کاخ چهلســتون در ضلــع شــمالی بــاغ بزرگ 
جهان نما و همزمان با احداث خیابان ســپه )ســپاه( در 
اواخر دوران قاجار و اوایل دوران پهلوی در این بخش از 
باغ پس از بدنه سازی ضلع شــمالی باغ و ایجاد سردری 
بزرگ در این بخش از مجموعه جهانی کاخ چهلســتون 

نصب شد.
همچنین از ابتدای سال جاری تا کنون ۱0 طرح مرمتی 
در مجموعه جهانی کاخ چهلستون جهت مرمت کاخ و 
همچنین ســامان دهی باغ جهان نما در این مجموعه 

تاریخی در حال اجراست.

سال سیزدهم، شماره 30۸6 
دو شنبه  

۱3 آذر  ۱396 

میراث                            گردشگری مقاصد                      گردشگری

دعوت اسپانیایی از گردشگران اصفهانی
ح شد؛ در جلسه رونمایی از بخش فارسی پورتال گردشگری اسپانیا در اصفهان مطر

کشوری که مساحتش یک سوم مساحت ایران است؛ اما 
تقریبا به اندازه جمعیت کشورمان هر سال گردشگر دارد، 
در سیاست های رونق گردشگری اش جایی هم برای بازار 
 Miguel( ایران در نظر گرفته است. میگل نیتوساندوال
Nieto Sandoval( بــه عنوان یکــی از نمایندگان صنعت 
توریسم اسپانیا ۱۳ سال است که در مقاصد مختلفی از 
جمله ســنگاپور ، مکزیک و بمبئی فعالیت کرده و از سه 
سال گذشته در دفتر ابوظبی بر  رونق گردشگری اسپانیا 
در  بازار کشــورهای حاشــیه خلیج فارس کار می کند. او 
در پروژه جدیــدش با همکاری شــرکت مشــاوره تجاری 
کســیوم )Elaxiom( بــه شــهرهای توریســتی ایــران از  الا
جمله مشهد، تهران، اصفهان و شــیراز سفر می کند و با 
معرفی بخش فارســی پورتــال جامع معرفی اســپانیا به 
آژانس های گردشگری ایرانی سعی دارد، سفر مسافران 
ایرانی اسپانیا را تسهیل کند و ضریب ماندگاری شان در 

اسپانیا را افزایش دهد. 
میگل در حاشــیه گردهمایی توریستی کشــور اسپانیا، 
در گفت و گوی اختصاصی با اصفهان زیبا درباره اهداف 
این پروژه گفت: »من فکر می کنم ایرانی ها درباره اسپانیا 
اطلاعات دارند. ما شــباهت های فرهنگی زیادی با هم 
داریم و روش زندگی مان هم بســیار به هم شبیه است. 
ایرانی های زیادی هر ســال به اســپانیا ســفر می کنند و 
حتی تعداد زیادی هم هســتند که در این کشــور زندگی 
می کنند. ولی نکته این اســت که وقتی در مورد سفر به 
اســپانیا صحبت می کنیم گردشــگرها فقط به مادرید، 
کید بر  بارسلونا و گاهی هم والنسیا فکر می کنند.« او با تا
اینکه اسپانیا هر ساله 75 میلیون گردشــگر دارد، افزود: 
»می توانید تصور کنید که وقتی همه این جمعیت عظیم 
 فقط بخواهند بارســلونا و مادرید را ببیننــد، چه اتفاقی 
می افتد. بنابراین اســپانیا تصمیم گرفته کــه برنامه ای 
بــرای معرفی مقاصــد جدیــد گردشــگری در این کشــور 
داشته باشد. ما قصد داریم مقاصد جدیدی در اسپانیا 
را به بازار گردشگری ایران معرفی کنیم. بله درست است 
گر تصمیم گرفتید به اسپانیا بروید بارســلونا را هم باید  ا
ببینید؛ اما در نزدیکی بارسلونا مقاصد جذاب دیگری هم 
هستند که می توانید ببینید.« این کارشناس گردشگری 
ادامه داد: »با قطار می توانید به راحتی سرتاســر اسپانیا 
گر می خواهیــد به مادرید بروید، مشــکلی  تردد کنیــد. ا
نیست. حتما از مادرید بازدید کنید اما حواستان باشد 
که شش مقصد دیگر که در فهرست میراث جهانی ثبت 
شده اند هم اطراف این شــهر وجود دارند که می توانید 
ببینید؛ مقاصــدی که حتی کمتر  از  یک ســاعت زمینی 
با هم فاصله دارند و در یک سفر یک تا دو روزه می توانید 
همه شان را ببینید و این موضوعی است که ما می خواهیم 

به آژانس های مختلف در ایران بگوییم.« 
 او در پاسخ به اینکه آیا برنامه معرفی مقاصد جدید برای 
کشــورهای دیگر هم اجرا می شــود یا فقط به بــازار ایران 
اختصــاص دارد، گفت: »ما فقــط در مورد بــازار ایران کار 
می کنیم. گردشــگران اروپایی اســپانیا را به طــور کامل 
گر  می شناســند و همه جا می روند. در مورد بازار آمریکا ا
صحبت کنیم. آنها هم اسپانیا را می شناسند هر چند که 
فقط ترجیح می دهند یک ســری از مقاصد مشخص را 
ببینید. در مورد گردشــگران چینی، آنها عادت دارند در 
یک سفر کوتاه هفت مقصد را ببینید. البته که کوتاه است 
ولی به هر حال همین موضوع که چند مقصد را می بینند 
خوب است. اما ایرانی ها معمولا فقط همان دو شهر را 

می بینند که این کافی نیست.« 
بــه گفتــه او همین مســائل باعث شــده بــه ایــن نتیجه 
گاهــی  برســند کــه می بایســت یــک برنامــه بالابــردن آ
 گردشــگران ایرانــی انجــام شــود  و ایــن کار جــز  از طریــق 

اطلاع رسانی به زبان فارسی ممکن نیست. 
میگل نیتوســاندوال  پورتال جامع گردشــگری اسپانیا 
به آدرس spain. Info را معرفی کرد و گفت: »هر گردشگر 
علاقه مند به اســپانیا می تواند با مراجعه به این ســایت 
هر  اطلاعاتــی را که نیــاز دارد، دربــاره هر مقصــد و جاذبه 

گردشگری که در اسپانیا وجود دارد، به زبان های انگلیسی و 
فرانسه و آلمانی و اسپانیایی پیدا کند.« 

 او بــا دعــوت از گردشــگران ایرانــی بــرای بازدیــد از ســایت
Spain.info/fa_IR ادامــه داد: »مــا می توانســتیم کل این 
پورتال را به زبان فارســی ترجمــه کنیم. همانطــور که برای 
زبان چینی هم این موضوع را داریم؛ اما   دیدیم گردشگران 
ســردرگم می شــوند بنابراین بهتر اســت به صورتی که برای 
گردشــگران ایرانــی مفید باشــد اینهــا را معرفی کنیــم.  حالا 
ایرانی ها می توانند از پورتال بازدید کنند و در بخش مقاصد 
گردشگری در زبانه توضیحات مادرید مقاصد نزدیک به این 
شهر را هم ببیند. در زبانه مخصوص بارسلونا همینطور  و ... 
اطلاعات کاربردی خوبی درباره هر مقصد، حمل و نقل، آب 

و هوا و ... در این سایت منتشر شده است.«
کید بر اینکه اسپانیا بعد از ژاپن بهترین سیستم  میگل با تا
حمــل و نقــل ریلــی را در جهــان دارد، گفــت: »از مادریــد یــا 
بارســلونا به هر شــهر دیگری در سراسر اســپانیا می توانید با 
انــواع قطارها و یا هوایی به راحتی ســفر کنیــد و ما همه این 
توضیحــات را در بخش حمل و نقل پورتال به زبان فارســی 
منتشــر کرده ایم. از طــرف دیگر بر اســاس ســلایق مختلف 
 هــم توضیحــات گردشــگری گذاشــته ایــم. مــی دانیــم که 
ایرانــی هــا بســیار بــه خانــواده اهمیــت مــی دهند و بســیار 
بــه صــورت خانوادگــی ســفر مــی کننــد. بنابراین بخشــی را   

گردشگری خانوادگی یا برای کودکان اختصاص دادیم.«
او در پاســخ بــه ســوال خبرنــگار اصفهــان زیبــا دربــاره آمــار 
ورودی گردشــگران ایرانی به اســپانیا گفت: »آمــار بالایی از 
توریســت های ایرانی نداریم. تا ســپتامبر ۲0۱7، حدود ۳۸ 
هزار ایرانی به اسپانیا سفر کرده بودند. ممکن است تا پایان 
امسال این تعداد به 50 هزار نفر برسد  و البته که امیدواریم به 
۶0 هزار تا برسد. این آمار نسبت به سال ۲0۱4 حدود ۲ تا ۲.5 

برابر بیشتر شده است.«  
او همچنیــن ادامــه داد: »قطعــا راه انــدازی پرواز مســتقیم 
شــرکت ماهان ایــر  از تهران بــه بارســلونا تاثیــری در افزایش 
گردشــگران ایرانی داشــته اســت.  خبر خوب هم این است 
که ســال آینــده میــلادی شــرکت قطــر ایرویز هــم یک پــرواز 
مستقیم بین ایران و اسپانیا راه اندازی می کند. امیدواریم 
شرکت های دیگر مانند ترکیش و اتریش ایرلاینز  در این زمینه 

کاری انجام دهند.« 
اصفهان ۱۸ سال پیش با یک شهر از اسپانیا خواهرخوانده 

شــد.  ۱۳ دی مــاه ۱۳7۸ قــرارداد خواهرخواندگــی میــان 
اصفهان و بارســلونا امضا شــده اســت. از مشــاور توریســتی 
ســفارت اســپانیا درباره تبادلات و همکاری های توریستی 
دو شهر طی سال های خواهرخواندگی پرسیدیم. او پاسخ 
داد: »حقیقتــا مــن در مــورد اینکــه چقــدر دو شــهر در ایــن 
زمینه کار کــرده اند، خبری ندارم چون بیشــتر  روی مقصد 
مادرید کار می کنم و البته سه سال است که در دفترمان در 
ابوظبی هستیم؛ ولی می دانم که هر دو کشور می خواهند 
که همکاری هایشان را قوی تر کنند و این ارتباط هم فرصت 

بسیار خوبی برای تقویت همکاری هاست.«
او در پاســخ به اینکه چرا مهم است که گردشــگران ایرانی با 
مقاصد جدید گردشگری در اسپانیا آشنا شوند، گفت: »دو 
زاویه برای پرداختن به این قضیه وجــود دارد. از زاویه نگاه 
من، ما می خواهیم که گردشــگران ایرانی زمان بیشتری را 
گر بخواهیم  در اسپانیا بگذرانند  و از دید گردشگران ایرانی ا
نگاه کنیم خیلی حیف است که وقتی به یک مقصد می روید، 
فقط همــان جا را ببینیــد و برگردیــد. تصور کنید کــه من به 
اصفهــان بیایم فقط میــدان نقش جهــان را ببینــم و بروم. 
خیلی حیف است و من چیزهای مهمی را از دست داده ام. 
این اتفاق برای گردشگران ایرانی هم می افتد. مثلا ایرانی ها 
 سه  تا چهار شب در مادرید اقامت می کنند؛ ولی  به تولیدو 
 نمــی رونــد. چــرا؟! چــون ایــن مقاصــد جــذاب اطــراف را 
نمــی شناســند و اطلاعــی دربــاره شــان ندارنــد.« او افــزود: 
»توریست های اسپانیایی زیادی هم به ایران سفر می کنند 
و فکر می کنم بیشترشان برای اصفهان می آیند. البته شیراز و 
تهران را هم در برنامه بازدیدشان دارند و البته بعضی هایشان 
به مقاصد دیگری هم می روند. مثلا کوهستان های ایران 

برای اسپانیایی ها بسیار جذاب است.« 
او درباره اینکه چقدر توریســت های اســپانیایی اصفهان را 
می شناســند هم گفت: »من آمــاری ندارم ولی بــه نظرم دو 
گروه از اسپانیایی ها بیشــتر به اصفهان سفر می کنند. یک 
گروه آدم هایی بــا علائق فرهنگی و از ســطوح  اجتماعی بالا 
هســتند. کســانی که در رنج ســنی 40 تا 70 ســاله هســتند، 
دنیا را می شناســند، به فرهنگ های مختلــف علاقه دارند 
 و دلشان می خواهد حتما اصفهان را هم ببینند. گروه دوم 
اســپانیایی هایی که به جهانگردی علاقــه دارند،مثلا بک 
پکرهــا که بــه مقاصــدی فکــر مــی کنند کــه خیلــی مهمان 
نوازند؛ اولویت آنها فرهنگ و معماری و هنر نیســت، بیشتر 

بافت جامعه و خصوصیات مردم مقصد برایشــان مهم 
است. برایشان جذاب است که جایی بروند که بشود با 
یکی از محلی ها ایستاد و ۱0 دقیقه گپ زد یا یک فنجان 
 قهوه خــورد. این افــراد  در ایران خیلی احســاس راحتی 

می کنند. چون مردم مهمان نواز هستند. «
او در پایان گفت و گو در پاســخ به این ســوال که »ســفر« 
و گردشــگری از زاویــه نگاه او چــه اهمیتی دارنــد، گفت: 
ج شــده اید  »وقتی ســفر می کنیــد از دایــره امنتــان خار
بنابراین عادت می کنید که هوشیاری تان را بالا ببرید و 
 این یعنی به ازای هر دقیقه چندین مرتبه بیشتر زندگی 
می کنید. چون هوشــیارتر هســتید. بارها برای همه ما 
پیش آمده که مسیری بین خانه یا اداره را رفته ایم و بعد 
اصلا یادمان نیامده که چطوری ایــن راه را پیموده ایم. 
گاهی توجهمــان از زندگــی پرت مــی شــود. در حالی که 
ســفر می تواند زندگی را به ما یادآوری  کنــد در عین حال 
که تجارب جدید و آشــنایی با فرهنگ هــا و نحوه زندگی 

متفاوت بسیار مهم است. « 
ویزا یکی از مهم ترین سوالاتی بود که در جلسه این گروه 
با آژانس های گردشگری اصفهان، مطرح شد. میگل با 
کید بر اینکه تسهیل امر ویزا یک پروسه دیپلماتیک  تا
اســت و او نمی توانــد در ایــن مــورد کاری انجــام دهد، 
درباره اقدامی که سفارت اسپانیا برای تسهیل گرفتن 
وقت تحویل مــدارک به ســفارت انجــام داده، توضیح 
داد: »سفارت اســپانیا در تهران مدتی است که پروسه 
ویزا را به شرکتی )BLS( برون سپاری کرده؛ این کشور 
مــدارک مراجعــان را مــی گیــرد و پروســه  بیومتریــک را 
انجام می دهد. جدیدا کاری انجــام داه اند که عبارت 
اســت از اینکه همه می تواننــد از طریق ســایت به طور 
آنلاین وقت ویزا بگیرند؛ چه به صورت خانوادگی و چه 
به صورت گروهی ســفر کننــد. البته بــه هر حــال باید از 
اصفهان یا شــهرهای دیگر به تهران ســفر کنیــد و بقیه 

کارها را انجام دهید.«
  او در پاســخ به ســوال یکی از مدیران آژانــس ها مبنی بر 
کید دارد که مدارک باید  اینکه آیا هنوز سفارت اسپانیا تا
به زبــان اســپانیایی ترجمــه شــوند، توضیــح داد: »بله. 
کید هســت؛ اما قول داده اند که تعداد دفاتر  هنوز این تا
ترجمه را افزایش دهند.« او عبارت »اخالا« را به انتهای 
 صحبتش اضافــه کــرد و توضیــح داد که: »شــما از کلمه 
گر خدا بخواهد  ان شاءالله استفاده می  کنید که یعنی ا
و ما هم از کلمه اخالا که شــبیه همین کلمه شماســت 
کید بــر این  اســتفاده مــی کنیــم؛ البتــه در ایــن کلمــه تا
 اســت که من تمام تلاشــم را برای تحقق موضــوع به کار 
می گیرم.« پس از صحبت های مشاور توریستی سفارت 
اســپانیا، معــاون گردشــگری اداره کل میــراث فرهنگی 
اصفهان درباره همکاری های دو جانبه و اهمیت صنعت 
گردشــگری صحبت کرد. محســن یارمحمدیــان گفت: 
»من به شــما برای ایــن کار حرفــه ای تبریــک می گویم و 
غبطه می خورم. البته از کشــوری که دو برابر جمعیتش 

گردشگر دارد، همین انتظار هم می رود.« 
کید بر ارتقای صنعت گردشــگری طی ســال های  او با تا
گذشته گفت: »طی ۱00 سال گذشته ۱07 هتل در استان 
اصفهان ســاخته شــده بود. مــا الان ۸0هتل در دســت 
ساخت در استان داریم. در چهار  سال گذشته ۱00 درصد 
رشد در صنعت هتلسازی داشته ایم. تعداد گردشگران 
هم از ۱۲ هزار به ۲۲هزار نفر شب در استان رسیده است.«  
او افــزود: »گردشــگران اســپانیایی در اصفهــان جزو پنج 
ملیت اول ورودی هستند. ما از این رتبه راضی هستیم 
اما از تعــداد راضــی نیســتیم. امیدواریم پرواز مســتقیم 
باعث شــود گردشگران بیشــتری از اســپانیا به اصفهان 

سفر کنند.« 
او ســپس از آژانس هــای اصفهــان درخواســت کــرد کــه 
پروژه هــای خصوصی بــرای معرفــی اصفهان بــه عنوان 
مقصــد گردشــگری در بازارهای هدف کشــورهای دیگر 
داشته باشند و چنین جلساتی را خودشان در کشورها 

و رویدادهای مختلف گردشگری تدارک ببینند. 

بارسـلونا و مادریـد نـه فقط برای گردشـگران ایرانی که برای گردشـگرانی سراسـر دنیا اسـامی 

نفیسه 
حاجاتی

آشـنایی هسـتند تا جایی که هر سـال 75 میلیون گردشـگر را به اسـپانیا می کشـانند. اما این 
کشـور مقاصـد جـذاب دیگری هـم دارد که مخصوصا حیف اسـت از دید گردشـگران ایرانی 
دور بماننـد. ایـن هفتـه اصفهـان میزبـان نماینـده ای از سـازمان گردشـگری اسـپانیا بـود؛ 
میـگل نیتوسـاندوال، مشـاور گردشـگری سـفارت اسـپانیا در جلسـه ای بـه ابتـکار آژانـس 
اسپاداناگشـت در هتـل عباسـی اصفهـان، بـه معرفـی مقاصد جدید گردشـگری در اسـپانیا 
پرداخـت، دربـاره سیاسـت جدیـد سـفارت اسـپانیا برای صـدور ویـزا در تهـران صحبت و از بخش فارسـی 

پورتال جامع گردشگری اسپانیا رونمایی کرد. 
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خیر قبل از مرگ
دنیایــی کــه در آن هســتیم هیــچ مشــکلی 
نــدارد. دنیایی که در ســینه داریم مســئله 
گر بیرون کشــتی باشد کشتی به سلامت  است. آب ا
می رســد. وای به وقتی کــه آب داخل کشــتی بیاید. 
گر  غــرق می شــود. ثــروت مثــل زنبــور عســل اســت، ا
بتوانی خوب از آن اســتفاده کنی عسل می دهد و الا 
نیش می زند و پــرواز می کنــد. ذات دنیــا خیلی مهم 
اســت. حرص ها و زیاده خواهی ها، مســتحب است 
مســلمان رفاه بیشــتری برای زن و بچــه فراهم کند. 
 خدمت بیشــتری به دیگران کند و گره گشــایی کند 
با این شــرط که ســر نــخ را گــم نکنیــم. تمام ثــروت را 
داشتن نیست، هدفمند بودن. آرمان گرا بودن. چه 
کار می خواهــی بکنی؟ نــزد امام معصوم آمــد. ظاهرا 
امام صادق)ع( بود. آقا جان من دنیایم را برای شما 
می گویم، شما بگویید: چطور است؟ گفت: من صبح 
ســر کار می روم تــا شــب، درآمدی پیــدا کنم دســتم 
جلوی کسی دراز نباشد. برای زن و بچه هر مقدار که 
زیــاد آمــد، یــک عمــره ای بــروم. یــک انفاقــی، یــک 
کرامی بکنم. دنیای من چگونه است؟  اطعامی، یک ا
امام فرمود: اینکه دنیا نیســت. این آخرت اســت. تو 
داری در آخرت ســیر می کنی. انســان می تواند؟ بله. 
بهتریــن ثروتمند هم باشــد؛ اما اســیر نباشــد. عبد و 
عبید و ذلیل نباشد. این خیلی مهم است. بنابراین 
گر مال برای تو نباشــد، تــو برای مال  امام فرمودند: ا
هســتی. بخور از مــال قبل از اینکــه مال تــو را بخورد. 
گاهی بعضی هستند شیفته کار خیر هستند. حساب 
هــم نمی کنیــم. گفــت: حــاج آقــا دارد و می دهــد! 
 بســیاری هم دارند ولی عیــد نوروز فلان جــا می روند 
و هشتاد میلیون، صد میلیون خرج می کنند. بعضی 
کار بیــزار هســتند.یکی از علمــای  هســتند از ایــن 
اصفهان می گفتند: من صبح بــرای درس و بحث به 
حوزه می رفتم. جلــوی چهارراهی دیــدم یک نفر آن 
طــرف خیابــان داد می زنــد: حــاج آقــا! یــک لحظــه 
ایستادم و دیدم از دوستان متدین کاسب بازار است. 
دســت در جیبش کرد و گفت: حاج آقا ببخشید من 
گــر از دنیا  دیشــب یک لحظه به فکر افتــادم، گفتم: ا
بروم چه کسی برای من کار خیر می کند؟ یک نگاهی 
به اطراف کردم و دیدم هیچ کس! گفتم: بگذار خودم 
یک قدمی بردارم. پیامبر فرمودند: »اذا اراد اللَّه بعبد 
خیرا عسله« وقتی خدا تمام خوبی ها را برای یک نفر 
بخواهد، »عســله« کســانی کــه پای صحبــت پیامبر 
بودند، متوجه نشدند. »قیل و ما عسله« منظور شما 
چیســت؟ فرمودند: قبل از مرگ یک کار خیر جلوی 
بــه  می آیــد،  چشــمش 
الهــام  دلــش  و  ذهــن 
 می کنــد، انجــام می دهد 
و می میرد. دعاها، ذکرها 
و تلاوت هــا بــرای انســان 
ایــن اثــــــر را دارد. اینکــه 
صدقــه می دهیــم. بگــو: 
بــرو  اللَّه!  علــی   توکلــت 

در جلسه امتحان!
گفــت: حـــــاج آقــا  کســی 
ببخشــید ایــن چـــــک را 
بگیریــد. یــک کار خیــری 
اســت. یک کت هم روی 
دســتش بـــــــود. گفــــت: 
بایــد اتوشــــــویی ببــرم! 
مــن  و  رفتنــد  ایشــان 
چــک را بــاز کــردم و دیــدم ســال 53، هشــتصد هزار 
تومان مبلغ ایــن چک بود. اولین دســتگاه یک مرکز 
رادیولــوژی به نــام مهدیه را مــا خریدیم. ســه، چهار 
روز بعد از این قضیه دیدم یک نفر از دوســتان گفت: 
خدمتتان نرسیدیم. گفتم: کجا؟ گفت: ختم فلانی! 
عجل مهلت نــداد کتــش را از اتوشــویی بگیــرد. ولی 
کار خیر را انجــام داد و رفت. مال را کز بهر دین باشــی 

حمول /  نعم مال صالح گفتا رسولک 
نفر یکی از کارخانه دارها را دید که روی پل صراط دارد 
قدم برمی دارد. گفت: چرا این طــور می کنی؟ گفت: 
من قبل از اینکــه از دنیا بــروم، کفش هایــم را در دنیا 
دادم، اینجا دیگر کفش نمی خواهند. دو هفته قبل از 
مرگش گفته بودند: یک منطقه فقیری داریم، سیصد 
جفت کفش می خواهند. داده بود. آنجا دیگر کفش 
نمی خواســت. ایــن طور بــه مالمان جهــت بدهیم. 
کم التکاثر« زیاده خواهی ها شما را سرگرم کرده  »الها
اســت. »یحســب ان ماله اخلده« )همــزه/3( صبح 
کــه از خــواب بیــدار می شــوی ایــن ذهــن بــه جریان 
می افتد، سرگرمش کرده، »شــغلتنا اموالنا و اهلونا« 
)فتــح/11( جهنمی هــا می گوینــد. صبــح تا شــب زن 
و بچــه و مــال ما را مشــغول کــرده بــود. هی حســاب 
می کردیم ریزه کاری هایش را صبح تا شب. این آسیب 
شناسی هاســت.امام صادق ) ع ( فرمودند: شیطان 
می گویــد در مــورد بنــی آدم هرچه مــرا خســته کند و 
ناتوان کند که فریبم را نخورند، ولی در سه چیز موفق 
می شوم آنها را فریب بدهم. 1.کسب مال از راه حرام؛ 
چه بخواهند و چه نخواهند فریبشان می دهم. من 
به هر قیمتی شــده باید وضعم خوب شــود. ماشین 
 فلان قیمت می خواهم. خانه ام باید فلان جا باشد.
2.جلوگیــری از پرداخــت حقــوق واجــب مالــی؛    
 بــه چــه کســی می خواهــی بدهــی؟ خــودت پیــری 
و کــوری نــداری؟ گاهــی در خانــه می گوینــد: بــه چه 
دردی می خــورد؟ هجــوم فــوق العاده علیه کســانی 
می آورند کــه کار خیر می کنند. به مســلمانان، مردم 
مظلــوم یمن و ســوریه، چــرا اینهــا را می دهیــد؟ باید 
انسان بلافاصله دشــمن را بشناسد. 3.مصرف مال 
در راه ناروا و حرام. اینهایی که یک مقدار وضعشــان 
خوب می شــود، این گلــدان را دو ســال اســت دارم. 
دیگر از چشــم مــن افتــاده اســت. بــروم یــک گلدان 
دیگر بخرم. همیــن طور در حالی که بعضی هســتند 
به یک صدم اینها نیاز دارنــد. در راه ناروا و گاهی هم 
خ کشــیدن ها   در راه حــرام. بحــث دورهمی هــا و به ر
و تجمل هــا و لوکــس بودن هــا، اینها برای چیســت. 
گاهی مواقع با ایــن ثروت ها چه کارهایــی می توانند 

بکنند.
حجت الاسلام لقمانی

شادمانی ، کلید موفقیت
»شــادمانی کلیــد موفقیــت« عنــوان 

مولود 
افشار

 همایشــی بــود کــه پنجشــنبه دوم آذر  
بــا همــکاری دفتــر تخصصــی بانــوان 
آفتــاب ســازمان فرهنگــی تفریحــی 
قــدس  و فرهنگســـــرای  شــهرداری 
 وابســته بــه شهـــــرداری منطقــه 12 
در هنرسرای خورشید برگزار شد.مریم آقایی، کارشناس 
فرهنگی منطقه 12 شــهرداری اصفهان در ابتدای این 
همایــش بــا اشــاره بــه اهــداف برگــزاری آن گفــت: ایــن 
همایش در راستای ترویج فرهنگ شاد زیستن در میان 
شهروندان اصفهانی و ارتقای سطح کیفی خانواده برگزار 
شــد. پیش از این نیز بــه همــت دفتر تخصصــی بانوان 
آفتــاب و فرهنگســرای قــدس برنامه هــای اجتماعــی 
دیگری در بحث موفقیت، صمیمیت و تحکیم خانواده 
در سطح شهر برگزار شده بود که با استقبال شهروندان 
رو به رو شــد. وی افزود: ایــن برنامه برای بانــوان به طور 
خاص اعضای کانــون مــادران منطقــه 12، پیش بینی 
شــده بــود ولــی همــه شـــــهــــــروندان و علاقه منــدان 
می توانستند در این همایش شرکت کنند. آقایی با بیان 
اینکه زندگی های امروزی دچار پیچ وخم هایی اســت، 
گفت: خانواده ها کمتر احساس شادی می کنند و شرکت 
در چنین همایش هایی، می تواند راه های چگونه شاد 
زیستن را به خانواده ها آموزش دهد.همایش »شادمانی 
کلیــد موفقیــت« بــا اجــرای یــک نمایش کوتــاه طنــز با 
محوریت آموزش همسرداری آغاز شــد و پس از آن دکتر 
عبدالرضا کردی در مورد راه های شــاد زیستن صحبت 
 کرد.کــــــردی در بخــش نخســـــــت ســــــخنان خـــــــود 
با اشــاره به  مشــغله زیاد روحی و روانی انســان ها اظهار 
 داشــت: خانواده هــا بــه آرامــش و شــادی نیــاز دارنــد 

و راه های شاد زیستن می تواند به افراد کمک کند. 
وی با بیان اینکه یکی از موارد شاد بودن انسان، داشتن 
روابط قوی اجتماعــی و خانوادگی اســت، تصریح کرد: 
هر چــه فــرد از روابط بیشــتر اجتماعــی برخوردار باشــد 

 از ســلامت قــوی روحــــــی 
و روانــی برخوردار شــده و بر 
شــادی وی افزوده خواهد 
شــد.این روان شــناس بــا 
کثر مردم رابطه  بیان اینکه ا
بیــن شــادی و موفقیــت را 
برعکس متوجه شــده اند، 
تــصــــریـــــــح کــــــرد: چرخــه 
سخت کوشــی، موفقیــت، 
شادی یک چرخه معیوبی 
کــه قطعـــــا افــراد را  اســت 
بــه موفقیــت نمی رســاند. 
درصورتی کــه بــرای اینکــه 
شــما موفق شــــویـــــد، اول 
باید انسان شــادی باشید 
 پــس اول بایــد شــــــاد بــود 
و سپس ســخت تلاش کرد 

گر خوب  و در نهایت امکان موفق شــدن وجــود دارد.»ا
گر شــاد زندگی  زندگی کنی، لزوما شــاد نمی شــوی ولی ا
کنــی، مســلما خــوب زندگــی خواهــی کــرد.« کــردی بــا 
بیان این جملــه شــادی را لازمه موفقیت و شــاد بودن 
را کلید موفقیت دانســت و اظهار داشت: وقتی که شما 
شاد باشید، می توانید در مســیر موفقیت حرکت کنید 
گر ما انسان شادی نباشــیم، انرژی لازم برای حرکت  و ا
گر  در مســیر موفقیــت را نخواهیــم داشــت در نتیجــه، ا
گر  شاد نباشید، هیچ شانســی برای موفقیت ندارید و ا
 شاد باشــید شــانس شــما برای موفقیت بســیار بیشتر 
از افــراد دیگــر می شــود.این دکتــر روان شــناس بابیــان 
گر شما  اینکه شــادی یک فرآیند مسری اســت، گفت: ا
شــادی تان را به دیگران انتقال بدهید، آنها هم شــادتر 
گر شــما در جمع افرادی باشــید  می شــوند. همچنین ا
که انسان های شادی نیستند، شما هم شاد نخواهید 
بود. پس، مخاطبانتان را به گونــه ای انتخاب کنید که 
انسان های شادی باشــند و باعث شوند میزان شادی 
گــر زن که عضو  شــما افزایش یابد. وی در ادامــه افزود: ا
فعال خانه اســت، پرنشــاط باشــد، به علت وابســتگی 
 شــدید اعضــای خانــواده، ایــن شــادی را بــه همســر 
و فرزندان منتقل می  کند.کردی با اشاره به اینکه همه 
افراد خانواده، نیازمند شادی هســتند و زن و مرد برای 
ایجاد نشاط در خانواده نقش دارند، تصریح کرد: نقش 
برجسته زن در ایجاد شادی و آرامش به دلیل محوریت 
او در خانواده، قابل چشم پوشی نیست. مادر عضو فعال 
خانواده است و نقش مهمی در رشد و شکوفایی اعضای 
 خانــواده و به همان نســبت، ظهــور خانــواده ای موفق 
در اجتمــاع دارد. وی در ادامــه گفــت: بــه علــت نقــش 
کلیدی مــادر در خانــواده، خلــق  و خو و احســاس های 
مادر به طور مســتقیم بر دیگر اعضا اثر گذار بــوده و مادر 
می توانــد بــا ایجــاد فضایــی مناســب بــرای فرزنــدان، 
محیطی امن و آرام ایجــاد کند تا مانع گرایــش فرزندان 
به بسیاری از معضل  های اجتماعی شود. ازآنجایی که 
زنان شــاد، مهــارت مهــرورزی را بــه  خوبی بلدنــد، این 
 محبت در تمامــی رفتارشــان در طــول زندگی مشــهود 

است .

مشاوره                       روانی

سمت                          خدا
در سوگواری ها به این نکات دقت کنید

کت اندوه شرا
ممکن است اخیرا یکی از دوستان، اعضای خانواده 

یا یک همکار، عزیزی را از دست داده باشد. 
به محــض آنکه مراســم ســوگواری به پایان می رســد و ســیل 
دســته گل ها و تســلیت ها پایان می پذیرند، آن وقت اســت 
که فرد ســوگوار به پشــتیبانی نیاز خواهد داشــت. ســوگواری 
ک و غریبانه ای  برای اغلب افراد می تواند تجربه ای وحشتنا
باشــد. همچنین برای اغلب مــردم از آنکه احساســات غم و 
اندوه خود را با دیگران در میان بگذارند دشوار است. بنابراین 
آنها نیازمند یاری هستند و از آنجایی که دیگر اعضای خانواده 
دست به گریبان اندوه و ســوگ شخصی خودشان هستند، 
اینجاست که دوستان، همســایگان و همکاران آنها در روند 
گاه باشــید که   بهبودی کارســاز و مفیــد واقع خواهند شــد. آ

در روند سوگواری این علایم طبیعی هستند:
       تجربه احساسات و هیجانات شدید برای بهبود مناسب 

فرد طبیعی و الزامی است.
      احســاس گنــاه، شرمســاری و خشــم بخشــی از رونــد 

بهبودی است.
       هر فرد شیوه سوگواری مخصوص به خود را دارد.

       جدول زمانی خاصی برای مدت زمان ســوگواری وجود 
ندارد.

 چگونه میتوان به افراد محزون یاری رساند؟
بهترین چیز آن است که در کنارش باشید. شما ممکن است 
دقیقا ندانید که چه کاری انجــام دهید یا چه چیزی به زبان 
بیاورید. اما مهم نیست. فقط فرد سوگوار را تنها نگذارید چون 
بیش از همیشه به حمایت و پشتیبانی شــما محتاج است. 
نیازی نیســت مشــکلی را حل کنیــد تنها بــه صحبت هایش 

گوش فرا دهید.

افراد سوگوار معمولا از کارهایی که انجام داده یا می توانستند 
انجــام دهند ولــی انجــام نــداده انــد احســاس گنــاه فراوانی 
می کنند شما برای کاستن از این احساس گناه اقدامات زیر 

را صورت دهید:
   به آنها بگویید که نگرانشان هستید.

    تصدیــق و تصریــح کنیــد کــه آنهــا منتهی ســعی خــود را 
به انجام رسانیده اند.

    آنهــا را تشــویق کنیــد تــا دربــاره احساساتشــان بــا شــما 
صحبت کنند.

   به آنها اجازه دهید تا احساس اندوه و خشم خود را با فریاد 
و شیون تخلیه کنند.

    بایدها و نبایدها هنگام برخورد با افراد محزون
   رفتار طبیعی داشته باشید.

    نگرانی و تاسف خود را بی ریا و صادقانه ابراز دارید.
   با بردباری و بدون قید و شرط به آنها مهر بورزید و محبت 

کنید.
   در صــورت لزوم آنهــا را در آغــوش بگیرید و دســتتان را دور 

گردن آنها بیندازید.
    بــه آنها نشــان دهیــد که بــه شــنیدن صحبت هــای آنها 

تمایل دارید.
    تاسف خود را از درگذشت فرد از دست رفته بیان دارید.

    در مورد فرد درگذشته واضح و صریح صحبت کنید.
    هرگاه احساس گریستن داشتید، گریه کنید.

    فرد سوگوار را تنها نگذارید.
    در مورد مسائل شخصی فرد در گذشته کنجکاوی نکنید.

    در مورد چگونگی و کیفیت مرگ پرسش نکنید.
    آنها را نصیحت نکرده و راه حل فوری ارائه ندهید.

کودکتان را بغل کنید!
کودک برای رشد عادی، تحریک حسی متفاوت 
زیادی را نیازدارد. ارتباط پوستی یا لمس جسمی 
مانند بغل کردن، یکی از مهم تریــن محرک های لازم برای 
رشد یک مغز سالم و یک بدن قوی است.در پرورشگاه های 
اروپای شرقی، کودکان یتیم به ندرت لمس می شوند. این 
کودکان، اغلب، 22 تا 23 ساعت از روز را در گهواره های خود 
می گذرانند. بــرای غذادادن به آنها از بطری های ایســتاده 
استفاده شــده و مراقبــت از آنها بــا حداقل ارتباط انســانی 
انجام می شــود. این کودکان، معمولا با مشــکلات زیادی 
مانند رشد شــناختی ضعیف، مواجه می شوند. محققان 
دریافتند هنگامی که یتیمان موسسه، روزانه و به مدت 1۰ 
روز، 2۰ دقیقه محرک لمسی بیشتری را دریافت کردند، نمره 
بیشتری در ارزیابی های رشد گرفتند. مطالعات، همچنین 

دریافتند که همــه انواع لمــس، مفید نیســتند. فقط یک 
لمس پرورشی مانند یک آغوش آرام می تواند محرک مثبتی 
که یک مغــز جوان برای رشــد ســالم نیــازدارد را تامین کند. 
هنگامــی کــه کــودکان از ارتبــاط جســمی محروم باشــند، 
برخـــــلاف دریافـــــت مـــــواد مغـــــذی، رشـــــد جسمشــان 
متوقف می شود. این کودکان به نقص رشد دچارمی شوند. 
این نقص رشــد می تواند با تامین لمس و آغوش پرورشی، 
کسی توســین کــه بــه  بهبودیابد.بغــل کــردن، آزادکــردن ا
هورمون عشق معروف است را تحریک می کند. این هورمون 
احســاس خوب، تاثیرات مهــم زیادی بر جســممان دارد. 
یکی از آنها تحریک رشد است.مطالعات نشان می دهند که 
کسی توســین و لمس پرورشی آغوش،  بغل کردن ســطح ا

می تواند رشد کودک را افزایش دهد.

درباره خودکشی »صحبت« کنیم
به گزارش سازمان سلامت جهانی هر ۴۰ ثانیه یک 
خودکشی در دنیا اتفاق می افتد. به گزارش بنیاد 
تحقیقات ملی خودکشی، اقدام به خودکشی 2۰ برابر بیشتر 
از آمــار گــزارش شــده خودکشــی اســت.طبق آمــار، به طــور 
متوســط با هر خودکشــی حداقــل پنج نفــر تحت تاثیــر قرار 
می گیرنــد، ایــن رقــم تــا 32 نفــر یا بیشــتر نیــز متغیر اســت. 
خانواده، دوستان، همکاران و دیگر اشخاصی که فرد با آنها 
ارتباط داشته است در این دایره قرار می گیرند. ممکن است 
بازمانده های افرادی که خودکشــی کرده اند آن قدر تحت 
تاثیــر ایــن فقــدان قــرار بگیرنــد کــه خودشــان در معــرض 
خ  خودکشی قرار بگیرند. عموما، خودکشــی به این دلیل ر
می دهد که در آن لحظه ی زمانی – و بــا تاثیر احتمالی درد 
ج شده، تفکر  شدید عاطفی، شیمی اعصاب از کنترل خار

محدود شده، تراما، شرایط سخت و تاثیر مواد مخدر – تنها 
پاسخ این بوده است که عذاب این زندگی را پایان دهند.ما 
درباره درد زیاد صحبت می کنیم – خواه فردی باشــد که با 
خودکشی از دنیا رفته است،  اقدام به خودکشی کرده است، 
به خودکشی فکر کرده است و در حال بازیابی از فقدان مرگ 
یک عزیز است. ما هرگز از تاثیری که بر یکدیگر داریم مطلع 
خ  نیســتیم. خودکشــی اتفاقــی اســت کــه در سراســر دنیا ر
می دهد. سال هاســت که این پدیده وجود داشــته است. 
خودکشی با تابو، شــرم و گناه همراه بوده است. از صحبت 
کردن درباره خودکشــی نترســید. علنــی آن را مطرح کنید. 
 نمی تــوان ایــن پدیــده را منکــر شــد. پــس اجــازه دهیــد
 در روشــنای روز به آن بپردازیم و درباره اش صحبت کنیم. 

بگذارید صحبت کنیم و این الگو را تغییر دهیم.

کامی کامیابی از نا
چگونه در شرایط سخت ناامید نشویم؟

خ       پذیــرای واقعیت باشید:درســته! اتفــاق بدی ر
داده اســت. تمــام روز خــود را به تصــور کردن و تجســم 
صورت زیبای زندگی بدون آن اشتباه یا حادثه احمقانه 
نپردازید. واقعیت این اســت و هیچ شکی در آن نیست 
خ داده اســت حادثه ای ناامید کننده اســت؛  که آنچــه ر
کامی کم نمی کند  اما انکار کردن این واقعیت از حجم نا
و درمقابل ناامیدی را در شــما قوی تر و قوی تر می کند. 

واقعیت را بپذیرید.
      مســیر تمرکز خــود را تغییــر دهید:وقتی کــه ناامید 
هستید گرفتار شدن در حلقه خشم و یاس بسیار آسان 
می شود و درواقع این نخســتین چیزی است که اتفاق 
می افتــد. خــود را مشــغول انجــام کارهای کوچــک اما 

سخت کنید تا مسیر توجه خود را تغییر دهید. 
خودتــان را درگیــر انجــام کاری کنیــد. گام هــای لازم 
 بــرای عبــور کــردن از موقعیــت ناامیدکننــده را بردارید؛

 اما از چیزهای دیگر پیرامون خود نیز غافل نشوید.
      بــا یکی از دوســتان خــود درمورد ماجــرا صحبت 
کنید:یک فــرد مورد اطمینان پیــدا کنید و بــا او درمورد 
خ داده اســت، صحبــت کنیــد. آنچــه درونتــان  آنچــه ر
 اســت را بیرون بریزید. اجازه ندهید که این ماجرا آنقدر 
در شــما رشــد کند کــه در نهایــت منفجر شــود. بیشــتر 
اوقــات- وقتی بــه چنیــن مرحله ای مــی رســیم- دیگر 
فرصتی برای ایجاد یک تغییر معنادار و مهم و برگرداندن 
 واقعیت به شــکل اول باقی نمانده اســت. اجازه دهید 
تا نگرانــی ها، کشــمکش ها و تیرگــی های درونتــان رها 
شــده و پرواز کننــد. به عــلاوه، مگر غیــر از این اســت که 

دوستان ما برای همین چیزها دوست ما هستند؟
گر تاحالا عادت به نوشتن  ح ماجرا را بنویسید:ا       شر
 نداشــته اید، همیــن حالا شــروع کنیــد. همه تــرس ها 
و احساسات خود را بنویسید و آنها را با جزییات توصیف 
کنید. این کار را تا جایی ادامه بدهید که احساس کنید 
دیگــر نمــی توانیــد بنویســید. خواهید دیــد که بــه طرز 
عجیب و باورنکردنی احساس بهتری خواهید داشت. 
نوشــتن موجب کم کردن شــدت آنچــه که در مــورد آن 
می نویسید شده و آن را برای شما قابل مدیریت می کند. 

فقط کافی است که این روش را امتحان کنید.
     در مــورد آن ماجرا نامــه ای بنویســید:تصور کنید 
که شــما در یک جزیــره گرمســیری دورافتاده هســتید. 
بنشینید و نامه ای به فردی بنویسید که می تواند شما 
ج  را نجات دهد. در نوشــتن این نامه خساســت به خر

ندهید و نامه ای طولانی بنویسید. 
تصور کنید که بعد از ترک آن جزیره بیابانی و دورافتاده 

دنیا برای شما چه شکلی خواهد داشت. 
تا وقتی که نتوانید آن را توصیف کنید هرگز موفق به ترک 

آن جزیره نخواهید شد. سپس نامه را از بین ببرید.
      داســتانی درمــورد بدتریــن حالت ماجرا بنویســید: 
خ  بدترین اتفاقــی که مــی تواند در ایــن لحظه برای شــما ر
بدهــد، چیســت؟ فهرســتی از هرچیــز ممکــن از ضررهای 

جسمانی تا ناهماهنگی های عاطفی را تهیه کنید. 
سعی کنید تا کوچک ترین جزییات مربوط به بدترین حالت 
ممکن را برای هریک از موارد لیست خود پیش بینی کنید. 
گر همه چیــز در زندگی شــما تا جایــی که ممکن اســت بد  ا

پیش برود، زندگی شما چگونه خواهد شد؟ 
سپس این داستان را بخوانید. می بینید که به اندازه ای که 

فکر می کردید هم بد به نظر نخواهد رسید.
کارهــای احتمالـــــی و ممکــن تهیــه       فهرســتی از 
کنید:دقیقــا چــه چیزی دوبــاره اوضــاع را بــرای شــما مورد 

پذیرش و قابل قبول خواهد کرد؟ 
کارهایی که می توانید برای بهبود وضعیت فعلی خود انجام 

بدهید، کدام است؟ فهرستی از این کارها تهیه کنید. 
سعی کنید هر اقدام ممکن- هرقدر که غیرمحتمل به نظر 
 برسد- را مشخص کنید و آن را در لیست خود قرار بدهید. 
در پایان این کار، احســاس بســیار بهتری خواهید داشت: 

حالا دیگر شما کاری برای انجام دادن دارید.

      راحــت بخوابید:بخــش قابــل توجهــی از زندگــی 
گاه شما وقتی که در خواب هستید، اتفاق می افتد.  ناخودآ
غ از تصمیــم گیری بــه رختخواب  ســعی کنید با فکری فــار
بروید. ســعی نکنید که راه حلی را برای مســئله پیدا کنید. 
ج شــدن از چرخــه ناامیــدی آماده  فقط خــود را برای خــار
گاه  کنید. درطول شب وقتی که خواب هستید ذهن ناخودآ
شما منابع لازم برای قوی تر شدن شما را پیدا خواهد کرد.

گرچه این کار مشکل شما        مطلبی خنده دار بخوانید:ا
را حل نمی کند؛ اما بیشتر مواقع تمرکز شما را بر چیز دیگری 
قــرار می دهــد و یــک وقفه موقتــی در شــما ایجــاد می کند. 
باید بدانید که این تکنیک بــا روش پرهیز و اجتناب کردن 
یکسان نیست و تنها به عنوان یک آرام کننده به کار می رود. 
پس از آن به راه خود به رشد و به آن چیزی بپردازید که باید 

آن را حل کنید.
     دیگــر خــود را ســرزنش نکنید:شــاید شــما واقعــا کار 
اشــتباهی انجام داده ایــد و وضعیت فعلی شــما نتیجه آن 
اشتباه است. مســئولیت اشــتباه خود را بپذیرید؛ اما خود 
را سرزنش نکنید. همه اشــتباهات شما مربوط به گذشته 
 می شــود. شــما الان در زمــان حــال هســتید و مــی توانیــد 
در رابطــه بــا آن اشــتباه کاری بکنید. ســرزنش کــردن تنها 

 موجب سنگین شدن گذشته می شــود و شما را بیشتر
در آن غرق می کند. به هر بهای ممکــن از این کار دوری 

کنید.
     قدم بزنید:پیشنهاد می کنم که حتما به پیاده روی 
رفته و قدم بزنید. عمل حرکت کردن صرفا انگیزه اقدام 
کردن را در شــما به وجود می آورد و به شــکلی امیدوارنه 
 ذهن شــما را شــفاف تــر می کنــد. پیــاده روی همیشــه 
 بــه مــن در نظــم بخشــیدن بــه افــکارم کمــک می کنــد 
و ابهامات موجود را کاهش می دهد. به علاوه، می دانید 
که پیاده روی عملی کاملا رایگان و بدون هزینه اســت.
     در آینــده بایســتید و به مســئله خود نــگاه کنید:

این راه حل با راه حل شماره شش کاملا درارتباط است. 
وضعیت فعلی خود را توصیف کنید و آن را از منظر آینده 
مشاهده کنید. آیا ی کسال بعد از لحظه کنونی مسئله 
شــما اهمیت فعلی خود را دارد و به همین انــدازه برای 
شــما بــزرگ اســت؟ پنج ســال دیگــر چطــور؟ یا 1۰ ســال 
کامی یا همان مســئله ناامیدکننده   دیگر؟ قــرار دادن نا
 در یــک فضــا و موقعیــت بــزرگ تــر آن را ضعیف تــر کرده 

یا حداقل مدیریت آن را امکان پذیر می کند.
      یک غذای خوشمزه بپزید:آشپزی در عین سادگی 
 و یــک نواختــی خــود یــک هنــر اســت و هر بــار که شــما 
به انجام یک کار هنری می پردازید، جهــان را از دریچه 
ذهن شــهودی خود مشــاهده می کنید. به این ترتیب 
غ از ناامیــدی موجــود- راه حــل  اســت کــه شــما- فــار
مســئله را فراخوانــده و آن را طلــب می کنید نــه اینکه با 
 استنتاج منطقی آن را پیدا کنید. آشپزی کم هزینه ترین 

و لذیذترین هنری است که می توانید داشته باشید.
      بــه مهمانــی برویــد:در بــه کار بــردن ایــن روش 
زیــاده روی نکنیــد و آن را بــه راه فــراری از واقعیــت خود 
تبدیل نکنید. بااین حال، شرکت در مهمانی و جشن ها 
کامی شــما  می تواند تاثیر بســیاری در کاهش شــدت نا
داشته باشد. بیرون بروید، با دیگران ارتباط برقرار کنید 
و ببینید کــه آیا مــی توانیــد اخــم هایتــان را از صورتتان 
 بزداییــد یــا نــه. شــما مــی توانیــد بعــدا- وقتــی ذهــن 
و جســمتان به تعــادل رســید- دوبــاره به مســئله خود 

بپردازید.
 فـــهــــرســـــتــــــی از موفقیت هـــــا و دســتاوردهای 
کــه همــه  گذشــته خــود تهیــه کنید:نیــازی نیســت 
جزییــات آنهــا را یادداشــت کنیــد. فقـــــط کافی اســــت 
 کــه پشــت میــزی بنشــــــینید و تمامــی پیشــرفت هـــــا 
و دستاوردهایتان یا حداقل مهم ترین آنها را به یاد آورید. 
 دیدن موفقیت های خودتان ســنگینی بــاری که هنوز 
با خود حمل می کنید را کم کرده و به شما کمک می کند 

تا با سرعت بیشتری بر ناامیدی خود غلبه کنید.

هرچـه توانایـی شـما در جمـع کـردن، برطـرف کـردن و غلبـه کـردن بـر ناامیـدی بیشـتر باشـد، رشـد 
بیشـتری را تجربـه خواهیـد کـرد. بـه گـزارش بـازده اجتنـاب کـردن از ناامیـدی، دور شـدن یـا پنهان 
شـدن از آن و گمـراه کـردن مسـیر بازی،هیـچ یـک از ایـن روش ها- باعث نمی شـود که شـما به انسـان بهتری 
تبدیـل شـوید. در مقابـل، مـی توانیـد از فهرسـت ابزارهـا و روش هـای زیـر اسـتفاده کنیـد تـا ماجراهـای 

ناامید کننده و محدود کننده خود را برطرف کنید.

هر چه فرد 
از روابط 

بیشتر 
اجتماعی 

برخوردار باشد 
از سلامت قوی 
روحـی و روانی 

برخوردار 
خواهد بود

شیطان 
می گوید 

در مورد بنی آدم 
هرچه مرا خسته 

کند که فریبم 
را نخورند، در 
سه چیز موفق 
می شوم آنها را 

فریب بدهم
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ک کن یا چیزی از این قبیل    هرگز گوش پا
گــوش خــود نکنیـــــد؛ در غیــر ایــن  را وارد 
صورت، خود را در معرض خطر پارگی پرده گوش قرار 

خواهید داد. 
  بــرای جلوگیــری از تجمــــع بیــش از حــد مــواد 
ک در گوش خود، می توانید به  وسیله یک  چســبنا
کیــزه و نرم، گــوش خارجی خــود را  لیف یــا  پارچــه پا

تمیزکنید.
  پــس از اســتحمام یا شــنا گوش خــود را با گوشــه 
 یــک حوله خشــک و تمیــز به آرامــی خشــک کنید یا 

از سشوار با فاصله مناسب و دور استفاده کنید.
  در صــورت بــروز علائمــی دال بــر عفونــت گــوش 

یا کم شنوایی به پزشک مراجعه کنید.
  صدای رادیــو، تلویزیون، ســی دی، پلیر، آی پاد 

و ام پی تری پلیر را در محدوده ایمن نگه دارید.
  از گوش کردن به موسیقی با صدای بلند، به ویژه 

از طریق هدفون، خودداری کنید.
  هنگام کار با ماشین آلات پر ســر و صدا، ابزارآلات 
برقی یا شرکت در کنسرت های موسیقی که معمولا 
 پر ســر و صداترنــد، از گوشــی های محافظ اســتفاده 
کنید. ابزارهای حفاظت از شنوایی مثل گوشی های 
محافظ، گوش پوش ها، کلاهک هــا و محافظ های 
گــوش معمــولا در داروخانــه هــا عرضــه مــی شــوند. 
درجه و میزان محافظت مارک های مختلف محافظ 
گر مطمئن نیستید  گوش،  چندان متفاوت نیست. ا
کدام نوع برایتان مناسب تر است یا چگونه باید از آنها 

استفاده کرد، از پزشکتان بپرسید. 
گــوش دقیقــا    بهتریــن نــوع و بهتریــن محافــظ 
 همانــی اســت کــه شــما احســاس راحتی بیشــتری 
بــا آن داریــد و می توانید هنــگام نیــاز از آن اســتفاده 

کنید.

سال سیزدهم، شماره 3086 
  دوشنبه

13 آذر  1396 

آشنایی با میوه های فصلی

گریپ فروت دوستی برای قلب است
الهام طاهری، کارشناس ارشد گیاهان دارویی 
بــه یکــی از میــوه هایــی کــه مصــرف آن چنــدان 
رواجی بین خانواده ها ندارد و خواص آن اشاره کرده است 

که به آن می پردازیم:

    خواص
 گریپ فروت میوه ای از خانواده مرکبات اســت که سرشــار 
از ویتامین ســی و پتاســیم اســت. مواد معدنی که در این 

میوه وجود دارد فولات و آهن و کلسیم و... است. 
کاروتن  نوعی از گریپ فروت که قرمز رنگ اســت دارای بتا
کاروتــن بــدن آن را بــه ویتامین آ  اســت کــه بــا مصــرف بتا

تبدیل می کند.
 این میوه دارای فیبر زیاد و کمی کالری و موادی است که 

بدن را در برابر سرطان و سلول های سرطانی مقاوم کرده 
و همچنین برای بهبود بیماری های قلبی مفید است.

 عمل هضم با خوردن این میوه آسان تر شده و ترشح شیره 
معدی و کیسه صفرا را سرعت می بخشد. 

ضمنا بــا دارا بــودن ویتامیــن C و بیوفلاوونوئیــد در حفظ 
ســلامت قلب و عروق بــدن موثرند و بــه تولید قنــد و مواد 

حیاتی مورد نیاز بدن کمک می کند. 
گل هــای گریــپ فــروت هــم خــواص زیــادی دارد؛ مثــل 
خاصیت ضدتشــنج و لرز و همچنین دم کــرده آن را موقع 

تشنج، زکام و تب می توان میل کرد. 
گر صبح  خواص دیگر آن  ادرارآور بودن است به خصوص ا
ناشــتا میل شــود، این کار باعث می شــود ســموم  از بدن 
ج شــود. علاوه بــر این خــون را تصفیه می کنــد، کلیه   خار

ک می سازد، خونریزی بواسیر را کاهش می دهد  و کبد را پا
و اختلالات مفصلی را بهبود می بخشد.

 در ضمــن بــرای افــرادی کــه موهــای شــکنندهای دارند
 و برای کسانی که عفونت های ریوی و تبخیز دارند، مفید 
اســت. همچنیــن بــه دلیــل فیبــر فراوانــی کــه دارد باعث 
کاهش اشتها شده و در رژیم غذایی افراد چاق موثر است 
و یک نــوع فیبر محلــول به نــام پکتین هــم دارد کــه برای 
افرادی که کلسترول بد خونشان زیاد است، مناسب بوده 

و به کاهش کلسترول خون آنها کمک می کند. 
 لیکوپن موجود در این میوه نیز از بزرگ شــدن پروســتات 

در مردان جلوگیری می کند.
کــه در آن وجـــــود دارد، مــی تــوان از  از  مـــــــواد دیگــری 
اســیدفنولیک نام برد که مانع تشــکیل نیتروزامین)مواد 

سرطانزا( بالیموندیدترپن و مونوترپن می شود. 
کــه   ایــن مــواد موجــب تولیــد آنزیــم هایــی مــی شــوند 

 در جلوگیــری از پیدایــش ســرطان موثــر اســت
 و همچنین بیوفلاوونویید کــه از عملکرد 

هورمــون هایــی کــه باعث رشــد غده 
جلوگیــری  شــود،  مــی  )تومــور( 

می کند.در تحقیقی در افراد مبتلا 
به روماتیســم مفصلــی، لوپوس 
و شــماری دیگــر از مبتلایــان بــه 

اختلالات التهابی دریافته اند 
که مصــرف روزانــه گریپ 

فــروت نشــانه هــای 
بیماری ایــن افراد 

را کاهش می دهد. 
 محققــان بر ایــن باورنــد که ایــن کاهــش نشــانه بیماری 
گلاندین  از مواد شیمیایی گیاهی که مانع ایجاد پروستا

یعنی ماده التهاب زاست، ناشی می شود.

تست                        جایزه 

هشدار                          هفته

استخوان شکننده است

چهار گام برای پیشگیری  از پوکی استخوان
یکـی از اختـلالات اسـکلتی میـان مـردم پوکـی اسـتخوان اسـت کـه امـروزه بـه خاطـر 
تغییـر سـبک زندگـی شـیوع بیشـتری یافتـه اسـت. بـه همیـن منظـور بـد ندیدیـم 
توضیحاتـی را در ایـن رابطـه بـا نظـر متخصصیـن بدهیـم. بـد نیسـت بدانید اسـتخوان های 
 معمولـی سـالم شـبیه بـه کنـدوی عسـل هسـتند. اگـر تراکـم خـود را از دسـت بدهنـد، 

به راحتی شکسته می شوند. به این استخوان ها می توان استخوان متخلخل گفت.

مسابقه دانستنی های تغذیه ای

علاقه  منــدان بــرای شــرکت در ایــن مســابقه 
می تواننــد بــا توجــه بــه متــن زیــر، بــه ســوال  
 چهار گزینــه ای پاســخ را بــا ذکــر نــام و نــام خانوادگــی 
و عنوان »مســابقه تغذیــه« بــه شــماره 09139026414 
پیامک کنند. آخرین مهلت شــرکت درمســابقه 17 آذر 

است.

    رژیم مناسب برای رفع نارسایی مزمن کلیه
برای کمک بــه درمان بیماری نارســایی کلیه چند غذا 

مناسب است:
   ســوپ گشــنیز: گشــنیز، اســفناج یــا بــرگ چغنــدر، 
غ خانگی  عــدس، کمی برنــج، ماهیچه گوســفند یا مــر

بدون چربی.
   آش جــو بــا لوبیــا: جوپوســت کنده که با لوبیا شــب 
تا صبــح روی شــعله ملایم پخته شــود، هنــگام مصرف 

کمی روغن زیتون با کمی آب لیموترش اضافه کنند.
  ســوپ نخود فرنگــی: نخود فرنگــی، ســبزی نعناع، 
جعفری، گشنیز، همراه با هویج رنده شده، پیاز، نمک 
غ  و زردچوبه، کمی جو، عدس و ماهیچه گوسفند یا مر

خانگی بدون چربی. 
   کته گشنیز یا شوید: برنج و گشنیز یا شوید که کاملا 
پخته و نرم شده باشد، همراه با کمی ماهیچه گوسفند 

غ خانگی بدون چربی. یا مر
  سوپ بلال: دانه های بلال، عدس، هویج، گشنیز 
با نمــک و پیــاز و زردچوبــه که روی شــعله ملایــم پخته 

شده باشد.
  ســوپ گندم: مانند ســوپ بــلال همراه بــا مقداری 

گندم و مرزنجوش خشک با غذا طبخ شود.

    سوال مسابقه
مواد غذایــی ســوپ گنــدم کدامیــک از گزینه هــای زیر 

است؟
الف. گشنیز، عدس، گندم، هویج،   دانه های بلال 

ب.عدس، هویج، مرزنجوش خشک،  گشنیز، اسفناج    
ج. هویج، گشنیز   عدس، مرزنجوش خشک،  دانه های 

بلال، گندم  د.هیچ کدام

   نام برنده هفته پیش:  
مصطفی مــرادی. برنده عزیز برای دریافــت جوایز خود 
می توانــد ضمن تمــاس بــا شــماره 32218182 و همراه 
داشــتن کارت شناســایی به دفتر روزنامه اصفهان  زیبا 
مراجعه کند. نهایت فرصت برای دریافت جوایز دو هفته 

پس از چاپ است.)پاسخ هفته پیش گزینه د بود.(

علائم
ممکن است در مراحل اولیه علائمی نداشته باشد؛ اما به تدریج علائم بیماری آشکار می شود 

و استخوان هایتان را ضعیف می کند بدین ترتیب که: 
    کوتاه شــدن قد به مروز زمان: چون ستون فقرات شما شکســتگی های کوچکی دارد که 

معمولا غیر قابل توجه و بدون درد هستند.
  کمردرد: استخوان های شکسته در قسمت پایینی کمر می توانند درد زیادی را معمولا برای 

یک هفته دربر داشته باشند.
  شکستگی استخوان: افرادی که استخوان های متخلخل دارند، با افتادن و ضربه خوردن 

راحت تر از انتظار مجروح می شوند.
  حالت قوز کرده: داشتن فشار شکستگی در ستون فقرات می تواند باعث قوز کمر شود. 

مخاطرات
عواملی که در بروز پوکی استخوان 

تاثیر دارند، عبارت اند از:
  انــدازه بــدن: داشــتن قالــب 
بدنی کوچک به عنــوان احتمال 
متخلخــل  اســتخوان   داشــتن 

در نظر گرفته می شود.
  نــژاد: آســیایی و آمریکایی هــا 
بیشتر در معرض خطر این بیماری 

هستند.
  ســن: افــراد بــالای 45 ســال 
در مــــعــــــرض خــــــطـــــــــر بــــــالای 
بیماری های استخوانی هستند.

  جنسیت: زنان بیشتر از مردان 
به این بیماری مبتلا می شوند.

راهکارهای پیشگیری
شــما می توانید با روش های زیر استخوان های خود را 

برای بقیه عمر سالم و قوی نگهدارید:
    غذاهای سرشار از کلسیم و ویتامین دی بخورید.

    از ســیگار کشــیدن و نوشــیدن مشــروبات الکلــی 
بپرهیزید.

    کار کردن می تواند ســلامتی اســتخوان ها را تقویت 
کند.

    ویتامین و مکمل مصرف کنید.

    حــدود 30 درصـــــد 
جمعیت ایران در سن 35 تا 40 

ســالگی در معرض پوکی اســتخوان 
هستند.

    8 درصد زنان ایرانی مبتلا به 
پوکی استوان هستند.

15 سال یازدهم، شماره 2697 سلامت
  یکشنبه

27 تیر  ۱۳95 

نام گونه: کرکس مصری )Neophron percnopterus( / رده: پرندگان

)EN( کثر مناطق استان اصفهان            وضعیت بقا: در معرض خطر انقراض زیست بوم محلی: ا

کندگی: پناهگاه حیات وحش موته، منطقه حفاظت شده کرکس و مناطقی  پرا
از شهرستان های نائین، خور و بیابانک، اردستان، آران و بیدگل و کاشان

کرکــس مصــری کوچک تریــن گونــه کرکس اســت که در حین پرواز با پوشــش ســفید 
گــوه ای شــکل شــناخته مــی شــود. پوســت  و شــاهپرهای پــروازی ســیاه رنــگ و دم 
صــورت بطــرف پاییــن تــا ناحیــه گلــو لخــت و زرد رنــگ اســت. از نظــر پوشــش پر بین 
نرهــا و مــاده هــا تفاوتــی وجــود نــدارد. در فصــل تولیــد مثــل صــورت در نرهــا پررنگتــر 
و متمایــل بــه نارنجــی اســت. همچنیــن مــاده هــا10 تــا 15 درصــد ســنگین تر از نرهــا 
کــه نــوک آن ســیاه اســت.  هســتند. کرکــس مصــری دارای منقــاری زرد رنــگ اســت 
کــه  کــه جهــت برداشــت تکــه هــای گوشــت از بیــن اســتخوان ها،  منقــار لاغــر بــوده 

ســایر کرکس هــا توانایــی برداشــت آن را ندارنــد، تعبیــه شــده اســت. 
# حفاظت_  و  _حمایت_ از _گونه های _ زیستی _ اصفهان

کݡرکݡس ها هم 
به کمک نیاز دارند!

d i d e b a n z e n d e g i . c o m / . i r

تمدید مزایده

آگهی تجدید مزایده

سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری اصفهان

محمدرضا احتشام زاده - شهردار خورزوق

کســیرانی شــهرداری اصفهان در نظر داردبهره بــرداری از جایگاه  ســازمان مدیریت و نظارت بر تا
سوخت CNG واقع در اتوبان شــهید آقابابایی، پل تمدن - خیابان شــهید خزائی - جنب سازمان 
کســیرانی اصفهان را به برنده شــرکت واجد شــرایط که مورد تایید شــرکت ملی پخــش و پالایش  تا

گذار نماید.   فرآورده های نفتی باشد به مدت یک سال شمسی وا

شــهرداری خورزوق به اســتناد مصوبه شــماره دویســت و شــصت شــورای 
اسلامی شهر در نظر دارد یک قطعه زمین واقع در شهر خورزوق خیابان 
شهید پارسی )حمام قدیمی( را با قیمت پایه کارشناسی از طریق مزایده 

عمومی بفروش برساند،

لذا از شرکت های واجد شــرایطی که تمایل به حضور در مزایده را دارند دعوت بعمل می آید جهت 
گهی ظرف مدت 10 روز  خرید شرایط مزایده و ارایه فرم پیشــنهاد قیمت جایگاه فوق از تاریخ نشــر آ
به واحد امور مالی مراجعه و یا جهت کســب اطلاعات بیشتر با شــماره 35688258-031 تماس 

حاصل فرمایید. 
گهی به عهده برنده مزایده می باشد.  1- پرداخت هزینه کارشناسی و هزینه نشر آ

2-کمیسیون در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد. 
ج می باشد.  3- سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد مزایده مندر

اشخاصی که تمایل به شرکت در این مزایده دارند می توا نند با دریافت مدارک از واحد 

مالی شهرداری نسبت به تحویل پیشنهادات خود اقدام نمایید. 

    آخرین مهلت دریافت مدارک از واحد مالی شهرداری تا پایان وقت اداری 96/09/28

    آخرین مهلت تحویل پیشنهادات به شهرداری تا پایان وقت اداری 96/09/29

کات روز پنجشنبه 96/09/30 گشایی پا     تاریخ باز

نوبت اول   



فیلم                         ماندگار

سال سیزدهم، شماره 3086 16
 دو شنبه

13 آذر  1396 
سینما و تلویزیون

جیمز فرانکــو قرار اســت کارگــردان و بازیگر فیلمی 
باشد که درباره زندگی شل سیلوراستاین ساخته 
کــره اســت   مــی شــود.جیمز فرانکــو در حــال مذا
ح ادبی جهــان را  تا یکــی دیگــر از چهره های مطــر
روی پرده بیاورد. وی که در رشته ادبیات تحصیل 
 کــرده و نویســنده کتاب شــعر نیز هســت، ایــن بار 
به سراغ زندگی شل سیلوراستاین رفته که شاعری 
مشــهور در زمینه ادبیات کــودک بود و بــه عنوان 
کارتونیســت و تصویرگــر کتاب هــای خــودش هم 
شــناخته می شــد.این فیلم برمبنای فیلــم نامه 
کریس شلفر و پل ویکنیز با اقتباس از کتابی نوشته 
ک با عنوان »پسری به نام شل« ساخته  لیسا روگا
می شــود. فیلم با تمرکز بر شخصیت و تلاش های 
کــه  می گیــرد  شــکل  سیلوراســتاین   حرفــه ای 
بــه عنــوان صدایــی منحصــر بــه فــرد در ادبیــات 

کودکان  و نوجوانان شناخته می شود.
جیمز فرانکو پیش از این رمان های مشهور ویلیام 
کنر یعنی رمان »خشم و هیاهو« و »گوربه گور« را  فا
جلوی دوربین برده بود و بعد به سراغ »در نبردی 
مشــکوک« نوشــته جــان اشــتین بک رفت.شــل 
 سیلورســتاین شــاعر، نویســنده، کاریکاتوریست 
گو  و خواننده آمریکایی ۲۵ سپتامبر ۱۹۳۰ در شیکا
متولــد شــد و در ۱۰ مــه ۱۹۹۹ بــر اثــر حملــه قلبــی 
گرچه به عنوان شاعر  درگذشــت. سیلورســتاین ا
و نویسنده کودکان شناخته می شــود؛ اما آثارش 
بین بزرگسالان نیز بســیار دوست داشتنی است. 
سیلورســتاین از کودکــی اســتعداد ذاتــی خاصــی 
 در نقاشــی و نوشــتن داشــت. آثار سیلورســتاین 

به فارسی ترجمه و منتشر شده اند.

 شل سیلوراستاین 
زنده می شود

 رونمایی از دو فیلم کوتاه 
در پاتوق فیلم کوتاه اصفهان

ســی و ســومین نشســت پاتــوق فیلــم کوتــاه 
اصفهــــــان امــــــروز برگــــــزار می شــــــود و بـــــه 
کران دو فیلم کوتاه و رونمایی از فیلم های کوتاه »ارباب  ا

حلقه ها« و »پیک نیک شمال« اختصاص دارد.
ک« )اسماعیل منصف( و »آغی«  فیلم های کوتاه »آردا
)یوســف کارگر( در نشســت این هفته پاتوق به نمایش 
درمی آیــد و از دو فیلــم کوتــاه »اربــاب حلقه هــا« )رضــا 
بهــروزی( و »پیک نیــک شــمال« )ارســلان ســلطانی( 
رونمایــی خواهــد شــد.علاقه مندان بــرای شــرکت در 
 پاتوق فیلم کوتاه  می توانند امروز، راس ســاعت۱6:۳۰ 

به نگارستان امام خمینی ) ره ( مراجعه کنند.

 حضور دو فیلم از ایران 
در جشنواره فیلم دوبی

فیلــم هــای »آذر« و »آن ســوی ابـــرهـــــا«به 
کارگردانــی مجید مجیدی در جشــنواره فیلم 
کــران مــی شــوند.به گزارش بنیــاد ســینمایی  دوبــی ا
 فارابــی، فیلــم »آذر« بــه کارگردانــی محمــد حمــزه ای 
و تهیه کنندگی نیکی کریمی در جشــنواره جهانی فیلم 
دوبی به نمایش در می آید.در چهاردهمین جشــنواره 
 جهانــی فیلــم دوبـــــی کــه از ۱۵ تــا ۲۲ آذر ســال جــاری 

در امارات متحده عربی برگزار می شود.

اخبار                           سینما

فیلم این روزهای هنر و تجربه اصفهان 

خ کله سر
خ« نوشــته و کارگردانــی  فیلــم ســینمایی »کلــه ســر
 کریم لــک زاده و بــه تهیــه کنندگی مهدی رشــیدی 

به تازگی به هنر و تجربه اصفهان آمده است.
در خلاصه داستان این فیلم آمده است:  

فرهاد پــس از ســال ها بــه زادگاهش، روســتایی کوهســتانی 
خ می دهــد،  برمی گــردد، وقتــی قتلــی پیــش چشــمش ر
 در جســت وجوی حقیقت پا در جنگلی می گذارد که کسانی 

در انتظار او هستند.
بهزاد دورانی، علی باقری، سونیا سنجری، مونا محمودزاده، 
کبــر نــژاد، لیــلا طاهـــــر پســــند،   وحیـــــد حبیبیــان، میــلاد ا
کفــراش در ایــن فیلــم بــازی   احــد محمدکرمــی و وحیــد 

می کنند.

تحقق روياهای سينمايی اصفهان بر ساحل زاينده رود
ح شد: در بازديد ناهید تاج الدین و اعضای شورای شهر اصفهان از پيشرفت فیزيكی پرديس سینمایی ساحل مطر

درب ورودی پردیس ســینمایی ســاحل پس از دقایقی 
انتظــار، بــا حضــور رئیــس کمیســیون فرهنگی شــورای 
گهان هرچه  اسلامی شهر اصفهان گشوده می شــود و نا
خاطره از ســینمای ســاحل تک ســالنه در ذهنــم وجود 
دارد، جایش را به شن و ســیمان، الوار، شاخه های آهن 
و دیوارهای آجــری می دهدکه نشــان از اتمــام عملیات 
تخریــب و آغــاز عملیــات اجرایــی پردیــس ســینمایی 
ســاحل دارد. پردیســی کــه بــه گفتــه ســید مصطفــی 
کنون طبق برنامه زمان بندی شده پیشرفته  حسینی:»تا
و به شرطی درفروردین ۹7 افتتاح خواهد شد که بودجه 
مربــوط بــه ســال ۹6 که از ســوی شــورای اســلامی شــهر 
تصویب و تنها ۳۰الی 4۰ درصد آن محقق شــده، تکمیل 
شــود.«این پروژه که از جمله پروژه هــای مهم همکاری 
بین نهادهایی مانند شهرداری، حوزه هنری و موسسه 
فرهنگی تبلیغاتی بهمن سبز است»پذیرای مخاطبان 
در هفت سالن مجزا شامل دو سالن تخصصی سینمای 
۳d، ســینمای دالبــی Atmos، ســینمای روبــاز، مــوزه 
ســینما، کافه ســینما، کافه کتــاب، گالری، Eســینما با 
 قابلیت پخش انیمیشن،D سینما یا سینمای دیجیتال، 
دو ســالن ســینمای لیزر و ســینمای کــودک بــه انضمام 
مهدکودک خواهد بود که از لحاظ سخت افزاری نزدیک 
به دو و نیم میلیارد تومان از هزینه نهایی شــش میلیارد 
تومانی این پروژه را به خود اختصاص داده که از این مبلغ 

همچنین عایق صوتی سالن های نمایش است که این 
مورد، بزرگ ترین مشکل پردیس های سینمایی تهران 
بوده و با همکاری تکنسین های اصفهانی در حال مرتفع 
 شــدن اســت. همچنین بایــد به طــرح ســینمای روباز، 
در بهار خواب ســینما ســاحل که مشرف به چشــم انداز 
بی نظیر ســی وســه پــل و زاینــده رود اســت، اشــاره کنم 
که طبق برنامه های متصور شــده، محل مناسبی برای 
ک در حین مشاهده فیلم است.  صرف نوشیدنی و خورا
سیســتم صوتــی این ســینما، به وســیله هدســت های 
وای فای دار تامین شده و در زمستان و تابستان نیز چتر 
 حرارتی برودتــی، تماشــاچیان را از گزند تغییــرات جوی 
در امــان خواهد داشــت. ویژگــی مهم دیگر این ســینما 
نیــز نصــب تعــدادی دوربیــن جهــت رصــد ســی وســه 
پــل بــرای گردشــگران خارجــی اســت.«از جملــه دیگــر 
برنامه های پردیس سینمایی ساحل می توان به طرح 
برنامه»صدای اصفهان« اشاره کرد. در این طرح، بنابر آن 
است تا تعدادی از فیلم های سینمایی با لهجه اصفهانی 
به صورت همزمــان دوبله شــود که تجهیــزات دوبله آن 
فراهم شــده و تمامی  صداپیشــگان از میان هنرمندان 
اصفهانــی انتخاب شــده انــد. این طــرح البته بــه دلیل 
 کمبود مکان عملیاتی نشــده اســت. به گفته حســینی 
با تکمیل ایــن پــروژه به طــور مســتقیم بــرای ۲۵ نفر نیز 

اشتغال زایی خواهد شد.

نیز تامین ســه تا چهار میلیــارد تومان آن بر عهده موسســه 
کنون بــه وظایــف خود عمــل کرده  بهمن ســبز اســت که تا
 اســت.«مدیر امور ســینمایی حوزه هنری اســتان با اشــاره 
به افزایش ظرفیت این سینما به دو برابر رقم گذشته ادامه 
داد:»پیش از این ظرفیت سینما ساحل 6۲۰ نفر بود که پس 
از تبدیل به پردیس، تنها ســالن اصلــی آن 6۲۰ نفر ظرفیت 
 خواهد داشــت و دیگر ســالن هــا ۱۵۰ تایــی، ۲۵۰ تایــی و.. .

در نظــر گرفتــه شــده کــه مجموعــا ۵۵۰  صندلــی بــه تعــداد 
گرچه  صندلی های گذشته افزوده شده است.« این ارقام ا
نوید بــه وجــود آمدن یــک چرخــه تجــاری هنری بــا حضور 
فیلم های متعدد در سالن های مختلف را می دهند؛ اما به 
گفته وی باتوجه به استانداردهای داخلی، اصفهان نیازمند 
۳۰ سالن سینماســت؛ اما تلاش ما بر آن اســت تا در دو سال 
آینده و با تصویب بودجه ۹7 توســط شــورای اســلامی برای 
تبدیل سینماهای سپاهان، ایران، اندیشه و سیتی سنتر به 

پردیس های سینمایی بتوانیم از » فیلم سوزی« هایی که در 
گذشته با آن روبه رو بودیم جلوگیری کرده و تمام فیلم های 
سینمایی کشــور را نمایش دهیم.« این مسئله در حالی در 
دهه نود مطرح می شود که استاندارد جهانی سالن سینما، 
یک ســالن به ازای هر ده هزار نفر اســت؛ اما در اصفهان این 
رقم به یک ســالن برای هــر صدهزار نفر تقلیــل یافته و حتی 
نسبت به دهه ۵۰ که اصفهان با جمعیت ۱87 هزار نفری ۱8 
سالن نمایش فیلم داشته، ترازی منفی را نشان می دهد و 
ساخت پردیس های سینمایی در همین راستا در دستور کار 
نهاد های مسئول قرار گرفته است. سید مصطفی حسینی 
همچنیــن با مطــرح کــردن ایــن نکتــه کــه بســیاری از ایده 
های به کار گرفته شــده در پردیس ســینمایی ساحل برای 
نخستین بار اســت که در کشور اجرا می شــود، گفت:»یکی 
از مهم ترین ویژگی های پردیس سینمایی ساحل نمایش 
همزمان هفت فیلم متفاوت با طیف مخاطبان مختلف و 

ظهـر شـنبه، دوازدهـم آذر جـاری، در هـای و هوی باد و بـرگ های زرد و نارنجـی ریخته بر كناره 

عادل 
امیری

سـاحل زنـده رود، پردیـس سـینمایی در حـال سـاخت سـاحل میزبـان بازدیـد ناهیـد تـاج الدیـن 
نماینـده مـردم اصفهـان در مجلـس، فریـده روشـن، نصیـر ملـت و مهـدی مزروعـی از اعضـای 
شـورای اسـلامی شـهر اصفهـان و مهیـن شـكرانی، شـهردار منطقـه یـک اصفهـان بود تـا از خلال 
توضیحـات سـید مصطفی حسـینی، مدیـر امور سـینمایی حوزه هنری اسـتان، به تحقق شـعاری 
 كـه بـر شیشـه هـای سـكوریت مـات و رنـگ خـورده باجـه بلیـت فروشـی نوشـته شـده بنگـرد كـه 

می گوید: سینما تجربه مشترک غم و شادی، هیجان و آرامش و رویای زندگی است!

برنامه سینماهای 
اصفهان

اكران                       روز

  سپاهان) سالن اصلی(     خالتور، زرد
  سپاهان)سالن ۲(  ثبت با سند برابر 

است /  قاتل اهلی
  پردیس چهارباغ     خالتور / قاتل 

اهلی/  ثبت با سند برابر است / غیرمجاز/  
ماه در جنگل / قهرمانان کوچک/ 

 خفگی/  ملی و راه های نرفته اش
  قدس)سالن ۱(    خالتور

  قدس )سالن ۲(     قاتل اهلی
  فلسطین       قاتل اهلی

سال یازدهم، شماره 162698
دوشنبه

28 تیر  ۱۳95 
سینما و تلویزیون

ــردم  ــه م ــد ک ــردم بدهن ــه م ــزی را ب ــد چی ــران می خواهن پیام
فکــر می کننــد خودشــان دارنــد! انبیــا بــرای اصــاح روح زنــدگی 
آمده انــد نــه بــرای اصــاح ابــزار زنــدگی. انبیــا آدم می ســازند و 
دیگــران ابــزار بــه دســت آدم هــا می  دهنــد. پــس اول بایــد مردم 
ــغ  ــه تی ــود وگرن ــان داده ش ــه دستش ــزار ب ــد اب ــوند، بع آدم ش

 شهید مطهریدادن در کــف زنــی مســت خواهــد بــود.

آگهی مناقصه 96-13 
شهرداری اصفهان در نظر دارد جهت اجرای پروژه های زیر از طریق برگزاری مناقصه انتخاب 

پیمانکار نماید. 

تذکرات: 
     شرکت کنندگان موظف به ارایه رتبه بندی مرتبط از سازمان مدیریت و برنامه ریزی می باشد. 

       پیمانکاران ملزم به ارایه اسناد و مدارک شرکت، گواهی تایید صلاحیت ایمنی و سوابق کاری خود قبل از تهیه اسناد می باشند، 
بدیهی است تحویل اسناد مناقصه منوط به ارزیابی سوابق و توان شرکت کنندگان می باشد. 

       برنده مناقصه جهت عقد قرارداد باید معادل 5 درصد مبلغ مورد پیمان را به عنوان تضمین تعهدات پیمان به صورت ضمانتنامه 
بانکی، اسناد خزانه یا اوراق مشارکت به شهرداری تسلیم نماید. 

       واجدین شــرایط می تواننــد از تاریــخ 96/09/18 لغایت 96/09/27 همــه روزه به جزء روزهــای تعطیل به حــوزه معاونت عمران 
شهری واقع در خیابان کاوه ابتدای اتوبان دکتر چمران مراجعه و با ارایه معرفینامه کتبی شرکت و سایر مدارک نسبت به دریافت اسناد 
مناقصه اقدام نمایند. لازم به ذکر است کلیه اســناد مناقصه می بایست توسط شــرکت کننده تایید، مهر و امضا شده و طبق شرایط 

مناقصه ضمیمه پیشنهاد خود نمایند. 
کت ها  خ  1396/09/28 می باشد، بدیهی است دریافت پا       آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت تا ساعت 14 روز سه شــنبه مور

بعد از ساعت مقرر امکان پذیر نمی باشد. 
کت ها جهت  گشایی پا        حضور نماینده تام الاختیار و مطلع به آنالیز قیمت پیشنهادی و با معرفینامه کتبی شرکت کننده در روز باز

ارایه توضیحات تکمیلی احتمالی در محل معاونت عمران شهری الزامی است. 
       شهرداری اصفهان در رد یک یا تمام پیشنهادات مختار است. 

       برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 
گهی مناقصه به عهده برنده مناقصه می باشد.         هزینه چاپ آ

       جهت دریافت اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی http://www.isfahan.ir مراجعه نمایید. 

نام پروژه 
مبلغ برآورد اولیه 

تقریبی به ریال 
محل تامین اعتبار 

شهرداری 
مدت اجرای 

عملیات 
سپرده شرکت در 
مناقصه به ریال 

تکمیل تعمیرات و بازسازی استخر نور 
)96-13-51(

//429/600/000 ماه منطقه 7/700/000/0009

زیرسازی و آسفالت معابر منطقه 4  
)96-13-52(

//415/500/000 ماه منطقه 3/000/000/0004

مزایده
  امور سینمایی استان اصفهان  

گذار نماید.  در نظر دارد تعدادی از واحدهای تجاری مشروحه ذیل را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره وا

نشانی امور سینمایی: خیابان چهارباغ عباسی - کوی سپاهان - طبقه فوقانی سینما سپاهان  
  تلفن تماس:  031-32207576

ج  ک ر ح املا شماره تلفن متراژ نشانی شر

45721977-031حدودا 120 متر گز- بلوار معلم - ابتدای خیابان سپاه- سینما بهار مغازه 1

32207576-031حدودا 28 متر چهارباغ عباسی - کوی سپاهان - سینما سپاهان تریا 2

45721977-031حدودا 15 متر گز- بلوار معلم - ابتدای خیابان سپاه- سینما بهاربوفه 3

نوبت اول   



 سرقت مسلحانه 
در پوشش فروش خودرو

دو ســارق که در پوشــش فروش خــودرو از 
خریــداران ســرقت مســلحانه مــی کردند، 

شناسایی و دستگیر شدند.
 بــه گــزارش میــزان، اول آبان مــاه فردی بــا مراجعه 
به کلانتری ۱۵۸ کیانشــهر به ماموران اعلام داشت 
کــه توســط سرنشــیان یــک دســتگاه خــودرو پراید 
سفیدرنگ و با تهدید اسلحه کمری،مورد زورگیری 
و ســرقت عابر بانک قــرار گرفته و ســارقان بلافاصله 
پــس از ســرقت عابربانــک اقدام بــه برداشــت مبلغ 
شــش میلیون تومان وجه نقد داخل حســاب وی 
کردنــد. بــا تشــکیل پرونــده مقدماتــی بــا موضــوع 
»ســرقت مســلحانه« و بــه دســتور بازپــرس شــعبه 
چهــارم دادســرای ناحیــه ۳۴ تهــران، پرونــده در 
گاهــی تهــران بــزرگ قرار   اختیــار اداره یکــم پلیــس آ

گرفت.
مالباختــه پــس از حضــور در اداره یکــم پلیــس 
گاهــان  گاهــی تهــران بــزرگ در اظهاراتــش بــه کارآ آ
گفت:چنــدی پیش در اتوبان بعثت، یک دســتگاه 
خودروی پراید را مشــاهده کردم که پشــت شیشه  
ج شــده بــود؛  گهــی فــروش خــودرو در عقــب آن آ
گهی تماس گرفته و با صاحب  باشماره تلفن داخل آ
پرایــد بــرای بازدید خــودرو، ســاعت ۱۷  در شــهرک 
شــهید بروجردی، روبــه روی مجتمع زیتــون برای 
بازدید خودروی فروشــی قرار ملاقات گذاشتم. دو 
نفر بــه عنــوان فروشــنده در محــل قرار حاضر شــده 
و پــس از صحبت هــای اولیــه در خصــوص قیمــت 
خــودرو و توافق بــر ســر قیمت نهایــی، فروشــنده از 
من درخواســت کــرد تــا یــک موجــودی از حســاب 
بانکــی خود بــه او نشــان دهم تــا اطمینــان حاصل 
کنــد کــه واقعــا خریــدار هســتم تا بــه گفتــه  خودش 
ماشــین را بــرای فــروش 
به شخص دیگری نشان 
کــه واقعــا  ندهــد. از آنجا
قصــــد خریــد خــودرو را 
داشــتم، بــه همــراه این 
دو نفــر بــه مقابل دســت 
عابربانــک رفتیــم کــه به 
محض گرفتن موجودی 
حســاب و اطمینــان از 
وجــود پــول در داخــل 
گهــان ایــن  حســاب، نا
افــــراد بــا نشـــــان دادن 
اســلحه کمری به سمت 
مــن حملــه ور شـــــده و 
ضمــن ضـــــرب و شتــــم 
شـدیـد اقـدام به ســرقت 
عابربانــک کردنــد؛ آنها به ســرعت از محــل متواری 
شــده و در کوتــاه تریــن زمــان اقــدام بــه برداشــت 
 مبلــغ شــش میلیــون تومــان پــول داخــل حســاب 

کردند.
بــا توجــه بــه شــیوه و شــگرد ســرقت و بــا انجــام 
گاهــان موفق به شناســایی  اقدامات پلیســی، کارآ
از مجرمیــن ســابقه دار معاونــت جنایــی  یکــی 
کبر ۵۲ ســاله  گاهــی تهــران بــزرگ بــه نــام  ا  پلیــس آ

شدند.
کبر حکایت از آن داشــت که وی از  بررســی ســوابق ا
مجرمان سابقه دار در زمینه ارتکاب جرایم مختلف 
سرقت، موادمخدر، نزاع و درگیری است که در یک 
فقره از دســتگیری ها، به اتهام مشارکت در جنایت 
در ســال ۸6 که طــی آن مردی ۵۰ ســاله با دســت و 
پای بســته در منطقه خــاوران به قتل رســیده بود، 
دســتگیر و پس از دســتگیری متهــم اصلــی پرونده 
و اعتــراف صریــح بــه جنایــت، پــس از ســیر مراحــل 
 قانونی و به دســتور مقام قضایی از زندان آزاد شده 

بود.
کبر از ســوی مالباخته،  با شناســایی دقیق تصویــر ا
گاهان به مخفیگاه وی در شهرستان اسلامشهر،  کارآ
شهــــرک واوان مــــراجـعـــه و در دوم آذر اقــــــدام بـــــه 

کبر کردند. دستگیری ا
متهم در همان مراحل اولیه  تحقیقات به سرقت از 
مالباخته با همدستی یکی از دوستانش به نام نقی. 
ق۵۳ ساله اعتراف کرد و عنوان داشت که خودروی 
پرایــد نیــز متعلــق بــه همدســتش بــود. بلافاصلــه 
کبر«  »نقی« نیز در همان روز دســتگیر و بــه همراه »ا
گاهــی تهــران بــزرگ منتقــل  بــه اداره یکــم پلیــس آ

 شد.
گاه حمیــد مکــرم، معــاون مبــارزه با  ســرهنگ کارآ
گاهــی تهران بــزرگ، با اعلام  جرایم جنایــی پلیس آ
ایــن خبــر گفــت: متهمــان پــس از انتقــال بــه اداره 
گاهــی تهران بــزرگ، در همــان مراحل  یکم پلیس آ
اولیــه  تحقیقات صراحتا بــه زورگیــری از مالباخته و 
انجام سرقت های مشابه در پوشش فروش خودرو 
اعتراف کردند که در ادامه تحقیقات، محل ارتکاب 
تعــدادی از ســرقت ها در شــهر های حاشــیه تهران 
شناسایی، تحقیقات جهت شناسایی سایر شکات 
گاهی  و مالباختگان در دستور کار اداره یکم پلیس آ

تهران بزرگ قرار گرفته است. 
لذا از شکات و مالباختگانی که بدین شیوه و شگرد 
و توســط افرادی در پوشــش فروش خودرو به ویژه 
فــروش یــک دســتگاه خــودرو پرایــد مــورد ســرقت 
و زورگیــری قــرار گرفتنــد دعــوت می شــود تــا جهت 
شناسایی تصویر متهمین و پیگیری شکایات خود 
گاهی تهران بــزرگ در  به نشــانی اداره یکــم پلیــس آ

خیابان وحدت اسلامی مراجعه کنند.  

 قتل سه عضو خانواده 
پایان دوستی اینترنتی

ک کــه همســر بــاردار و فرزنــد  راز مــرد شــکا
هفــت ســاله اش را قربانــی ســوءظن خود 
کرده بود، با بررســی تلفــن همراهش فاش شــد. به 
گــزارش جام جــم آنلاین، رســیدگی بــه ایــن پرونده 
همزمان با کشــف جســد زنی باردار و کــودک هفت 
ساله اش در یکی از محله های بندرعباس در دستور 
گاهی  گاهان پلیس آ کار تیم جنایی قرار گرفت. کارآ
و بازپرس جنایی در محل مــرگ مادر و فرزند حاضر 
شــدند. آثار کبودی روی گــردن مــادر و فرزند دیده 
ح  می شــد که این موضوع احتمال قتــل آنها را مطر
کــرد. ســرهنگ عبدالمجیــد کرمــی، رئیــس پلیس 
گاهــی اســتان هرمــزگان در ایــن بــاره به جــام جم  آ
گفت: تحقیقات میدانی ماموران نشــان داد، مادر 
بــاردار و فرزندش تبعه یکی از کشــورهای همســایه 
بودند. پدر خانــواده نیز به خاطر شــغلش در یکی از 
جزایر کار می کرد و بعد از ســه ماه کار در جزیره چند 
روزی را بــه خانــه می آمــد. ایــن در حالــی بــود کــه 
همســایه ها در تحقیقــات اعــلام کردنــد، روز قبل از 
قتل صــدای درگیــری زن جوان و شــوهرش بــه نام 
جلیل را شــنیده اند. وی افزود: با کشف این سرنخ 
پدر خانواده دستگیر شــد و در بازجویی ها گفت در 
روز مرگ همســر و فرزندش در خانه حضور نداشته 
است. بررسی تلفن همراه متهم نشان داد او با افراد 
متعددی در شــبکه های اجتماعی ارتباط دارد و بر 
ســر همیــن موضــوع بــا همســرش اختلافی شــدید 
داشت. در ادامه با گزارش پزشــکی قانونی مبنی بر 
مرگ مادر و فرزندش براثر خفگی، روند رسیدگی به 
گاهی  پرونده وارد مرحله ای تازه شد. رئیس پلیس آ
استان هرمزگان خاطرنشان کرد: بازجویی ها از تنها 
مظنــون پرونــده ادامــه داشــت تــا اینکــه او لــب به 
اعتراف گشود و به قتل همسر و فرزندش اعتراف کرد 
و گفت: »به خاطر اینکه دور از خانواده بودم بیشتر 
وقت خود را در شبکه های اجتماعی می گذراندم و 
با زنــان در ارتباط بودم. همین ارتباط باعث شــد از 
شــش ماه قبل به همسرم مشکوک شــوم. هر وقت 
که به او زنگ مــی زدم در حال مکالمه بــا تلفن بود و 
این شک مرا بیشتر کرد. حس می کردم او هم مثل 
من با افراد غریبه ارتباط دارد. شب حادثه به خانه 
آمده و بر سر همین موضوع با همسرم درگیر شدم. 
او شــش ماهه بــاردار بود و تــلاش می کرد بــه جنین 
آســیبی نرســد. با دســت گلویش را گرفتــم و محکم 
فشــار دادم. وقتــی بــه خــودم آمــدم او دیگــر نفس 

نمی کشید.
 بعد از قتل همســرم، احســاس کــردم فرزنــد هفت  
ســاله ام خــودش را بــه خــواب زده و شــاهد قتــل 
مادرش بوده اســت. به همین خاطــر از ترس اینکه 
موضــوع را به کســی بازگــو نکنــد او را هم با دســتانم 

خفه کردم. 
ســرهنگ کرمی گفت: متهم پس از اعتراف به قتل 
همســر ۲۲ ســاله، فرزند هفت ســاله و جنین شــش 
ماهه و بازسازی صحنه قتل با صدور قرار بازداشت 

گاهی منتقل شد.  موقت، به پلیس آ

 بی خبری هشت ماهه
 از کودک گمشده

با وجود گذشت هشت ماه از مفقود شدن 
کــودک چهار ســاله مشــکین شــهری هنوز 
هیچ ســرنخی از این حادثه در دســت نیســت و دل 
نگرانی هــای خانــواده بــرای یافتــن فرزندشــان بــه 
انتظــاری طولانــی تبدیل شــده اســت. بــه گزارش 
ایلنا، فروردین ماه امسال، حسین که به همراه پدر 
و مادر و سه خواهرش برای گذراندن روز طبیعت به 
باغ های اطراف خلخال رفته بود، به یکباره ناپدید 
شد و جست وجوها برای یافتن او بی نتیجه ماند تا 
جایی که با گذشت هشت ماه همچنان اثری از این 

کودک چهار ساله به دست نیامده است. 
حمــدالله اســدی، پدر حســین کــودک چهار ســاله 
گفــت:  مشــکین شــهری در تشــریح ایــن حادثــه 
حوالی ظهر ۱۳ فروردین ماه ســال جــاری به همراه 
خانواده ام برای گــردش به یکی از باغ هــای اطراف 
شــهر خلخال رفته بودیم. آنجا چادر زدیم و بچه ها 

برای جمع آوری چوب به اطراف باغ رفتند.
کــه   مــن و همســرم داخــل چــادر نشســته بودیــم 
گهــان دخترم با چهــره ای مضطرب و نگــران وارد  نا

چادر شد و گفت: حسین نیست، گم شده است. 
اسدی در ادامه افزود: دخترم با نگرانی گفت صدای 
موتور و جیغ حســین برادرش را شنیده، ولی زمانی 
کــه به محــل حادثــه رســیده دیگر اثــری از بــرادرش 

نبوده است. 

 ماجرای پدری که 
دختر  18 ساله اش را کشت

پدر میانسال دختر ۱۸ ساله اش را به علت 
اختلافــات خانوادگــی در شــیراز بــه قتــل 
کاووس  گــزارش میــزان، ســرهنگ  رســاند. بــه 
محمدی، معاون اجتماعی پلیس فارس گفت: روز 
پنجشــنبه نهم آذر، ماموران کلانتری قصردشت از 
وقوع قتــل در آپارتمان هــای چوگان مطلع شــده و 

خود را به محل حادثه رساندند. 
دربررســی وتحقیقــات اولیه  مشــخص شــد مقتول 
دختــر ۱۸ ســاله ای اســت کــه با طنــاب خفه شــده 
اســت.  وی ادامــه داد: در بررســی هــای اولیــه پــدر 
دختــر جــوان بــه قتــل اعتــراف کــرد و مدعــی شــد 
دختــرش را به علــت اختلافات خانوادگــی با طناب 
به قتل رسانده اســت.  محمدی گفت: با اعترافات 
مرد میانســال به قتل دخترش، او بازداشت و برای 
گاهی  تحقیقات تکمیلی در اختیار ماموران پلیس آ

قرار گرفت. 

کوتاه از                   حوادث

پیاده روی  روی خط حادثه
فرمانده انتظامی استان از  رتبه نخست اصفهان در آمار جان باختگان عابر پیاده خبر داد

 فرمانده انتظامی استان اصفهان در نشست خبری 
که روز گذشته برگزار شد، جمع بندی گزارش هشت 
ماهه پلیس اصفهان را برای خبرنگاران تشریح کرد. 
ســردار مهدی معصوم بیگــی در ســالن اجتماعات 
معاونت فرهنگی اجتماعی ایــن فرماندهی، اظهار 
کرد: وقــوع قتــل در اســتان ۲۱ درصد کاهــش یافته 

است.
 او با بیان اینکه در سرقت مسلحانه نیز با کاهش ۴۰ 
درصدی مواجه شــدیم، افــزود: در آدم ربایی نیز با 

کاهش ۴6 درصدی روبه رو شدیم.   

    شناسایی 120 باند سرقت  
این مقام مسئول از کاهش ۱۳ درصدی جرم سرقت 
از منازل اســتان نیز خبر داد و اضافه کرد: در جرایم 
سرقت خودرو و جیب بری نیز به ترتیب با کاهش  ۲و 
۴ درصدی مواجه هستیم. فرمانده انتظامی استان 
اصفهــان خبرهایی نیز از افزایــش برخی جرایم طی 

هشت ماه سال جاری ارائه کرد. به گفته معصوم بیگی 
در سرقت موتورسیکلت و لوازم داخل خودرو به ترتیب 
افزایــش ۸و 6 درصدی داشــته ایم. او ضمن اشــاره به 
اینکه در جرم کیف قاپی نیز با افزایش ۱۰ درصدی روبه 
رو شــدیم، اظهار کرد:با شناسایی و برخورد با ۱۲۰ باند 
سرقت در سال جاری توانستیم به رکورد بسیار خوبی 

در این زمینه دست یابیم. 

    کشف 87 میلیارد اموال سرقتی
معصــوم بیگی افــزود: بیشــتر این شناســایی هــا با ۲۳ 
باند به باندهای ســرقت از منازل و مغازه های اســتان 

اختصاص دارد.
  فرماندهی انتظامی اصفهان خبرهای خوبی نیز برای 
مالباختــگان اصفهانی داشــت. او ادامــه داد: حدود 
۸۷ میلیارد تومان اموال سرقتی از سارقین پس گرفته 
و به صاحبــان مالباخته بازگشــت اســت. او بــه اجرای 
ح ذوالفقار ۳ در راستای اجرای برنامه های قرارگاه  طر

عملیاتی اقدام و عمل فرماندهی انتظامی استان اشاره 
و عنوان کرد: در این خصوص موفق به دستگیری ۴۰۰ 

متهم فراری در استان شدیم.
 این مقام مســئول گام چهارم قرارگاه عملیاتی اقدام و 
عمل فرماندهی انتظامی اســتان را به بحث برخورد با 
خرده فروشــان مواد مخدر و معتــادان متجاهر عنوان 
ح روی شــهر اصفهان است.  کرد و گفت: تمرکز این طر
او با بیان اینکه در هشت ماه نخســت سال جاری، ۲۰ 
تن مواد مخدر کشــف کــرده ایم، عنــوان کــرد: بیش از 
۱۱۰ باند تهیه و توزیــع مواد مخدر را شناســایی و با آنها 

برخورد کرده ایم.  
معصــوم بیگــی نیــم نگاهــی بــه برخوردهــای پلیــس 
 اســتان با قاچاقچیان کالا داشــت. او با بیان اینکه در 
پرونــده هایــی بــا ارزش بیــش از ۵۰۰ میلیون تومــان  با 
افزایش ۴۰ درصدی کشف مواجه شــدیم، اظهار کرد: 
در کشــف پرونــده هایــی بــا ارزش بیــش از ۱۰۰ میلیون 
تومان نیز در هشت ماه نخست سال جاری با افزایش 

6۰ درصدی روبه رو شدیم.  
 فرماندهــی انتظامــی اصفهــان در ادامــه بــه رشــد ۳۰ 
درصــدی شناســایی پایــگاه هــای اینترنتــی مجرمانه 
اشــاره و اظهار کــرد: کشــفیات ســایبری پلیــس فتای 
استان در هشــت ماه نخست ســال جاری، ۴۸ درصد 
افزایــش یافته اســت.   معصــوم بیگی که معتقد اســت 
بایســتی از اقدامــات ایجابــی و فرهنــگ ســازی بــرای 
ارتقای فرهنگ ترافیکی اســتان بهره بــرد، اظهار کرد: 

در همین راســتا ۴۰ هزار راننــده اصفهانی قانونمند 
و الگو را شناســایی کردیــم و مدتی پیش همایشــی 
با حضور هفت هزار نفر از ایــن رانندگان در اصفهان 
برگزار کردیم. هر چند فرماندهی انتظامی اصفهان 
به موفقیت های زیادی در کاهش آمار جرایم دست 
یافته همچنان در برخی زمینه ها با مشکلاتی روبه 

رو است. 
در همیــن خصــوص معصــوم بیگی خبرهــای قابل 
تاملی از آمار جان باختگان موتورســوار و عابر پیاده 
اصفهانــی مــی دهــد. او با بیــان اینکــه اصفهــان در 
شمار جان باختگان عابرپیاده وموتور سوار در رتبه 
نخست کشور جای دارد، خاطر نشان کرد: در حالی 
که میانگین درصد فوتی های عابر پیاده و موتوسوار 
کشــوری ۵۰ درصــد اســت، متاســفانه این عــدد در 
اســتان به ۷۰ درصد می رســد.  این آمار در حالی در 
اصفهان محقق می شــود که بنا بــه آمارهای هفت 
ماهه پزشکی قانونی اصفهان، شمار جان باختگان 
حوادث رانندگی در اســتان حدود ۷ درصد کاهش 

یافته است. 

    پلیس در خودکشی ناموفق اخیر  ورود نكرد
ســردار مهــدی معصــوم بیگــی در پاســخ بــه انتقاد 
یکــی از خبرنــگاران مبنــی بــر نحــوه اطــلاع رســانی 
فرماندهی انتظامی اســتان در قضیه خودکشی دو 
دختر، گفت: جمــع بندی اولیه ما ایــن بود که این 
دو نفر تحــت تاثیر بازی نهنگ آبی خودکشــی کرده 
اند.او بــا بیــان اینکــه در ایــن مســئله نبایــد دنبال 
عنوان باشــیم، خاطر نشــان کرد: آنچه کــه برای ما 
 قطعی شــده این اســت کــه ایــن دو نفر تحــت تاثیر 
چالــش های فضــای مجازی خودکشــی کــرده اند.
کید کرد: اســناد دیگری  معصوم بیگــی همچنین تا
وجود دارد که تاثیر چالش هــای فضای مجازی در 

بروز این خودکشی را تایید می کند.
 فرمانــده انتظامــی اســتان اصفهــان در پاســخ بــه 
پرســش »اصفهــان زیبــا«، در خصــوص جزئیــات 
خودکشــی ناموفق اخیر دختری از روی پل چمران 
نیز، عنوان کرد: در این خصوص ما ورود نکردیم؛ به 
دلیل اینکه ایــن موضوع تنها یک بحــث اجتماعی 
ح نیســت، از این رو  اســت و در آن بحث جــرم مطــر
پلیس ورود نداشته است. معصوم بیگی همچنین 
در خصــوص شناســایی و جمــع آوری مــاده مخدر 
»دســتمال« به »اصفهان زیبا«، گفت: در اصفهان 
هیچ مــوردی مبنی بــر وجود ایــن مخدر مشــاهده 

نکرده ایم.

فرمانـده انتظامی اسـتان اصفهـان اظهار کـرد: اصفهان در شـمار جـان باختگان 

حسین 
اسدی

عابرپیـاده و موتـور سـوار رتبـه نخسـت کشـور را بـه خـود اختصـاص مـی دهد. 
سردار مهدی معصوم بیگی خاطر نشـان کرد: در حالی که میانگین درصد فوتی های 
عابر پیاده و موتوسـوار کشـوری 50 درصد اسـت، این عدد در اسـتان اصفهان به 
70 درصد می رسـد.  معصوم بیگی تاکید کـرد: این آمار در حالی محقق می شـود 
که بنا بـه آمارهای هفت ماه نخسـت سـال جاری پزشـكی قانونی اصفهان، شـمار 

جان باختگان حوادث رانندگی استان حدود 7 درصد كاهش یافته است. 
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بامداد روز یكشنبه رخ داد؛

حریق در مجتمع تجاری آستان حضرت زینب )س( 
سازمان پزشكی قانونی اعلام کرد :

جان باختن 10هزار تن در حوادث رانندگی 
ســازمان پزشــکی قانونی اعلام کــرد:در هفت 
ماهه سال جاری ۱۰ هزار و ۱۵۵ تن در حوادث 
رانندگــی جــان خــود را از دســت دادنــد،  ایــن آمــار در 
مقایســه بــا مــدت مشــابه ســال قبــل کــه آمــار تلفــات 
حوادث رانندگــی ۱۰ هــزار و ۲6۳ نفر بودنــد، ۱.۱ درصد 
کاهش یافت. به گزارش ایرنا از سازمان پزشکی قانونی 
در هفــت ماهه امســال از کل جــان باختــگان حوادث 
رانندگی هفت هزار و 9۴۴ تن مرد و دو هزار و ۲۱۱ تن زن 

بودند.
 در این مدت استان های فارس با 9۳۳، تهران با ۷۵6، 
خراســان رضوی با ۷۳۲ فوتی بیشترین و استان های 
ایــلام بــا ۷6، اردبیــل بــا ۱۱۰ و کهگیلویــه و بویراحمد با 

۱۱۳ فوتی کمترین آمار تلفات تصادفات را داشــته اند. 
براســاس این گزارش ،در هفت ماهه ســال جاری ۲۱۰ 
هزار و 6۵۷ تن نیز در حوادث رانندگی مصدوم شــده و 
کز پزشکی قانونی مراجعه کردند که از این تعداد  به مرا
۱۵۰ هزار و ۸۵۲ تن مرد و ۵9 هــزار و ۸۰۵ تن زن بودند. 
آمار مصدومــان حــوادث رانندگی در مقایســه با مدت 

مشابه سال قبل نیم درصد افزایش یافت.
 در ادامــه این گــزارش آمده اســت ،در مهر ماه امســال 
نیز آمار تلفــات حوادث رانندگی با کاهــش مواجه بود. 
این آمار از یــک هــزار و ۴6۷ فوتی در هفت ماهه ســال 
گذشته به یک هزار و ۴6۴ فوتی در هفت ماهه امسال 

کاهش یافت. 

آتش ســوزی مجتمع تجاری آســتان حضرت 
زینب اصفهــان در اولین ســاعات بامــداد روز 
 یکشــنبه بــا تــلاش نیروهــای آتــش نشــانی خامــوش

 شد. 
مدیر روابط عمومی و سخنگوی سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری اصفهان در گفت و گو با ایرنا 
گفت: ســاعت دو و هفت دقیقه بامداد روز یکشــنبه با 
اعلام خبر حریق مغازه کفش فروشــی واقع در مجتمع 
تجــاری آســتانه حضــرت زینــب اصفهــان تیــم هــای 
ایســتگاه شــماره ۱9 و ۷ به محل، اعزام و ایستگاه ۲۴ و 
خودروی دســتگاه تنفســی نیز به عنوان پشتیبانی به 
همراه افســر کشــیک وقت راهــی محل مذکور شــدند. 

محمد شــریعتی افزود: پس از رســیدن تیــم اعزامی به 
محــل شــاهد حریــق مغــازه کفش فروشــی حــدودا ٢٠ 
متــری در طبقــه زیریــن مجتمع تجــاری بودنــد که در 
همان لحظات ابتدایی حریق اطفا و با دستگاه برش به 
باز کردن درب مغازه های مجاور اقدام شد تا از سرایت 
به دیگر نقاط جلوگیری شــود و ســپس به تخلیه دود و 

ک سازی کامل اقدام شد.  پا
مدیر روابط عمومی و سخنگوی سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری گفت: حریق مذکور با توجه 
خ داده بود و مجاورت  به زمان وقوع که در نیمه شب ر
مغــازه بــا کاربــری هــای مخاطــره آمیــز، مــی توانســت 

خسارت های جبران ناپذیری را به بار آورد. 

فرمانده مرزبانی ناجا خبر  داد:خبر                     ویژه

کنون کشف بیش از  ۵۵ تن موادمخدر از ابتدای سال جاری تا
کید بــر اینکــه ارتقای  فرمانــده مرزبانــی ناجــا بــا تا
تجهیــزات الکترونیکــی و اپتیکــی در دســتور کار 
اســت، گفــت: بیــش از  ۵۵ تن مــواد مخــدر از ابتدای ســال 

کنون کشف شد. جاری تا
به گــزارش مهــر، ســردار قاســم رضایــی در حاشــیه مراســم 
گیران رسته مرزبانی در مرکز آموزش ثامن مشهد،  تحلیف فرا
اظهارداشــت: مرزبانــی در ۸۷۷۵ کیلومتــر مــرز مشــترک با 
همسایگان پیرامونی، با مجاهدت ها و تلاش های فرزندان 
میهــن اســلامی در حــال حراســت از کیــان حریــم اســلامی 
اســت که این، یک عبادت در راه خدا به شمار می آید. وی 
با بیان اینکه جمهوری اســلامی ایران، کشــور بزرگی اســت 
که الحمدلله همســایه های خوبی دارد، گفــت: اما برخی از 
کشورهای همســایه و منطقه با توطئه های دشمن، دچار 

ناامنــی شــده کــه یکــی از این فتنــه ها، 
حضور داعش اســت؛ ولی به حول و قوه 
الهی با مجاهدت های مدافعان حرم و 
حریم، این توطئه ها خنثی شده است. 
ایــن مقــام ارشــد انتظامی کشــور ادامه 
داد: نیروی انتظامی جمهوری اسلامی 
ایران یکی از سازمان های موثر در امنیت 
داخلی و ملی در سطح نیروهای مسلح 

اســت که مســئولیت مراقبــت از مرزهــا را بــر عهــده دارد که 
خوشــبختانه اقدامــات خوبــی در ایــن زمینــه انجام شــده 
اســت؛ با نگاه بلندی کــه در دولتمردان و نیروهای مســلح 
ما وجود دارد، امروز در مرزبانی یک انســجام و شکوه خوبی 

را شاهد هستیم.

ســردار رضایــی بــا اشــاره به جمــع دانش 
آموختگان مرزبانــی در مرکز آموزش ثامن 
مشهد، بیان کرد: این دانش آموختگان 
که برای آنها جشــن می گیریم، مدافعان 
حریــم هســتند کــه یکــی از برنامــه هــای 
جــدی مرزبانــی، ارتقــای مهــارت هــا و 
معنویت برای آنان است که در این مراسم 
شاهد روحیه بالای این عزیزان هستیم.

گــر امروز علــی رغم توطئه هــای موجود در  وی اضافه کرد: ا
کشــورهای پیرامونــی، امنیــت مطلوبــی در مرزهــا و داخل 
کشــور شــاهد هســتیم، علــت آن رزمنــدگان مرزبانــی ناجــا 
اســت که با تمام ســختی ها این امنیت را به وجود آوردند. 
فرمانــده مرزبانــی ناجــا تصریح کــرد: انتظــار داریــم دولت، 

مجلس و تمام دســتگاه های ذیربط بــرای برطرف کردن 
نیازمندی های ســازمانی و تجهیــز امکانات بیــش از پیش 
مرزبانی را یــاری کنند؛ بــا توجه به برنامه توســعه ملــی و نیز 
برگزاری نشســت هایی بــا نمایندگان مجلس، مقرر شــد در 
برنامه ســال 9۷ اقدامــات خوبی در این راســتا انجام شــود 
و امیدواریــم نیازمنــدی هــای مرزبانــی اعــم از تجهیــزات و 
کید بر اینکه ارتقای  امکانات تامین شود. سردار رضایی با تا
تجهیزات الکترونیکی و اپتیکی در دستور کار است و بایستی 
انســداد مرزها بیش از پیش تشــدید شــود، تصریح کرد: در 
بحث مبــارزه با مواد مخــدر اقدامات خوبی انجام شــده به 
گونه ای که در سال جاری بیش از ۵۵ تن کشف مواد مخدر را 
شاهد بودیم؛ البته ارتقای معیشت مطلوب مرزبانان نیز در 

دستور کار است.

 فروشنده  از 
من خواست 
تا موجودی 
حساب خود 
رابه او نشان 

دهم که ناگهان با 
اسلحه به سمت 

 من حمله ور 
شـــد
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تلاطمات بازارهای جهانی
هفته گذشته توافق اوپک، مسئله برگزیت و ادامه تهدیدات کره شمالی بیشترین تاثیر را در بازارها داشت

كشورهای عضو اوپک و غیر اوپک  در پایان هفته گذشته 
درباره تمدید كاهش تولید تا پایان 2018 توافق كردند. 
این گروه تمایــل دارند تا شــرایط بازار را دوبــاره در ژوئن 
ســال آینده ارزیابی كرده تا در نظر بگیرند كه آیا تغییری 

در این روند لازم است یا خیر.
گزارش های رســانه شــخص ثالث نشــان مــی دهند كه 
تمدیــد در كاهــش عرضــه بــرای نخســتین بــار شــامل 
كشــورهای لیبــی و نیجریه می شــود، بــه همــراه توافقی 
درباره حد مشتركی بالاتر از سطوح تولید تركیبی فعلی. 
به این ترتیب، این مشمولیت - كه در ماه ژانویه اجرایی 

خواهــد شــد - تاثیــری بــر روی ســطوح جــاری نخواهد 
داشت.

پیش از  این نشست ، روسیه به منظور افزایش شفافیت 
درباره وضعیت پس از متعادل شدن بازار، قصد گفت و گو 

درباره استراتژی خروج از توافق را داشت. 
در همین حال، وزیر نفت عربســتان سعودی اشاره كرد 
با توجه به اینكه هنوز مقدار زیــادی از موجودی ذخایر 
 وجــود دارد كــه باید حذف شــود، بــرای ایــن مباحثات

 و گفت و گوها خیلی زود است. 
تــا كنــــــون، اشـــــاره ای بــــــه چگونگـــــــی خــروج از فـــــاز 

 كاهــش تولیــد بــه مجــرد متعــادل شــدن بــازار نشــده 
است.

    طلا
طــا زیــان هــای قابــل توجهــی را بــرای دو روز متوالــی 

در پایــان هفتــه گذشــته  برجــای گذاشــت. 
در معـــامــــــات روز پنجشــــــنبه آمریــــــكای 
شمالی، قیمت اســپات برای یک اونس طا 
1274.06$ بــود، ایــن یعنــی 0.75% كاهــش 
در روز. در ایالات متحــده، مدعیان بیكاری 
 تــا 238000 نفــر كاهــش یافــت كــه پاییــن تــر 

از پیش بینی برای 241000 نفر بود. 
شاخص هزینه كرد شخصی تا 0.3% كاهش 
یافــت كه بــا ایــن كاهــش به یــک كــف چهار 
 ماهــه برخــورد كــرد. هنــوز، ایــن عــدد بالاتر 

از پیش بینی ها برای 0.2% است. 

    تحلیل فاندامنتال بازارارز 
تهدید كره شــمالی یكی از مســائل مهـــــم در 
هفته گذشته بازار ارز بود؛ اما سرمایه گذاران 

نسبت به این مسئله بی اعتنا بودند. 
پوند به ســقفی دو ماهه بر سر شایعات درباره لایحه 

برگزیت برخورد كرد. 
بازارهای دارایی و سهام ایالات متحده  نیز  در دوره 
 پایه گــذاری افزایش های روز ســه شــنبه قــرار دارند 
و پرتاب موشک اخیر كره شــمالی تاثیر كمی بر روی 

دیدگاه سرمایه گذاران دارد. 
خیلی وقت نیست كه تهدید تشدید به دلیل چنین 
اقدامــی ســرمایه گــذاران را بــه ســوی دارایــی های 
ایمن روانه كرده است؛ اما با گذر زمان ، چیزی فراتر 
از حرافی تشــدید نشد و ســرمایه گذاران حساسیت 
كمتری بــه این آزمایش های موشــكی پیــدا كردند. 
دارایی ایمن سنتی، به فاصله كوتاهی پس از پرتاب 
موشک تنها كمی نوسان كرد و به معامله شدن زیر 
1300$ ادامه داد كه سطح مقاومتی قابل توجه برای 

این فلز زرد بود.

    چالش برگزیت 
پــس از گــزارش هایی مبنــی بر اینكــه بریتانیــا پس از 
كره بر سر لایحه جدایی Brexit با اتحادیه  ماه ها مذا
 اروپــا بــه توافــق رســید، در پایــان هفتــه اســترلینگ 
در ســقف دو ماهه خود در برابر دلار در حال معامله 
شدن بود. در حالی كه هنوز چیزی به صراحت تایید 
نشده است و بعید است با توجه به اینكه »ترزا می« 
خود را مركــز توجهات سیاســی می بیند بعید اســت 
گر ایــن صحیح باشــد پس این  این اتفــاق بیافتــد، ا
كرات درباره توافقات  قدمی بزرگ به سمت ادامه مذا
 بــرای دوره گــذار و توافقــات بیشــتر تجــاری خواهد 

بود.
كــرات فعا كم اســت   پیشــرفت در ایــن مذا
گر صحیح باشــد، »مــی« زیر  و این توافــق، ا
فشــار قابــل توجهــی به واســطه شــاخص 
تقاضای كســب و كارها  و حصول اطمینان 
 دربــاره آینــده ارتبــاط بــا اتحادیــه اروپــــــا 

و چگونگی تاثیر بر روی آنها قرار دارد. 
در حالی كه توافق به عنوان نقطه آسایشــی 
 بــرای دولت ترزا می اســت، همان طـــــور كه 
 در رونــد صعــودی پونــد بازتــاب داشــت، 
 هنــوز راه طولانــی در ادامـــــه وجــــود دارد 
و سختی و مشكات بســیار زیادی در ادامه 
 مســیر وجــود دارد. ایــن نخســتین ســـــد 
 و مشــكل از بیــن بســیاری از موانــع بــزرگ 
در مســیر Brexit اســت؛ امــا ایــن قــــدم، 

نخستین قدم و قدمی بسیار مهم است.

در يک صـد و سـی و هفتميـن نشسـت كنفرانـس اوپـک، اعضـای اوپـک بـر سـر ايـن موضوع 

مجید 
آزادگان

توافـق كردنـد كـه بـازار نفـت خـام جهانـی در جهـت درسـتی در حركت اسـت. تنظيـم ميزان 
توليـد تـا بـه ايـن تاريخ تاثير مورد نظر آنها را داشـته اسـت و ميـزان موجودی ذخايـر به ميزان 
نصـف هدف آنها در سـال 2017 سـقوط كرده اسـت.اين كاهـش در موجودی ذخايـر در نتيجه 
تركيبـی از تقاضـای بالاتـر از انتظـار و نـرخ هـای مـورد توافـق در ميـان اعضـای اوپـک و غير 
 اوپـک در رابطـه بـا مظنـه هـای قيمـت آنهاسـت.انتظار مـی رود در حالـی كـه از دوره ای 
از تقاضـای كمتـر بـر مبنـای فصـل عبـور مـی كنيـم رونـد كاهـش موجـودی ذخايـر كند شـود )يا حتـی روند 
معكـوس بـه خـود بگيـرد(؛ امـا اوپـک برآورد مـی كند بـا تمديد كاهش عرضـه تا پايـان 2018 موجـودی ذخاير 

تا ميانگين پنج ساله خود سقوط كند.

تحليل                             روز گزارش                              هفتگی 

طلا 
زیان های 

قابل توجهی را 
برای 

دو روز متوالی 
در پایان 

هفته گذشته  
برجای 
گذاشت

افزایش 27 درصدی ارزش 
معاملات در بورس تهران

براســاس گــزارش هفتگــی بررســی بازارهــا كه 
هــر هفتــه توســط مدیریــت تحقیق و توســعه 
 بورس تهران تهیه و منتشــر می شــود، در هفته منتهی 
 به هشــتم آذر، شــاخص كل بــورس اوراق بهــادار تهران 
خ 8 آذر1396   در پایــان معامــات روز چهار شــنبه مــور
به عدد 91152 واحد رسید كه در مقایسه با پایان هفته 
گذشــته 1813 واحد افزایش داشته است. در این هفته 
حجم معامات 3586 میلیون سهم و ارزش آن 8832 
میلیــارد ریــال بــوده اســت كــه حجــم و ارزش معامات 
نسبت به هفته گذشته به ترتیب 5 و 27 درصد افزایش 
داشــته اســت. ارزش بورس اوراق بهادار تهران در پایان 
معامــات این هفته بــه عــدد 3635809 میلیــارد ریال 
رســید كه در مقایســه با پایــان هفتــه گذشــته 2 درصد 
 افزایــش داشــته اســت.همچنین از ابتــدای ســال 96
 تا مورخ 24 آبان، شاخص كل با 18 درصد افزایش به رقم 
91152 واحد رسید و شاخص كل هم وزن با 1, 12 درصد 
افزایــش عــدد 17623 واحــد را تجربه كرد.ســه صنعت 
»اســتخراج كانه هــای فلــزی« بــا 1 , 21 درصــد، »فلزات 
اساسی« با 20 درصد و فراورده های نفتی با 7 , 12 درصد 
بیشــترین ارزش و »اســتخراج كانه های فلزی« با 3 , 19 
درصد، » محصولات شیمیایی « با 2 , 19 درصد و »فلزات 
 اساســی« بــا 1 , 16درصــد بیشــترین حجــم معامــات را 
به خود اختصاص دادند. بر این اساس در 30 روز منتهی 

به 8 آذر 1396، صنعت محصولات چوبی « با بازدهی
 3 , 13 + درصد، در صدر صنایع بورسی قرار گرفت. 

 در مدت مشــابه صنعت » ســاخت محصــولات فلزی« 
با افت با 5 , 17 – درصدی بیشــترین افت را تجربه كرد.

همچنین در محاسبه شاخص كل بورس تهران با برخی 
از شاخص بورس های بین المللی نسبت به پایان هفته 
 )DJ INDUSTRIAL( گذشته، شاخص بورس نیویورک
با رشد 2 , 1 درصدی بیشترین بازدهی، شاخص بورس 
بمبئی )BSE 30( با افت 3 , 2 درصدی كمترین بازدهی را 
به خود اختصاص داده اند.عاوه بر موارد فوق، بازدهی 
بورس تهــران، فرابورس ایــران، نرخ ارز و طــا به صورت 

هفتگی و ماهانه در اختیار خواننده قرار دارد. 
صنایــع و شــركت  هــای بــا بیشــترین تاثیــر بر شــاخص، 
معامات به تفكیک صنایع، ریســک و بازدهی صنایع 

نیز از دیگر اطاعات ارائه  شده در این گزارش است.

رفتار شناسی شاخص بورس 
تهران در دو اوج تاریخی

شــاخص كل بورس تهران در چهارم آذر سال 
جــاری از ركــورد تاریخــی خــود عبــور كــرد. بــه 
گــزارش روابط عمومی بــورس تهــران، رضا كیانــی مدیر 
تحقیق و توسعه با بیان مطلب فوق گفت: شاخص كل 
بورس تهران در چهارم آذر امســال از ركورد تاریخی خود 
عبور كــرد. شــاخص كل در ایــن روز بــه بیــش از 90469 
 رســید در حالــی كــه بیشــترین مقــدار آن پیــش از ایــن 
در تاریخ 15دی 92 به میزان 89500 به ثبت رسیده بود.

وی به شاخص قیمت اشاره كرد و افزود: علت این امر را 
بایــد در ســود تقســیمی كــه تفــاوت میــان محاســبات 
شاخص قیمت و شاخص كل اســت، جست و جو كرد.

كیانی به تفاوت تغییرات شاخص قیمت و شاخص كل 
اشاره و خاطرنشــان كرد: در این بازه زمانی شركت های 
پذیرفته شــده در بــورس تهــران نزدیــک بــه 1435 هزار 
میلیارد ریال سود نقدی تقسیم كرده اند. همان طور كه 
می دانیم بازدهی ســهام از دو منبع رشــد قیمت و سود 
نقدی به دســت می آید و تغییرات شاخص قیمت تنها 
نشان دهنده بازدهی ناشی از تغییرات قیمت است، در 
حالی كه تغییرات شاخص 
كل بیانگر بازدهی ناشــی از 
نوســانات قیمــت و ســود 
نقدی است.مدیر تحقیق 
و توســعه بـــــورس تهــران 
تغییــرات ارزش بــازاری را 
پارامتــر اصلــی محاســبات 
شــاخص دانســت و گفت: 
به طور كلی در محاســبات 
شــاخص، تغییــرات ارزش 
بــازاری بــه عنــوان پارامتــر 
اصلــی مــــورد توجــه قــرار 
می گیــرد. تغییــرات ارزش 
 بــازار می توانــد بــه دلایلــی 
به جز تغییر متوسط سطح 
قیمت ها افزایش یا كاهش 
 یابد. افزایــش ســرمایه، ورود و خروج شــركت بــه بورس 
و سود تقسیمی نیز بر میزان ارزش بازار اثر می گذارند؛ اما 
اثر آنها در محاسبات شاخص تعدیل می شود.وی ادامه 
داد: در ایــن بــازه زمانی شــركت های بورســی بــا افزایش 
ســرمایه از محل آورده نقدی بیش از 423 هزار میلیارد 
ریال بــه ارزش خــود افزوده اند. همچنین شــركت های 
 جدیــدی بــا ارزش نزدیــک بــه 373 هــزار میلیــارد ریال 
در بورس تهران پذیرفته شده است.كیانی افزود: حساب 
سرانگشــتی تغییــرات ارزش بــازار بــا در نظـــــر گرفتــن 
پارامترهای ورود و خروجی یادشــده نیز بیانگر كاهشی 
است كه بسیار نزدیک به تغییرات شاخص قیمت است. 
 همچنین بایــد توجه داشــت كه محاســبات شــاخص 
با توجــه به مــواردی همچون تقســیم دارایــی روی كل 
پرتفو و سرمایه گذاری مجدد، پیچیده تر از حساب ساده 
بالاست؛ اما به شكل تقریبی می توان محاسبات انجام 
شــده را با شــاخص قیمت مقایســه كرد. بــرای تخمین 
تقریبی شاخص كل كه ســود تقســیمی را نیز دربردارد، 
سود تقسیمی هزار چهارصد سی و پنج هزار میلیارد ریالی 
را نیــز در محاســـــبات خــود وارد می كنیم.كیانــی اظهــار 
داشــت: مطابــق اســتانداردهای بین المللی محاســبه  
شاخص كل، ســودهای تقسیمی شــركت ها مجددا در 
بازار سرمایه گذاری می شوند. با توجه به آنكه بازار در این 
دوره ابتدا نزولی و سپس صعودی بوده است و در پایان 
دوره نیــز مقداری بیــش از ابتدای خود داشــته، تمامی 
سودهای تقسیمی پس از سرمایه گذاری مجدد به رشد 

شاخص كمک كرده اند.

گرس تحلیلی بر پتروشیمی زا
گــرس از جملــه  شــركت پتروشــیمی زا

حامد 
برادران

شــركت هــای پذیرفتــه شــده در بــازار 
فرابورس ایران است كه دارای سرمایه 
2400 میلیــارد ریالــی اســت. شــركت 
گرس با ظرفیت ســالانه  پتروشــیمی زا
سه میلیون و ســیصد هزار تن در زمره 
پنج شركت بزرگ تولید كننده متانول در دنیا قرار دارد. 
گرس میزان فروش بودجه شده برای سال  پتروشیمی زا
 مالــی منتهــی بــه اســفند 96را 3135000 تــن و درآمــد 

هر سهم خود را 4060 ریال پیش بینی كرده است. 
ایــن در حالی اســت كه در شــش مــاه اول ســال 2847 
ریال به ازای هر سهم معادل 70 درصد سود پیش بینی 
شــده خود را محقق كرده اســت و بالغ بــر 1776000 تن 
متانــول تولیــدی معــادل 56.67 درصــد از كل فــروش 
پیش بینی شده خود را در هفت ماه اول سال به فروش 
رسانده است. عمده ترین محصول تولیدی این شركت 
متانول اســت كه 98.5 درصد مبلغ فروش این شركت 
را پوشش می دهد.با بررسی های صورت گرفته بر روی 
شركت متوجه شدیم كه با تغییرات بازار جهانی قیمت 
محصولات شــركت نیز افزایش یافته و در نتیجه میزان 
فروش و سود آوری شركت را تحت تاثیر قرار داده است.

خ پیش بینی  در جدول نر
 فــروش متــانـــــول شــركت 
و قیمــت فــروش در مهـــــر 
كــه بــا  آورده شــده اســت 
گرفتــن قیمـــــت  در نظــر 
فــروش متانــول شــركت، 
می توان تغییرات حاصله 
بر ســودآوری آن را بررســی 
كــه در  كــرد. همــان طــور 
جــدول مشــــخص اســت 
قیمــت فـــــروش متانــول 
خ  در مهــر نســبت بــه نــر
پیش بینی شــركت تفاوت 

زیادی دارد. 
بــا بررســی هــای صــورت 
گرفته مشخص شد كه هر 

یک میلیون ریال افزایش قیمت متانول 565 ریال سود 
 هر ســهم شــركت را افزایش مــی دهد و چنانچه شــركت 
تا آخر سال بر اساس قیمت فروش مهر متانول تولیدی 
خود را به فروش برســاند از محل افزایش قیمت فروش 
متانول 1921 ریــال قابلیــت افزایش ســودآوری خواهد 
داشــت و ســود هر ســهم شــركت را بــه عــدد 5981 ریال 
گر شركت سود شش ماه دوم  خواهد رساند. همچنین ا
سال را به صورت یكنواخت همانند شش ماه اول سال 
محقــق كند قابلیــت اعــام ســود 5694 ریــال در پایان 
گرس حاشیه سود  ســال مالی را داراست.پتروشیمی زا
ناخالص و همچنین حاشیه سود خالص بودجه سال 
 96 خــود را بــه ترتیــب 46% و 29% در نظــر گرفته اســت 
و این در حالی است كه حاشیه سود ناخالص و خالص 
در عملكرد شش ماهه به ترتیب 53%  و 37% به دست 
آمده اســت كه نشــان دهنده عملكرد مطلوب شــركت 
در بخش سودآوری اســت.تحلیل فوق به بررسی تاثیر 
افزایش قیمت متانول بر ســودآوری شركت پتروشیمی 

گرس پرداخته و با مفروضات فوق معتبر است. زا

خ پیش محصول نر
بینی شرکت

قیمت فروش 
مهر

1087500014270000متانول 

 مصون سازی بازار سهام 
با خدمات امور دانش بنیان

گرهــای بازار ســهام طی  رروند رو به رشــد نما
چنــد وقــت اخیــر بــه چندیــن سقف شــكنی 
شــاخص كل در بورس و فرابورس انجامیــده و بازدهی 
این دو بازار را بر مدار سودآوری قرار داده است.مهرداد 
نعمتی، معاون ســرمایه گذاری و امور شركت های گروه 
مدیریــت ســرمایه گذاری امیــد در گفت و گــو بــا پایــگاه 
اطاع رســانی بازار ســرمایه )ســنا(، در خصــوص دلایل 
 رونــد رو بــه رشــد شــاخص گفــت: افزایــش قیمت هــا 
در بازارهای كالایی جهانی به ویژه محصولات پالایشی، 
خ ارز در بازار  پتروشــیمی و فلزات اساســی، رشــد آرام نــر
 داخلــی و سیاســت های ســخت گیرانه بانــک مركــزی 
در كاهش نرخ سود سپرده ها از جمله مهم ترین دلایلی 
 هســتند كه منجر به ســودآوری صنایع متناظر بورسی 
و فرابورسی كه از این عوامل تاثیر می پذیرند شده است؛ 
ضمن آنكه اقبال سهامداران را به حضور بیشتر در بازار 
ســهام تشــویق كرده، اقبال به نمادهایی را كــه دارای 
P/E پایین تر و بنیادی تر هستند نیز افزایش داده است.
نعمتی از لزوم چرخش اقتصاد و بازار سرمایه به سمت 
فعالیت های خدمات محور و دانش بنیان سخن گفت 
و افزود: نه تنها مشكل بازار سرمایه بلكه مشكل اقتصاد 
گر به  كشور تكیه زیاد بر شركت های كالا محور است كه ا
سمت خدمات محوری حركت كنیم مانند شركت های 
خدماتی، توریســم، IT محــور، دانش بنیــان، خدمات 
مالی و ...، رشــد متعــادل و پایداری در بســتر این گونه 
 فعالیت هــا بــرای اقتصــاد محقق می شــود و بــه تبع آن 
می توانیــم بــازار ســرمایه ای با عمق بیشــتر نیز داشــته 
باشــیم؛  به گونــه ای كــه تاثیرپذیـــــری آن از متغیرهای 
برون زایی همچون قیمت های جهانی كالاها، كاهش 
 یابد.وی در پاســخ به این پرســش كــه در بازار ســرمایه 
تا چه حد بــه حــوزه دانش بنیان هــا و تامیــن مالی این 
دسته از شركت ها توجه شــده است، گفت: از اقدامات 
موثری كه طی چند ســال اخیــر به منظــور تامین مالی 
فعالیت ها و امــور نوآورانه و دانش بنیــان در فضای بازار 
سرمایه صورت گرفته اســت می توان به راه اندازی بازار 
 دارایی فكری، صندوق های ســرمایه گذاری جسورانه 
و تابلو دانش بنیان در بازار SME در فرابورس ایران اشاره 
كــرد كــه زمینـــــه را بــرای بارورســــــازی هرچــه بیشــــتر 
فعالیت هــــــای دانش بنیــــــان و حركــــت بــه ســــمـــت 

تجاری سازی آنها فراهم كرده است.

ح کرد: عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد مطر
کوچ تدریجی سپرده های بانکی به بازار سرمایه

با عرضه ۴00 میلیارد تومان اوراق سلف استاندارد موازی برق
بزرگ ترین تامین مالی در بورس انرژی انجام شد

عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسامی از آغاز كوچ 
تدریجی سپرده ها از بانک ها به سوی بازارهای با 
بازده بالاتــر از جمله بازار ســرمایه خبر داد.به گزارش ســنا، 
موسی احمدی گفت: نگاهی به وضعیت بازار سرمایه كشور 
كــی از ایــن حقیقت اســت كــه بــا توجه بــه تاثیرگــذاری  حا
 گروه هــای محصــولات شــــیـــمـــیـــــایی، فلــزات اساســی 
و فرآورده هــای نفتــی و ویژگی هــای خــاص ایــن بخش ها، 
هرگونه تغییرات مثبــت در مولفه های تاثیرگذار، رشــد بازار 
سرمایه  را به همراه داشته است.وی افزود: مطالعات علمی 
در حوزه  مدیریت مالی و سرمایه گذاری و تجربیات پیشین، 
بیانگر تاثیر غیرقابل انكار پارامترهای اقتصاد كان، وضعیت 
صنعت، تغییرات در بازارهای جایگزین و اخبار و رویدادهای 

مرتبط بر بازار ســرمایه اســت.به گفته احمدی، نگاهی به 
رونــد بــازار ســرمایه در آبــان ســال جاری نشــان می دهــد 
گروه های فلزات اساسی، فرآورده های نفتی، كک و سوخت 
 هســته ای و محصولات شــیمیایی از نظر ارزش معامات،
 45 درصــد از ارزش معامات كل بــازار را به خود اختصاص 
داده اند.احمدی افزود: پافشاری بانک مركزی در كاهش 
نرخ ســود پرداختی بانک ها به ســپرده ها به عنــوان رقیب 
 بورس و همچنین سررسیدشــدن حساب های سپرده ای 
كیــد بانــک مركــزی بــر لزوم  بــا ســود بــالا و از ســوی دیگــر تا
 رتبه بنــدی بانک های كشــور ، موجــب ایجاد اثــرات روانی 
 كــوچ تدریجی ســپرده ها بــه بازارهــای با بــازده بالاتر شــده 

است.

بــا عرضــه 400 میلیــارد تومـــــان اوراق ســلف 
اســتاندارد مــوازی برق شــركت مپنــا در بورس 
انرژی در روزجاری، بزرگ ترین تامین مالی صنعت برق 

در تاریخچه فعالیت بورس انرژی پذیره نویسی شد.
به گــزارش اصفهــان زیبا؛ بــا عرضــه 400 میلیــارد تومان 
اوراق ســلف اســتاندارد مــوازی بــرق شــركت مپنــا در 
خ ســود 18 تــا 19 درصد و نیز بــا امكان  بورس انرژی بــا نر
خ 17.5 درصد روزشمار،  بازخرید پیش از سر رســید با نر
بزرگ ترین تامین مالی صنعت برق در تاریخچه فعالیت 
بورس انرژی پذیره نویســی شــد.در این پذیره نویســی، 
 كل اوراق عرضــه شــده بــه تعــداد 1.413.358 قــرارداد 
به قیمت متوســط 284 هزار تومان به ازای قــرارداد و با 

صرف نزدیک به نیم درصدی نسبت به قیمت پایه و در 
 زمانی بسیار كوتاه به فروش رســید.گفتنی است معاف 
از مالیات بودن اوراق، امكان معامات ثانویه، پتانسیل 
دریافت فیزیكی برق در سررسید و همچنین امكان خرید 
برای تمامی فعالان بازار سرمایه اعم از حقیقی و حقوقی 

از دیگر ویژگی های مهم این شیوه تامین مالی است.
بازار سرمایه و بورس انرژی در شرایط كنونی به عنوان یک 
مرجع مهم برای تامین منابع مالی جهت توسعه صنعت 
ح  برق و ســایر صنایع مرتبط بــا حامل های انــرژی مطر
است كه با همكاری نهادهای مالی بازار سرمایه می توان 
به تقویت صنعت برق و نقش آفرینی بیشتر بورس انرژی 

در تامین مالی صنایع مختلف امیدوار بود. 
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 معاون حقوقی سازمان بورس و اوراق بهادار:

ارجاع اسناد تخلفات کنتورسازی به دستگاه قضا 
نماینده ادوار مجلس:

بورس زعفران را بین المللی کنیم
معاون حقوقی سازمان بورس 
 و اوراق بهــادار گفــت: بــا توجه 
بــه خــاء مدیریتی شــركت كنتور ســازی 
ایــران، بــه ســهامداران عمــده شــركت 
تكلیف شــد كه هر چه سریع تر نسبت به 
تشكیل مجمع عادی به طور فوق العاده 
اقدام كنند.جعفر جمالی به سنا، گفت: 

برای حل سریع مشكات این ناشر بورسی به شركت كنتور 
كید شد ضمن انتخاب مدیران دارای صاحیت،  سازی تا
اطاعات دقیق و شفاف شركت را ارائه كنند.وی ادامه داد: 
در این راســتا مجمع شــركت در تاریخ 96/8/6 تشكیل و 
نماینده شركت توسعه صنایع تابان انرژی پاسارگاد، شركت 
فنــاوری اطاعــات و ارتباطــات داده آرمان كیش، شــركت 

پدیده توان تجارت، ایوب قنبری و هادی 
غنچه بــه عنوان اعضــای هیئــت مدیره 
انتخاب شدند.معاون حقوقی سازمان 
بــورس و اوراق بهــادار در پایــان گفت: در 
اجرای دستورات قضایی اتخـــــاذ شده و 
در ادامــه تحقیقــــات و ردیابی های مالی 
انجــام شــده، مســتندات و شــواهدی 
كی از ظن قوی بر توجه اتهام بزه های معامله با استفاده  حا
از اطاعات نهانی، دستكاری قیمت سهام و جرائم موضوع 
فصل ششم قانون بازار اوراق بهادار نسبت به افراد مظنون 
در پرونده كنتورسازی به دست آمده كه شرح مستندات و 
اقدامات به زودی به مرجع قضایی، جهت تعقیب متهمان 

تقدیم می شود.

طبـــــق قوانیــــــن تــــجــــــارت 
بین المللی هر كشوری كه 52 
درصــد از محصولــی را تولیــد و بــه بــازار 
جهانــی عرضــه كنــد، می توانــد بورس 
بین الملل داشته باشد؛ بنابراین ایران 
95 درصد از طای سرخ جهان را تولید 
می كند و باید بورس جهانــی زعفران را 

در اختیار داشته باشد.ابوالقاسم خسروی سهل آبادی 
در گفت و گو با تســنیم گفــت: طبق این قوانیــن، ایران 
می توانــد در بخــش زعفـــــران رونــد تولیــد، عرضــــــه و 
قیمت گــذاری آن را در كنتــرل خــود گرفته و بر بــازار این 
محصول استراتژیک نظارت داشته باشد.این نماینده 
ادوار مجلس افزود: این در حالی اســت كــه طبق گفته 

مســئولان هنــوز بیـــــش از 70 درصــد 
زعفران تولیدی كشور به صورت فله ای 
و بدون بســته بندی بــه نام برنــد دیگر 
كشورها از جمله اســپانیا به دیگر نقاط 
جهان صــادر می شــود. بــا وجــود این 
 ایــران حــدود 300 تــن زعفــران تولیــد 
می كند؛ اما بیش از 100 تن آن در حالی 
توســط اســپانیا صادر می شــود كه این كشــور تولیدی 
ندارد. خسروی در ادامه اباغ طرح خرید توافقی زعفران 
در بــورس كالای ایــران را اقدامی مثبت از ســوی وزارت 
ح   جهــاد كشــاورزی خوانــد و اظهــار داشــت: ایــن طــر
در حالی اباغ و اجرایی شده كه برای سال زراعی جاری 

قدری دیر است و باید زودتر از این به اجرا در می آمد.



من ؛ حبیب الله فضائلی . . .
زندگینامه خودنوشت استاد در سال آخر عمرشان

یادنامه حبیب الله فضائلی، استاد بزرگ خوشنویسی اصفهان و ایران

 من، حبیب الله فضائلی فرزند محمدابراهیم 
متولــد دوازدهم ثــور )اردیبهشــت( ماه ســال 
هزارو سیصدو یک شمسی هستم. محل تولدم سمیرم 
از خانواده معروف به خانواده آخوند ) به این مناسبت 
که در این فامیل چهارتن عالم عامل و متقی به نام های 
آخوند ملامحمدتقی مجتهد و آخوند محمد خان عالم 
آخونــد  و  ملامحمدصــادق  آخونــد  و  خوشــنویس 
ملاحســین رضــوان الله علیهــم بوده کــه مراجــع دینی 
سمیرم و حلال مشکلات مردم بوده اند( بنابراین آخوند 
 ملامحمدتقــی جــد مــادری پــدرم و ســه عالــم دیگــر 
دایی های او بوده اند. تحصیــلات دینی و تربیتی پدرم 
نــزد مرحــوم دایــی اش، آخوند مــلا محمد صــادق بود 
وبهره مندی از هنر خوشنویسی آخوند ملا محمد خان 
داشت. از زمانی که طفلی ممیز شدم در شش یا هفت 
ســالگی کارهــای پــدررا مــی نگریســتم کــه چگونــه بــا 
کاغذهای رنگی دسته گل می ساخت و بلبلی کاغذین 
 بــر روی شــاخه آن مــی نشــاند،برای تهیــه مربــا از کــدو 
 شــکل های هندســی و گل چنــد پر بــا قلم تــراش خود 
می تراشید و می دیدم چگونه قلم می تراشید و چگونه 
خود مرکب می ســاخت و چگونــه می نوشــت،دعاها و 
قطعات بزرگ و کوچک خطوط و سرمشق ها را چگونه 
با تسلط صاف و زیبا می نگاشت،می دیدم با رنگ های 
گون که درسبدی داشت صورت هایی از پنج تن و  گونا
دیگر ائمه رسم و رنگ آمیزی می نمود.نمازها و تلاوت 
قرآن و دعاهای او برایم دلنشین بود،ماه رمضان موقع 
 افطارها و ســحرها دعاهایش دلنــواز بود و خانــه را صفا 
می بخشید، در فصل بهار گاه گاهی اهل خانه را به باغ 
یا تفرجگاه هایــی که در اطراف ســمیرم بود مــی برد.او 
مــردی بــا ذوق و زحمتکــش بــود از راه مکتــب داری و 
 نویســندگی و باغــداری هشــت ســرعائله خــود را اداره 
مــی کرد،نســبت بــه خانــدان ولایت بــه ویــژه حضرت 
اباعبدالله الحســین )ع( ارادتی تام داشــت،در مجالس 
عزاداری و نوحه سرایی شرکت می کرد،درشبیه خوانی 
نیز وارد می شد و هنرمندانه وظایف شبیه خوانی را ایفا 
می نمود بــه گونــه ای که تعجب وتحســین همــگان را 
برمی انگیخت و در اسب سواری چابک بود،یاد دارم که 
پدرم به عشق اباعبدالله تصمیم به رفتن کربلا  گرفت. با 
بــرادر و چندتــن از خویشــان روانه شــد و مــرا نیــز ) در 10 
سالگی( به همراه برد. آن روزها وسائط نقلیه امروز نبود؛ 
مســافرت با اســب و قاطــر و الاغ و منــزل به منــزل کرایه 
کردن صورت می گرفت،چگونگی این مســافرت و طی 
ح  منازل تا کربــلا و از کربــلا به ســمیرم خود محتاج شــر
مفصل کتاب و سفرنامه است.در سمیرم جلسه ها و یا 
شب نشینی های دوستانه او برایم بسیار جالب بود که 
با چندتن از اهل ذوق و سواد به خواندن دیوان نظامی 

و یا شــاهنامه مــی پرداختنــد و یا بــرای دیــدن قطعات 
گون خط برگزار می نمودند و در باره بعضی اشعار به  گونا
توضیح و بحث وارد می شدند. کلیه این امور مرا سخت 
تحت تاثیر قرارداد و وادار به نقاشی و خط نویسی و مشق 
کرده و شوق خواندن کتاب و دیوان اشعار در من زیاده می 
شــد، پدر هم کــه اســتعداد و ذوق و شــوق مرا مــی دید 
تشــویق و راهنماییم می فرمود پس از آنکه تا حدودی 
توانایی مرا در پیشرفت دید سرمشق هایی از استادان 
پیشــین را که بعضــی آنهــا بر زمینــه رنگــی و زرافشــان و 
نســتعلیق و رقاع و نســخ وشکسته نوشته شــده بود در 
اختیارم گذاشت و از روی بعضی کتاب ها و قرآن نیز شروع 
کردم.پــدرم از مرحــوم آخونــد مــلا  بــه نوشــتن مــی 
محمدصادق بن ملا محمدتقی )طاب ثراهما( که مربی 
و دایی اش بود برایم نقل می کرد که او سفارش کرد که 
تورا برای تحصیل علوم دینی به اصفهان بفرستم، شاید 
گر عمر پدرم کفایت کرده بود ایــن کار را می کرد؛ ولی او  ا
در حالی که من هنوز به تکلیف نرســیده بودم در ســال 
1۳1۳ شمسی به رحمت ایزدی پیوست.از این پس که 
سنم 1۳ یا 14 سال بیشتر نبود تکفل عائله پدرکه مادر و 
جده مادری و خواهر و ســه برادر کوچک تر بود بر عهده 
من قرار گرفت ومن با آشنایی به کار پدر که چند سالی با 
او همکاری کــرده بودم از راه مکتب داری و نویســندگی 
هزینه زندگی آنــان را فی الجمله تامین می کــردم و این 
وضع تا 12 ســال پس از فوت پدر ادامه داشت. خواهرم 
به خانه شوهر رفت و ســه برادرم به حد رشــد و توانایی 
رســیدند. دراین حــالات و بعــد، زمانی گفته پــدر برای 

تحصیل در اصفهان از لوح دلم محو نشدو عشق و علاقه 
ام به این هدف روز به روز زیادت می شــد؛ اما مشــتاقی 
آمیخته به مهجوری گردید. در سال 1۳21شمسی بر اثر 
آشــوب جنــگ دوم جهانــی و جنگ تــرکان قشــقایی و 
لرهای بویراحمد با قوای دولتی که در سمیرم بود، پیش 
آمد و با غلبه آنها بر قوای دولتی و کشته شدن سرهنگ 
شقاقی ســمیرم را غارت کردند از ما هم چند رأس گاو و 
گوســفند و الاغ و مقداری اثاثه و بعضی کتاب و قطعات 
خط و قرآنی به خط مبارک آخوند ملامحمدخان همه 
گرفت.  به غارت رفت و فقر و ناداری سراپای سمیرم را فرا
به ســبب ایــن حادثه هجــرت من بــه اصفهان تا ســال 
1۳2۵شمسی به تاخیر افتاد تا اینکه در آغاز سال 1۳2۵ 
به تصمیم خود جامه عمل پوشانده به اصفهان آمدم 
و در مدرسه درب کوشک اصفهان حجره گرفته مشغول 
درس شدم و مدت هشت سال از محضر استادانی چون 
حاج آقافخر کلباسی ، حاج آقا جمال خوانساری ، آقای 
مقدس و حاج شــیخ عباســعلی ادیب و آقا سید حسن 
مدرس و حاج شــیخ صدیقیــن و آیت الله زنــد کرمانی و 
اســتادان دیگــر و آیــت الله طیــب )جزاهــم الله خیــرا( و 
رضوان الله علیهم در علوم صرف و نحو و منطق و اصول 
و کلام و فقه و تفسیر بهره بردم و در ضمن تحصیلات در 
هرفرصت از مشق و تمرین خط و دقت نظر بر لوحه های 
کاشیکاری و کتیبه های باستانی غفلت نمی کردم ، با 
مرحوم میر محمدمهدی خلیقی پور استاد نستعلیق در 
اصفهان آشــنا شــده و از تجربه هــا و راهنمایــی های او 
مســتفید شــدم. او به من توصیه تعلیــم در مــدارس را 

فرمود. جامعه تعلیمات اسلامی در سال 1۳2۶ تازه در 
اصفهان تاٰسیس شده بود. مرا برای تعلیم دانش آموزان 
مــدارس جامعه دعــوت کردند، مــن هم بنا بــه توصیه 
استاد قبول کردم و به تعلیم دانش آموزان پرداختم. از 
طرفی شــبانه در آموزشــگاه های اصفهــان به تحصیل 
علــوم جدیــد وارد شــده داوطلبانــه کلاس هــا را مــی 
گذراندم و ســال 1۳۳۳ موفق به اخذ دیپلم پنج علمی 
گردیدم. در سال 1۳۳۶ به عنوان دبیر خط به استخدام 
آموزش و پرورش )فرهنگ و علوم مستظرفه( در آمدم و 
در عین حال باز بــه تحصیل ادامــه می دادم تــا به اخذ 
دیپلم شش ادبی و بعدا تا سال 1۳40 به اخذ لیسانس 
در رشته ادبیات فارسی نائل شدم. قابل ذکر است که در 
طــول اشــتغال در دبســتان هــای جامعــه تعلیمــات از 
تعطیلی استفاده کرده چند سفر چهل روزه و یک ماهه 
و بیســت روزه بــه تهــران از محضــر دو اســتاد معــروف 
کبــر کاوه و مرحــوم زرین خط  نســتعلیق مرحوم علــی ا
استفاده کردم و موفق به اخذ گواهینامه از استاد کاوه 
در اداره کل هنرهــای زیبــا شــدم،بعد از آن بــه فعالیت 
کمال خطوط پرداختم و بــرروی همه انواع  بیشــتر در ا
خط کار می کردم به این هم قانع نگشته در فکر پژوهش 
و تحقیــق بــر آمــدم و تمــام اوقــات راحت خــود را چــه از 
تعطیلات بین هفته ها و چه تعطیلات تابستان ها صرف 
این کار نمودم و در مسافرت ها نیز در راه تحقیق و رفتن به 
ســراغ کتاب و مأخذ و مدارک و نمونه هــا کوتاهی نمی 
کردم تا اینکه دو کتاب اطلس خط و تعلیم خط را فراهم 
گــر بخواهم شــرح زحمــات و   آورده بــه چــاپ رســاندم ا

رنج هایی که در ایــن راه تحمل نمودم بنویســیم خود 
گانــه می شــود؛ ولــی فعلا بــه اختصــار برگزار  کتابــی جدا

گردیده است که نابرده رنج گنج میسر نمی شود.
فعالیــت رســمی مــن در دبیرســتان هــای اصفهــان و 
دانشســرای مقدماتــی بوده تــا اینکــه درســال 1۳۵۸ با 

خدمت فرهنگی سی ساله بازنشسته گردیده ام.
مــن عــلاوه برانجــام وظیفــه رســمی تحصیلــی بنــا بــه 
تشویق بعضی هنردوســتان در ســال 1۳4۳ کلاس آزاد 
خوشنویســی را بنیان گذاشــتم و به تعلیــم هنرجویان 
پرداختــم و تاســال 1۳4۸ ادامــه داشــت. در این ســال 
تحــت پوشــش و نظــارت انجمــن خوشنویســان مرکــز 
گردانی تربیــت شــدند  قرارگرفــت. درایــن کلاس شــا
کــه بعضــی از آنــان اینــک اســتاد و هنرآمــوز انجمــن 
خوشنویســان اصفهــان هســتند و همــان کلاس آزاد 

اینک انجمنی پربار و پررونق شده است.
درطــول این مــدت و در تمــام مراحل تــا امروز که ســال 
1۳۷۵ شمسی است به پدید آوردن آثار بسیار از کتیبه ها 
و نوشتن لوحه ها و قطعات و سرمشق ها و تالیف و کتابت 
قرآن کریم و تشــکیل نمایشــگاه های داخلی و خارجی 
و داشتن سرپرســتی انجمن خوشنویســان اصفهان و 
عضویت در شــورای عالی انجمن مرکــزی و عضویت در 
هیئت امنای آن و عضویت در خانه هنرمندان اصفهان 
و شــرکت در مجامــع عمومــی خوشنویســان کشــور و 
سخنرانی ها در مواقع مناســب و لازم و به واسطه ذوق 
ادبی شرکت در انجمن های شعر اصفهان از اشتغالات 
اینجانب بوده است.آثار تالیفی ام: کتاب اطلس خط در 
تحقیق در خطوط اسلامی، کتاب تعلیم خط در قواعد 
خطوط اســلامی، کتاب آیه نــور، کتاب اصحــاب رس، 
کتاب مردآفرین روزگار، کتاب شناخت قرآن در ظاهر آن ، 
کتاب دفتر مطالب است و آثار استنساخی و کتابت:قرآن 
کریــم، گنجینــه اســرار عمــان ســامانی، سرمشــق هــا و 
بوســتان هنــر خــط مــی باشــد.اینک در ۷4 ســالگی با 
همسر خود در اصفهان زندگی می کنیم. در سال 1۳۳1 
در اصفهان متاهــل شــدم و دارای دو فرزند پســر به نام 
 احمــد و مهــدی و دو فرزند دختــر به نــام زهــرا و طاهره 
می باشم که همه دارای همسر و فرزندان می باشند.از 

آنان خشنود و راضیم و سعادت همه را خواهانم.
ک انگیخته من کیم گردی زخا

قالبی از آب و از گل ریخته  
کوزه ای بنهاده در راه صبا

کی هبا ای عجب آبی هدرخا  
بحر را موجی بوداز پیش وپس

کش رازخوددانسته خس آن کشا  
و العاقبه للمتقین و السلام علی من اتبع الهدی 1۳۵۷ 

شمسی فضائلی.

گذشتسر

 ویژه نامه مشاهیر اصفهان زیبا
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فضائل حبیب

سخن اول

عطر قلم و خاطره خط

انجمــن خوشنویســان کــم کــم بــه یــک 

محمد 
حسین 
اعتزازیان

نوســتالوژی زیبــا در میان مــا اصفهانی ها 
تبدیل شده است. نوســتالژی زیبایی که 
بیــش از همــه بــا دوران دانــش آموزیمــان 
پیوند می خورد. نمی دانم شما هم تجربه 
شرکت در دوره های خوشنویسی این انجمن 
را داشته اید یا نه؟ نمی دانم می توانید احوال هنرجویی که از 
هیاهوی »نشاط« به »قصر منشی« پناه می برد و در خانه ای 
گر ساعتی  مصفا آرام می گیرد را درک کنید یا نه؟ اما مطمئنم ا
را در آنجا بگذرانید متوجه تفاوت های آن با مدرسه می شوید 
و به من حق می دهید که به آن به چشم یک سبک متفاوت 
از آموزش نــگاه کنم. زمانی که من در ایــن انجمن به عنوان 
هنرجو رفت وآمد داشــتم ، محــور و اصل و اســاس آموزش ، 
سرمشق گرفتن از اساتید بود؛ اساتیدی که بعضا سن و سال 
قابل توجهی داشتند و این موضوع احترام و تواضع هنرجو را 
نسبت به آنها مضاعف می کرد. آنجا بود که آرامش و تمرکزی 
که استاد برای خوشنویسی نیاز داشت در فضا منتشر می شد 
و همه را به سکوت و تأنی وامی داشت. اما این سکوت تا کجا 
پایدار می ماند؟ تا آنجا که هنرجو را به تمرین سرمشقش در 
 خانه وادار کند؟ این سکوت و احترام و تواضع به مدرسه هم 
می رسید؟ در مدرسه غالبا سرعت و رقابت و بازدهی اهمیت 
بیشتری دارد. دانش آموز در مدرسه با اعداد سر و کار دارد ، 
 معدل امســالت چقدر اســت؟ چند ســاعت در خانه درس 
می خوانی؟  و . . . مشکل اینجاست که خوشنویسی در هیچ 
یک از چهارگزینه ســوالات امتحانات نهایــی جا نمی گیرد. 
تعــارف کــه نداریــم. یــک زنــگ هنــر در هفتــه، ارزش وقــت 
گذاشتن ندارد ، آن هم وقتی به درازای تکرار یک صفحه ای 
گویــم انجمــن  کــه مــی  سرمشــق!  بــرای همیــن اســت 
خوشنویسان برای بسیاری از اصفهانی ها یک نوستالوژی 
است ، یک نوستالژی زیبا  که حتی فونت نستعلیق نرم افزارهای 
نوشتاری تلفن های همراهمان هم نمی تواند آن را تداعی 
خ ، به زندگــی بنیانگذار انجمن  کند.  در این شــماره از نیم ر
 خوشنویســان اصفهان اســتاد فضائلی می پردازیــم و تلاش 
می کنیم مروری کوتاه بر فضائل این حبیب خدا داشته باشیم. 
 البتــه حکایــت مــا در اینجــا، حکایــت عطــر فــروش هاســت. 
عطر فروش ها معمولا انتخاب های معدودی را به مشتریان 
خود پیشنهاد می دهند. این تناقض هم ناشی از جبر اقتصاد 
است . آنها خوب می دانند وقتی مشتری به امتحان کردن 
عطرهای مختلــف بیفتد ، شــامه اش از کار مــی افتد و نمی 
تواند با خاطرجمع تصمیــم نهایی را بگیرد. بــه این ترتیب 
دوصفحه بعــدی ، حاصل تلاش مــا برای بــه کارگیری خط 
نستعلیق است. خطی که البته با محدودیت های فنی نباید 
انتظار سطح و دور و ضعف و قوت های معمول را از آن داشت؛ 
اما تجربه ای است از مطالعه با خط چشم نواز ایرانی ، کسی 
چه می داند شــاید روزی این قلم هــای ســربی از کار افتاد و 

اصالت خط ایرانی از پس آن هویدا شد.



استاد عطریان ، خاطره های نابی از استاد فضائلی دارد. او 

می گوید رشد استاد فضائلی در اصفهان به عوامل متعددی 

مربوط بوده است: »در اصفهان به خاطر اینکه مرکز ساخت درب ها 

و ضریح ها و . . .است، استاد فضائلی کم کم یک فرد همه فن حریف 

کاری ، معرق چوب  و . ..  می شود؛ سنگ تراشی ، مینا کاری ، قلم

متخصص شوند. مخصوصا اینکه 
باعث می شود استاد در همه این فن ها 

بعضا برای اینکه یک معونه ای بشود ، مجبور بودند در همه این رشته ها  کار 

کنند. آرام آرام در همه خطوط روی سنگ ، مینا، چوب ، کاغذ ، 

درشت ، ریز و . . .کار می کنند.«

 برای ساخت ضریح حرم امام هادی علیه السلام و نوشتن 

 خط بر روی آن مسابقه ای در اصفهان برگزار می شود.

 حبیب الله فضائلی از قبل ارادت ویژه ای به امام هادی 

علیه السلام داشت. سرانجام او برای نوشتن خط بر روی 

ضریح برنده می شود: »ایشان سرطان پروستات داشتند و بسیار درد 

می کشیدند. گاهی بی هوش بودند و از شدت درد به هوش می آمدند. 

یک بار که به هوش آمدند دیدم چیزهایی زیر لب می گویند؛ گفتم 

استاد چه می گویید؟ چیزی می خواهید؟ گفتند:  »چیزی نمی گویم، 

دارم شکر خدا را می کنم! جالب اینکه فوت ایشان هم دقیقا 

همزمان با  سالروز فوت این امام بود. «

فضائلی از معدود روحانیون برجسته اصفهانی در دهه هفتاد است که در 

قطعه نام آوران باغ رضوان مدفون شده است. علمای اصفهان 

پیش از این ترجیح می دادند در سرزمین مقدس تخت فولاد  دفن 

شوند: » ایشان قبری را در تخت فولاد برای خودشان خریده بودند و در 

زمان حیاتشان پیش شهردار رفتیم. ایشان گفتندکه اجازه دهید اگر 

فوت شدم در قبری که خودم خریدم دفن شوم. شهردار گفت من 

به شما هرچه می خواهید از باغ رضوان می دهم اما تخت فولاد نمی شود! 

ایشان فرمودند روی سنگ قبر من تنها این جمله را بنویسید: ای پاک 

بی انباز به این ذره خاک سراسر نیاز خود ، رحمت آر! این در حالی 

بود که شعرای بسیاری برای فوت ایشان شعر سرودند.«

فضائلی از جمله روحانیونی است که با انقلاب رابطه عاطفی خاصی 

برقرار می کند. عطریان در این باره می گوید:» ایشان همیشه 

می فرمودند :»امام خطم و هستم غلام خط امام« و واقعا به این مسئله 

افتخار می کردند. مرحوم فضائلی ذهن روشنی داشتند و با روحانیون 

انقلابی کم وبیش در ارتباط بودند ولی بیشتر کار فرهنگی می کردند. 

یک مرتبه هم توفیق نصیب ایشان شد که در سال 1360 به اتفاق 

جمعی از دوستان به زیارت امام )ره( رفتند و امام هم از ایشان 

همچنین 
تقدیر کردند و دست خطی هم برای ایشان نوشتند. ایشان 

برای مرحوم بهشتی ، آیت الله خامنه ای، شهدای هفتم تیر و 
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تک روایت های شاگرد از استاد

ایشان هنوز طلبه است!

سیر        و سیره حبیب الله فضائلی در مصاحبه با استاد عطریان؛

خطابه ساکت امام خط
سیاه مشق نویسی ید طولایی دارد و  بزرگ ترین گرافیست های جهان 

او را گرافیستی بزرگ می شناسند. ضمنا بسیاری از شاخه های خط اساسا در 

اصفهان شکل گرفته است.  ابداع خط شکسته در دوره صفویه در قرن 

یازدهم در اصفهان و در دربار صفویه ها بوده است که می توان در این 

رشته از مرتضی قلی خان شاملو و شفیعا و میرزا کوچک اصفهانی، 

محمدرضای اصفهانی معروف به کر و بزرگانی مثل سید علی اکبر 

گلستانه  نام برد.

به دنبال آنها این سلسله ادامه پیدا کرد که این اواخر توسط عبدالرحیم 

نستعلیق و دیگران تداوم یافت تا به دوره ای می ر سد که 
افسر  در خط 

مرحوم استاد فضائلی به این دوره ورود پیدا می کنندو علمدار این علمی 

می شوند که هر بار می افتاده و توسط فردی دیگر بلند می شده است.

با این حساب قبل از دوره ای که استاد فضائلی در آن قر ار گرفته بودند 

شاهد رکود در خوشنویسی بودیم؟

تقریبا بله؛ در واقع در دوره قبل از استاد فضائلی با تغییرات سیاسی که 

در کشور پیدا می شود ، اصفهان از تلالو خودش می افتد تا اینکه می توان 

گفت استاد فضائلی رونق بخش این دوره می شوند.  افرادی مثل 

استاد فضائلی همان افرادی هستند که ما اعتقاد داریم در هر دوره ای از 

تخصص خود برجسته و علمدار می شوند.
تاریخ در رشته و 

با توجه به اینکه استاد فضائلی در سمیرم بوده اند و در خانواده شان سابقه 

خطاطی بوده است ، اوضاع خط در این شهرستان و شهرستان های دیگر 

چگونه بوده و آیا استاد فضائلی عصاره سمیرم در زمینه خط هستند یا اینکه بیشتر 

متاثر از مکتب اصفهان بوده اند؟

هرچند استاد فضائلی در سمیرم متولد شدند و آموزش این خط را  

 ابتدا  نزد پدر خودشان که از خوشنویسان آن خطه بودند فراگرفتند اما در

 چهارده سالگی پدرشان را از دست دادند و بعدها به اصفهان آمدند.

 به هر حال یک جوان چهارده ساله که هم اشتیاق آموزش و فراگیری 

علوم و هنر خوشنویسی را دارد و هم باید معونه زندگی را فراهم کند تا 

بتواند خانواده شش نفری خود را سرپرستی کند راه سختی در پیش رو 

خواهد داشت. اصلا ماجرای درآمد با ماجرای هنر دو ماجرای متضاد 

است! استاد بنا به توصیه پدرشان باید به اصفهان مهاجرت می کردند 

و در یک فضای بازتری رحل اقامت می افکندند. این کار بسیار 

بسیار سختی بوده که خصوصیات برجسته ایشان هم در همین شیوه زندگی 

مشخص می شود.  

استاد نهایتا در سال 1325 در حدود 25 سالگی به اصفهان می آیند 

و اینجا هم منزل آنچنانی نداشتند و نهایتا در مدرسه درب کوشک 

تحصیل علوم دینی می شوند.ایشان همزمان 
حجره ای می گیرند و مشغول 

آرام آرام در مدارس رسمی دولتی هم مشغول می شوند تا علوم جدید 

تحصیل کنند. این منتج به این می شود که ایشان هم درس طلبگی 
را هم 

را بخوانند و هم اینکه به دبیرستان  ورود کنند و دیپلم بگیرند و نهایتا وارد 

گاه اصفهان شوند. ایشان  در چهل سالگی موفق می شوند که در رشته  دانش

ادبیات اخذ گواهینامه ادبیات فارسی کنند. 

استاد فضائلی همزمان شروع به خوشنویسی و خط می کنند و از آنجا که در 

آن زمان در اصفهان آنچنان مربی خوشنویسی نداشتیم ، خودشان بر 

روی این هنر کار می کنند. ایشان می گفتند: »هر از چندگاهی به مسجد 

امام یا اماکن متبرکه دیگر  می رفتم و قلم و کاغذی هم می بردم و از شیوه 

گارش آنها یادداشت هایی برای خودم بر می داشتم و از طرفی از  ن

تحقیقی هم استفاده می کردم.«
یک سری کتاب های 

پس ایشان بیشتر با تمرین و مداومت خود به صورت فردی به تمرین 

خوشنویسی می پرداختند. با این حال چگونه توانستند مکتب تدریس 

برای خود در این رشته فراهم کنند؟

در سال 1343 یک کلاس خوشنویسی آزاد آرام آرام در اداره 

تشکیل شد و ایشان هفته ای یک جلسه شروع 
فرهنگ و هنر سابق 

به آموزش خوشنویسی کردند. به هر حال آن زمان دوره طاغوت بود 

و ایشان ملبس به لباس روحانیت بودند و با یک تعصب شدید مقید 

بودند که این لباس را حفظ کنند . یادم می آید که به من می گفتند : »من 

می خواستم به جامعه بگویم که در روحانیت کسی هم هست که در ارتباط 

با هنر بتواند نقش آفرین باشد چرا که جامعه چنان در نظرش رفته بود که 

قشر هنری ، قشری است که از شمایل دینی کناره گیری  می کند.«

 این  حضور استاد در فضای هنر ، از این بُعد خیلی جالب بود؛  به طوری 

که مثلا افرادی از شهرستان ها می آمدند و به دنبال ایشان مجبور می شدند 

وارد هنرستان هنرهای موسیقی شوند.)روی تابلوی هنرستان 

هنرهای زیبا نوشته شده بود : هنرستان هنرهای موسیقی و هنرهای 

تجسمی( استاد   مدتی آنجا درس می دادند و شاگردان می گشتند تا اینکه 

ایشان را در لباس روحانیت می یافتند و از ایشان سراغ استاد 

فضائلی را می گرفتند! ایشان هم می گفتند : فضائلی من هستم!

خود شما در همین کلاس ها شاگرد ایشان شدید؟

گامی که جوانی 18 ساله بودم به کلاس ایشان وارد   من از سال 1351 هن

شدم و دقیقا 25 سال با ایشان همزیستی داشتم.

در میان شاگردان ایشان برای خوشنویسی ، طلاب یا روحانیون 

هم بودند؟

خیر ،تنها یکی دو نفر بودند که البته چون کار خوشنویسی بسیار بسیار شاق  و 

سخت است ، استاد نشدند ، هر چند بی بهره از خوشنویسی هم نبودند.

کلاس های استاد به چه صورت ادامه یافت؟

در آن کلاس ها در حالی که مثلا کلاس های جانبی آواز ، تار و سایر 

ادوات موسیقی صدایش می آمد ایشان خوشنویسی را آموزش 

می دادند. به هر حال مدتی ما به دنبال این بودیم که بتوانیم یک کانون 

خوشنویسی تاسیس کنیم و در نهایت در اولین گام در سال 1359 

به اتفاق تعدادی از شاگردهای باسابقه ایشان ، کانون خوشنویسی را 

در اول خیابان عبدالرزاق در منزل خانم امین که به جای مانده بود  و 

آن را برای خیابان خراب کردند به نام کانون خوشنویسان اصفهان، 

تاسیس کردیم. 

چه شد که این خانه انتخاب شد؟

کان بودیم و اینجا جور شد. ما از اداره ارشاد و میراث فرهنگی  ما دنبال م

کان را داشت و در اختیار  پیگیری کردیم و نهایتا میراث فرهنگی این م

کان بدهیم و  ما گذاشت و بعد زود از دستمان گرفتند و مجبور شدیم تغییر م

برویم به چهار راه فلسطین.

کلاس ها آنجا برگزار می شد؟

کلاس ها توسط خود ایشان برگزار می شد و تعدادی محدودی از 

لتحصیل ها یا هنرجوهای خوب ایشان مثل مهدی کریمی، 
فارغ ا

شمس الدین وفا حسینی ، غلامعلی صالحی ، کرمعلی شیرازی ، 

محمدعلی شادمان و  عباس قرائت  که در آنجا شروع به آموزش دادن 

کردند. این نکته را هم ذکر کنم که در اوایل انقلاب رئیس اداره 

ارشاد ، آقای ذوعلم در میدان امام غرفه ای از غرفه های ارشاد  را 

در اختیارمان گذاشتند که هفته ای یک روز استاد فضائلی آنجا تدریس 

داشتند و این قبل از این بود که کانون تاسیس شود. 

در این مقطع به غیر از استاد فضائلی افراد دیگری هم بودند که خوشنویسی 

تدریس کنند؟

شروع کلاس خوشنویسی را مرحوم فضائلی داشتند اما در همان دوران  

اداره ارشاد یک کلاس هم برای مرحوم استاد معین در کتابخانه 

ولیعصر در خیابان ولیعصر قرار داد  و ایشان هم هفته ای یک روز 

آنجا مشغول تدریس بودند. تمام پیشکسوت های خوشنویسی اصفهان 

که امروز اساتیدی برجسته هستند و استادپروری می کنند، حاصل 

کلاس های مرحوم استاد فضائلی  وبخشی از آنها هم حاصل کلاس های 

استاد معین اند. 

نجمن خوشنویسان ایران چگونه شکل گرفت؟
ارتباط استاد فضائلی با ا

نجمن خوشنویسان 
 در همان زمان که کلاس ها برگزار می شد آرام آرام با ا

نجمن در سال 1346 در تهران 
ایران ارتباط بر قرار کردیم.این ا

توسط مرحوم خسرو زعیمی ، مرحوم یزدانی ، مرحوم بوذری ، مرحوم 

سید حسن  و سید حسین  میرخانی در تهران تاسیس شد و بعد از اینکه نضج 

نجمن خوشنویسان ایران را در بقیه شهرها 
گرفت و قوی شد، سعی کرد ا

نجمن تلاش داشت شهرهای دیگر را هم از 
هم تاسیس کند. در واقع ا

این لحاظ ارتزاق و راهنمایی کند و بتواند در آنجا شعبه هایی داشته باشد. 

نجمن خوشنویسان ایران اصلا جرئت 
اما اصفهان تنها شهری بود که ا

نداشت که به آن ورود کند و در آن شعبه ای تاسیس کند.

در واقع با حضور مرحوم فضائلی و مرحوم معین ، اصلا ورودشان را 

باطل می دانستند؛  به طوری که در تابستان ها استادهای بزرگ تهران در 

شهرستان ها به مدت چندماه می رفتند و مشغول آموزش می شدند ولی در 

اصفهان این مورد به راحتی صورت نمی گرفت.

نجمن خوشنویسان ایران ارتباط پیدا کردیم 
به هر حال ما آرام آرام با ا

و آنها هم یک کلاس برای استاد معین دایر کردند و ما گفتیم امتحاناتمان 

نجمن 
نجمن خوشنویسان ایران برگزار می کنیم و گواهینامه ا

را زیر نظر ا

خوشنویشان را هم اعطا می کنیم.این شد که آرام آرام ارتباط 

میان سیستم اداری اصفهان و تهران برقرار شد. در سال 1360 بود 

نجمن خوشنویسان را در میدان فلسطین افتتاح کردیم و در آنجا 
که ما ا

نجمن خوشنویسان ایران 
رسما با تشریفات قانونی زیر نظر اساسنامه ا

نجمن خوشنویسان ایران ، برنامه آموزشی خودمان 
و آیین نامه ا

را شروع کردیم . به این صورت ثبت نام ها از هنرجویان انجام 

نجمن خوشنویسان ایران 
 و امتحانات سراسری با اعطای مدرک ا

به آنها برگزار می شد.

نجمن استاد فضائلی در قامت یک مدیر ظاهر شدند؟
در این ا

نجمن خوشنویسان کار باید به صورت شورایی باشد . در سیستم شورایی 
در ا

تعدادشان به طوری است که برحسب جمعیت هر شهر ، شورا سه یا 

استاد فضائلی نه تنها در میان ابنیه اصفهان 

محمد حسین 

اعتزازیان

جای  به  خود  از  یادماندنی  به  آثاری 

با تربیت نسلی موفق از  بلکه  گذاشت، 

بنیانگذار مکتبی بزرگ در هنر خوشنویسی اصفهان  شاگردان ، 

شد. به این بهانه در یک عصر پاییزی در میان صدای قلم و 

بوی دوات، پای صحبت های یکی از شاگردان او و  رئیس 

نشستیم.
نجمن خوشنویسان اصفهان ، استاد عطریان 

سابق ا

 او که از جمله اساتید خوش نویسی اصفهان است،  بیش از 

بیست سال از نزدیک شاهد سیر و سیره این هنرمند برجسته 

بوده و او را پدر معنوی خود می داند. 

در مطالعه تاریخ رشته خوشنویسی ، شخصیت های اصفهانی غالبا 

ممتاز و اثرگذار بوده اند. دلیل این موضوع چیست وچه نسبتی 

بین اصفهان خوشنویسی بر قرار است؟

سرزمین اصفهان ، هم به لحاظ جغرافیایی و هم به لحاظ پیشینه ای 

که دارد ، خطه خاصی به حساب می آید. این شهر سه دوره پایتخت 

بوده ، همیشه آب و هوایی متعادل داشته و چون در مرکز ایران 

قرار گرفته از حوادث مصون بوده است. شما متعادل تر از 

اصفهان که هم منطقه کویری، هم منطقه کوهستانی و هم منطقه 

دشت دارد نمی توانید پیدا کنید. در حقیقت کاملا از تعادل طبیعی 

برخوردار است و مردمش هم نسبتا تحت تاثیر همین خصوصیات 

اقلیمی و مزاجی، متعادل هستند. اگر صفویه در اصفهان اتراق 

می کنند و به اصفهان می آیند به خاطر این است که اصفهان را 

خطه خوبی برای دسترسی به اهدافشان قلمداد می کنند و دانشمندان 

را هم جذب این منطقه می کنند.

نکته جالب اینجاست که اگر در دوره صفویه علومی به اوج خود 

می رسید ، باز اصفهان در دوره های بعد که پایتخت هم نبود در 

آن علوم برتری خود را حفظ می کرد. این خصیصه یعنی حفظ 

موقعیت و بالا بودن موقعیت ، در  هنر خوشنویسی هم وجود دارد. 

من به قطعیت می گویم که اصفهان همواره مرکز فرهنگی و هنری 

وپایتخت واقعی خوشنویسی در اصفهان بوده و هست چه از نظر 

کمی و چه از نظر کیفی.

اصفهان سرزمینی است که افرادی مثل میرعماد حسنی که 

نستعلیق قرار دارند در آن زندگی 
در بالاترین نقطه خوشنویسی 

کرده اند. میرعماد در همین شهر شهید و در همین شهر مدفون شد. 

عبدالمجید درویش طالقانی از جمله شخصیت هایی است که  نقطه 

مشعشع و پرفراز خط شکسته به حساب می آید و در نوجوانی به اصفهان 

هجرت می کند تا بارور شود. علیرضا عباسی و خانواده بزرگ امامی ها 

از دیگر چهره های اثرگذار خط هستند که در اصفهان به فعالیت 

می پرداختند. در خط نسخ زین العابدین اشرف الکتاب بر فراز 

نستعلیق میرزا غلامرضای اصفهانی در 
خط نسخ قرار دارد و در خط 

پنج نفر عضو دارد. ما هم در آن زمان پنج نفر بودیم به صورت 

نجمن خوشنویسان 
شورایی و مرحوم فضائلی به عنوان رئیس ا

ایران شعبه اصفهان مشغول به خدمت شدند. در آن زمان ما در 

کانی داشتیم اما اداره اوقاف تقریبا ناجوانمردانه  فلکه فلسطین م

کان را از ما گرفت . . . . آن م

کانی که ارشاد داده بود  . . . م

کانی که موقوفه بود و باید ماهانه مبلغی را به عنوان اجاره به متولی  بله ، م

کان  می دادیم. اما اداره اوقاف چون احساس می کرد که اینجا م

گاه  بکری است  به ما گفت که می خواهیم اینجا را بگیریم و دانش

گاه قرآن  کان به درد دانش قرآن بکنیم. البته ما می دانستیم که این م

نمی خورد و این اتفاق هم هرگز  نیفتاد.

 در آن زمان ، اوایل کسالت مرحوم فضائلی بود و به خاطر 

همین ایشان مایل به کناره گیری بودند. این شد که بنده به عنوان 

نجمن انتخاب شدم و سرپرستی ام تا چند دوره 
سرپرست ا

 ادامه یافت؛ به طوری که جمعا حدود 10 سال سرپرست

 بودم.

خیلی  و  بودیم  کان  م دنبال  خیلی  فلسطین  چهارراه  از  بعد 

گاه ها از  پیگیری کردیم و نهایتا با رایزنی ها و برگزاری نمایش

طریق شهرداری، اداره میراث فرهنگی و اداره ارشاد 



بسیاری از بزرگان شعر می گفتند. هیچ موقعی نمی شد که تشییع پیکر 

شهدا بشود و ایشان حضور پیدا نکنند. جمعه ها هم به اتفاق ایشان به 

نماز جمعه می رفتیم.«

 »حبیب الله فضائلی محقق و مولف، خوش نویس و معلم.« 

این تمام وصیت استاد فضائلی برای سنگ قبر خود است. 

»سنگ قبر می تواند ماحصل شخصیت یک نفر باشد و این یعنی اینکه 

استاد این شاخص ها را با هم داشتند. می می توانم بگویم حس جویایی 

و حس دانستن چنان در ایشان شعله ور بود که ایشان را تالحظات 

آخر آرام نمی گذاشت؛ به طوری که در سال های آخر عمر ایشان، 

بعضی از بزرگان به من گفتند: »ایشان هنوز طلبه هست! ایشان 

دست از طلبیگی اش برنمی دارد!« این برای ما خیلی عجیب بودکه 

استاد فضائلی علیرغم تنگناهای زندگی که داشتند، در موضوعات 

تحقیق و بررسی کردن   بر نمی داشتند.«
تفحص و 

مختلف دست از 

 عطریان بیش از هر چیز شیفته اخلاق و سلوک شخصی فضائلی

است. 

او در طی مصاحبه بارها به خصوصیات اخلاقی استادش اشاره می کند. 

»من در طی مدت مدیدی که با ایشان بودم و این اواخر خیلی ارتباط 

نزدیکی با ایشان داشتم، زمانی نشدکه با ایشان وعده کنم و ایشان سر 

وعده خودشان آمادگی برای رفتن نداشته باشند! هر موقع که من 

می رسیدم می دیدم عمامه به سر و لباس پوشیده و دو زانو نشسته اند 

و دارند چیزی مطالعه می کنند؛ برای اینکه وقتی من رسیدم کنار 

کار ندیدم.  بگذارند و بیایند. چون من هیچ وقت ایشان را بی

یا مطالعه می کردند یا می نوشتند یا صحبت می کردند. 

بسیار بسیار خوش مشرب و همراه و خوش جلیس بودند؛  به طوری 

که همه جوان ها دوست داشتند که با ایشان نشستی داشته باشند و 

پیک نیک یا مسافرت بروند. ایشان من را یکی از فرزندان 

خودشان قلمداد می کردند تا آنجایی که برای من و به نام من شعر 

تشخیص 
می گفتند. آرامش وجودی ایشان مثال زدنی بود و در 

اهداف و کار مستدام و توکل روشن و شفاف به خداوند و سعه صدر 

در آموزش و پرکاری و نظم استوار بودند.

 تواضع ایشان واقعا مثال زدنی بود و همیشه سعی می کردند که خودشان 

را زیاد مطرح نکنند و یک وقت هم اگر کسی می خواست ایشان 

را به حرف دربیاورد، ایشان اشاره می کردند که می توانید به فلان 

کتاب مراجعه کنید. 

 درحقیقت می توانم بگویم که تمام خصیصه ها و سنت های اسلامی 

را کاملا در وجودشان به فعل می دیدیم نه به بیان. یعنی همه حرکت ها 

و سکنات ایشان را ما به عنوان یک الگو می توانستیم برای خودمان 

تلقی کنیم.«
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تک روایت های شاگرد از استاد

ایشان هنوز طلبه است!

سیر        و سیره حبیب الله فضائلی در مصاحبه با استاد عطریان؛

خطابه ساکت امام خط

لفضل علیه السلام 
همچنین ضریح حضرت ابا

به قلم ایشان می بینیم. 

که در اصفهان ساخته شد و به اتفاق ایشان نصب کردند اثر ایشان بود و 

از خاطرات خوب زندگیشان به حساب می آمد.

توانایی ایشان برای خطاطی بر روی مینا شگفت انگیز بود. یکی از 

 بهترین آثار مینایی ایشان در شاه چراغ وجود دارد، در یکی از تالارها 

که به خط ایشان است و به عقیده من واقعا از معجزات است.

 زمانی من به ایشان گفتم که به شیراز رفتم ، قطعه ای که اثر شما بود ، عجب 

خط خوبی بود و عجب خوب شده بود.

 ایشان گفتند من آن موقع حس و حال خوبی داشتم. گفتم چطور؟ 

گفتند مصادف با هفت تیرشده بود و شهادت شهید بهشتی و من در 

حال گریه و حال عجیبی که داشتم ، آن خطوط را می نوشتم. 

ظرافت این اثر در اینجاست که خطاط به جای اینکه با قلم در مرکب 

بزند و بنویسد باید رنگ زمینه را روی فلزی که در حال قوس است 

بردارد و اگر یک جا اشتباه بردارد دیگر نمی تواند سر جایش بگذارد.

 حق اتود زدن با مداد هم ندارد چون جای مداد می ماند.

پس باید درذهنش فرض کند و این کلمات و ابعاد را با ابیات و 

مختلفی که دارد 
مصراع هایی که در ابعاد متعدد هست و با حروف های 

و ممکن است کم و زیاد شود ؛ به طوری جا بدهد که در یک صفحه از لوح 

مینا ، بیاض و سواد کاملا هماهنگ شود و تازه کاملا هم قابل خواندن باشد، 

یعنی حروف و کلام آنقدر مقدم و موخر نشود که نتوان خواند.

استاد به همه انواع خطوط تسلط داشتند؟

نستعلیق 
خطوطی که کار می کردند هر چهار خط متداول ما یعنی ثلث و نسخ و 

و شکسته بود و این چهار خط را در حد استادی کار می کردند. اما در کتیبه ها و 

آثار خودشان از خطوط کوفی ، ریحان و رقاع نیز  استفاده می کردند.

ایشان همیشه می گفتند خطاط باید ملا باشد  و خودشان هم بر حسب دلشان 

کار می کردند و نوشته هایشان نشئت گرفته از یک اعتقاد سلیم و راسخ  

بود. در طی بیست و پنج سال که بنده شاگرد و همراه و جلیس سفر و حضر 

ایشان بودم هیچ وقت نشد در نوشته های خودشان از یک منبعی برای 

نوشتن استفاده کنند. سرمشق هایشان همیشه با قلم و مرکب هنرجو و 

روی کاغذ هنرجو نوشته می شد و عبارتی را که وصف الحال زمان 

کان بود قید می کردند. عبارتی که کامل باشد یعنی یک مصراعی  و م

نمی نوشتند که معنی اش ناقص باشد و آنچنان اشرافی داشتند که 

وصف الحال را متناسب با فصل ها ، بهار ، محرم و . . . می نوشتند. 

حجم اطلاعات ایشان در این زمینه زیاد بود و اشراف کاملی به لغت 

مشکل 
داشتند؛ بخصوص لغت عربی ، به طوری که ما هرگاه دچار 

مشکل می کردیم.
می شدیم با یک تلفن با استاد رفع 

همه ما استاد فضائلی را به عنوان یک خوشنویس مبرز می شناسیم  اما 

تحقیقی و تالیفی ایشان پرداخته شده است. باتوجه به اینکه 
کمتر به وجه 

یکی از مهم ترین کتاب های مرجع در زمینه خوشنویسی توسط ایشان 

تالیف شده است.

تحقیق و بررسی ایشان بنا به قول ایشان 
بله. مهم ترین حاصل 

»اطلس خط« است. ایشان به من می گفتند: » من سی سال کار 

تحقیق کردم تا بتوانم کتاب اطلس خط را بنویسم ، سی سال به طور 
و 

شبانه روزی!«  بسیاری از محققان می گفتند برای نوشتن این کتاب 

یک هیئت تحریریه و یک هیئت محقق لازم است تا به اقصی نقاط 

کشور سفر کنند و این مجموعه را گردآوری نمایند.

توجه داشته باشید که در زمان حیات ایشان، دسترسی به وسایل 

رسانه ای مانند دوربین و . . .سخت بود و ایشان هم صاحب خودرو 

نبودند و برای مثلا آموزش دیدن خودشان مجبور بودند 10 ساعت با 

اتوبوس های قدیمی ، سفر کنند تا به تهران برسند و مثلا در آتلیه مرحوم 

استاد حسن زرین خط در خیابان ناصر خسرو  سرمشق ببینند.  یا مثلا 

نستعلیق استفاده کنند. 
از تعلیمات مرحوم استاد علی اکبر کاوه در خط 

تحقیق و زحمت، در سال 1352 اطلس 
 به هر حال پس از سی سال 

خط ایشان آماده شد و اطلس خط را به خط خود نوشتند. 

ظاهرا این کتاب برنده جوایزی هم شده بود.

بله ، این کتاب نقش مهمی را در آن زمان ایفا می کرد. بالاخره پیش از 

این تجربه ترکیه را داشتیم که با آمدن آتاتورک وتجددگرایی ، خط اسلامی 

به خط لاتین تبدیل شده بود و در ایران زمان رضاخان هم زمزمه های 

تغییر خط وجود داشت. در ترکیه کار به جایی رسید که مردم نوشته های 

نستعلیق اماکن را نمی توانستند بخوانند و در ایران هم می گفتند باید سرتا 

پا متجدد شویم. مرحوم استاد فضائلی عرقیت زیادی به ایران و ملیت 

تحقیق در 
و اسلامیت خودشان داشتند به علاوه اینکه حس جویایی و 

تحقیق کنند.
وجود ایشان بود و ایشان را ترغیب می کرد که در زمینه خط 

ایشان مصر بود به مناسبت جشن 2500 ساله که در آن اتفاقات 

کان چاپ کتاب ها  و آثار هنری ایران به رخ کشیده می شد و ام

فراهم بود ، این کتاب چاپ شود. در واقع استاد می خواستند از این 

فرصت استفاده کنند و  علیه سیاست خود رژیم ، این کتاب را منتشر 

 کنند؛ تحت این عنوان که می خواهیم خط میخی و کوفی و اوستایی 

و .. .را معرفی کنیم. این از هوشیاری استاد بود و به اعتقاد من خدا به 

قلب ایشان الهام می کرد. به هر حال ایشان به من می گفتند من 

در شبانه روز 14 تا15 ساعت با سختی شروع می کردم به نوشتن و شاید 

یکی دو درجه از چشم های ایشان به خاطر همین ضعیف شد . ایشان 

می خواستند کتاب را زود بنویسند و با خط خودشان هم نوشتند چون در 

آن زمان تایپ سرعت و کیفیت کمتری داشت.

»اطلس خط« نهایتا به عنوان بهترین کتاب سال شناخته شد و 

جایزه ای به ایشان عطا کردند. البته هدف استاد جایزه گرفتن نبود. 

این کتاب را چاپخانه مشعل منتشر کرد اما نتوانست به انتشار آن ادامه 

دهد؛  به همین جهت توسط انتشارات سروش چاپ شد و اکنون به 

مختلفی ترجمه شده است.
زبان های 

قبلش نمونه های مشابهی داشتیم که مرجعیت و جامعیت اطلس را 

داشته باشد؟

در نمونه های مشابه ، این مرجعیت را در کتاب مهدی بیانی داشتیم. 

البته او در کتاب خود هنرمندان خوشنویس را معرفی کرده اما استاد از 

گاه کرده اند. مخصوصا اینکه خود ایشان  دیدی فراتر به این موضوعات ن

خوشنویس بودندو خیلی کامل تر  توانستند اطلسی از خط خوشنویسی و جامعه 

خوشنویسی کشور را معرفی کنند. ایشان به دنبال آن در سال 1356 

کتابی را به نام »تعلیم خط« نوشتند که این کتاب الان دائما چاپ 

می شود و مورد استفاده هنرجویان قرار می گیرد. استاد فضائلی بعد از 

»تعلیم خط« ، در سال 1359 کتاب »بوستان خط« را که مجموعه ای از 

آثار ایشان بود ، منتشر کردند.

استاد به جز کتاب هایی که در زمینه خوشنویسی می نوشتند ، سایر کتاب ها را 

هم با خط خودشان تالیف و منتشر می کردند؟

تحقیقی درباره اصحاب رس 
بله ، ایشان در سال 1363 یک کار 

انجام دادند. امام علی علیه السلام در حدیث مفصلی به اصحاب 

رس اشاره دارند و استاد در این کتاب این حدیث را به یکی از مناطق 

ایران تطبیق داده اند.

ایشان پس از آن  کتاب »گنجینه الاسرار« را نوشتند که از عمان سامانی 

است و شعرهای بسیار عرفانی درباره قضایای عاشورا دارد. جالب 

است که استاد فضائلی متناسب با آمدن محرم و صفر این کتاب را 

می نوشتند. یعنی موضوعی که می نوشتند با حال و هوایی که در آن قرار 

داشتند سنخیت داشت. مسئله قابل توجه این بود که این اثر قبلا توسط 

پسر عبدالرحیم افسر  نوشته شده بود و غلط های زیادی داشت و استاد 

تصحیح کردند و با خط بسیار خوبی نوشتند.
برای اولین بار آن را به خوبی 

نوشتن قرآن مجید در همین دوره بود؟

و  نداشتند  مجید  قرآن  نوشتن  به  زیادی  تمایل  فضائلی  مرحوم 

می گفتند:»این کار را همه می توانند بکنند، بگذارید من کار دیگری 

بکنم.«  نهایتا یک نفر آمد اصرار کرد که یک قرآنی را برای من 

بنویسید و اگر بنویسید من چاپ می کنم. اتفاقا بعد از اتمام کار ، همان 

فرد گفت من نمی خواهم این چاپ شود و می خواهم برای خودم 

نگهداری اش کنم. استاد هم گفتند که وقتی آن را چاپ کردیم یک 

جلدش را هم به شما می دهیم! و به این ترتیب قرار دادی  را که با آن فرد 

داشتند،فسخ کردند. ما دو سه مرتبه قرآن استاد فضائلی را به اداره ارشاد 

اصفهان بردیم. اما فایده نداشت نهایتا انتشارات سروش آن را 

پس از پیگیری های فراوان منتشر کرد.

جالب اینجاست که ایشان وقتی که تصمیم به قرآن نویسی کردند 

بفهمم قرآن را باید چگونه بنویسیم تا 
تفحصی کنم که 

گفتند من باید یک 

تفحص نزدیک به یک  
مورد اجماع روایات مختلف باشد. این 

سال طول کشید! 

تحقیقات ایشان که تمام شد، از صبح روز اول ماه رمضان شروع به 

کتابت قرآن مجید کردند و سی ام ماه رمضان سال بعد این کتابت 

به پایان رسید ، یعنی دقیقا یک سال و یک ماه قمری.  نکته مهم این 

قرآن آن بود که همه اش را با قلم نوشتند و هیچ جا از صنعت چاپ 

استفاده نشد. مثلا اینطور نبود که »بسم الله الرحمن الرحیم« را کپی 

کنند ، بلکه یک قرآن کامل بود که با قلم نوشته شده بود.این قرآن به 

 خط شیوه خوشنویسی ایرانی مثل زین العابدین اشرف الکتاب و 

به رسم الخط ایرانی نوشته شد. 

یادم می آید در همان زمان ها بود که جراید عربستان سعودی در تبلیغات 

علیه ایرانی ها ادعا می کردند که قرآن های ایرانی ها تحریف شده است 

و غلط های زیادی دارد. باید توجه داشت طبع نرم ایرانی در خط نسخی 

که می نویسند متجلی است اما در خط نسخی که اعراب می نویسند آن خشکی 

مشخص است.
طبع عربی 

این آخرین کتابی بود که استاد تالیف کردند؟

خیر،  پس از آن کتاب »مرد آفرین روزگار« را در ارتباط با حضرت 

زینب سلام الله علیها نوشتند، آن هم در محرم بود. نام این هم 

از اشعار »گنجینه الاسرار« گرفته بودند. بعد از آن کتابی را به نام 

تحقیقی و 
نستعلیق« نوشتند که درباره کار 

»هفتاد و دو سرمشق چلیپای 

تفحصی ایشان بود.

اختیار  در  اوقاف  اداره  سرپرست  توسط  فعلی  کان  ،م

ما قرار گرفت. اینجا منزل خرابه ای بود و مبلغ گزافی را 

کان قبلش منزل  برای  بازسازی اش هزینه کردند. این م

بود و اتفاقا استاد علی مظاهر می گفتند در همین منزل بوده 

معین  استاد  خط  با  کاشی  یک  بازسازی  از  بعد  اند. 

کان را به مدت  نجمن خوشنویسان و این م
 نوشتیم با نام ا

ده سال به ماهی 50 هزارتومان اجاره کردیم. 

مهارت های خاص خطی استاد فضائلی چه بود؟

کایت همان شعر معروف  صحبت کردن درباره مرحوم فضائلی ح

است:»آب دریا را اگر نتوان کشید ،هم به قدر تشنگی باید 

چشید!« ایشان خطاطی جامع بودند و انواع خط را در کاربردهای 

مختلف می نوشتند. خط های ایشان روی چوب ، کاشی، 

فرش ، منبت، مینا ، طلا ، سنگ و . . .نوشته شده و هنرمندان 

کاربردهای متعددی از خط ایشان گرفته اند ؛چرا که ایشان به همه 

خطوط تسلط داشتند و می توانستند مجموعه قشنگی را ارائه دهند. بسیاری 

از آثار ایشان در مشهد، نجف، کربلا، سامرا ،سوریه و بسیاری از 

شهرهای ایران است. 

در اصفهان کتابخانه امیرالمومنین علیه السلام را به عنوان نمونه 

اثر ایشان می توانیم معرفی کنیم که انواع خطوط را در ابعاد مختلف 

از استاد فضائلی دیوان اشعار هم موجود است؟

استاد طبع شعر داشتند و به طور کلی دوست داشتند در همه هنرها 

توانایی خودشان را به منصه ظهور برسانند. با این حال دیوان 

اشعار ایشان چاپ نشده است. زمانی بنده و ایشان و استادهای 

نجمن شعر حافظ را تاسیس کردیم که به صورت خانگی و 
 دیگر ، ا

تشکیل می شد. 
به صورت هفتگی در خانه ها 

ایشان اهل خطابه و منبر هم بودند؟

خیر ، هرچند تمام وجود ایشان خطابه بلندی بود در کمال سکوت 

و آرامش!

جناب استاد ، اوضاع فعلی خط در اصفهان چطور است؟ به نظر 

شما در فضای فعلی و بعد از مرحوم فضائلی می توانیم امثال ایشان 

را پرورش دهیم؟

استاد فضائلی شاگردان زیادی پرورش دادند. آقایان کریمی، 

ظهیر الاسلام ، شادمان ، قناعت ، عبودیت ، وکیلی ، صالحی، 

سیلانی ، حسینی ، ، ژاله گویان ، مومنی، حسامی و شیرازی  

نجمن 
از آن جمله اند. بعداز مرحوم فضائلی بنده سرپرستی ا

مشعشعی را در حضور 
خوشنویسان را بر عهده داشتم. ما  دوران 

ایشان و بعد از ایشان داشتیم. ولی متاسفانه از نزدیک به 

شش سال پیش که اتفاقاتی در تهران افتاد و متاسفانه دوستان ما 

آن اتفاقات را به اصفهان سرایت دادند شرایط نامساعدی 

نجمن خوشنویسان اصفهان نسبت به پیشینه 
به وجود آمد.   امروزه ا

اش و نسبت به شرایط جغرافیایی اش و نسبت به میراث 

وزینی که در طول تاریخ به آن رسیده آن طور که باید و شاید فعال 

 نیست و بسیاری از هنرمندان این عرصه ، مطرود و گوشه  نشین

 شده اند.

نسل جدید هنرجوها چطورند؟

به عقیده من شاگردهای استاد فضائلی با تلاش های زیادی که 

کردند و رقابت هایی که بینشان به وجود آمد ، رشد خوبی کردند. 

طبیعتا نسل جدیدی ایجاد شد مثلا شش نفر از شاگردان من به 

استادی رسیدند و خودشان هم تدریس می کنند. 

پیشتاز همچنان  اصفهان  رشته  این  در  حساب  این  با   پس 

 است . . .

با درگذشت استاد فضائلی و استاد معین ، استاد کسایی گفتند که بعد 

از اینها افرادی که در این قد و قواره و شاخص باشند ، نداریم ولی 

بالاخره هنرجویان ایشان سعی کردند  که خودشان را به حد قابلی 

برسانند.  امابه عقیده من بازهم اصفهان به صورت انفرادی 

گاه خودش را در سطح کشور حفظ کند. توانسته جای
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هنوز  استاد را  نشناخته اند
فرزند استاد فضائلی  در گفت وگو با اصفهان زیبا:

کتاب »داســتان اصحاب رس و زمان و مکان احتمالی آنها« از جمله 
فعالیت های تحقیقی استاد فضائلی است که در سال 1363 منتشر 

شد. 
کنان کهن ابرکوه همان قوم  در این کتاب تلاش بر آن اســت که ثابت شود ســا
»رس«هســتند که در قرآن و در چند قســمت به همــراه قوم عاد به آنها اشــاره 

شده است. 
در ایــن کتــاب بــه روایتی اشــاره مــی شــود کــه در آن  ابرکــوه و یــازده روســتای 
دیگــر،  پیرامــون درخــت صنوبــر تنومنــدی بودند و مــردم بنــا بر رســوم آیینی 
آنهــا را مــی پرســتیدند. ایــن روســتاهای دوازده گانــه بــه نام هــای ماه هــای 
شمســی بوده اند. گفته شــده ایــن درخــت را یافث بن نــوح یکی از ســه فرزند 

 نــوح کاشــته و در ایــن گفتــار ابرکــوه را »آبــان « از آن روســتاهای دوازده گانــه 
می داند.

انگیزه اســتاد برای نوشــتن ایــن کتاب ، اشــاره یکی از دوســتان ایشــان به آثار 
قدیمی ابرقو بوده ، مسئله ای که باعث شد استاد فضائلی برای تحقیق بیشتر 
عزم ســفر کند و با دیدن آثــار از نزدیک بــرای تطبیق آن با روایــت های تاریخی 

تلاش کند.
 اســتاد فضائلی در پایان ایــن کتاب به بعضی از شــخصیت های مشــهور ابرقو 

کن تاریخی آن را به مخاطبین معرفی می کند. پرداخته و اما
کتاب داســتان اصحــاب رس در ســال 1363 بــا خط اســتاد فضائلی و توســط 

انتشارات میثم تمار اصفهان در سه هزار نسخه منتشر شده است. 

 ویژه نامه مشاهیر اصفهان زیبا
 شماره پنجم

ایرانیلان باسلتان بلر خاف اعلراب قبل از اسلام که 
سلنت نوشلتاری منسلجمی نداشلتند،  بله عللم و 
کتابلت توجله ویلژه ای ملی کردنلد ، شلاهد این موضلوع نیز 
جایلگاه مهلم کاتبلان و نیلز وجلود کتیبه های متعددی اسلت 

که به نحو استادانه ای حجاری شده اند.  
و سلنت  کله شلغل خوشنویسلی  اسلت  ایلن  واقعیلت  املا 
مسلتمر آن، هلر دو در ذیلل ارزش هلای کام قرآنلی و پلس 
از ظهلور اسلام شلکل گرفلت. اصفهلان اما از هملان قرون 
نخسلتین اسلامی بلا زبلان عربلی آشلنا شلد؛ اطلاق پسلوند 
اصفهانلی، اردسلتانی و سلایر شلهرها و محلات اصفهان بر 
بسلیاری از بلزرگان عللم و ادب اسلامی مؤیلد ایلن موضوع 

است.

از قلم های یاد شده در تاریخ خوشنویسی یکی هم»قلم اصفهانی« 
اســت و خطوط و کتیبه های مســاجد اولیــه  در اصفهــان  از جمله 
مســجد جامع اصفهان، مســجد اردســتان و مســجد جامع نائین 
گواهــی بــر ســنت های بصــری و خوشنویســانه اصفهــان  در قــرون 

نخستین اسلامی است.    
 در این میــان می توان ادعــا کرد که تخــت فولاد اصفهــان موزه ای 

دائمی و متنوع از خطوط مختلف اسلامی است.
 آثــار و خاطــره بــزرگان خوشنویســی و قبــور برخــی از اســاتید بــزرگ 
خوشنویســی، شــکوه خاصــی بــه ایــن آرامســتان داده اســت. 
و  )خوشــنویس  عباســی  الزمــان  بدیــع   چــون  خوشنویســانی 
 فرزنــد علیرضــا عباســی( ، میــر عمــاد قزوینــی، صحیفــی جوهری، 
اصفهانــی،  صالــح  محمــد  طالقانــی،  عبدالمجیــد   درویــش 
میــرزا احمــد نیریــزی، محمــد باقــر سمســوری، زیــن العابدیــن 
الکتــاب، ســلطان  محمدعلــی  مــلا  آخونــد  الکتــاب،   اشــرف 
 میرزا فتح الله جلالی، منوچهر قدســی ، نصرالله معین  و همچنین 

مرحوم استاد فضائلی .

خط کوفی:  از قبل از اسلام خط اعراب از اقوام و قبایل مختلفی 
کنده بودند، نظیر آرامی ها ،  که از مرزهای ایران باســتان تا مصر پرا
سریانی ها و قبطی ها تأثیر پذیرفت. با این حال با توجه به اهمیت 
و ارزش کوفه در صدر اسلام به خصوص در دوران طلایی زمامداری 
حضرت علی علیه الســلام ، عنــوان خط کوفی مصطلح شــد، حال 
آنکه این خط در دیگر شهرهای اســلامی نظیر مدینه، مکه و بصره 

نیز نگاشته می شد.
اما در تخــت فولاد ســرآغاز خط بــا نمونــه ای از خط کوفــی آجری و 
کوفی حک شــده بر سرلوح قبر شــروع می شــود. هرچند تعداد این 
آثار محدود اســت، اما ظرافت و زیبایی همین دو حــرف، دلیلی بر 
ارزش هــای معنوی و نقطه شــروع خوشنویســی در این آرامســتان  
است. احتمالا تاریخ این خطوط به قرن چهارم قمری باز می گردد.
 خط ثلث: خط ثلث کــه از آن بــه ام الخطوط یاد می شــود پس 
از اصلاحاتِ ابن مقلــه، ابن بواب و یاقوت مســتعصمی، تبدیل به 
قلمی ارزشــمند در خوشنویسی شــد و چندی بعد حتی جای قلم 

کوفی را گرفت. 
خط مزار بابــا رکــن الدین عارف قرن هشــتم ، به ســبک ثلــث دوره 
تیموری با اجرای الف و لام های بسیار ، از آثار زیبا و پخته خط ثلث 
اســت. این خط در دوره صفوی به خاطر ســاخت بناهــا و عمارات 
فراوان  و همچنیــن حمایت های منحصر به فرد شــاهان صفوی از 

خوشنویسان، به اوج رسید. 
 در تکیه سیدالعراقین خط ثلث شیخ محمدرضا حسام الواعظین 
و در تکیه های خوانساری و آرامگاه حاج آقا رحیم ارباب ثلث استاد 
حبیب الله فضائلی قابل مشاهده است.  در عصر قاجار نیز با وجود 
رواج قلم نستعلیق، خط ثلث در خوشنویسی و حجاری، همچنان 

از اهمیت ویژه ای برخوردار بود. 
 خــط نســخ: خــط نســخ از جملــه خطــوط ششــگانه اســت که 
به واسطه ابداعات ابن مقله راه تکامل را در پیش گرفت. این خط به 
خاطر سهولت خواندن نسبت به سایر خطوط در کتابت قرآن بسیار 

استفاده می شود. زیباترین نمونه های خط نسخ در خوشنویسی 
قبور تخت فــولاد، متعلق به عصر صفوی و قاجاری اســت. در عصر 
صفوی میرزا احمد نیریزی شهره آفاق بود و در عصر قاجار نیز نسخ 
نویسان متعددی ظهور کردند که اصالتا اصفهانی و حتی مدفون 
در تخت فــولاد هســتند. زین العابدیــن اشــرف الکتاب اصفهانی و 
محمد علی ســلطان الکتاب اصفهانی از جمله نسخ نویسان دوره 
قاجارنــد. از این خط تــا دوره معاصر برای خوشنویســی قبور تخت 

فولاد استفاده می شد.
 خط نستعلیق: نستعلیق خطی کاملا ایرانی و برگرفته از فرهنگ 
و ذائقــه ایرانی - اســلامی اســت. این خــط همچنیــن روان، زیبا و 
متناســب با شعر و ادبیات اســت.  مقدمات رشد نســتعلیق از عصر 
مغولان به بعــد فراهــم شــد و از ترکیب خــط تعلیق که آنهــم قلمی 

ایرانی بود با خط نسخ زاده شد.
 در تاریخ تخت فولاد ، خط میر عماد در تکیه میر فندرسکی ، منبع 
و محرک مهمی برای خوشنویســان در اســتفاده از نســتعلیق بود. 
گر بگوییم  این خط در عصر قاجار رونق زیادی یافت ، گزافه نیست ا
برخی از بهتریــن حجاری ها و خوشنویســی ها، آثار نســتعلیق این 

دوره است. 
در رأس همــه ایــن آثــار بایــد از شــاهکار خــط و حجــاری  در تکیــه 
مادرشــاهزاده)مزار مریــم بیگم( نــام برد. ایــن اثــر اوج هماهنگی و 
همکاری خوشنویس و حجار است، هیچ گونه وقفه و فاصله ای بین 
خط و حجاری وجود ندارد و گویی حجار و خطاط یکی شــده اند؛ 
چنانکه با در نظر گرفتن پیچیدگی ها و ظرافت های جادویی خط 
نســتعلیق، وفاداری حجار به اصول خوشنویسی قابل تحسین به 
نظر می رسد. قبر شــیخ محمدتقی رازی به خط ضیاء اصفهانی در 

کنار مقبره مریم بیگم نیز از آثار خط و حجاری نفیس است.
اســتاد فضائلــی و همچنیــن اســتاد معیــن ازیــن خــط در مــزارات 

استفاده می کردند.
خــط تعلیــق: ایــن قلــم نیــز از ابداعــات ایرانیــان اســت ؛ پیــچ و 

تاب های مکــرر و دوایــر متعــدد آن، روندی ایهــام گونــه در حروف 
و کلمات بــه وجــود آورده ، گویــی واژه هــا در این خط کامــلا در هوا 

معلق اند.
 از نمونه های منحصر به فرد تعلیق، باید به سنگ قبر محمد کاظم 
واله اصفهانی، خوشــنویس و شــاعر عصر زندیه و اوایل عصر قاجار، 
اشــاره کرد.  این اثر هم به لحــاظ کیفیت بی همتای خــط تعلیق و 
هم از نظر حجاری از جاودانه های تعلیق محســوب می شود.   این 
قلم در آرامگاه واله به غیر از اشاره به فضل و ادب او ، ایهام و خصلت 

رمزآلودگی مرگ را به نحو زیرکانه ای بیان می کند. 
 خط طغری: این خط از ثلث نشئت گرفته و در اصل برای امضای 
فرمان های سلطنتی و نشان مهر سلاطین به کار می رفت و در واقع 
گواه بزرگی و عظمت بود. خــط طغری در تخت  فولاد بنا به شــأن و 
عظمت آن اغلب جهت ذکر و یاد خداوند و بــه ویژه عبارات مربوط 
به جاودانگی اوســت. در حقیقــت این قلــم در قبور نــام خداوند را 

جایگزین نام سلاطین و تشخص مادی آن کرده است.                        
خط شکســته نســتعلیق: این خــط از تمــام خطوط ذکر شــده 
با تاخیــر بیشــتری ابداع شــد. ضــرورت تنــد نویســی در مکاتبات و 
مراســلات و ظرفیت هــای پنهــان خط نســتعلیق زمینــه لازم برای 
ظهــور این خط بــود. مرتضــی قلیخــان شــاملو )شــفیعا( و درویش 
عبدالمجید طالقانی از بزرگان خط شکسته اند. قلم شکسته برای 
اشعار و غزلیات مناسب بود و درویش خود شاعر بود و علاقه ای وافر 

به حافظ داشت .
 این خط،  شــاید به دلیــل  پیچ و تاب هــای مســتانه اش که همچون 
تعلیــق ، خواندن آن را دشــوار کــرده بود، بــرای نگارش قرآن مناســب 
نبود. از ســوی دیگر این خط ســیر اســتعلایی و بالا رونده داشــت و از 
این رو مناســب کادربندی و قاب های مستطیلی و فرم های متعارف 
قبور نیست. شاید از این خط در برخی قبور استفاده شده؛ ولی در اثر 
زمان از بین رفته باشد. اما نمونه های مورد اشاره این گفتار متعلق به 

دوره های معاصر است. / تلخیص از دانشنامه جامع تخت فولاد

اســتاد فضائلی از معدود شــخصیت های »روحانــی« و »هنرمند« در 
عصر ما بودند. بــا توجه بــه محدودیت هــا و ملاحظــات روحانیت و 
گــی را همزمــان در خود  حوزه ، اســتاد چگونــه توانســتند ایــن دو ویژ

پرورش و رشد دهند؟
رابطه حــوزه های علمیه بــا هنر و هنرمنــدان مورد غفلت قــرار گرفته 
و گاهی دچــار سوءبرداشــت شــده اســت.برخی هنرهــا از جمله هنر 
خوشنویسی در حوزه های علمیه جایگاه خاصی دارد و به خاطر دارم 
دو نفر از بزرگان حوزه علمیه اصفهان با مرحوم ابوی کلاس خصوصی 
داشــتند.به هر حال روحانی بودن مرحوم ابوی نه تنها مانعی برســر 

کملالات  از  زیبایلی   ، اسلامی  تفکلر  منظومله  در 
خداونلدی اسلت و حضلرت بلاری تعاللی »جمیلل« و 
کله  اینجاسلت  از  شلود.  ملی  معرفلی  »جملال«  دوسلتدار 
ویلژه ای  جایلگاه  اسلامی  هنرهلای  میلان  در  خوشنویسلی 
معرفلی  زیبایلی  ناشلران  عنلوان  بله  خوشنویسلان  و  می یابلد 
می شلوند و ارج ویلژه ای ملی یابنلد. در واقلع خوشلنویس بلا 
هنلر خلود ، خلدای زیبلا و زیبایی هلا را عبادت ملی کند و خود 

آیینه ای از صفات حق می شود. 
در مصاحبله بلا مهلدی فضائللی ، فرزنلد اسلتاد حبیلب الله 
فضائللی، ملروری کوتلاه بلر ویژگلی هلا و صفات اخاقلی این 

اسلتاد نمونله داریلم.

راه فعالیت هــای هنری ایشــان نبــود، بلکه مقــوم این کار 
بوده است. 

رفتار استاد در برخورد با خانواده چگونه بود و سبک زندگی 
ایشان چه خصوصیات متمایزی داشت؟

رفتار مرحوم ابوی در خانه آرامش بخش و دوست داشتنی 
بود.مــا به میــزان بســیار قابــل توجهــی، عنایت ایشــان به 
رعایت رفتــار اســلامی را نه فقــط در انجــام واجبــات و ترک 
محرمــات بلکــه توجــه بــه مســتحبات و تــرک مکروهــات 
می دیدیــم.در نحوه نشســتن ســر ســفره و نوشــیدن آب و 
خوابیدن و غیره مستمرا آداب اسلامی را رعایت می کردند.
بسیار خوش مشرب، بی تکلف،متواضع و کم توقع بودند.

مرحــوم فضائلــی را بیشــتر متاثر از چــه شــخصیتی در میان 
علما و روحانیون شاخص حوزه ارزیابی می کنید؟

واقعیــت ایــن اســت کــه جنبــه حــوزوی و روحانــی بــودن 
ایشــان تا حــدودی تحت الشــعاع بعــد هنری ایشــان بود.

گردان مرحوم شــهید مدرس بودند و از پیش  ایشان از شــا
از انقــلاب نســبت بــه حضــرت امــام خمینــی)ره( ارادت 
داشــتند.در ســفری که پیش از انقلاب به عتبات داشتند 
در نجف به دیــدار امام رفته بودند و از همان زمان رســاله و 
تصویر امام را داشــتند که به دلیل خفقــان پیش از انقلاب 

اسلامی،مخفیانه نگهداری میکردند.
ایشــان شــاعر هــم بودنــد و بــرای امــام یــک قصیــده بلنــد 
سروده اند.به مرحوم آقای هاشمی هم علاقه مند بودند و 
بخصوص به مقام معظم رهبری نیز علاقه وافری داشتند و 
ایشان را اهل هنر و هنرشناس می دانستند.یکی دوبار هم 

با حضرت آقا دیدار داشتند.

صاحــب نظــران اغلــب تخصــص اســتاد فضائلــی را در هنر 
خوشنویسی تحسین می کنند ، اما به نظر می رسد آنچنان 
که بایــد به شــخصیت ایشــان پرداختــه نشــده و همچنان 
نوعــی مهجوریــت و گمنامی دیده می شــود. دلیــل این امر 

چیست؟
این نکته شما کاملا درست است. مرحوم استاد فضائلی را 
غالبا یک خوشــنویس می دانند؛ در حالی که اولا  ایشان در 
همین هنر خوشنویســی حداقل در دوران معاصر بی نظیر 
بودند؛ چون همه انواع خطوط را در حد اســتادی مســلط 

کثر  کثر قریب به اتفاق خوشنویسان حدا بودند؛ در حالی که ا
دو نوع خــط را می توانند بنویســند.البته مرکــز قلم مرحوم 
ابوی نســخ و ثلث بــود و شهرتشــان در این دو خط بیشــتر 
بود. در عین حال قطعات و کتیبه هایی به خط نستعلیق 
از ایشــان هســت کــه بــزرگان نســتعلیق آنهــا را فوق العــاده 
ارزیابی کرده اند. ثانیا  مرحوم استاد فضائلی یک پژوهشگر 
بی مانند در حوزه خوشنویسی بودند. دو اثر بزرگ و ماندگار 
ایشان یعنی اطلس خط و تعلیم خط، شگفت انگیز است 
و هیچ هنرمند خوشنویسی را پیدا نمی کنید که بخصوص 
از تعلیم خط ایشــان بی نیــاز باشــد.  البته ایشــان علاوه بر 
حــوزه خوشنویســی در زمینــه هــای دیگــر هــم پژوهــش و 
تالیفــات دارنــد.در بــاره اصحــاب رس،حضــرت زینب،آیه 
نور،تقســیمات قرآن. ثالثا،  ایشــان شــاعر هم بودند و یک 
دیوان شعر از ایشان به یادگار مانده که متاسفانه هنوز چاپ 
نشده. رابعا، ایشان در تعلیم و تربیت هم بسیار فعال بودند 
هم در آموزش و پرورش و هم انجمن خوشنویسان. ایشان 
در این باره صاحب ســبک هم بودند.از ایشــان مختصری 
هم کارهای نقاشــی بجا مانده که نشــان می دهــد در این 

زمینه هم استعداد خوبی داشته اند.

کنــون چه  در راســتای حفــظ و نشــر آثــار اســتاد فضائلــی تا
تلاش هایی انجام شده است؟

کتابت قرآن ایشــان که اولین کتابت بعد از پیروزی انقلاب 
اسلامی بوده نیز بی نظیر و از آثار منحصر به فرد ایشان است.

همینطور کتابت گنجینه الاسرار عمان سامانی.
در پایــان اجــازه بدهیــد گلایــه ای داشــته باشــم هــم از 
دســتگاه های متکفــل امــور فرهنگــی و هنری کشــور و هم 
خود اصفهان که متاسفانه قدر و جایگاه ایشان را نشناخته 
و در این مهجوریت سهیم هستند.مرحوم استاد فضائلی 
یک شخصیت هنری تراز بالا در سطح حداقل کشورهای 
اسلامی است.چندسال پیش در نمایشــگاه کتاب دهلی 
شــرکت کرده بودم و یکی از اســاتید دانشــگاه دهلی کتاب 
اطلس خــط ایشــان را که دیــد، آن چنان ذوق زده شــد که 
من تعجب کــردم.او گفت من سال هاســت با این اثر آشــنا 
هستم و کتاب های غربی را دیده ام که از این کتاب استفاده 
کرده اند. کتیبه های مرحوم استاد فضائلی در تمام عتبات 
و در ســوریه به میزان قابل توجهی وجود دارد و شــما کمتر 

شبیه ایشان سراغ دارید.

مروری بر  خطوط خوشنویسی استفاده شده در تخت فولاد

از کوفی اسلامی تا طغرای سلطانی

بررسی یکی از فعالیت های پژوهشی استاد فضائلی؛

روایتی از اصحاب »رس«
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سرلشکر سلیمانی؛ موفق ترین 
فرمانده نیروهای مسلح شد 

فرمانــده نیــروی قــدس ســپاه پاســداران 
انقــاب اســامی در هشــتمین جشــنواره 
مالک اشــتر به عنوان موفق ترین فرمانده نیروهای 
گــزارش دفــاع پــرس در  مســلح معرفــی شــد. بـــــه 
 هشتمین جشنواره مالک اشــتر که به منظور تقدیر 
از یگان هــا و فرماندهــان برتر نیروهای مســلح صبح 
دیروز در سالن کوثر آجا برگزار شد، نیروی قدس سپاه 
بــه عنــوان برتریــن نیــرو و ســـــردار سرلشــکر قاســم 
ســلیمانی به عنــوان موفق تریــن فرمانــده نیروهای 

مسلح انتخاب شدند.
گفتنــی اســت هشــتمین جشــنواره مالــک اشــتر روز 
گذشــته بــا حضــور ســردار سرلشــکر پاســدار محمــد 
باقری؛ رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح، سرلشکر 
سید حسن فیروز آبادی؛ مشاور عالی نظامی فرمانده 
معظــم کل قوا، سرلشــکر پاســدار مصطفــی ایزدی؛ 
معاون ســابق ســتاد کل نیروهای مســلح، سرلشکر 
حســین حســنی ســعدی، امیــر فــرزاد اســماعیلی 
فرمانــده قــرارگاه پدافنــد هوایــی خاتــم الانبیــاء 
)ص(، ســردار امیرعلی حاجــی زاده فرمانــده نیروی 

هوافضای سپاه، برگزار شد. 
همچنین برگزیدگان جشــنواره مالک اشتر، ظهر روز 
گذشته با حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم 

کل قوا دیدار کردند.

آغاز به کار هشتمین نمایشگاه 
ملی کتاب دفاع مقدس در مشهد 
کتــاب دفــاع  هشــتمین نمایشــگاه ملــی 
کار  مقــدس در مشــهد مقــدس آغـــــاز بــه 

 کرد.
 به گــزارش تســنیم، در ایــن نمایشــگاه 6000 عنوان 
 کتــاب توســط 70 ناشــر تخصصــی دفــاع مقــدس 
از سراســر کشــور ارائه خواهد شــد و 10 برنامه جانبی 
تدارک دیده شــده که شــامل رونمایــی از 50 عنوان 
کتــاب و برگــزاری نشســت هــای تخصصــی پیرامون 

کتاب دفاع مقدس خواهد بود.
هشــتمین نمایشــگاه کتاب ملــی دفاع مقــدس که 
به همت ســازمان حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع 
مقدس سپاه و بســیج و با مشــارکت بنیاد حفظ آثار 
و نشــر ارزش هــای دفــاع مقــدس، ارتــش جمهوری 
اسامی ایران، ســپاه امام رضا )ع( اســتان خراسان 
 رضوی و وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی برپا شده، 
از پنجشــنبه 9 آذر لغایــت 15 آذر از ســاعت 10 تــا 21 

میزبان عاقه مندان خواهد بود.

پزشک ایثارگر و پدرشهید 
ابوترابی دارفانی را وداع گفت

دکتــر محمدعلــی ابوترابی پزشــک ایثارگر، 
متعهد، بصیر و پدر شــهید مجید ابوترابی 

درگذشت.
 به گزارش دفاع پرس، دکتر محمدعلی ابوترابی پدر 
شــهید بی ســر »مجید ابوترابــی« و از پیشکســوتان 
بهداری دفاع مقدس، شنبه )11 آذر( در شهرستان 

نجف آباد دعوت حق را لبیک گفت. 
دکتــر ابوترابــی پزشــک ایثارگــر، متعهد، بصیــر و پدر 
شهید »مجید ابوترابی« متولد 1313 در شهرستان 
نجف آباد و دانش آموخته تخصصی جراحی عمومی 

دانشگاه اصفهان بود.

آغاز ثبت نام سراسری 
خادمین شهدای راهیان نور

شبکه مرکزی خادمین ستاد مرکزی راهیان 
نور کشــور از آغاز ثبــت نام خادمین شــهدا 
ویژه راهیان نور مناطق عملیاتی جنوب کشور خبر 

داد .
بــه گــزارش تســنیم، ثبــت نــام خادمیــن شــهدای 
راهیــان نــور ویــژه مناطــق عملیاتــی راهیــان نــور 
جنــوب کشــور از روز شــنبه 10 آذر آغــاز شــده و تــا 20 
 آذر ادامــه دارد. با توجه بــه محدود بــودن ظرفیت 
بــه کارگیــری خادمیــن در اردوهــای راهیــان نــور، 
کــه بــرای اولیــن بــار   اولویــت بــا خادمینــی اســت 

در این مناطق حاضر می شوند.
کمیتــه مرکــزی  کنــون در ســامانه  کــه تا افــرادی 
 خادمیــن شــهدا ثبــت نــام نکــرده انــد، می تواننــد 
بــا مراجعــه بــه پایــگاه اطـــــاع رســـانـــــی خادمیــن 
 www.khademin.koolebar.ir شــهدا بــه نشــانی 

ثبت نام کنند. 
همچنین خادمینــــی که قبا در ایـــن ســـامانه ثبت 

نام کرده اند نیـــازی به ثبت نام مجدد ندارند. 
عاقه مندان پــس از ثبت نــام و قبولــی در گزینش، 
در اولویــت اعزام بــرای حضــور در مناطــق عملیاتی 
جنــوب کشــور در ایــام اوج حضــور زائــران راهیــان 

نور  قرار می گیرند. 
در حال حاضر  49 هزار خادم شهید از سراسر کشور 
برای حضور در مناطق عملیاتی دفاع مقدس ثبت 
نام کرده اند و هر ساله پنج تا شش هزار خادم جدید 
در سامانه کمیته مرکزی خادمین شهدا برای حضور 

در یادمان های دفاع مقدس ثبت نام می کنند.

خبـر                       خوان

 حال و روز این روزهای 
یک نویسنده دفاع مقدس

»حمید داودآبادی«، رزمنده و نویســنده 
دفــاع مقـــــدس در مطلبـــــی در صفحـــــه 
گرامش، از حال و روز این روزهایش نوشــته  اینســتا

است. 
متن کامــل این مطلب چنیــن اســت: »8 آبان 96، 
جای دوســتان خالی، توفیق دســت داد تا مشــرف 

بشیم مسجد مقدس جمکران. 
 مثــل همیشــه، مــردم مجبــور بودنــد و هســتند 

در سرمای سخت و سوزان، با آب یخ وضو بگیرند.
گهان لــرزی در  همیــن کــه آب را بــر صـــــورت زدم، نا

وجودم احساس کردم. 
اول توجهــی نکــردم ولی متوجــه شــدم همین طور 

اشک از چشمم جاریست.
آن شــب در قــم مهمــان خانــه باصفــای آقاحمیــد 
خلیلی و در محضر آقارضا مصطفوی بودیم و چقدر 
غصه خوردیم برای آقارضا که متاسفانه چشمانش 

دارند سویشان را از دست می دهد.
خیلی براش دعا کنید.

از صبح پنجشنبه احساس کردم یک طرف صورتم 
حس نداره. 

تــا غــروب بیخیال شــدم 
ولــی دیــدم نـــــه، قضیــه 

جدی است!
خاصه این دو ســه روزه 
بین ایــن درمانــگاه و آن 
 دکتــر و سی.تی.اســکن 
و نوار قلــب و ... اون قدر 
چرخیدم که حالم از دنیا 

به هم خورد.
لعنتــی وقتــی بــا حــــــال 
خــــراب از بیمارســـــتان 
امـــــام حســـــین )ع( در 
نظام آباد بیرون اومدم، 
متوجــه شــدم یــک دزد 
بــی معرفــت هــم لطــف 
کرده و باطــری موتورم را 

دودره کرده!
القصه! برخــی دکاتره فرمودند رگی کــه از مغز اومده 
پاییــن و بــه گــوش و چشــم راســت ربــط داره، فلــج 

شده!
دیگری گفــت ویروســه. اون یکی گفت اسپاســمه. 
یک دیگه گفت شــانس آوردی، می تونست سکته 
مغزی بشــه!خاصه نه می تونم به کسی چشمک 

بزنم نه لبم غنچه می شه!
سوت هم نمی تونم بزنم.

شبا که می خوابم، یک چشمم باز می مونه!
عینهو ... غذا که می خورم، آب از گوشه لبم جاری 

میشه.
و خدا بهم خیلی حال داد که قیافم کج و کوله نشد!

البته چیز مهمی هم نیست ها!
من که خدای ادا درآوردن و مســخره بازی هستم، 

اینم روش!
اتفاقــا اون شــب در قــم، بــرای خندوندن آقــا طاها 
پسر باحال آقارضا کلی شکلک درآوردم که فکر کنم 
بچه تا صبح خوابش نبرده و شبنم زده توی جاش!

الحمدلله رب العالمین.
نــه؛ ایــن از اون الحمــدلله نــون خشــک در آب زدن 

نیست!واقعی واقعیه.
 ســوختم بــه حــال و روز جانبازانی که عمری اســت 
با این احوال زندگی می کنند و امثال من، نه دیدیم 

و نه فهمیدیمشان.
به خصوص آن جانباز عزیز نیروی انتظامی که چند 

سالیست در بستر افتاده و هیچ حرکتی ندارد.
زمان جنــگ در شــدیدترین مجروحیت که چشــم 
و دســت و پــا و شــش جــای روده هــا و ... از ترکــش 
گــه روزی 10 تا  خمپــاره آبکش شــده بودنــد، عمــرا ا

قرص می خوردم.
امروز الکی الکی روزی 20 تا قرص قلب،قند،چربی،فشار، 
و از همه بدتر کورتون می خورم! چی بشه هیکل توپولم 
دوسه روز دیگه با این کورتون ها! فکر کنم کارم به پرواز 

بکشه! بالن بشم برم هوا!« .

اینستا                      نوشت

شهید خرازی روایت کرد 

وصیت شهید زرین منجر به تشکیل گروه تک تیرانداز شد 
شهید خرازی روایت کرد که در عملیات هایی که بعد 
از شهادت شهید زرین انجام شد، جای او خالی بود 
 و مــا ســعی کردیــم وصیــت برادرمــان عبدالرســول زریــن را 
در تشــکیل گــروه تک تیرانــداز عملی کنیــم. به گــزارش دفاع 
 پــرس، نقطه نقطــه دارخوین تــا آبــادان، از پــادگان حمیدیه 
کبــر تــا بســتان به رشــادت های  تــا طاییــه و از تپه هــای الله ا
»عبدالرسول زرین« سوگند یاد می کنند. سردار شهید حسین 
خرازی به این رزمنده دلاور اصفهانی، لقب »گردان تک نفره 
زریــن« داده بود که در عملیات خیبر مهر شــهادت بر کارنامه 
درخشان عبدالرسول نقش بست.اصغر زرین فرزند این شهید 
بزرگــوار در توصیــف پــدرش اظهــار کــرد: پــدرم را بــا خصلــت 
بخشندگی می شناختند و با این خصوصیت معروف بود. پدرم 
در حین شــوخ طبعــی، در کارها جــدی رفتار می کرد. شــهید 
حسین خرازی و ســردار ابوشهاب معاون لشــکر امام حسین 

)ع(، پــدرم را گــردان تــک نفــره و حبیــب ابــن مظاهــر زمــان 
می نامیدند. تنها کسی که می توانســت در مورد پدرم خیلی 
 خوب صحبت کند، شــهید خــرازی بود. مــادرم فایل صوتی 
از شهید خرازی دارد که پدرم را توصیف کرده است.وی افزود: 
 پدرم پیــش از آغــاز جنگ تحمیلــی به همــراه شــهید خرازی 
و تعدادی از بسیجیان به سنندج رفت و گروه ضربت 60 نفره را 
تشکیل داد. شهید خرازی بعد از شهادت پدرم، در خصوص 
رشادت هایش گفت: »شهید زرین در کردستان خیلی خوب 
خودش را نشان داد«.فرزند شهید زرین در خصوص تشکیل 
گــروه تــک تیرانــداز گفــت: شــهید خــرازی روایــت کــرد کــه در 
عملیات هایی که بعد از شهادت شهید زرین انجام شد، جای 
او خالی بود و ما ســعی کردیم وصیــت برادرمان عبد الرســول 
زرین را در تشکیل گروه تک تیر انداز عملی کنیم.اصغر زرین در 
توصیف عکس مشهور پدرش عنوان کرد: آن عکس در منطقه 

بستان در حالی که تک تیرانداز عراقی وی را نشانه گرفته بود، 
به ثبت رسیده است. تک تیرانداز عراقی لاله گوش چپ پدرم 
 را مورد هدف قرار می دهد. ســردار صبوری فرمانده تیپ قمر 
در دوران دفــاع مقــدس، در ســخنرانی به مناســبت ســالگرد 
گر اسناد و مدارک عراق را بیاورند حتما  شهید زرین بیان کرد: »ا
مشــخص می شــود که شــهید زرین تک تیراندازی اســت که 
بیشترین تلفات را از آنها گرفته است. دشمن کاما می دانست 
که ایران تک تیراندازی دارد که به شدت از آنها تلفات می گیرد. 
نقاط حساس دشمن را آســیب پذیر کرده و جلوی پیشروی 
آنهــا را یــک تنــه گرفتــه اســت کــه ایــن چیــز ســاده ای نبــود. 
 رشــادت های شــهید زریــن در حــد اعلــی بــود. بــه قــول یکی 
از فرماندهــان، مــا یــک شــهید خــرازی و یــک شــهید زریــن 
داشــتیم.«در فرازی از وصیت نامه شــهید عبدالرسول زرین 
 آمده اســت: »وحدت را حفظ کرده تا ضربه از دشمن داخلی 

و خارجــی نخوریــم و در خــط ولایــت فقیه کــه همــان ولایت 
رسول الله و ولایت رسول الله همان ولایت الله است قرار گیریم.

 پدران و مادران شــهدا بدانید بــا این مجاهدتتان پســرتان را 
در راه خدا هدیــه کرده ایــد و در دنیــا و آخرت ســربلند و در روز 
قیامت نزد شــهدا و رســول الله رو ســفید خواهید بود که خدا 
 ان شــاءالله بــه شــما صبــر و اجــر صابــران را بــه شــما عنایــت 

فرماید.
 ای مســئولان و ای کســانی کــه مســئولیت کارهــای اجرایی 
در دست شماست بدانید این کارها مسئولیت و تعهد است 
گر هــوای نفس بر شــما غلبه  در قبال اســام و خــدای نکرده ا
گر با توکل  کند به زمین می خورید مثل بنی صــدر و امثالهم و ا
 بر خدا همه کارهایتان اعم از نفس کشــیدن و خشم و غضب 
 و دوســتی تان و جنگ و جهاد و حــرف زدن و اعمالتــان برای 

او باشد در دنیا و آخرت سربلند خواهید بود.«

فدک به روایت تصویر

قاب                        خاطرات

سوختم 
به حال و روز 
جانبازانی که 
 عمری است 

با این احوال 
زندگی می کنند 

و امثال من، 
نه دیدیم و نه 
فهمیدیمشان

رنگآمیزیقبورشهداودلهاییکهرنگتازهمیگیرند
»فدک« سفره ای که برای عاشقی پهن شده است

امیــد نائینــی متولــد 75  و دانشــجوی گرافیــک، اســتودیو 
طراحی دارد و مدیر هنری یک شــرکت رایانه ای است است؛ 
اما عشق به شــهدا نگذاشته است او از مســیر ایثار و شهادت 
 دور بماند و در حــال حاضر افتخار خادمی گروه فــدک را دارد 
 » پاتوق من از دوران نوجوانی تا الان گلستان شهداست، مگر 
می شــود مامن آرامشــی بهتــر از آنجــا یافــت. هربار کــه برای 
دریافت انــرژی مثبت و تخلیه انرژی های منفی به گلســتان 
می رفتم، در ذهنم می گذشــت کــه ای کاش من هــم بتوانم 
برای شهدا کاری انجام دهم تا اینکه سال 93 یکی از دوستان، 
گروه فــدک را معرفی کرد و گفــت این گــروه به لوگو نیــاز دارد، 
 حاضری لوگــو آنهــا را طراحی کنــی؟ با کمــال میــل پذیرفتم 

و طراحی لوگو بهانه ای برای آشنایی من با این گروه شد.«
کار گروه فدک تنها به رنگ آمیزی قبور ختم نمی شود و عاوه 

بر آن، دیدار با خانواده شهدا، چاپ نشریه، اردوهای تفریحی 
و برگزاری کاس های آموزشی مثل طراحی، عکاسی و تدوین 
با حداقل هزینه از دیگر برنامه های این گروه است »در فضای 
مجازی هم کارهای گســترده ای انجام داده ایم از قبیل نشر 
خاطرات شهدا در شبکه های اجتماعی، برگزاری مسابقات 
آناین در تلگــرام و تبادل بــا کانال هایی که مربوط به شــهدا 
هســتند. به طور کلی آشــنایی قشــر نوجوان و جوان با سیره 

شهدا در دستور کار  ما قرار دارد.«
تمام تاش آنها این اســت که مطالبی کــه در فضای مجازی 
انتشار می دهند بکر باشد و برای قشر جوان جذابیت داشته 
باشد »سعی کرده ایم به ســمت مطالبی برویم که کمتر بازگو 
شده است. برای مثال برخورد و رفتار شهدا با همسرانشان، 
کنش  پارامترهایی که برای انتخاب شغل در نظر داشته اند، وا

آنها در برابر منکرات جامعه یا خاطرت طنز شــهدا که بســیار 
است و بیان آن برای مردم شیرین و دلچسب است.«

هدف گــذاری گــروه فدک بــر ایــن مبنــا قــرار دارد که همــواره 
محوریت شــهدا باشــند و در کنار آن کارهای فرهنگی انجام 
شــود. بحث خودســازی از مهم ترین اهداف این گروه است 
»در فضای مجــازی بحــث رنگ آمیزی بــرای اعضــای کانال 

بسیار جذاب است و برای انجام آن بسیار مشتاق اند. 
از هشت هزار مزار گلستان شهدا، هزار و هفتصد مزار با همت 
همیــن خادمیــن رنــگ آمیــزی شــده ولــی خادمیــن در این 
 مرحله رها نمی شوند و گروه ســعی می کند مرحله به مرحله 
بــه خودســازی خادمین کمــک کنــد. یکــی از افتخــارات ما 
 ایــن اســت کــه تعــدادی از خادمیــن خانــم  بــه برکت شــهدا 
و به واســطه همیــن گــروه و فعالیت هایــش حجاب چــادر را 
برای خود انتخاب کرده اند. در ابتدا برخی ممکن است تنها 
به دلیل رنگ آمیزی قبور وارد گروه شــوند؛ اما پس از چندی 
نمک گیر شهدا می شوند. یکی از خادمین بســیار زیبا اشاره 
می کرد، می گفت وقتی قبور شهدا را رنگ می زنیم انگار دل 

خودمان را رنگ و رویی تازه می دهیم.« 
خادمین فدک از دل و جان مایه می گذارند، پشــتیبان مالی 
ندارند و تمام هزینه ها را خودشان تقبل می کنند؛ اما آنچنان 
عشــق در آنها رســوخ کرده اســت که نه تنها ناامید نشده اند 

بلکه هر روز با انگیزه بیشتری به کار خود ادامه می دهند 
و برنامه های پررنگی بــرای آینده در نظر دارند »درســت 
اســت که بنیاد شــهید در این مســیر به ما کمک خاصی 
نمی کند و تنها لطف آنهــا دادن مجوز رنــگ آمیزی بوده 
و کمک های ســپاه هم بــه اندازه یــک دهــم نیازهای ما 
بود؛ اما ما به برکت شــهدا هنــوز روی پا هســتیم و یکی از 
چشــم اندازهای یک ســاله ما این اســت که گروه به یک 

مجموعه فرهنگی با دو هزار نفر خادم تبدیل شود.«
نائینــی در رفــت و آمدهایش به گلســتان شــهدا به قول 
 خــودش بــرادر معنــوی برای خــود انتخــاب کرده اســت 
تا بتواند درد و دل های وقت و بی وقتش را بدون تعارف با 
او در میان بگذارد » یک بار به گلستان شهدا آمده بودم، 
یکی از آشــنایان ما که در گروه تفحص بود شــهیدی را به 
من معرفی کــرد که بعــد از 13 ســال بدون کوچــک ترین 
ک بیرون آورده بودند، حتی خون  پوسیدگی او را از زیر خا
او هم خشــک نشــده بود. نام این شــهید داریوش نویم 
بود کــه او را به عنوان بــرادر معنوی خود انتخــاب کردم. 
شــهید نویم شــخصیتی چون مجید اخراجی ها داشته 
 اســت که در جبهه متحول و ســاخته می شــود و سپس 
بــه شــهادت مــی رســد.«اما آنچــه او از رفــت و آمدهــای 
 زیــاد در گلســتان شــهدا و در میــان خانواده های شــهدا 
به دســت آورده اســت این اســت که تفاوتی میان شهدا 
قائل نشویم » تک تک شهدای ما شهید خرازی، تورجی 
و همــت هســتند.زمانی در یکــی از ایــن دیدارهــا مــادر 
شــهید تورجی زاده به ما گفتند محمدرضای مرا با دیگر 
 شــهدا فرق نگذارید. آنهــا مثل محمدرضــای من بودند 
و محمدرضای مــن هم مثل  همــه آنهــا بود.«نائینی در 
پایان از داستان شیرین ازدواجش می گوید که آن را هم از 
برکت وجود شهدا می داند و به نوعی تمام دستاوردهای 
زندگی اش را از پرتو نگاه شــهدا می داند »از طریق بســیج 
دانشگاه طی برنامه ای به هر دانشجو شهیدی را معرفی 
می کنند تا درباره زندگی آن شــهید بیشتر تحقیق کنند. 
برای همسر من شهید سعید چشم براه انتخاب می شود.  
پس از آن او را به عنوان برادر معنوی خود انتخاب می کند 
و هر هفته بر ســر مزار ایشــان می رود. تا اینکه ما در کانال 
فدک اطاعیه می زنیم کــه می خواهیم به خانه شــهید 
چشــم براه برویم، او که تا آن زمان یک خــادم عادی بود 
بســیار مشــتاقانه به خانه شــهید آمد. آن جلســه شروع 
آشنایی همسرم با فدک بود.«وقتی شروع ارتباط ایشان 
با فدک از خانواده شهید چشم براه شکل می گیرد، عهد 
و پیمان خود را هم بر سر مزار آن شهید می بندند تا ضامن 
زندگی آنها شود » آیینه و شمعدان و بساط سفره عقد را بر 
روی مزار ایشان انداختیم و با حضور خانواده و تعدادی از 

خادمان گروه، عاقد خطبه عقد را جاری کرد.«

بهمـن  سـال 93 چنـد دانش آمـوز دختـر غبار روبی را از قطعه شـهدای گمنام شـروع کردند و پـس از آن 

آسیه 
دهباشی

بـه سـراغ رنگ آمیـزی قبور رفتند. اینها را »امید نائینـی«؛ مدیر گروه فدک در اصفهـان می گوید و عنوان 
می کنـد: »مـرداد سـال 94، آقایـان هـم به این گروه اضافه شـدند، کار تشـکیلاتی شـد و من خـادم این 
گروه شـدم. این گروه کشـوری اسـت و در شهرهای دیگر مثل تهران، بوشـهر، اهواز، مشهد و شهرهای 
دیگـر همه دوسـتان بـا نام واحد فدک فعالیت می کننـد. در حال حاضر در اصفهـان 500 خادم داریم. 
برای خادمین محدوده سـنی تعریف نشـده و بچه هایی 5-4 سـاله تا مادر، پدرهای مسـن همه حضور 

دارند و کمک می کنند ولی قشر غالب ما دانش آموز و دانشجو است.«
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خبر اینستا 

پلیــس هنــد از فیل هــا بــرای تخریب 
خانه های بدون مجوز ساخته شده 
در شمال شرق این کشــور اســتفاده می کند.بنا به 
گفته مقامات این کشور، حدود هزار خانه با چوب و 
بامبو در حومــه »گوانتی« آســام وجــود دارد که باید 

تخریب شوند.
 ایــن منطقــه بــه منظــور حفاظــت بیشــتر از حیات 

وحش فیل ها در نظر گرفته شده است.

فیل به مثابه بولدوزر

کار بزرگ

 پــدرم همــراه بــا آیــت الله العظمــی 
مرعشــی نجفی) 1358( در حاشیه 
عیادت ایشــان از امام خمینی در بیمارستان 
قلب.خدا رحمــت کند مرحــوم آقا نجفــی را. 
برخی انســان ها با اقــدام بــه کارى کــه در آغاز 
ممكن است چندان مهم جلوه نكند، سنگ 
بنــاى یــک کار بــزرگ را مــی گذارند. تاســیس 
کتابخانه ارزشمندى که در آغاز با مجموعه اى 
از کتاب هاى خطی شكل می گیرد و به گفته 
موسس این مجموعه ، بعضا با پول نماز و روزه 
استیجارى تحصیل می شود، کارى است که 
در آغاز به آن اندازه که امروز به اهمیت آن پى 
بــرده ایم، شــناخته شــده نبــوده اســت. این 
عكس کــه امــروز بعــد از مدت هــا آن را دیدم ، 
بهانه اى شــد تا هــم بــه ارزش ایــن کتابخانه 
توجه کنیــم و هم به همــت والاى مرحــوم آقا 
نجفــی درود بفرســتیم و هــم بــه یــاد داشــته 
باشــیم که کارهــاى بــزرگ روزى از یــک اقدام 

کوچک ولی به موقع شروع می شود.
وقتـى مردم را آب برد- در سـال 1959 سـد »مالپاسـت« 
در فرانسه فروریخت و بیش از 400 نفر کشته شدند. شهر 
»فـرژو« که قدمتش به دوران سـزار بازمی گشـت، توسـط 
ایـن سـیل عظیـم ویـران شـد. محـل ایـن سـد 13 سـال 

قبـل از ایـن حادثه و پـس از بررسـی های زمین شناسـی و 
هیدرولوژیكـی در نظر گرفته شـد؛ ولی با توجـه به کمبود 
بودجـه مناسـب، بررسـی های زمین شناسـی »منطقه« 

بـه گونه کامـل و شایسـته ای برگزار نشـد . 

نقش                         ماضی

سید حسن خمینى

محمدجــواد ظــریــــف ، وزیــــر امــور 
خارجــه: رهبــر انقــاب در نامه هــای 
خود به جوانان غربى به دو نكته توجه داشتند. 
یكی قدرت گفتمان ســازی و دیگری تاشی که 
برای ایجاد یک تصویر نادرســت از اسام انجام 
شده بود. البته این تاش بسیار پیشتر از داعش 
شــروع شــده بود و ضرورت ایجاد یــک گفتمان 
ح کرده  جدید بعد از فروپاشی کمونیسم را مطر
بودند. بعضی بــا به وجــود آوردن داعش تاش 
ح  کردند چهره وحشیانه از اسام را به دنیا مطر
کنند که نامه رهبری توجه به هر دو این مسائل 

داشت. 

رهبری به قدرت 
گفتمان سازی توجه داشتند

محمدرضــا عــارف ، نماینــده مجلــس : 
رقیب جریان اصاحات تاش زیادی کرد 
که با الگوبرداری از شورای عالی سیاستگذاری اصاح 
طلبان، جبهه ای عمل کنند ولــی باز هم موفقیتی 
گر به تاریخ سیاسی کشورمان نگاه  کســب نكردند. ا
کنیم می بینیم که بســیاری از جبهه های سیاســی 
مثل جبهه ملی بعد از مدتی انشعاب هایى در داخل 
آنها ایجاد شد به همین دلیل هیچ راهی جز تشكیل 
گیر نداریم و شــرط رســیدن بــه آن ،حرکت  حزب فرا
کثــری در داخــل جبهه  منســجم با همگرایــى حدا
اصاحات و مبنا قــرار دادن منافع جریانی در مقابل 

منافع حزبى است.

 راهی جز تشکیل 
حزب فراگیر نداریم

گــر  عبــاس عبــدی، روزنامــه نــگار: ا
بخواهیم صادقانه برخــورد کنیم باید 
به کشــتی گیر خود فرصــت می دادیــم که طرف 
خود را شكست دهد. سپس در صورت مواجهه 
بــا کشــتی گیر اســرائیلی، خیلــی قاطع و روشــن 
می گفت که چون موجودیتی به نام اســرائیل را 
به رسمیت نمی شناسیم، با کشتی گیری که زیر 
پرچم آن کشور باشد نیز کشتی نمی گیریم. ولی 
مــا ایــن را نمی گوییم. هــر بار بــا بیــان ادعاهای 
خاف واقــع از قبیل مصــدوم بــودن از مواجهه 
کرده ایــم تــا حداقــل تحریــم و جریمــه  پرهیــز 

نشویم.

 باید به کشتی گیرمان 
فرصت می دادیم

محسن رفیق دوست ، وزیر سابق سپاه: 
در کشور ما مسئله ولایت فقیه غیر از اینكه 
سیستم نو حكومت در جهان معاصر است امتیازی 
محسوب می شود که هیچ کشــوری از آن برخوردار 
نیست و باید همه از این ظرفیت استفاده کنند. با 
تــاش برخــی مبنی بــر اصــاح طلــب هراســی  باید 
مخالفت کرد. صحبت هایى که در محافل مختلف 
برای انسجام ملی مطرح می شود مبنی بر این است 
که ما برای اصاح طلبان ولایتی همان قدر جایگاه 
در حكومــت قائلیم که بــرای اصولگرایــان میانه رو 
قائل هستیم و همچنین تندروهای اصولگرا را تایید 

نمی کنیم.

با اصلاح طلب هراسی 
مخالفت کنیم
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نامهدیروز

ما و چالش های مجازی
در سال های اخیر چالش های زیادی 

محمد 
حسین  
اعتزازیان

در فضای مجازی به صورت اپیدمی 
درآمده ، در میان کاربران رایج شده و 
بعد از مدتی کمرنگ و خاموش شده 
اســت. سال گذشته در همین روزها 
چالــش مانكن ، پدیده رایج فضای 
مجازی بود.چالش مانكن این گونه بود : افراد در حین 
حرکت  بى  و  کن  سا  ، مختلف  های  فعالیت  انجام 
می ایستادند و فیلم بردار از نماهای مختلف از حالات و 
چهره هایشان فیلم برداری می کرد. عده ای در میان 
مهمانی، عده ای در میان کنسرت ، عده ای در حین 
انجام کار و در نسخه مذهبی اش ، مسئولان یک هیئت 
کن و بى حرکت  در حین برگزاری مراسم ، همگی سا
می شدند تا فیلم بردار بتواند چندثانیه از آنها فیلم بگیرد 
ک بگذارد. انگار آدم ها  و آن را در صفحات مجازی به اشترا
تبدیل به مانكن شده بودند   یا اینكه زمان به مدت چند 
ثانیه متوقف شده بود. چالش مانكــن ، یک چالش 
خارجی بود و نشانش هم موسیقی واحدی بود که در 
همه این  فیلم ها  تكرار می شد. البته خاقیت ایرانی، 
بعضا موسیقی مذکور را هم به نسخه های وطنی تغییر 
می داد! به هر حال چالش مانكن  که گفته می شد از یكی 
از دبیرستان های آمریكا شروع شده بود، سریعا در همه 

گیر شد و پس از مدتی نیز فرونشست. جای دنیا فرا
این یک اصل بدیهی است : جریان هـــایى در فضای 
مجازی همه گیر می شوند که قابلیت درگیر کردن همه 
کاربران را داشته باشند. آنها باید بر موضوعی مشترک و 
همگانی دست بگذارند ، موضوعی که هیچ رنگ و بویى 
از هیچ قشر خاصی نداشته باشد و مانند آینه بتواند 
تصویر همگان را بدون ذره ای انحراف ، نشان دهد. این 
از امتیازات چالش های فضای مجازی ست و آنها را به 
یک فرصت برابر برای همگان تبدیل می کند. بیایید 
تصور کنیم یک تاجر باهوش توانایى آن را داشت که از 
چالش مانكن ، استفاده تبلیغاتی کند. یک مرحله از 
این استفاده تبلیغاتی ، فرصتی است که این چالش در 
اختیار این تاجر قرار می داد. او می توانست در این چالش 
شرکت کرده و محصولات خود را در آن به مخاطبین 
عرضه کند. مرحله بزرگتر؛  اما مصادره چالش به نام خود 
است. مثا طراحی هوشمندانه محصولی با نام »مانكن« 
و ساختن  داستانی درباره رابطه آن با شكل گیری چالش 
مانكن. بسیاری از بازاریاب ها و فعالان عرصه تبلیغات از 
راهكارهای این چنینی که بعضا با اخاق هم تنافی دارد، 
استفاده می کنند. مخاطب البته این پشت صحنه ها 
 را نــمی بــینــد و همه چیــز بــرایــش در چنــد ثانیه شكل

 می گیرد.
 چند روزی ست در توئیتر هشتگ #روایت_ فتنه  رونق 
گرفته و چهره ها و فعالان توئیتری با استفاده از این 
هشتک به خرده روایت هایى از پیش و پس از انتخابات 
88 می پردازند. این هشتگ با استقبال طرفداران هر دو 
جناح سیاسی رو به رو شده و آنها را به این رزمگاه توئیتری 
کشانده است.در این ماجرا دوطرف با نقل خاطرات 
خود مخصوصا از درگیری ها و اغتشاشات ، طرف مقابل 
را محكوم می کنند. به نظر می رسد در اینجا هم باید به 
نكته ای که پیش از این درباره چالش ها گفته شد ، توجه 
کرد. به هر حال تاجرها مخصوصا در فضای مجازی به 
وفور یافت می شوند و به دنبال کسب سود از هر پدیده 

و رخدادی هستند.
 خــصوصیت چالش های فضای مجازی این است که 
انتهایش چندان معلوم نیست. شاید روزی چشم باز 
کنیم و ببینیم توان خود را برای شنا کردن در مسیری 
کـــه نــه بـــه دریا بلكه به مرداب منتهی  گذاشته ایــم 

خواهد شد.  

من تمجمج

ماهنامه گردشگری


